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ĂEwangelizacja wedğug planu Ad Christum Redemptoremò to zbi·r podstawowych 

materiağ·w potrzebnych do przeprowadzenia ewangelizacji zawartych dotychczas: 

w Podrňczniku strategii rejonu, 

w Podrňczniku strategii lokalnej 

i w Podrňczniku mağej ewangelizacji. 

Celem tego opracowania jest ukazanie jak najpeğniejszego obrazu tej akcji 

ewangelizacyjnej; wszystkich zadaŒ z niŃ zwiŃzanych. W opracowaniu uwzglňdniono 

zmiany, jakie wprowadziğy doŜwiadczenia pierwszych lat realizacji planu (etap ewangelizacji 

wstňpnej, nowŃ formň czterodniowej oazy rekolekcyjnej dla animator·w ewangelizacji). 

DrugŃ bardzo waŨnŃ pomocŃ dla os·b podejmujŃcych dzieğo ewangelizacji jest 

opracowanie zatytuğowane ĂRekolekcje ewangelizacyjneò omawiajŃce istotň tych rekolekcji i 

zawierajŃce wzory naboŨeŒstw ewangelizacyjnych. (Jest to drugie wydanie Podrňcznika 

rekolekcji ewangelizacyjnych). 

Oba te opracowania przekazujemy z nadziejŃ, Ũe przyczyniŃ siň do skuteczniejszego 

gğoszenia Dobrej Nowiny Pana naszego Jezusa Chrystusa. 
 

 

Redakcja
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WSTŇP 

Ewangelizacja wg planu Ad Christum Redemptorem zostağa podjňta przez Ruch 

światğo-ŧycie u progu 1980 r. W tym samym roku Ojciec Ŝwiňty pobğogosğawiğ temu dzieğu; 

najpierw w liŜcie z 15 sierpnia przesğanym na rňce Ks. Bp. Tadeusza Bğaszkiewicza a 

zaadresowanym do uczestnik·w Ruchu światğo-ŧycie, potem 29 listopada podczas audiencji 

prywatnej udzielonej Ks. Prof. Franciszkowi Blachnickiemu, Moderatorowi Krajowemu 

Ruchu. 

GENEZA  

Ewangelizacja wg planu Ad Christum Redemptorem jest odpowiedziŃ na apel Ks. 

Prymasa Stefana WyszyŒskiego o wzmoŨenie wysiğku i zorganizowanie walki z naszymi 

wadami narodowymi w latach przygotowania do jubileuszu 600-lecia obecnoŜci Maryi w Jej 

Jasnog·rskim Obrazie w naszym Narodzie. PodejmujŃc to dzieğo Ruch wğŃczyğ siň w 

program duszpasterski zwiŃzany z Jubileuszem. Hasğo ĂAd Christum Redemptoremò 

wskazuje na bezpoŜrednie Ŧr·dğo inspiracji tego planu ï encyklikň Jana Pawğa II ĂRedemptor 

hominisò. Encyklika ta jest widziana w ğŃcznoŜci z cağŃ dynamikŃ ewangelizacyjnŃ 

pontyfikatu PapieŨa, kt·ra objawiğa siň juŨ w dniu inauguracji gğoŜnym woğaniem: 

ĂOtw·rzcie drzwi Chrystusowi!ò 

StawiajŃc w swej pierwszej encyklice pytanie, w jaki spos·b mamy postňpowaĺ dalej 

drogami, Ăna kt·re Sob·r wprowadziğ KoŜci·ğ naszego stuleciaò, Ojciec Ŝwiňty odpowiada: 

ĂJeden zwrot ducha, jeden kierunek umysğu, woli i serca: ad  C h r i s t u m  

R e d e m p t o r e m  h o m i n i s ,  a d  C h r i s t u m  R e d e m p t o r e m  m u n d i . Ku Niemu 

skierujemy nasze spojrzenie powtarzajŃc wyznanie Ŝw. Piotra: ĂPanie, do kog·Ũ p·jdziemy? 

Ty masz sğowa Ũycia wiecznegoò (J 6, 68), bo tylko w Nim, Synu BoŨym, jest nasze 

zbawienieò. 

Ewangelizacja jest wğaŜnie wysiğkiem podjňtym w celu dokonania tego Ăjednego 

zwrotu ducha ad Christum Redemptoremò, a wysiğek ten musi byĺ kierowany ku kaŨdemu 

czğowiekowi, ĂponiewaŨ czğowiek ï kaŨdy bez wyjŃtku ï zostağ odkupiony przez Chrystusa, 

poniewaŨ z czğowiekiem ï kaŨdym bez wyjŃtku ï Chrystus jest w jakiŜ spos·b zjednoczonyò 

(RH 14c). Dlatego Ăczğowiek w cağej prawdzie swego istnienia i bycia osobowego i zarazem 

Ăwsp·lnotowegoò, zarazem Ăspoğecznegoò ï w obrňbie wğasnej rodziny, w obrňbie tych 

r·Ũnych spoğecznoŜci, Ŝrodowisk, w obrňbie swojego narodu czy ludu, w obrňbie cağej 

ludzkoŜci ï ten czğowiek jest pierwszŃ drogŃ, po kt·rej winien kroczyĺ KoŜci·ğ w 

wypeğnianiu swojego posğannictwaò (RH 14a). 

Te sğowa encykliki inspirowağy plan wielkiej ewangelizacji Ad Christum 

Redemptorem. Przymiotnik Ăwielkiò wskazuje na zasiňg ewangelizacji, kt·ra ma objŃĺ 

ĂkaŨdego bez wyjŃtku czğowiekaò w naszej OjczyŦnie ze wszystkimi przejawami, zakresami 

i dziedzinami jego Ũycia jednostkowego i spoğecznego, osobowego i wsp·lnotowego. 

Plan tej akcji ewangelizacyjnej krystalizowağ siň stopniowo, w miarň jak Ruch 

uŜwiadamiağ sobie swojŃ odpowiedzialnoŜĺ wobec PapieŨa, a raczej wobec Chrystusa 

kierujŃcego doŒ swoje wezwanie za poŜrednictwem swego Namiestnika! 

Znalazğo to najpierw sw·j wyraz w inicjatywie Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka i 

diakonii wyzwolenia Ruchu podjňtej w ramach tej Krucjaty. W sytuacji globalnego 

zagroŨenia Narodu (zwğaszcza klňskŃ alkoholizmu) uŜwiadomiliŜmy sobie, Ũe tylko totalny 

zwrot umysğu, woli i serca A d  C h r i s t u m R e d e m p t o r e m moŨe przynieŜĺ ratunek. 
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Dlatego inicjatywa Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka opiera siň na swoistej teologii 

wyzwolenia czğowieka zakorzenionej ostatecznie w wierze w moc zbawczŃ Chrystusa. 

Krucjata Wyzwolenia Czğowieka zostağa ogğoszona i przedstawiona Ojcu Ŝw. Janowi 

Pawğowi II podczas spotkania z Nim w Nowym Targu 8 czerwca 1979 r. 

Pierwsze pr·by realizacji jej programu uŜwiadomiğy nam jednak, Ũe ich owocnoŜĺ 

zaleŨy od przygotowania gruntu przez ewangelizacjň og·lnŃ, kt·ra rozbudziğaby wiarň w 

Chrystusa Odkupiciela i skierowağa nadzieje serc ku Niemu. 

SkutecznoŜĺ wszelkiej ewangelizacji zaleŨy od modlitwy, kt·ra jŃ przygotowuje i kt·ra 

jej towarzyszy. 

ZAĞOŧENIA 

Z tych doŜwiadczeŒ i przemyŜleŒ wyr·sğ cağoŜciowy plan wielkiej ewangelizacji Ad 

Christum Redemptorem. Przewiduje on akcjň ewangelizacyjnŃ, kt·ra w kr·tkim czasie 

(jednego roku czy dw·ch lat) objňğaby cağy kraj. Akcja przebiegağaby w oparciu o koŜcioğy ï 

i to o ile moŨnoŜci i zasadniczo ï r·wnoczeŜnie w cağym kraju w trzech fazach. 

Faza pierwsza ï akcja modlitewna ogniskujŃca siň w Oazach Modlitwy, kt·rych sieĺ 

obejmujŃca wszystkie wojew·dztwa, stopniowo jeszcze bňdzie siň 

zagňszczaĺ. Ten etap przebiegaĺ bňdzie pod hasğem: 

  ĂNiech zstŃpi Duch Tw·j! Niech zstŃpi Duch Tw·j i odnowi oblicze ziemi! 

Tej ziemi!ò 

  W ten spos·b wğŃczymy siň w modlitewne woğanie PapieŨa na Placu 

Zwyciňstwa w Warszawie. 

Faza druga ï ewangelizacja pod hasğem: 

  ĂOtw·rzcie drzwi Chrystusowi!ò 

  Bňdzie to ewangelizacja w znaczeniu pierwszej ewangelizacji. PomocŃ 

bňdzie film o Ũyciu Chrystusa zrealizowany w oparciu o Ewangeliň wg Ŝw. 

Ğukasza. Film ten ï jako jeden z element·w ewangelizacji ï przedstawiony 

zostanie we wszystkich koŜcioğach w Polsce. 

Faza trzecia ï wğaŜciwy czas szerzenia Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka ï przebiegaĺ 

bňdzie pod hasğem: 

  ĂNie lňkajcie siň!ò 

Przedstawione fazy niekoniecznie wszňdzie muszŃ nastňpowaĺ po sobie w tym samym 

czasie. Istotne jest jednak to, by w kaŨdym konkretnym Ŝrodowisku ich kolejnoŜĺ zostağa 

zachowana, wynika ona bowiem z praw BoŨej ekonomii zbawczej ujawniajŃcych siň w 

historii zbawienia. W cağoŜciowym planowaniu i przebiegu akcji ewangelizacyjnych 

kolejnoŜĺ wyodrňbnionych faz zostanie zachowana. 

U podstaw planu Ad Christum Redemptorem leŨy przekonanie, Ũe potňgi alkoholizmu 

i towarzyszŃcych mu zjawisk psychozy alkoholowej i terroru alkoholowego nie moŨna 

zachwiaĺ i zğamaĺ bez tak przemyŜlanego uderzenia w skali cağego kraju. Poza tym jesteŜmy 

przekonani, Ũe podjňcie inicjatywy ewangelizacyjnej o takim zasiňgu jest w tej chwili 

konsekwencjŃ poprawnego odczytania znak·w czasu. Jest to czas Ănowego Adwentu 

KoŜcioğaò (RH 7) i nie moŨemy tego czasu zmarnowaĺ. 

Pierwsze lata realizacji planu wykazağy, Ũe jego urzeczywistnienie trwaĺ bňdzie nie rok 

czy dwa lata, lecz znacznie dğuŨej. Obliczamy: 

Z 36 mln Polak·w na rekolekcjach ewangelizacyjnych zjawi siň ok. 20 mln. SpoŜr·d 
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nich 10%, a wiňc 2 mln, zechce siň wğŃczyĺ do mağych grup poewangelizacyjnych. Do 

prowadzenia ich potrzeba wiňc bňdzie 200 tys. animator·w ï 200 tys. os·b 

(Ŝwiadomych i konsekwentnych katolik·w) ŨyjŃcych EwangeliŃ. Ludzie ci powinni 

otrzymaĺ odpowiednie przygotowanie: uczestnictwo w oazie animator·w wielkiej 

ewangelizacji bŃdŦ udziağ w mağej ewangelizacji prowadzonej w parafii. (Szerzej 

zagadnienie przygotowania animator·w om·wione zostağo w cz. IV podrňcznika). 

Rekolekcje ewangelizacyjne Ad Christum Redemptorem sŃ bogatsze od poprzednio 

wypracowanych, prowadzonych w oparciu o Ewangeliň Ŝw. Jana. TrwajŃ dğuŨej ï 

przynajmniej 21 tygodni: 8 tygodni preewangelizacyjnych, tydzieŒ ewangelizacyjny i 12 (4 

+ 8) tygodni spotkaŒ poewangelizacyjnych (om·wione w cz. II  podrňcznika); do 8 tygodni 

preewangelizacyjnych trzeba siň duŨo wczeŜniej przygotowaĺ. W duŨych parafiach tydzieŒ 

ewangelizacyjny bňdzie trzeba powtarzaĺ wiňcej razy, tak by uczestniczyĺ w nim mogli 

wszyscy zdolni przyjŃĺ orňdzie ewangelizacyjne (zob. przykğady umieszczone w ostatniej 

czeŜci podrňcznika). Podobnie wydğuŨy siň okres poewangelizacyjny w tych parafiach. 

Z dotychczasowych doŜwiadczeŒ wynika, Ũe konieczny jest etap ewangelizacji 

wstňpnej, przeznaczony dla os·b biorŃcych Ũywy udziağ w Ũyciu parafii, majŃc na celu 

pociŃgniňcie ich do wğŃczenia siň w dzieğo ewangelizacji swojego Ŝrodowiska (parafii). 

STRATEGIA  

Owoce ewangelizacji zaleŨŃ na pewno przede wszystkim od Ducha świňtego. Zaufanie 

Duchowi świňtemu i Jego mocy nie zwalnia nas jednak od wysiğku zrobienia wszystkiego, 

co dyktuje nam rozum, doŜwiadczenie i nauka w zakresie dobrej organizacji. W tym bowiem 

wyraŨa siň nasz szacunek wobec Boga ï Stw·rcy natury, kt·ry jest tym samym Bogiem, od 

kt·rego pochodzi porzŃdek nadnatury czyli ğaski, kt·ra natury nie niszczy, lecz jŃ 

uszlachetnia. 

Ewangelizacja o tak wielkim zasiňgu domaga siň dobrze przemyŜlnej strategii, 

odpowiadajŃcej wymogom socjotechniki i praw spoğecznego dziağania. 

Zasady organizacji i dziağania przyjňte w planie Ad Christum Redemptorem: 

a) Struktura wyğoniona przez Ruch światğo-ŧycie bňdzie sğuŨyğa zasadniczo w cağoŜci 

realizacji planu ewangelizacyjnego. Nie przewiduje siň wiňc tworzenia odrňbnej, 

nowej struktury. Podjňcie natomiast przez Ruch sğuŨby (diakonii) na rzecz tej 

ewangelizacji bňdzie okazjŃ do usprawnienia, oŨywienia i uzupeğnienia bŃdŦ 

rozbudowania jego struktur. 

b) Struktura organizacyjna (personalna i terenowa), tworzona dla realizacji pierwszej 

(modlitewnej) fazy planu bňdzie sğuŨyğa nastňpnym (ewangelizacji i szerzeniu 

Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka). 

c) Cağa struktura powstağa oddolnie, ma charakter struktury charyzmatycznej, choĺ 

istniejŃcej w ramach struktury KoŜcioğa lokalnego, i dziağa za aprobatŃ Episkopatu. 

Trzeba tutaj ponownie uŜwiadomiĺ sobie wielkŃ wagň tego faktu w zwiŃzku z 

podjňtym przez Krucjatň Wyzwolenia Czğowieka zadaniem zwalczania klňski 

alkoholizmu, kt·ra ï jak powszechnie wiadomo ï nie moŨe byĺ zwalczona bez 

szerokiego oddolnego ruchu spoğecznego. 

d) W strukturze Ruchu światğo-ŧycie, majŃcej sğuŨyĺ dzieğu ewangelizacji Ad Christum 

Redemptorem, wyr·Ũniamy strukturň wykonawczŃ i sğuŨebnŃ (pomocniczŃ). 

e) Strukturň wykonawczŃ, dziağajŃcŃ w ramach struktury KoŜcioğa lokalnego z mandatu 

wğaŜciwych biskup·w ordynariuszy, tworzŃ: 
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a) moderatorzy diecezjalni wraz z diecezjalnŃ diakoniŃ jednoŜci Ruchu światğo-

ŧycie; 

b) moderatorzy rejonowi wraz z rejonowŃ diakoniŃ jednoŜci; 

c) moderatorzy lokalni (parafialni) wraz z lokalnŃ diakoniŃ jednoŜci. 

Usprawnienie tej struktury w zwiŃzku z planowanŃ akcjŃ ewangelizacyjnŃ polega na 

powoğaniu na wszystkich szczeblach diakonii ewangelizacji i wyzwolenia. 

f) KluczowŃ rolň w realizacji planu Ad Christum Redemptorem bňdŃ odgrywağy rejony, 

kt·re bňdŃ wğaŜciwymi oŜrodkami ewangelizacyjnymi. Dlatego w kaŨdym rejonie 

potrzebny jest zesp·ğ ewangelizacyjny. W rejonach takŨe bňdŃ powstawağy stanice 

Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka. 

W zwiŃzku z tym konieczna jest nowa rejonizacja, aby sieĺ rejon·w odpowiadağa 

rzeczywistym potrzebom ewangelizacji. Dotychczasowa statyczna koncepcja rejonu 

musi siň zmieniĺ na dynamicznŃ, ewangelizacyjnŃ. 

g) Przez strukturň sğuŨebnŃ (pomocniczŃ) naleŨy rozumieĺ strukturň tworzonŃ z pozycji 

centrali Ruchu światğo-ŧycie w celu inspirowania i wspomagania procesu 

powstawania a potem dziağania struktur wykonawczych. 

Strukturň sğuŨebnŃ wedğug pierwotnych zağoŨeŒ miağy tworzyĺ najpierw cztery filie 

Centralnej Diakonii JednoŜci Ruchu z siedzibŃ w Krakowie, we Wrocğawiu, w 

Poznaniu (w Konarzewie) i we Warszawie (w Podkowie LeŜnej). Miağy to byĺ jakby 

Ăekspozyturyò Centralnej Diakonii JednoŜci dla uğatwienia kontaktu z terenem. KaŨda 

filia miağa przejŃĺ troskň o zorganizowanie ewangelizacji w mniej wiňcej 1/4 czňŜci 

kraju, w przydzielonych jej wojew·dztwach. 

A. Filia Krak·w ï Polska poğudniowo-wschodnia. 

Wojew·dztwa: bielskie, kieleckie, krakowskie, kroŜnieŒskie, nowosŃdeckie, 

przemyskie, rzeszowskie, tarnobrzeskie, tarnowskie, zamojskie. 

B. Filia Wrocğaw ï Polska poğudniowo-zachodnia. 

Wojew·dztwa: czňstochowskie, jeleniog·rskie, kaliskie, katowickie, legnickie, 

leszczyŒskie, opolskie, sieradzkie, wağbrzyskie, wrocğawskie, zielonog·rskie. 

C. Filia PoznaŒ ï Polska p·ğnocno-zachodnia. 

Wojew·dztwa: bydgoskie, elblŃskie, gdaŒskie, gorzowskie, koniŒskie, 

koszaliŒskie, pilskie, poznaŒskie, sğupskie, szczeciŒskie, toruŒskie, wğocğawskie. 

D. Filia Warszawa ï Polska p·ğnocno-wschodnia. 

Wojew·dztwa: bialskie, biağostockie, cheğmskie, ciechanowskie, lubelskie, 

ğomŨyŒskie, ğ·dzkie, olsztyŒskie, ostroğňckie, piotrkowskie, pğockie, radomskie, 

siedleckie, skierniewickie, suwalskie, warszawskie. 

Do struktury sğuŨebnej naleŨeĺ miağy ponadto diakonie jednoŜci rejon·w, kt·re miağy 

powstaĺ w kaŨdym wojew·dztwie, a wiňc w 49 punktach. Zadaniem ich miağo byĺ 

inspirowanie procesu rejonizacji i utrzymywanie kontakt·w z rejonami, gğ·wnie przez 

przeprowadzanie dni jednoŜci. Diakonie jednoŜci rejon·w miağy organizowaĺ r·wnieŨ 

oazy modlitwy w poszczeg·lnych wojew·dztwach. Stopniowo miağy siň przeksztağcaĺ 

w diakoniň ewangelizacji rejon·w. Z czasem w punktach, w kt·rych by dziağağy, miağy 

powstaĺ straŨnice Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka. 

W zağoŨeniach strategicznych struktury wykonawcze miağy byĺ oparte o sieĺ 

koŜcielnŃ, diecezjalnŃ, struktury sğuŨebne natomiast o sieĺ administracyjnŃ, 

wojew·dzkŃ. 

Lata 1980 ï 1984 przyniosğy zmiany i w tym wzglňdzie. Zadania filii przesunňğy siň 

na diakonie diecezjalne w wyniku ich coraz lepszego organizowania siň, a 
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dotychczasowe ich siedziby (z pewnymi zmianami) sğuŨŃ jedynie ğŃcznoŜci Centralnej 

Diakonii Sğowa z diecezjami. 

h) Obecnie strukturň sğuŨebnŃ tworzŃ: 

Centralna Diakonia Ewangelizacji 

oraz punkty Centralnej Diakonii JednoŜci z przydzielonymi do nich diecezjami. 
 

 

A. Krak·w ï diecezje: 

krakowska, 

kielecka, 

przemyska, 

tarnowska. 

B. Katowice ï diecezje: 

katowicka, 

czňstochowska, 

opolska, 

wrocğawska. 

C. PoznaŒ ï diecezje: 

poznaŒska, 

gorzowska, 

koszaliŒsko-koğobrzeska, 

szczeciŒsko-kamieŒska, 

wğocğawska. 

D. Bydgoszcz ï diecezje: 

gnieŦnieŒska, 

cheğmiŒska, 

gdaŒska, 

warmiŒska. 

E. Warszawa ï diecezje: 

warszawska, 

Biağystok, 

Drohiczyn, 

ğomŨyŒska, 

ğ·dzka, 

pğocka. 

F. Lublin ï diecezje: 

lubelska, 

Lubacz·w, 

radomsko ï sandomierska, 

siedlecka. 

Zadania diakonii jednoŜci rejon·w przesunňğy siň na rejonowŃ diakoniň jednoŜci. 

Struktury zwiŃzane z realizacjŃ planu ACR opierajŃ siň teraz cağkowicie o sieĺ 

koŜcielnŃ. 



9 | S t r o n a 

CENTRALNA DIAKONIA EWANGELIZACJI  

Czuwa, sğuŨŃc pomocŃ i koordynujŃc dziağanie, nad przebiegiem wielkiej 

ewangelizacji w cağym kraju. 

Zesp·ğ Centralnej Diakonii Ewangelizacji (CDE) 

1. modli siň w intencjach ewangelizacji; 

2. prowadzi w swojej siedzibie dni skupienia i oazy rekolekcyjne animator·w 

ewangelizacji (ORAE ï zob. cz. IV, 3) dla os·b, kt·re wğŃczyğy siň w realizacjň planu 

ACR; 

3. pomaga w tworzeniu diecezjalnych diakonii ewangelizacji prowadzŃc w diecezjach 

diecezjalne oazy animator·w wielkiej ewangelizacji (DOAWE); 

Program DOAWE przeznaczony dla aktywnych czğonk·w Ruchu światğo-ŧycie 

przewidziany na 4 dni obejmuje elementy oazy modlitwy, ORAE oraz zagadnienia 

Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka. 

4. wğŃcza siň, a nawet prowadzi ewangelizacjň wstňpnŃ (zob. cz. III, I) w diecezjach; 

5. podczas letnich wakacji prowadzi oazň animator·w wielkiej ewangelizacji (OAWE ï 

zob. cz. IV, 2); 

6. redaguje biuletyn ĂAd christum Redemptoremò; 

Moderator CDE czuwa nad sposobem uŨytkowania projektor·w i kopii filmu ĂJezusò 

oraz nad ich rozmieszczeniem w cağym kraju. 

 

Plan ewangelizacji Ad Christum Redemptorem jest planem wielkich szans, ogromnych 

moŨliwoŜci i wielkich nadziei. Z naszej strony musimy zmobilizowaĺ wszystkie siğy i 

zdolnoŜci, aby go zrealizowaĺ jak najpeğniej. To Duch świňty obudziğ nasz Nar·d i wyzwoliğ 

w nim pragnienie Prawdy, Dobra i SprawiedliwoŜci. To pragnienie moŨe zaspokoiĺ jedynie 

On sam, kt·ry bogatego w swoim miğosierdziu Boga objawia na kartach Pisma Ŝwiňtego. To 

Sğowo BoŨe musimy nieŜĺ wszystkim naszym Rodakom wszelkimi dostňpnymi nam 

sposobami. Doskonağym w naszych warunkach Ŝrodkiem gğoszenia Ewangelii braciom jest 

plan wielkiej ewangelizacji. Nie wolno nam go zmarnowaĺ. 
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CZŇśĹ I  

EWANGELIZACJA W REJON IE  
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I  

POJŇCIE I FUNKCJA REJONU 

1. Przez rejon w planie wielkiej ewangelizacji Ad Christum Redemptorem 

rozumiemy pewne ŜciŜle okreŜlone i wydzielone terytorium z jego wszystkimi aktualnymi 

mieszkaŒcami, przydzielone konkretnemu wsp·lnotowemu podmiotowi (zwanemu diakoniŃ 

ewangelizacji) w celu przygotowania i przeprowadzenia w nim akcji ewangelizacyjnej 

wedğug planu Ad Christum Redemptorem za pomocŃ filmu ĂJezusò. Rejon tworzŃ wiňc 

nastňpujŃce elementy: 

a) terytorium, 

b) mieszkaŒcy, 

c) podmiot ewangelizacji, 

d) akcja ewangelizacyjna (plan, strategia). 

2. W ramach planu wielkiej ewangelizacji Ad Christum Redemptorem (ACR) 

majŃcej objŃĺ cağŃ Polskň, rejon stanowi podstawowŃ jednostkň operatywnŃ;  

ewangelizacja bňdzie zasadniczo przeprowadzona w rejonach przez rejonowe diakonie 

ewangelizacji. Oznacza to, Ũe wszystkie struktury organizacyjne nadrzňdne (diecezjalna 

diakonia jednoŜci, diecezjalna diakonia ewangelizacji, Centralna Diakonia Ewangelizacji) 

muszŃ widzieĺ swoje gğ·wne zadanie w sğuŨbie na rzecz rejon·w, ich organizowania i 

przygotowania ich do zadaŒ. 

3. Rejon ï podstawowa jednostka operatywna w strategii planu wielkiej 

ewangelizacji Ad Christum Redemptorem otrzymuje kopiň filmu ĂJezusò (i projektor) jako 

narzňdzie ewangelizacji. Zadaniem diakonii ewangelizacji jest maksymalne wykorzystanie 

go, tzn. wyŜwietlenie go wszystkim mieszkaŒcom rejonu zdolnym do przyjňcia filmu jako 

sposobu ewangelizacji. 

4.  Przewiduje siň dla cel·w wielkiej ewangelizacji podzielenie kraju na okoğo 

200 rejon·w, tak, aby w myŜl wskazaŒ encykliki ĂRedemptor hominisò objŃĺ ewangelizacjŃ 

kaŨdego bez wyjŃtku czğowieka. Jeden rejon objŃğby okoğo 130.000 ludzi w wieku 

ewangelizacyjnym (tj. osoby, kt·re ukoŒczyğy 10 rok Ũycia, po pierwszej Komunii Ŝw.). 

5. Kryterium podziağu na rejony bňdzie wiňc liczba mieszkaŒc·w, a nie wielkoŜĺ 

terytorium. ZaleŨnie od gňstoŜci zaludnienia wielkoŜĺ terytorium rejonu bňdzie wiňc r·Ũna. 

Zasady, kt·re bňdŃ brane pod uwagň przy ustalaniu rejon·w i wskazania metodyczne do 

przeprowadzenia rejonizacji sŃ przedstawiane w III  rozdziale czňŜci I tego podrňcznika. 

6. Wszystkich mieszkaŒc·w wydzielonego terytorium rejonu naleŨy traktowaĺ 

jako potencjalny podmiot receptywny procesu ewangelizacji. NaleŨy dŃŨyĺ do tego, aby 

dotrzeĺ z wezwaniem Ewangelii do wszystkich wyjŃwszy chorych psychicznie, 

przebywajŃcych w wiňzieniu bŃdŦ osoby, do kt·rych dotarcie uniemoŨliwiajŃ inne 

obiektywne przeszkody. WyğŃczamy teŨ grupy mağych dzieci, w wieku mniej wiňcej do 

pierwszej Komunii Ŝwiňtej, kt·re w rodzinach lub grupach katechetycznych sŃ 

ewangelizowane za pomocŃ metod wğaŜciwych dla ich wieku. 

7. Podmiotem ewangelizacji w rejonach w znaczeniu szerszym sŃ istniejŃce tam 

wsp·lnoty Ruchu światğo-ŧycie. Ruch światğo-ŧycie w cağoŜci bowiem uwaŨa siň za ruch 

ewangelizacyjny i podejmuje inicjatywň wielkiej ewangelizacji Ad Christum Redemptorem 

widzŃc w tym swojŃ szczeg·lnŃ diakoniň w KoŜciele polskim. IstniejŃce juŨ w tradycji i 

strukturze tegoŨ Ruchu rejony powinny staĺ siň punktem wyjŜcia w procesie rejonizacji i 

tworzenia rejonowych diakonii ewangelizacji. IstniejŃce rejony Ruchu światğo-ŧycie naleŨy 

jednak poddaĺ weryfikacji uwzglňdniajŃc zasady rejonizacji przyjňte w zağoŨeniach planu 
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ACR. Oznacza to, Ũe planujŃc rejony zgodnie z wymogami strategii ewangelizacji, naleŨy 

istniejŃce rejony Ruchu bŃdŦ dzieliĺ, bŃdŦ traktowaĺ pojedyncze grupy Ruchu światğo-ŧycie 

jako grupy zalŃŨkowe, zalecajŃc im zorganizowanie rejonu ewangelizacyjnego. Rejon, na 

kt·rego terytorium nie bňdzie Ũadnych grup oazowych, naleŨy przydzieliĺ diakonii 

ewangelizacji sŃsiedniego rejonu jako teren jej odpowiedzialnoŜci. Diakonia ta powinna 

poprzez ewangelizacjň zdobyĺ w tym rejonie dla Chrystusa uczni·w, kt·rzy z kolei podejmŃ 

siň dziağa ewangelizacji. 

8. W rejonach Ruchu światğo-ŧycie odbywajŃ siň tzw. dni wsp·lnoty animator·w 

i diakonii oraz wszystkich czğonk·w Ruchu, kt·rzy sŃ podmiotem ewangelizacyjnym tego 

rejonu. Ot·Ũ spotkania uczestnik·w Ruchu w te dni naleŨy wykorzystaĺ w celu rozbudzenia 

ŜwiadomoŜci odpowiedzialnoŜci za ewangelizacjň w rejonach, informowania o planie ACR i 

etapach jego realizacji, zachňcania do wğŃczania siň do diakonii ewangelizacji rejonu w celu 

wsp·lnej modlitwy w tych intencjach itp. 

W ten spos·b cağy Ruch światğo ï ŧycie powinien byĺ coraz bardziej wğŃczany w 

realizacjň planu wielkiej ewangelizacji Ad Christum Redemptorem, co przyczyni siň 

r·wnoczeŜnie do wzrostu dynamiki ewangelizacyjnej Ruchu. 

9. Podmiotem ewangelizacji rejonu w znaczeniu ŜciŜlejszym jest moderator 

rejonowy (MR). Utworzenie rejonu musi wiňc iŜĺ w parze z mianowaniem moderatora 

rejonowego. OsobŃ kompetentnŃ jest moderator diecezjalny dziağajŃcy z mandatu biskupa 

ordynariusza danej diecezji. Moderator rejonowy, jego dziağanie w granicach diecezji i 

ostatecznie w oparciu o autorytet biskupa diecezji, jest wyrazem tej zasady, Ũe rejony naleŨŃ 

do tzw. struktur wykonawczych Ruchu światğo-ŧycie i zainicjowanej przez niego akcji Ad 

Christum Redemptorem. 

10. Moderator rejonowy powoğuje i formuje wok·ğ siebie zesp·ğ noszŃcy nazwň: 

rejonowa diakonia ewangelizacji i wyzwolenia (RDEW). Spos·b tworzenia, skğad osobowy i 

dziağanie tej diakonii przedstawiajŃ szczeg·ğowo kolejne rozdziağy tego podrňcznika. 

11. Rejonowa diakonia ewangelizacji i wyzwolenia stanowi czňŜĺ (lub zalŃŨek) 

rejonowej diakonii jednoŜci (RDJ) Ruchu światğo-ŧycie. świadomoŜĺ tego zwiŃzku jest 

bardzo waŨna, albowiem zapobiega ona wyizolowanemu traktowaniu akcji ACR, podczas 

gdy jest ona czňŜciŃ og·lniejszego planu odnowy, kt·remu pragnie sğuŨyĺ Ruchu światğo-

ŧycie, prowadzŃcy poprzez ewangelizacjň i wyzwolenie do formacji deuterokatechumenalnej 

i diakonii we wsp·lnotach lokalnych dla budowania w nich Ũywego KoŜcioğa. 

12. Rejonowa diakonia ewangelizacji i wyzwolenia, skupiona wok·ğ moderatora 

rejonowego i wspierana przez wszystkie wsp·lnoty Ruchu światğo-ŧycie, przeprowadza w 

swoim rejonie ewangelizacjň wedğug planu Ad Christum Redemptorem. Szczeg·ğowa 

strategia tego planu przedstawiona jest w rozdziale VI czňŜci I oraz w czňŜci II tego 

podrňcznika. 

Przedtem jednak ukazujemy pewne dane socjologiczne, socjograficzne i metodyczne 

dla lepszego usytuowania tych rozwaŨaŒ w konkretach Ũycia. 

II  

SOCJOGRAFIA A EWANGEL IZACJA  *  

Od chwili swego powstania KoŜci·ğ zostağ powoğany do gğoszenia Ewangelii 

wszystkim narodom, do gğoszenia Dobrej Nowiny o zbawieniu czğowieka przez Jezusa 

Chrystusa, o wyzwoleniu czğowieka, kt·re dokonağo siň w Jezusie Chrystusie, o wolnoŜci i 

godnoŜci czğowieka, kt·re zostağy mu przywr·cone. 
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Dzisiaj, w tej godzinie, w kt·rej Ũyjemy, jak wiele razy w swoich dziejach, KoŜci·ğ 

stawia sobie pytanie, czy ta powierzona mu misja jest przezeŒ w rzeczywistoŜci, w cağym 

zakresie peğniona? Czy rzeczywiŜcie Dobra Nowina dociera do kaŨdego czğowieka? 

Szczeg·lnie w Polsce, na tej Ziemi, kt·rŃ Ojciec Ŝwiňty nazwağ na Placu Zwyciňstwa 

ĂZiemiŃ szczeg·lnie odpowiedzialnego Ŝwiadectwaò. Dzisiaj, w tym gronie podejmujŃc 

dzieğo ewangelizacji w Polsce, musimy postawiĺ sobie pytanie: czy Dobra Nowina jest 

gğoszona w Polsce wszystkim? Czy wszyscy majŃ okazjň usğyszeĺ, czy do wszystkich ona 

dociera? Aby na te pytania odpowiedzieĺ, musimy dysponowaĺ bardzo konkretnŃ, bardzo 

realnŃ wiedzŃ. Chcemy siň przecieŨ dowiedzieĺ, jeŨeli sŃ w Polsce tacy ludzie (a wiemy, Ũe 

sŃ), do kt·rych Ewangelia nie dociera, kim sŃ ci ludzie, ilu ich jest, gdzie oni sŃ (w cağej 

Polsce i w kaŨdym konkretnym terenie, za kt·rych mamy podjŃĺ odpowiedzialnoŜĺ w 

wojew·dztwie, czy w konkretnym juŨ rejonie)? 

Pierwsze z postawionych pytaŒ: kto to jest? ma charakter podstawowy. Musimy zdaĺ 

sobie sprawň z sytuacji, z warunk·w, kt·re sprawiajŃ, Ũe do okreŜlonych ludzi Ewangelia 

dziŜ w naszym spoğeczeŒstwie nie dociera. A wiňc potrzebna jest nam wiedza nieco 

pogğňbiona, wiedza o charakterze socjologicznym czy socjograficznym. M·wimy o tym 

wszystkim dlatego, Ũe szukanie odpowiedzi na te pytania, kt·re sŃ wstňpnym warunkiem 

skutecznego dziağania ewangelizacyjnego, musi byĺ dzieğem nas wszystkich. Wszyscy, jak 

tu jesteŜmy, musimy w tym uczestniczyĺ. Pewne prace zostağy juŨ podjňte i sŃ prowadzone 

na szczeblu centralnym w Centralnej Diakonii Ewangelizacji Ruchu. Musimy zdobyĺ 

konkretnŃ wiedzň o tej Ziemi, za kt·rŃ mamy podjŃĺ odpowiedzialnoŜĺ, musimy zobaczyĺ 

konkretny obszar i ŨyjŃce na nim spoğeczeŒstwo. Centrala bňdzie sğuŨyğa zebranymi przez 

siebie informacjami, wypracowanymi metodami, ale wydaje siň, Ũe zasadnicza praca musi 

byĺ dokonana przez diakonie jednoŜci w wojew·dztwach, kt·re muszŃ wğasnym wysiğkiem 

rozpoznawczym tň swojŃ Ziemiň zobaczyĺ, aby m·c podjŃĺ za niŃ odpowiedzialnoŜĺ. Potem, 

przy pomocy diakonii wojew·dzkich bňdŃ to musiağy zrobiĺ oŜrodki w rejonach, aby m·c 

podjŃĺ dziağanie, kt·re bňdzie rzeczywiŜcie odpowiedziŃ na istniejŃcŃ sytuacjň. 

Musimy na wstňpie zdaĺ sobie sprawň z tego, jacy to ludzie, w jakich ŨyjŃcy 

sytuacjach, w jakich pozostajŃcy warunkach znajdujŃ siň poza zasiňgiem Dobrej Nowiny. 

Wydaje siň, Ũe moŨna wyodrňbniĺ trzy podstawowe kategorie takich sytuacji. 

1. SŃ w Polsce ludzie (i z tego trzeba z cağŃ ostroŜciŃ zdaĺ sobie sprawň), do 

kt·rych Sğowo KoŜcioğa nie dociera, kt·rzy nie majŃ okazji usğyszenia Dobrej Nowiny, 

kt·rzy sŃ poza zasiňgiem oddziağywania KoŜcioğa. MyŜlň o ludziach, kt·rych oddzielajŃ od 

Dobrej Nowiny bariery fizyczne czy teŨ instytucjonalne. Musimy szukaĺ odpowiedzi na 

pytanie: kim sŃ ci ludzie, gdzie oni sŃ, ilu ich jest? 

2. SŃ ludzie, kt·rzy majŃ okazjň, majŃ technicznŃ moŨliwoŜĺ usğyszenia Dobrej 

Nowiny, ale jednak jej nie sğyszŃ, poniewaŨ nie naleŨŃ juŨ do naszego Ŝwiata. My zaŜ nie 

potrafimy przekroczyĺ bariery i przem·wiĺ do nich takim jňzykiem, aby Dobra Nowiny 

mogğa do nich dotrzeĺ. MyŜlň o ludziach, kt·rych oddziela od Dobrej Nowiny bariera 

kulturowa. I znowu powstajŃ pytania: kim sŃ ci ludzie, gdzie sŃ, ilu ich jest? 

3. SŃ wreszcie ludzie, kt·rzy sğyszŃ DobrŃ Nowinň co tydzieŒ lub niewiele 

rzadziej, kt·rzy jednak naprawdň nigdy jej nie usğyszeli, bo Dobra Nowina jako Nowina o 

wyzwoleniu nas przez Chrystusa nigdy nie dotarğa do ich ŜwiadomoŜci. Byĺ moŨe takich 

ludzi jest w tym kraju najwiňcej. 

KrŃg pierwszy ï ludzie, do kt·rych Sğowo Chrystusa, Sğowo KoŜcioğa nie dociera w 

og·le, ludzie kt·rzy sŃ poza zasiňgiem oddziağywania duszpasterskiego KoŜcioğa, kt·rzy 

stanowiŃ biağe plamy na mapie oddziağywania duszpasterskiego KoŜcioğa. 
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Jeden z naszych mğodych znajomych przy okazji spňdzania 48 godzin w miejscu 

zatrzymania, spotkağ siň z chğopcem dwudziestoparoletnim, wychowankiem domu dziecka, 

zatrzymanym ze wzglňd·w jak najbardziej pospolitych, kt·ry w pewnym momencie zwr·ciğ 

siň do niego: ĂProszň pana, czy pan umie siň modliĺ?ò Nasz znajomy myŜlŃc, Ũe chodzi o 

sprawy bardziej subtelne, odpowiedziağ: ĂNo, chyba takò. ĂTo moŨe pan by mnie nauczyğò. 

Chğopak nigdy w Ũyciu nie byğ w koŜciele, nie znağ ani jednej modlitwy. Nigdy nie sğyszağ o 

modlitwie ĂOjcze naszò, ani o ĂZdrowaŜ Maryjoò. Chciağ usğyszeĺ modlitwňé 

W takiej sytuacji sŃ pokaŦne liczebnie grupy mğodzieŨy w Polsce. W takiej sytuacji 

znajdujŃ siň prawie wszyscy wychowankowie dom·w dziecka i dom·w mğodzieŨy. W takiej 

sytuacji mimo czasem otrzymanego poczŃtkowo bardzo szczŃtkowego wychowania 

religijnego pozostajŃ prawie wszyscy wychowankowie dom·w i internat·w przy szkoğach 

specjalnych, zakğadach dla niesğyszŃcych, zakğadach dla ociemniağych itd. itd. 

W niewiele lepszej sytuacji, mimo wychowania religijnego otrzymanego w domu, 

znajduje siň pokaŦna liczba mğodzieŨy w zwiŃzku z uczeniem siň poza miejscem 

zamieszkania. Jest to najczňŜciej mğodzieŨ wiejska przebywajŃca przez cağy czas nauki w 

internatach. 

Grupy mğodzieŨy tutaj wymienione moŨna szacowaĺ na p·ğ miliona ludzi. P·ğ miliona 

ludzi, kt·rych poğowa moŨe nigdy w Ũyciu nie byğa w koŜciele i nigdy w Ũyciu nie sğyszağa 

Ewangelii. 

MğodzieŨ dojeŨdŨajŃca do pracy, do szk·ğ, mğodzieŨ, kt·ra praktycznie wyszğa z 

KoŜcioğa wiejskiego, kt·ra mimo tego, iŨ w niekt·rych diecezjach organizowane jest dla niej 

specjalne duszpasterstwo, w ogromnej wiňkszoŜci nie korzysta z niego. 

Poza oddziağywaniem systemu katechetycznego znajduje siň ogromny procent uczni·w 

szk·ğ ponadpodstawowych. Bardzo czňsto, chyba w znacznej wiňkszoŜci oŜrodk·w, system 

katechizacyjny nie obejmuje mğodzieŨy szk·ğ zawodowych, kt·ra rekrutuje siň w ogromnej 

iloŜci z tych dojeŨdŨajŃcych. Czasem ma siň wraŨenie, Ũe jedynym miejscem, gdzie 

naleŨağoby tň mğodzieŨ ewangelizowaĺ sŃ autobusy, pociŃgi lub poczekalnie dworcowe, w 

kt·rych spňdza ona znacznŃ czňŜĺ swojego dnia. 

W tej samej sytuacji nomad·w, kt·rzy jako nomadzi znaleŦli siň poza terytorialnymi 

strukturami oddziağywania KoŜcioğa w Polsce, jest ogromna masa chğopo-robotnik·w. Tych 

dojeŨdŨajŃcych, kt·rzy w tej chwili nie ŨyjŃ ani na wsi, z kt·rej pochodzŃ, ani w mieŜcie, w 

kt·rym pracujŃ, na tyle Ũeby mieĺ kontakt z KoŜcioğem. 

Jeszcze gorszŃ sytuacjň majŃ mieszkaŒcy hoteli robotniczych. OczywiŜcie, nikt im nie 

zabrania chodziĺ do koŜcioğa, ale subkultura tych Ŝrodowisk, miejsce, kt·re oni zajmujŃ w 

spoğeczeŒstwie, czy na marginesie spoğeczeŒstwa (sŃ to ludzie najczňŜciej nie zwiŃzani ze 

spoğecznoŜciŃ miasta, w kt·rym ŨyjŃ, mieszkajŃ i pracujŃ) nie sprzyja odbywaniu praktyk 

religijnych. Ci ludzie sŃ poza zasiňgiem oddziağywania duszpasterskiego. 

SŃ jeszcze kategorie bardziej szczeg·lne. Polscy robotnicy sezonowi, czasem dğugimi 

latami pracujŃ za granicŃ: w NRD, w Czechosğowacji, nie m·wiň o ludziach 

wyjeŨdŨajŃcych, powiedzmy, do Libii. Sytuacja robotnik·w polskich ŨyjŃcych w kilkuset i 

wiňcej osobowych grupach jest do tego stopnia tragiczna, Ũe w tej chwili juŨ wğadze polskie 

zaczňğy siň niŃ interesowaĺ, odnoszŃc siň z pewnŃ cichŃ tolerancjŃ do pr·b rozciŃgania nad 

nimi opieki duszpasterskiej, poniewaŨ wszystko, co moŨe przyczyniĺ siň do zmiany trybu 

Ũycia tych ludzi i sposobu zachowania siň, kt·re sŃ nieustannŃ kompromitacjŃ dla naszego 

spoğeczeŒstwa, uwaŨane jest za poŨŃdane. 

Poza zasiňgiem oddziağywania duszpasterskiego sŃ takŨe ludzie pracujŃcy na morzu. 

Grupň szczeg·lnŃ, ğŃczŃcŃ ze sobŃ najsmutniejsze cechy grup przeze mnie 
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wymienionych stanowiŃ pracownicy i mieszkaŒcy PaŒstwowych Gospodarstw Rolnych. 

Miağem ostatnio okazjň rozmawiaĺ z wielu duszpasterzami, kt·rych parafie obejmujŃ 

zar·wno wsie chğopskie jak i PGR-y. Zgodnie stwierdzali, Ũe robotnik·w PGR-owskich w 

koŜciele siň nie widuje. Nie wynika to z Ũadnych nacisk·w, ale z tego, Ũe sytuacja ich jest 

podobna do sytuacji mieszkaŒc·w slums·w. WyjŃtek stanowi kilka PGR-·w w kraju, kt·re 

od paru lat peğniŃ funkcjň PGR-·w wzorcowych. Poza tymi wyjŃtkami robotnicy PGR-·w 

ŨyjŃ jako subproletariat tego kraju. 

IstniejŃ w naszym kraju od dawna juŨ i od dawna pomijane milczeniem w naszej 

refleksji duszpasterskiej pewne szersze rejony prawdziwie zdechrystianizowanej kultury. Dla 

przykğadu chciağbym zasygnalizowaĺ trzy przypadki najbardziej znane i najwyraŦniejsze: 

miasto Wağbrzych, miasto i rejon Ostrowca świňtokrzyskiego i wreszcie prawie cağy rejon, 

na skraju kt·rego jesteŜmy w tej chwili, to znaczy Zagğňbie DŃbrowskie. 

Zjawisko, kt·re jeszcze nie osiŃgnňğo tego nasilenia, ale w kt·rym procesy, o jakich 

m·wimy, zaczynajŃ narastaĺ, stanowiŃ mieszkaŒcy nowych dzielnic wielkich miast, czasem 

komunikacyjnie bardzo odlegğych od Ŝr·dmieŜĺ tych miast, pozbawione koŜcioğ·w, a w 

wiňkszym jeszcze stopniu ï mieszkaŒcy kilku nowych miast, kt·re powstağy w naszym kraju 

oraz mieszkaŒcy wsi odlegğych od koŜcioğ·w. Szczeg·lnie trudna jest sytuacja na ziemiach 

p·ğnocno-zachodnich, zwğaszcza na terenie dawnej diecezji gorzowskiej, a wiňc na terenie 

trzech diecezji, kt·re z niej powstağy, gdzie ciŃgle jeszcze sieĺ parafialna nie nabrağa gňstoŜci 

proporcjonalnej do innych obszar·w kraju. Bariera fizyczna, komunikacyjna, kt·ra oddziela 

tych ludzi od koŜcioğa nie jest tak duŨa, Ũeby nie moŨna byğo jej pokonaĺ. Ci ludzie nie 

chodzŃ do koŜcioğa w wyniku lenistwa. MoŨemy tak powiedzieĺ, ale musimy dodaĺ, Ũe 

ludzie zrobili siň w tym kraju leniwi, Ũe pewne rzeczy, kt·re ich przodkom, czy jeszcze 

ojcom wydawağy siň wysiğkiem naturalnym i codziennym, jawiŃ siň im jako ogromnie 

uciŃŨliwe, szczeg·lnie w tym dniu niedzielnym, kt·ry sobie przeznaczajŃ na odpoczynek. 

MoŨemy ich za to winiĺ, ale jeŨeli my tej sytuacji nie zmienimy, to nasza odpowiedzialnoŜĺ, 

Ũe oni przestajŃ byĺ chrzeŜcijanami, a ich dzieci nie bňdŃ znağy ĂOjcze naszò jest r·wnieŨ 

wielka, jak ich odpowiedzialnoŜĺ. 

W koŒcu kategorie, kt·re nazwağbym kategoriami specjalnymi. WiňŦniowie. SŃ to 

wiňŦniowie odbywajŃcy czňsto wieloletnie wyroki bez opieki duszpasterskiej, a moment 

moŨe jeszcze tragiczniejszy, wychowankowie czy pensjonariusze zakğad·w 

wychowawczych i poprawczych, dla tzw. mğodocianych i nieletnich przestňpc·w. 

Rzecz moŨe trochň mniej tragiczna ze wzglňdu na swojŃ przejŜciowoŜĺ, ale bardzo 

waŨka ï to sprawa wojska ï dwa lata spňdzane przez poğowň naszej mğodzieŨy (okoğo p·ğ 

miliona kaŨdorazowo) bez kontaktu z koŜcioğem, bez kontaktu ze Sğowem BoŨym. 

W koŒcu chorzy, przewlekle chorzy, przebywajŃcy w szpitalach, w domach 

nieuleczalnie chorych, ludzie starsi przebywajŃcy w domach opieki. 

Dwie uwagi, jeŨeli chodzi o sytuacje, o kt·rych m·wiğem na koŒcu. Wydaje mi siň, Ũe 

powinniŜmy Ũywiej niŨ to robimy pamiňtaĺ i przypominaĺ sobie i nie tylko sobie, Ũe 

wszystkie porozumienia, kt·re byğy zawierane miňdzy KoŜcioğem a PaŒstwem gwarantujŃ 

opiekň duszpasterskŃ w wojsku, w szpitalach, w wiňzieniach. W tej chwili ukazujŃ siň dwie 

sprawy: sprawa takich instytucji jak szpitale i wiňzienia, gdzie cağa inicjatywa musi do nas 

naleŨeĺ, bo ci ludzie do koŜcioğa nie przyjdŃ, poniewaŨ sŃ fizycznie odciňci. JeŨeli my nie 

potrafimy dopomnieĺ siň o peğnŃ realizacjň prawa obowiŃzujŃcego w tym zakresie, to z 

naszej winy oni pozostanŃ odciňci od Ewangelii. Inna jest sytuacja w takich instytucjach jak 

wojsko, sytuacja internat·w, sytuacja dzieci i mğodzieŨy przebywajŃcych w okresie letnim 

na koloniach i obozach a takŨe w sanatoriach, gdzie jest wiňksza swoboda. To sŃ czasem 
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okresy wzglňdnie kr·tkie, ale nie wydaje siň, ŨebyŜmy mieli prawo sŃdziĺ, Ũe te nawet tylko 

kilkutygodniowe okresy, w kt·rych uznaje siň za rzecz normalnŃ zaprzestanie praktyk 

religijnych, pozostajŃ bez wpğywu na Ũycie religijne tej mğodzieŨy. Jest to sytuacja tragiczna 

przez to, Ũe ci ludzie nie majŃ Ũadnych powaŨnych przeszk·d. PrzecieŨ kaŨdy Ũoğnierz po 

ukoŒczeniu okresu rekruckiego dostaje przepustkň prawie w kaŨdŃ niedzielň. I on nawet nie 

musi dopominaĺ siň o prawo p·jŜcia do koŜcioğa, wystarczy, Ũe weŦmie przepustkň, i Ũe idŃc 

na tň przepustkň p·jdzie do koŜcioğa, nawet jeŨeli dostanie jŃ po poğudniu, moŨe p·jŜĺ na 

mszň wieczornŃ. Ale on nie idzie do koŜcioğa i my uwaŨamy to za rzecz normalnŃ, on zresztŃ 

teŨ tak uwaŨa. Nic nie robimy, Ũeby tň sytuacjň zmieniĺ. 

JeŨeli chodzi o obozy, kolonie, internaty, to w momencie, kiedy mğody czğowiek 

powie, Ũe chce p·jŜĺ do koŜcioğa, to moŨe na niego Ăkrzywo spojrzŃò, ale na pewno mu nie 

zabroniŃ. JeŨeli on wprost zapyta: Ăto znaczy, Ũe ja nie mam prawa?ò, nikt mu nie moŨe 

powiedzieĺ: Ănie masz prawaò. Taka sytuacja jest niemoŨliwa. Tylko, Ũe my tak sprawy nie 

stawiamy i ani rodzina, ani KoŜci·ğ rozumiany jako duszpasterz, jako katecheta nie 

przygotowuje mğodzieŨy do tego, Ũeby o swoje prawa walczyğa, Ũeby po prostu domagağa siň 

respektowania praw. We wszystkich tych sytuacjach, o kt·rych tu m·wimy, jawi nam siň 

jakby od drugiej strony zwiŃzek miňdzy ewangelizacjŃ a sprawŃ wyzwolenia, o kt·rym byğa 

tu mowa. Ks. Profesor sğusznie powiedziağ, Ũe w zasadzie dzieğo wyzwolenia jest owocem 

ewangelizacji, ale istnieje teŨ zaleŨnoŜĺ przeciwna. Musimy poczuĺ siň wolnymi i zaczŃĺ siň 

zachowywaĺ jak ludzie wolni, abyŜmy mogli sğuchaĺ Ewangelii. 

I druga sprawa. Cağy szereg wymienionych tutaj przeze mnie Ŝrodowisk, to Ŝrodowiska 

za barierŃ kulturowŃ, tzn. takie, do kt·rych Ewangelia nie dociera nawet wtedy, kiedy ludzie 

jŃ sğyszŃ. Chciağbym poğoŨyĺ nacisk szczeg·lnie na jeden typ sytuacji, ten, kiedy mamy do 

czynienia ze Ŝrodowiskami kulturalnie i Ŝrodowiskowo skrajnie sprymitywizowanymi. SŃ to 

bardzo czňsto Ŝrodowiska wt·rnie sprymitywizowane. MyŜlň o Ŝrodowiskach PGR-owskich i 

o Ŝrodowiskach mieszkaŒc·w hoteli robotniczych. Do Ŝrodowisk tego rodzaju, nawet jeŨeli 

fizycznie docieramy, to nie znajdujemy tam oddŦwiňku . Wsp·ğpracujŃc przez wiele lat w 

r·Ũnych akcjach, z tym, co siň u nas nazywa duszpasterstwem rodzin, bardzo czňsto 

sğyszağem od ksiňŨy pracujŃcych w tych dziedzinach o zapotrzebowaniu: ĂProsimy podaĺ 

naukowe uzasadnienia gğoszonych normò. Chodziğo o normy czystoŜci przedmağŨeŒskiej, 

nierozerwalnoŜci mağŨeŒstwa, zasad katolickich w dziedzinie prokreacyjnej. Nie chodziğo tu 

jednak ï jak to p·Ŧniej zrozumiağem ï o naukowe dowody, ale o opğacalnoŜĺ takiego a nie 

innego Ũycia. Chodziğo o to, aby ludzi moralnie prymitywnych, niewraŨliwych na Ũadne 

wartoŜci osobowe przekonaĺ, Ũe im siň opğaci w kategoriach najbardziej prymitywnego 

utylitaryzmu zachowaĺ czystoŜĺ przedmağŨeŒskŃ, zachowaĺ katolickie zasady etyki 

prokreacyjnej, czy nierozerwalnoŜĺ mağŨeŒskŃ. Nie opğaci siň, jeŨeli myŜlimy w takich tylko 

kategoriach. JeŨeli nie ma uwraŨliwienia na wyŨsze wartoŜci moralne to nie moŨna 

udowodniĺ, Ũe to siň opğaci. M·wimy o walce z alkoholizmem. Wiele Ŝrodowisk, kt·re tutaj 

wymieniğem (Ŝrodowiska PGR-owskie, Ŝrodowiska hoteli robotniczych, Ŝrodowiska 

mğodzieŨy dojeŨdŨajŃcej do szk·ğ i pracy, choĺ niby ksztağcŃcej siň), to Ŝrodowiska, w 

kt·rych ludzie nie znajŃ innej rozrywki, innych przyjemnoŜci poza piciem alkoholu i 

najwulgarniej pojňtym erotyzmem, czy seksualizmem, kt·rzy nie wiedzŃ, Ũe moŨna 

cokolwiek innego z czasem wolnym zrobiĺ. A jeŨeli kiedykolwiek sğyszeli, to nie mogŃ 

pojŃĺ, Ũe moŨna z tego czerpaĺ jakŃkolwiek satysfakcjň. Nie jest moŨliwa walka z 

alkoholizmem, kt·rej nie bňdzie towarzyszyğa zasadnicza promocja spoğeczno-kulturalna, 

zasadnicza zmiana sposobu Ũycia. W tego rodzaju Ŝrodowiskach, a sŃ to Ŝrodowiska 

ogromne, ewangelizacji musi towarzyszyĺ troska o ludzkŃ promocjň, troska o promocjň 

spoğecznŃ i kulturowŃ. Wydaje mi siň, Ũe jest to jeszcze jeden aspekt, w kt·rym uwidacznia 
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siň zwiŃzek miňdzy dzieğem ewangelizacji a dzieğem wyzwolenia. Bo dzieğo podnoszenia, 

promocji czğowieka jest r·wnieŨ jednym z aspekt·w dzieğa wyzwolenia. Nie jest tu miejsce, 

Ũeby m·wiĺ jak dziağalnoŜĺ przynoszŃca tň promocjň powinna wyglŃdaĺ, jakie mieĺ formy i 

metody. 

Chciağbym w tym miejscu jeszcze jednŃ sprawň zasygnalizowaĺ. ProszŃ mi wybaczyĺ, 

moŨe doŜĺ osobisty charakter tego, co chcň tu powiedzieĺ. Takie Ŝrodowiska istniağy zawsze 

i wszňdzie, takie Ŝrodowiska istniağy r·wnieŨ w naszym kraju. Niespeğna 100 lat temu w 

warunkach niepor·wnanie trudniejszych dla spoğeczeŒstwa i dla KoŜcioğa na obszarze 

zaboru rosyjskiego powstağo kilkanaŜcie zgromadzeŒ bezhabitowych, tzn. honorackich, 

kt·rych jedynŃ misjŃ byğo cağkowite poŜwiňcenie sğuŨbie Ŝrodowiskom zaniedbanym. 50 lat 

temu, kiedy Francuzi zaczňli odkrywaĺ coŜ takiego jak Mission de France, ksiňŨa robotnicy 

itd., w Polsce istniağo 500 si·str fabrycznych pracujŃcych z dziewczňtami naraŨonymi na 

wszystkie problemy zwiŃzane z wejŜciem dziewczyny ze wsi w Ŝrodowiska zakğad·w i 

fabryk. A dzisiaj? Jeden z ksiňŨy zajmujŃcy siň duszpasterstwem robotnic i robotnik·w 

polskich pracujŃcych w NRD (tolerowany przez wğadze NRD i wğadze polskie) powiedziağ 

mi tak: Ăto jest praca moŨe bardzo piňkna, ale mam do czynienia z 5% tych ludzi, kt·rzy 

przyjdŃ do mnieò. Zwracam siň do wszystkich moŨliwych ruch·w i Ŝrodowisk, czy nie 

potrafiliby znaleŦĺ ludzi, kt·rzy by pojechali bŃdŦ do pracy, towarzyszŃc tym ludziom, bŃdŦ 

podjňliby siň, a byğyby takie moŨliwoŜci, bo na to nie ma kandydat·w, pracy w polskich 

hotelach robotniczych do prowadzenia tam Ŝwietlicy. Nie znalazğ siň nikt wŜr·d chrzeŜcijan 

polskich, kto by siň tego podjŃğ. Na misje do Indonezji to siň moŨe ktoŜ znajdzie, bo to jest 

bardzo egzotyczne (przepraszam!). 

To nie jest sprawa tylko tego skrajnego przypadku, to jest sprawa hoteli robotniczych, 

to jest sprawa zakğad·w dla nieletnich, to jest sprawa internat·w, to jest sprawa tychŨe PGR-

·w, gdzie ludzie staczajŃ siň na dno spoğeczne i kulturowe przy cağkowitej biernoŜci ludzi, 

kt·rzy tam pracujŃ, ludzi najczňŜciej bez kwalifikacji i bez powoğania. Na stanowiska 

wychowawc·w czy pracownik·w kulturalno-oŜwiatowych trafiajŃ tam ludzie, kt·rzy do 

niczego siň nie nadajŃ, bo tylko tacy do ciňŨkiej pracy za Ăpsie pieniŃdzeò idŃ. 

Chciağbym postawiĺ pytanie: gdzie, jeŨeli nie wŜr·d nas mogŃ siň dzisiaj w Polsce 

znaleŦĺ ludzie, kt·rzy podejmŃ pracň w tych Ŝrodowiskach, poŜwiňcŃ Ũycie sğuŨbie promocji 

tych ludzi najbardziej zaniedbanych, naprawdň wydziedziczonych, poŜwiňcŃ swoje Ũycie i 

potraktujŃ to jako swoje chrzeŜcijaŒskie powoğanie? 

Adam Stanowski 

* Referat wygğoszony na V KKO Ruchu światğo-ŧycie na Jasnej G·rze w Czňstochowie ï 

2.03.1980r. Tekst nieautoryzowany, odtworzony z zapisu magnetofonowego. 

III  

ZASADY I WSKAZANIA ME TODYCZNE DO REJONIZA CJI  *  

Przez rejonizacjň rozumiemy wyodrňbnienie terytori·w, wojew·dztw, a w nich 

mniejszych jednostek przestrzennych, obszar·w, w ramach kt·rych ma nastŃpiĺ organizacja 

dziağania. KaŨdemu rejonowi odpowiada wyodrňbniony podmiot dziağania, a wiňc oŜrodek 

rejonowy, oŜrodek planujŃcy i ekipa realizujŃca to dziağanie. Specyficzny jest i dostosowany 

do szczeg·lnych potrzeb i warunk·w terenu program, strategia i metodyka dziağania. Rejon 

jest najniŨszym szczeblem planowania dziağania, planowania realizacyjnego, np. podziağu 

zadaŒ miňdzy ludzi, rozğoŨenia zadaŒ w czasie itd. 

Wydaje siň, Ũe moŨemy sformuğowaĺ cztery zasady rejonizacji, czyli cztery kryteria, 
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na podstawie kt·rych chcemy dokonaĺ podziağu wojew·dztwa na rejony: 

1. jednorodnoŜci potrzeb i warunk·w; 

2. zeŜrodkowania rejonu; 

3. uwzglňdnienia istniejŃcych struktur; 

4. r·wnej wielkoŜci. 

M·wiŃc o zasadzie jednorodnoŜci dŃŨymy do tego, Ũeby kaŨdy z wyodrňbnionych 

rejon·w byğ moŨliwie najbardziej jednolity, niezr·Ũnicowany wewnňtrznie pod wzglňdem 

warunk·w Ũycia, problem·w Ũyciowych, przed kt·rymi stojŃ ludzie tam mieszkajŃcy. 

Praktycznym kryterium, kt·re tu bňdzie funkcjonowağo, bňdzie jednorodnoŜĺ charakteru 

gospodarczego ï przewaŨajŃce zajňcia, przewaŨajŃce struktury, a wiňc bňdziemy mieli 

regiony przemysğowe, regiony typowo rolnicze o r·Ũnym nastawieniu, bňdziemy mieli 

regiony, w kt·rych bňdŃ przewaŨaĺ gospodarstwa indywidualne, regiony, w kt·rych bňdŃ 

przewaŨaĺ PGR-y, bo i takie sŃ, itd. Dotyczy to takŨe rejonizacji wielkich miast, tych 

naprawdň wielkich, powyŨej 100 tysiňcy, a moŨe powyŨej 200 tysiňcy, kt·re bňdziemy 

musieli traktowaĺ prawdopodobnie z r·Ũnych wzglňd·w jak parň rejon·w. Wtedy w ramach 

tego miasta bňdziemy musieli uchwyciĺ struktury przestrzenne, kt·re zamieszkujŃ ludzie 

znajdujŃcy siň w podobnych sytuacjach Ũyciowych: dzielnice robotnicze miasta, dzielnice 

centralne, zwykle o charakterze nierobotniczym itd. 

Przy rejonizacji niekt·rych wojew·dztw bňdziemy takŨe musieli braĺ pod uwagň ich 

jednorodnoŜĺ ze wzglňdu na istniejŃce struktury duszpasterskie. Np. ze wzglňdu na gňstoŜĺ 

sieci parafialnej, gňstoŜĺ koŜcioğ·w. Chodziĺ nam bňdzie o takie wyodrňbnienie region·w, 

aby na ich terenie sytuacja wyznaczona wyposaŨeniem duszpasterskim byğa mniej wiňcej 

podobna. 

Drugim zjawiskiem, kt·re musimy uwzglňdniĺ m·wiŃc o kryterium jednorodnoŜci 

bňdzie jednorodnoŜĺ kulturowa. Po ostatnim podziale administracyjnym, po zwiňkszeniu 

liczby wojew·dztw, a w rezultacie zmniejszeniu ich obszaru, czynnik ten odgrywa nieco 

mniejszŃ rolň, tzn. stosunkowo mniej mamy wojew·dztw, kt·re obejmujŃ zr·Ũnicowane 

kulturowo, tradycyjnie obszary. Ale ciŃgle jeszcze na terenie niekt·rych wojew·dztw z 

takimi zjawiskami siň spotykamy. Choĺby na terenie wojew·dztwa katowickiego mamy do 

czynienia z zupeğnie odmiennymi tradycjami kulturowymi: G·rny ślŃsk i Zagğňbie 

DŃbrowiecko-Sosnowieckie. SŃ to regiony kulturowo nie majŃce ze sobŃ prawie nic 

wsp·lnego. Mimo pewnego podobieŒstwa sytuacji gospodarczej i typu zatrudnienia naleŨy 

je traktowaĺ oddzielnie. Ze spraw nie tak jaskrawych, jednoczeŜnie w odniesieniu do 

obszar·w mniejszych moŨemy m·wiĺ o zupeğnie odrňbnych regionach wojew·dztwa 

nowosŃdeckiego: wğaŜciwej nowosŃdecczyzny i nowotarskiego, gdzie jeszcze wyodrňbnia 

siň Podhale. Podobnie rejon Ũywiecki, rejon makowski, rejon cieszyŒski pozostajŃce na 

terenie jednego wojew·dztwa, sŃ jednostkami kulturowymi zupeğnie odrňbnymi. W takiej 

sytuacji bňdziemy dŃŨyĺ do tego, Ũeby granice rejon·w nie przecinağy tych jednostek 

kulturowych, by respektowağy ich odrňbnoŜĺ. 

Drugie kryterium, kt·re nazwağem kryterium zeŜrodkowania czy teŨ zwartoŜci 

region·w. WchodzŃ tu w grň dwa ŜciŜle ze sobŃ zwiŃzane kryteria. Pierwsze ï to kryterium 

komunikacyjne. Chodzi o pewnŃ zwartoŜĺ komunikacyjnŃ rejonu, co jest ze wzglňd·w 

praktycznych jak najbardziej znaczŃce w przyszğych dziağaniach. Istotne jest wiňc, Ũeby 

rejon byğ wyodrňbniony w ten spos·b, by moŨna wskazaĺ jego centralny wňzeğ 

komunikacyjny. Ten punkt, w kt·rym bňdŃ siň schodziĺ drogi, szosy, koleje, PKS i kt·ry jest 

naturalnym oŜrodkiem komunikacyjnym, z kt·rego jest stosunkowo ğatwo dotrzeĺ do 

kaŨdego punktu w tym rejonie. Bardzo czňsto, z reguğy ta jednorodnoŜĺ komunikacyjna, ta 
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zwartoŜĺ komunikacyjna i istnienie tego wňzğa komunikacyjnego bňdzie ğŃczyĺ siň z 

istnieniem w rejonie czegoŜ, co nazwağbym oŜrodkiem przyciŃgania. Tutaj 

najklasyczniejszym przykğadem bňdzie miasto zatrudniajŃce ludzi zamieszkağych poza tym 

miastem. Wtedy to miasto bňdzie stanowiğo oŜrodek przyciŃgania dla cağego regionu, z 

kt·rego ludzie do tego miasta dojeŨdŨajŃ. Ale dotyczy to r·wnieŨ funkcji usğugowych ludzi, 

kt·rzy przyjeŨdŨajŃ do oŜrodka usğug i handlu. 

Trzecia zasada, jest to zasada uwzglňdnienia istniejŃcych struktur koŜcielnych i 

struktur Ruchu, oŜrodk·w, punkt·w, stanic, kt·re trzeba wykorzystaĺ. JeŨeli chodzi o sprawň 

uwzglňdnienia istniejŃcych struktur koŜcielnych, to jedna zasada musi funkcjonowaĺ 

sztywno, mianowicie zasada respektowania granic diecezji. PoniewaŨ rejon ma byĺ 

oŜrodkiem struktury wykonawczej, wobec tego musi dziağaĺ w Ŝcisğym zwiŃzku z diecezjŃ. 

Jeden rejon nie moŨe wobec tego obejmowaĺ obszaru wiňcej niŨ jednej diecezji. SprawŃ 

bardziej kontrowersyjnŃ jest celowoŜĺ uwzglňdniania przy rejonizacji podziağu na dekanaty. 

W zasadzie tam, gdzie to jest moŨliwe naleŨağoby to robiĺ, ale biorŃc pod uwagň, Ũe w 

bardzo wielu diecezjach sieĺ dekanat·w jest niejednokrotnie przypadkowa, i nie jest 

wynikiem celowo przeprowadzonej rejonizacji, wydaje siň, Ũe lepiej odejŜĺ od zasady 

respektowania podziağu dekanalnego niŨ odejŜĺ od wewnňtrznej spoistoŜci pierwszych 

dw·ch kryteri·w. Kryterium respektowania podziağu dekanalnego byğoby podporzŃdkowane 

dwom poprzednio sformuğowanym zasadom, natomiast kryterium respektowania granic 

diecezji musi byĺ przestrzegane bezwarunkowo. 

I w koŒcu ostatnia zasada. Ze wzglňd·w organizacyjnych i praktycznych jest 

poŨŃdane, Ũeby rejony byğy mniej wiňcej podobnej wielkoŜci, przy czym przez wielkoŜĺ 

naleŨy tu rozumieĺ raczej liczbň mieszkaŒc·w niŨ obszar, tym bardziej, Ũe wystňpowanie 

miast bňdzie w spos·b zasadniczy na tň liczbň mieszkaŒc·w rzutowaĺ nie powiňkszajŃc 

obszaru. Ze wzglňd·w praktycznych naleŨağoby dŃŨyĺ do tego, Ũeby jednostki byğy mniej 

wiňcej tej samej wielkoŜci, aby zadania, kt·re sŃ stawiane wykonawcom byğy mniej wiňcej 

proporcjonalne. Jest to zasada, kt·ra musi byĺ podporzŃdkowana zasadom poprzednim. 

Nastňpna sprawa. ï Metoda naszej pracy, w wyniku kt·rej majŃ dokonywaĺ siň 

decyzje rejonizacyjne. Metoda, z kt·rŃ mamy do czynienia jest metodŃ opisowo-

kartograficznŃ. Nasza praca, kt·rŃ musimy z pomocŃ centrali w kaŨdej z diakonii 

wojew·dzkiej jednoŜci wykonywaĺ, bňdzie polegağa na zebraniu cağego szeregu informacji 

dotyczŃcych wojew·dztwa, jak r·wnieŨ informacji dotyczŃcych poszczeg·lnych miast, 

poszczeg·lnych gmin, bo chyba tymi jednostkami musimy operowaĺ ï dekanat·w czy 

parafii, jeŨeli chodzi o informacje, kt·re bňdziemy uzyskiwali ze Ŧr·değ koŜcielnych. 

Zestawienia typu informacji, o kt·re tu bňdzie chodziĺ trochň wynikajŃ z tego, o czym 

m·wiliŜmy przedtem, a wiňc np. bňdŃ nas interesowaĺ takie dane jak liczba internat·w, 

liczba szpitali i ğ·Ũek w tych szpitalach, liczba dom·w dziecka, wszystkie te sprawy, kt·re 

tworzŃ sytuacjň ewangelizacyjnŃ, bŃdŦ charakteryzujŃ sytuacjň duszpasterskŃ, jak r·wnieŨ 

p·Ŧniejsze sytuacje, wobec kt·rych bňdziemy musieli stanŃĺ podejmujŃc problematykň 

Krucjaty Wyzwolenia. 

Drugim etapem naszej pracy bňdzie przeniesienie tych informacji na mapň, poniewaŨ 

taki zabieg jak rejonizacja nie moŨe byĺ dokonywany inaczej jak na mapie. Wszystkie 

informacje musimy zobaczyĺ w przestrzeni i rozmieŜciĺ je w przestrzeni naszego 

wojew·dztwa. W gruncie rzeczy powinniŜmy mieĺ mapň wojew·dztwa, o moŨliwie jak 

najmniejszej skali, na kt·rej znalazğyby siň miejscowoŜci (z oznaczeniem ich wielkoŜci, sieci 

komunikacyjnej, koŜcioğ·w parafialnych i nieparafialnych, oŜrodk·w i rejon·w dojeŨdŨania 

do szk·ğ i do pracy), rejony gospodarcze (tzn. inaczej oznaczone te tereny, kt·re sŃ 

jednorodne gospodarczo) i regiony kulturowe (ewentualnie tam, gdzie mamy do czynienia z 
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takŃ sytuacjŃ, jakiej przykğady podawağem poprzednio). 

OczywiŜcie, gdybyŜmy to wszystko chcieli nanieŜĺ na jednŃ mapň, to mapa stağaby siň 

nieczytelna, prawdopodobnie najlepszym sposobem technicznym bňdzie nanoszenie jednej 

czy kilku informacji na mapň konturowŃ, wykonywanŃ na przeŦroczystej kalce, tak aby te 

mapy moŨna na siebie z naniesionymi informacjami wzajemnie nakğadaĺ. Gdy zaczniemy 

mapy r·Ũnych zjawisk dla nas waŨnych nakğadaĺ na siebie, zobaczymy, jakie struktury 

przestrzenne powtarzajŃ siň, tzn. gdzie granice, kt·re przebiegajŃ miňdzy obszarami 

wyznaczonymi tym lub innym kryterium, pokrywajŃ siň ze sobŃ. I to pozwoli nam 

zaprojektowaĺ optymalnŃ rejonizacjň. Ten sam proceder bňdziemy musieli zastosowaĺ na 

planach wielkich miast, tych, kt·re bňdŃ wymagağy podzielenia na kilka rejon·w. 

Po hipotetycznym kartograficznym zaprojektowaniu rejon·w bňdziemy mogli podjŃĺ 

pr·bň ich opisu, tzn. scharakteryzowania kaŨdego z tych rejon·w jako terenu ewangelizacji, 

biorŃc pod uwagň wszystkie kryteria, o kt·rych wspominağem przed chwilŃ. PiszŃc tň 

charakterystykň bňdziemy siň mogli zorientowaĺ, czy udağa nam siň nasza procedura, tzn. 

czy rzeczywiŜcie otrzymaliŜmy takie jednostki, kt·re dadzŃ siň opisaĺ jako cağoŜĺ. I wtedy 

bňdziemy mogli przystŃpiĺ do sporzŃdzenia mapy szczeg·ğowej danego rejonu, tzn. mapy, 

kt·rej wielkoŜĺ byğaby podobna do wielkoŜci mapy wojew·dztwa na poprzednim etapie, na 

kt·rej juŨ uwzglňdnimy zjawiska bardziej szczeg·ğowe i bezpoŜrednio nas interesujŃce, a 

wiňc mapy, na kt·rych zlokalizujemy poszczeg·lne domy opieki, poszczeg·lne internaty, te 

oŜrodki, w kt·rych domyŜlamy siň symboli biağych plam budzŃcych nasze najŨywsze 

zainteresowanie ewangelizacyjne. 

 

Adam Stanowski 

 

* Referat wygğoszony na V KKO Ruchu światğo-ŧycie na Jasnej G·rze w Czňstochowie 

2.03.1980 r. Tekst nieautoryzowany, odtworzony z zapisu magnetofonowego. 

IV  

POWSTANIE REJONU I REJONOWEJ DIAKONII EWANGELIZACJ I  

1. Wstňpny plan rejonizacji kraju dla cel·w wielkiej ewangelizacji przygotowuje 

pracownia socjograficzna Centralnej Diakonii Ewangelizacji w oparciu o dostňpny materiağ 

statystyczny, socjograficzny i kartograficzny, przyjmujŃc za punkt wyjŜcia planowania 

podziağ administracyjny Polski na czterdzieŜci dziewiňĺ wojew·dztw oraz uwzglňdniajŃc 

granice diecezji, w ramach kt·rych muszŃ mieŜciĺ siň zaplanowane rejony. 

2. Centralna Diakonia Ewangelizacji (CDE) w porozumieniu z CentralnŃ DiakoniŃ 

JednoŜci (CDJ) tworzy swoje kom·rki w diecezji pod nazwŃ diecezjalna diakonia 

ewangelizacji. 

Diecezjalna diakonia ewangelizacji (DDE) majŃc lepsze rozeznanie swojego terenu, 

przygotowuje ostateczny i szczeg·ğowy plan rejonizacji swojego terenu i przedstawia do 

zatwierdzenia CDE. 

DDE stara siň takŨe w poszczeg·lnych, wytypowanych przez siebie rejonach, 

nawiŃzaĺ bezpoŜrednie kontakty z osobami, kt·re mogğyby wejŜĺ do diakonii ewangelizacji 

w poszczeg·lnych rejonach, starajŃc siň je przekonaĺ i zapaliĺ do tej sprawy. 

3. Po tych etapach wstňpnych przygotowania rejonizacji, nastňpuje krok decydujŃcy. 

StanowiŃ go pertraktacje z wğaŜciwymi moderatorami diecezjalnymi, gdzie przedstawiciele 

DDE (jeŜli to moŨliwe przy udziale przedstawiciela CDE) przedstawiajŃ swoje propozycje 
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rejonizacji ï rezultat swoich prac przygotowawczych. Moderatorzy, majŃc na uwadze wğasne 

rozeznanie terenu oraz moŨliwoŜci i potrzeb ewangelizacyjnych, ustalajŃ ostateczny plan 

rejonizacji swoich diecezji. Po uzyskaniu aprobaty biskupa ordynariusza albo osoby przez 

niego upowaŨnionej (np. referat duszpasterski kurii) oraz wytypowaniu moderator·w 

rejonowych, uzyskaniu ich zgody i ewentualnie wymaganej aprobaty, rejonizacja z fazy 

przygotowawczej planowania wchodzi w fazň realizacji. 

W cağym tym etapie przygotowawczym naleŨy pamiňtaĺ, Ũe DDE (oraz CDE) majŃ 

gğos doradczy, pomocniczy, natomiast decyzja ostateczna naleŨy do moderator·w 

diecezjalnych. W razie trudnoŜci uzgodnienia stanowisk moŨna zwr·ciĺ siň o poŜrednictwo 

do Moderatora Krajowego Ruchu światğo-ŧycie. 

4. Na etapie planowania rejonizacja musi byĺ peğna, nie moŨe byĺ w Polsce teren·w 

nie objňtych niŃ. Na etapie realizacji natomiast naleŨy kierowaĺ siň realnymi moŨliwoŜciami, 

kt·re aktualnie siň otwierajŃ, zadawalajŃc siň np. tworzeniem jednego lub drugiego rejonu w 

diecezji, gdzie ewangelizacja moŨe siň juŨ rozpoczŃĺ, a pozostawiajŃc tworzenie dalszych 

rejon·w na p·Ŧniej, tak iŨ ewangelizacja moŨe rozwijaĺ siň sukcesywnie i nie musi od razu 

rozpoczŃĺ siň we wszystkich rejonach diecezji. 

5. W cağym procesie rejonizacji naleŨy stosowaĺ zasadň pomocniczoŜci. JeŨeli 

zawodzi jakieŜ ogniwo struktury ï moŨe w jego kompetencje wejŜĺ ogniwo nadrzňdne. 

MoŨna r·wnieŨ bezpoŜrednio pertraktowaĺ z moderatorem rejonowym, gdy nie wğŃcza siň 

moderator diecezjalny (lub w danej diecezji nie speğnia aktualnie nikt tej funkcji). 

We wszystkich tych wypadkach naleŨy jednak suponowaĺ, Ũe dany moderator 

rejonowy posiada zgodň swojego biskupa lub wğaŜciwej instancji nadrzňdnej. 

6. Z chwilŃ wydzielenia rejonu i ustanowienia moderatora rejonowego on przejmuje 

zadanie utworzenia zespoğu ewangelizacyjnego i jego przygotowania do czekajŃcych go 

zadaŒ. DDE sğuŨy mu pomocŃ zapoznajŃc go z osobami pragnŃcymi wejŜĺ do RDEW i 

majŃcymi odpowiednie kwalifikacje. 

7. ZalŃŨek RDEW powstaje wtedy, gdy znajdzie siň przynajmniej trzech 

odpowiednich i chňtnych ludzi i gdy zacznŃ siň oni regularnie, co tydzieŒ spotykaĺ z 

moderatorem rejonowym na wsp·lnej modlitwie, dzieleniu siň Sğowem BoŨym i omawianiu 

bieŨŃcych zadaŒ. Natomiast formalne erygowanie RDEW moŨe nastŃpiĺ dopiero wtedy, gdy 

zbierze siň zesp·ğ przynajmniej dwunastu os·b zdecydowanych na wğŃczenie siň do tej 

diakonii. MoŨe siň to dokonaĺ przez publiczne udzielenie bğogosğawieŒstwa i misji podczas 

rejonowego dnia wsp·lnoty Ruchu. 

8. W rejonach Ruchu światğo-ŧycie juŨ istniejŃcych i dziağajŃcych zesp·ğ RDEW 

moŨe powstaĺ z istniejŃcej juŨ rejonowej diakonii jednoŜci. ZaleŨnie od stopnia jej rozwoju i 

organizacji naleŨy rozwinŃĺ jej funkcje w dziedzinie ewangelizacji i diakonii wyzwolenia, nie 

umniejszajŃc przy tym w niczym dziağalnoŜci dotychczasowej. W wypadku powoğywania 

zupeğnie nowych zespoğ·w RDEW trzeba zaczŃĺ od funkcji zwiŃzanych z planem ACR i 

podejmowaĺ p·Ŧniej stopniowo inne zadania rejonowej diakonii jednoŜci. 

9. W skğad rejonowej diakonii ewangelizacji i wyzwolenia wchodzŃ nastňpujŃce 

osoby: 

a) moderator rejonowy (ewentualnie specjalny moderator ewangelizacji rejonu jako 

pomocnik moderatora rejonowego); 

b) animator RDEW ï zastňpca i gğ·wny pomocnik moderatora, odpowiedzialny za ducha 

wsp·lnoty i wsp·ğdziağania w cağym zespole, za przygotowanie i realizacjň planu 

ewangelizacji rejonu (strategiň); 

oraz osoby odpowiedzialne: 
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c) za zorganizowanie i podtrzymywanie Ăzaplecza modlitwyò przed i w czasie 

ewangelizacji ï diakonia modlitwy; 

d) za wszelkie materiağy drukowane potrzebne do ewangelizacji ï diakonia sğowa; 

e) za zorganizowanie i przygotowanie zespoğ·w ewangelizacyjnych dla poszczeg·lnych 

parafii, w kt·rych odbňdzie siň ewangelizacja ï diakonia formacji diakonii; 

f) za sprawy techniczne (wyŜwietlanie filmu itp.) ï diakonia Ŝrodk·w przekazu; 

g) za Ŝrodki finansowe ï diakonia funduszu ewangelizacyjnego; 

h) za wszelkie przewozy (os·b i rzeczy) zwiŃzane z ewangelizacjŃ (najlepiej kierowca 

dysponujŃcy samochodem) ï diakonia transportu; 

i) za realizacjň wszystkich etap·w przygotowawczych do ewangelizacji z filmem 

ĂJezusò w danej parafii ï diakonia preewangelizacji; 

j) za ewangelizacjň towarzyszŃcŃ wyŜwietlaniu filmu ĂJezusò ï diakonia ewangelizacji 

towarzyszŃcej; 

k) za pracň w grupach (studium biblijne) po ewangelizacji z filmem ï diakonia 

postewangelizacji; 

l) za trzeciŃ fazň realizacji planu Ad Christum Redemptorem ï Krucjatň Wyzwolenia 

Czğowieka ï diakonia wyzwolenia. 

10. Rejonowa diakonia ewangelizacji i wyzwolenia (RDEW) skğada siň wiňc z 

dwunastu os·b. Jest to zesp·ğ peğny nierozbudowany. KaŨdy czğonek diakonii moŨe i 

powinien dobraĺ sobie pomocnik·w, tworzŃc w ten spos·b podzesp·ğ RDEW. Wtedy RDEW 

jest zespoğem peğnym rozbudowanym. JeŨeli zachodzi taka koniecznoŜĺ, jedna osoba moŨe 

takŨe ğŃczyĺ pewne funkcje, kt·re dadzŃ siň z natury rzeczy pogodziĺ (np.: diakonia sğowa i 

funduszu ewangelizacyjnego; diakonia Ŝrodk·w przekazu i transportu). 

KaŨdy czğonek RDEW, kt·ry tworzy zesp·ğ pomocniczy do wykonania zadaŒ 

powierzonej sobie diakonii staje siň animatorem tego zespoğu. 

11. Czğonkowie RDEW powinni byĺ przygotowani do speğniania swoich funkcji 

przez odpowiedniŃ formacjň. Zasadniczo powinni oni mleĺ ukoŒczonŃ podstawowŃ formacjň 

deuterokatechumenalnŃ w Ruchu światğo-ŧycie w zakresie I, II i III stopnia. JeŨeli jej nie 

ukoŒczyli, powinni jŃ kontynuowaĺ r·wnolegle do dziağalnoŜci ewangelizacyjnej w ramach 

RDEW. 

Formacja specjalna, przygotowujŃca do wykonania zadaŒ RDEW 

powinna siň dokonaĺ przez uczestnictwo: 

a) w KODA (w kursie oazowym dla animator·w) lub ORAE 

(w oazie rekolekcyjnej animator·w ewangelizacji), 

b) ewentualnie w seminarium Ũycia wedğug Ducha (dla og·lnego rozbudzenia Ũycia w 

Duchu świňtym i Ũycia modlitwy), 

c) w ORDJ (w oazie rekolekcyjnej diakonii jednoŜci), 

d) w OAWE (w oazie animator·w wielkiej ewangelizacji) ï kt·ra daje peğne 

przygotowanie do ewangelizacji w ramach planu ACR (i daje tyle co uczestnictwo w 

KODA bŃdŦ w ORAE i w ORDJ ğŃcznie, a wiňc zastňpuje tamte programy 

formacyjne), 

e) w dalszym etapie formacji (np. w drugim roku) czğonkowie RDEW powinni 

uczestniczyĺ w ORDW (w oazie rekolekcyjnej diakonii wyzwolenia). 

12. Diecezjalna diakonia ewangelizacji wspomaga proces formowania siň diakonii 

rejonowych (RDEW) szczeg·lnie poprzez przeprowadzanie wsp·lnie z diecezjalnŃ diakoniŃ 

jednoŜci (DDJ) dni jednoŜci, gdzie spotykajŃ siň przedstawiciele tych tworzŃcych siň lub 
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istniejŃcych juŨ diakonii na wymianň doŜwiadczeŒ i Ŝwiadectw oraz wsp·lnŃ modlitwň. 

V 

ZASADY I PLAN DZIAĞANIA REJONOWEJ DIAKONI I EWANGELIZACJI I 

WYZWOLENIA  

1. PodstawowŃ zasadŃ dziağania RDEW jest zasada dziağania systematycznego w 

duchu wiary i modlitwy. WyraŨa siň to w regularnych, cotygodniowych spotkaniach cağego 

zespoğu, kt·rych stağym elementem musi byĺ dzielenie siň sğowem BoŨym, modlitwa i 

omawianie bieŨŃcych zadaŒ wynikajŃcych z podjňtej odpowiedzialnoŜci za ewangelizacjň 

rejonu (sprawozdania i nowe zadania). W ten spos·b formuje siň wsp·lnota RDEW, stajŃc siň 

ŨywŃ kom·rkŃ bňdŃcŃ wğaŜciwym podmiotem dziağania ewangelizacji, podmiotem kt·ry 

stajŃc w postawie wiary i modlitwy wobec wzywajŃcego Sğowa BoŨego wyzwala jego moc. 

Powstanie i istnienie takiego podmiotu jest istotnym warunkiem owocnej ewangelizacji. 

2. Dlatego troska o wewnňtrzny, duchowy oraz zewnňtrzny, iloŜciowy wzrost tego 

podmiotu ewangelizacji wedğug planu Ad Christum Redemptorem powinna zajmowaĺ 

pierwsze miejsce w ŜwiadomoŜci czğonk·w RDEW. W razie stwierdzenia brak·w 

dotyczŃcych istnienia i Ũycia tej wsp·lnoty, trzeba pomyŜleĺ najpierw o pewnych Ŝrodkach 

oŨywienia czy rozbudzenia, takich jak wsp·lne uczestnictwo w ORAE czy w seminarium 

Ũycia wedğug Ducha czy przynajmniej w oazie modlitwy. 

3. DrugŃ zasadŃ dziağania, kt·rŃ stale naleŨy mieĺ na uwadze, jest zasada dziağania 

kolegialnego w duchu solidarnoŜci i pomocniczoŜci. Oznacza to, Ũe wszyscy czğonkowie 

RDEW ï chociaŨ istnieje wŜr·d nich podziağ zadaŒ i funkcji, a wiňc pewna specjalizacja ï 

czujŃ siň odpowiedzialni za cağy przebieg ewangelizacji i gotowi sŃ wzajemnie siň 

wspomagaĺ i zastňpczo przyjmowaĺ funkcje innych, jeŨeli tego wymaga aktualna sytuacja, 

(np. pewne zadania bňdŃ do wypeğnienia dopiero p·Ŧniej, w kolejnej fazie ewangelizacji, 

odpowiedzialni za nie wspomagajŃ tych, kt·rzy juŨ podjňli swoje zadania, kt·rzy juŨ sŃ w 

akcji itp.). 

4. Pierwszym zadaniem RDEW, kt·ra juŨ siň zawiŃzağa i zaczyna Ũyĺ jako podmiot 

ewangelizacji, jest rozpoznanie sytuacji ewangelizacyjnej w swoim rejonie i uŜwiadomienie 

sobie zakresu i treŜci swojej odpowiedzialnoŜci. 

To rozpoznanie bňdzie inspirowağo stağŃ modlitwň, aby ĂDuch świňty zstŃpiğ i odnowiğ 

oblicze tej Ziemiò oraz planowanie strategii ewangelizacji rejonu. Rozpoznanie terenu 

powinno dokonywaĺ siň w oparciu o dane zebrane z r·Ũnych dostňpnych Ŧr·değ pisanych 

oraz o wywiady przeprowadzane przez czğonk·w zespoğu w r·Ũnych Ŝrodowiskach. 

5. RDEW dŃŨy do tego, aby jak najprňdzej zorganizowaĺ rejonowŃ oazň modlitwy 

(kt·ra odbywaĺ siň bňdzie co miesiŃc), aby dziňki niej sprawa realizacji planu Ad Christum 

Redemptorem stağa siň przedmiotem publicznych modğ·w i aby przez modlitwň jak najwiňcej 

ludzi zapaliĺ do zaangaŨowania siň w to dzieğo. 

6. RDEW przygotowuje siň do wypeğnienia swoich zadaŒ przede wszystkim przez 

przeprowadzenie cağej akcji ewangelizacyjnej z filmem ĂJezusò bezpoŜrednio w jednej 

miejscowoŜci (parafii) wedğug wskazaŒ zawartych w czňŜci II tego podrňcznika, przyjmujŃc i 

wykonujŃc zadania lokalnej diakonii ewangelizacji. Powinna to byĺ parafia, kt·ra jest 

siedzibŃ rejonu, moderatora rejonowego i jego diakonii. W ten spos·b RDEW zdobywa 

doŜwiadczenie jak przebiega ewangelizacja lokalna i moŨe potem wğaŜciwie kierowaĺ 

przygotowaniem ewangelizacji w innych miejscowoŜciach (parafiach) swojego rejonu. MoŨe 

r·wnieŨ udzielaĺ naleŨytych informacji i ï w oparciu o wğasne przeŨycie i Ŝwiadectwo ï 
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zachňcaĺ do przyjňcia ewangelizacji z filmem ĂJezusò. 

7. Po rozpoznaniu sytuacji rejonu i opracowaniu wstňpnego planu strategii rejonu 

nastňpuje kluczowy etap przekonywania proboszcz·w i innych duszpasterzy do dzieğa 

ewangelizacji oraz uzyskiwania ich zgody na przeprowadzenie ewangelizacji wedğug 

proponowanej metody i planu. MoŨe siň do dokonywaĺ przez indywidualne rozmowy i przez 

wsp·lne zebranie wszystkich zainteresowanych duszpasterzy rejonu. Po zasadniczym 

zaakceptowaniu planu ewangelizacji ustala siň terminy akcji ewangelizacyjnej w 

poszczeg·lnych parafiach i miejscowoŜciach. 

8. Z kolei moŨna przystŃpiĺ do nastňpnego decydujŃcego etapu przygotowania 

ewangelizacji, kt·rym jest formowanie zespoğ·w lokalnej diakonii ewangelizacji dla tych 

parafii (miejscowoŜci), w kt·rych bňdzie przeprowadzana ewangelizacja. Szczeg·ğy 

dotyczŃce skğadu osobowego i zadaŒ tej diakonii podane sŃ w II czňŜci podrňcznika. 

Zadaniem RDEW jest wspomaganie duszpasterza (moderatora) lokalnego w dobieraniu ludzi 

do zespoğu ewangelizacyjnego (w tym celu moŨe przeprowadziĺ w parafii ewangelizacjň 

wstňpnŃ; zob. cz. III, I)  oraz w ich przygotowaniu do wykonania czekajŃcych ich zadaŒ. 

9. Szkolenie czğonk·w lokalnej diakonii ewangelizacji (LDE), zwğaszcza 

animator·w poewangelizŃcyjnych spotkaŒ biblijnych, dokonuje siň gğ·wnie przez 

czterodniowe oazy rekolekcyjne animator·w ewangelizacji. 

SŃ przewidziane dwie formy tych ORAE: forma peğna, zamkniňta, z czterodniowym 

pobytem w jakimŜ oŜrodku rekolekcyjnym oraz forma niepeğna, otwarta, zwana mağŃ 

ewangelizacjŃ, polegajŃca na kilku spotkaniach wieczornych oraz na dğuŨszych spotkaniach 

w sobotň i niedzielň. ORAE w formie peğnej organizowane bňdzie gğ·wnie w diecezjach. 

MağŃ ewangelizacjň przeprowadziĺ powinna rejonowa diakonia ewangelizacji i wyzwolenia. 

Pomoce do jej przeprowadzenia zawiera czňŜĺ XII podrňcznika. 

10. W przeprowadzaniu ewangelizacji z filmem ĂJezusò w poszczeg·lnych parafiach 

(miejscowoŜciach) rejonu zesp·ğ RDEW wsp·ğpracuje z danym zespoğem lokalnej diakonii 

ewangelizacji. Ewangelizacja jest wsp·lnym dziağaniem obu zespoğ·w na wszystkich etapach 

(preewangelizacji, ewangelizacji i postewangelizacji). Poszczeg·lni czğonkowie RDEW 

wsp·ğpracujŃ z odpowiednimi czğonkami LDE. Wsp·ğdziağanie zespoğu RDEW i LDE w 

przeprowadzaniu ewangelizacji lokalnej jest podstawowym zağoŨeniem strategii planu 

wielkiej ewangelizacji ACR. 

11. RDEW planuje, przygotowuje i przeprowadza r·wnieŨ specjalne ewangelizacje w 

Ŝrodowiskach specyficznych, trudnych czy zamkniňtych swego rejonu (np. w zakğadach 

pracy, w szpitalach, hotelach robotniczych, wŜr·d ludzi z marginesu spoğecznego itp.). 

12. RDEW przygotowuje stopniowo dla swego rejonu stanice Krucjaty Wyzwolenia 

Czğowieka i zesp·ğ ludzi (diakonia wyzwolenia) w celu zrealizowania trzeciego etapu planu 

wielkiej ewangelizacji ACR, etapu Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka (KWC). 

13. RDEW wykorzystuje szczeg·lnie rejonowe dni wsp·lnoty animator·w i diakonii 

oraz cağego Ruchu światğo-ŧycie, aby wszystkich jego czğonk·w wğŃczyĺ do wsp·ğpracy w 

realizacji wielkiego planu ewangelizacji Ad Christum Redemptorem. 

14. RDEW wsp·ğdziağa ŜciŜle z moderatorem diecezjalnym oraz diecezjalnŃ diakoniŃ 

jednoŜci Ruchu, a takŨe z diecezjalnŃ diakoniŃ ewangelizacji, szukajŃc w niej pomocy w 

speğnianiu swoich zadaŒ i uczestniczŃc w organizowanych przez niŃ dniach jednoŜci. 
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VI  

SZCZEGčĞOWE ZADANIA CZĞONKčW REJONOWEJ DIAKONII EWANGELIZACJI  I 

WYZWOL ENIA  

Skğad osobowy RDEW jest paralelny do skğadu osobowego lokalnej (parafialnej) 

diakonii ewangelizacji. Zadania sŃ r·wnieŨ paralelne, czňsto te same, tylko podejmowane w 

innym zakresie. Odpowiednie diakonie RDEW sğuŨŃ pomocŃ wsp·ğpracujŃc z lokalnŃ 

diakoniŃ ewangelizacji w przeprowadzaniu ewangelizacji w jej parafii. 

1. Zadania moderatora rejonowego 

1. Moderator rejonowy (MR) jest w znaczeniu ŜciŜlejszym podmiotem ewangelizacji 

rejonu i czuje siň za tň sprawň odpowiedzialny przed Panem oraz przed tymi, kt·rzy ponoszŃ 

tň odpowiedzialnoŜĺ w zakresie szerszym i na szczeblu nadrzňdnym. MoŨe nim byĺ 

moderator rejonowy Ruchu światğo-ŧycie czuwajŃcy nad cağoŜciŃ spraw Ruchu, albo jego 

wsp·ğpracownik wyğŃcznie do spraw ewangelizacji. 

2. MR ustanawia moderator diecezjalny z upowaŨnienia swojego biskupa ordynariusza 

lub biskup ordynariusz na proŜbň moderatora diecezjalnego. MR troszczy siň przede 

wszystkim o to, aby dziağaĺ zawsze w jednoŜci ze swoim biskupem oraz moderatorem 

diecezjalnym. 

3. MR jako pierwsze swoje zadanie widzi zorganizowanie i uformowanie zespoğu 

rejonowej diakonii ewangelizacji i wyzwolenia jako kolegialnego podmiotu ewangelizacji, z 

kt·rym m·gğby dzieliĺ swojŃ odpowiedzialnoŜĺ przed Panem. Samo powstanie takiego 

podmiotu naleŨy uwaŨaĺ za pierwszorzňdny owoc ewangelizacji. MR ustanawia 

odpowiedniego animatora RDEW jako swojego zastňpcň i pomocnika, kt·ry go wspiera w 

organizowaniu i formowaniu tego kolegialnego podmiotu. 

4. MR zabiega o to, aby powstajŃcy zesp·ğ, chociaŨby istniağ dopiero w stadium 

zalŃŨkowym, czym prňdzej rozpoczŃğ systematyczne, cotygodniowe spotkania w duchu wiary 

i modlitwy, stajŃc siň dziňki temu ŨywŃ kom·rkŃ w systemie diakonii ewangelizacji. W 

wypeğnianiu tego zadania wspomaga go animator RDEW, zapewniajŃcy ciŃgğoŜĺ spotkaŒ, 

gdy moderator ze wzglňdu na inne obowiŃzki nie moŨe w nich uczestniczyĺ. 

5. Po zorganizowaniu i uformowaniu zespoğu RDEW moderator rejonu przedstawia go 

moderatorowi diecezjalnemu w celu formalnego erygowania go i udzielenia mu misji. 

6. MR jest odpowiedzialny za uzupeğnienie formacji RDEW, zar·wno w zakresie 

formacji podstawowej jak i specjalnej, przygotowujŃcej do diakonii w ramach wielkiej 

ewangelizacji wedğug planu ACR. 

7. MR troszczy siň o to, aby wszelka dziağalnoŜĺ zespoğu RDEW prowadzona byğa w 

duchu modlitwy, kolegialnie i solidarnie z zastosowaniem zasady pomocniczoŜci. 

8. MR stara siň dobrze rozpoznaĺ sytuacjň ewangelizacyjnŃ w swoim rejonie, aby stale 

mieĺ w ŜwiadomoŜci zakres i treŜĺ swojej odpowiedzialnoŜci i m·c opracowaĺ na podstawie 

tej analizy plan strategii ewangelizacji rejonu. 

9. W szczeg·lnoŜci MR stara siň przekonaĺ i zdobyĺ dla dzieğa ewangelizacji wedğug 

planu ACR proboszcz·w oraz innych duszpasterzy w swoim rejonie, ustalajŃc w 

porozumieniu z nimi szczeg·ğowy terminarz ewangelizacji w rejonie. 

10. W przekonaniu, Ũe owoce ewangelizacji zaleŨŃ szczeg·lnie od modlitwy, MR 

inspiruje i przeprowadza oazy modlitwy w swoim rejonie. Dop·ki zorganizowanie oaz 

modlitwy w jego rejonie nie jest moŨliwe, pomaga (w miarň swoich moŨliwoŜci) w 
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przeprowadzeniu oaz modlitwy w najbliŨszym rejonie. 

11. W przygotowaniu ewangelizacji MR wsp·ğpracuje z diecezjalnŃ diakoniŃ 

ewangelizacji, korzystajŃc z jej pomocy i wysyğajŃc przedstawicieli swojego rejonu na 

organizowane przez niŃ dni jednoŜci. 

12. MR stara siň poprzez rejonowe dni wsp·lnoty animator·w i diakonii oraz og·ğu 

czğonk·w Ruchu wğŃczyĺ wszystkich do dzieğa wielkiej ewangelizacji. 

13. PrzygotowujŃc ewangelizacjň w poszczeg·lnych parafiach (miejscowoŜciach) swojego 

rejonu, MR przeprowadza ï bŃdŦ osobiŜcie, bŃdŦ wyszukujŃc innych odpowiednich ksiňŨy ï 

mağŃ ewangelizacjň (wczeŜniej jeŜli potrzeba ewangelizacjň wstňpnŃ) w celu przygotowania 

czğonk·w lokalnej diakonii ewangelizacji, szczeg·lnie animator·w spotkaŒ biblijnych 

poewangelizacyjnych. 

14. W toku samej ewangelizacji w poszczeg·lnych parafiach (miejscowoŜciach) rejonu 

MR czuwa, aby wszystko przebiegağo wedğug wskazaŒ tego podrňcznika oraz aby 

poszczeg·lni czğonkowie RDEW naleŨycie wykonywali swoje funkcje we wsp·ğdziağaniu z 

odpowiednimi czğonkami LDE. 

15. Osobiste zaangaŨowanie siň MR w ewangelizacjň bňdzie polegağo na wygğoszeniu 

konferencji (homilii) na poczŃtku i na koŒcu tygodnia ewangelizacyjnego ï a takŨe w trakcie 

naboŨeŒstw ewangelizacyjnych. JeŨeli nie moŨe zaangaŨowaĺ siň osobiŜcie, musi znaleŦĺ i 

przygotowaĺ odpowiednich zastňpc·w. 

16. MR planuje i przygotowuje, w miarň potrzeby ewangelizacjň w Ŝrodowiskach 

specjalnych w swoim rejonie (np. zakğady pracy, szpitale itp.). 

17. MR czuje siň odpowiedzialny r·wnieŨ za ewangelizacjň w rejonach sŃsiednich, p·ki 

tam nie znajdŃ siň moderatorzy i zespoğy RDEW zdolne do przyjňcia odpowiedzialnoŜci. 

18. MR wymaga sprawozdaŒ od wszystkich czğonk·w RDEW z zakresu ich 

odpowiedzialnoŜci. 

2. Zadania animatora RDEW 

1. Animator RDEW (dalej: A) jest zastňpcŃ i gğ·wnym pomocnikiem MR i jego zakres 

odpowiedzialnoŜci ï z wyğŃczeniem tego, co z natury rzeczy dotyczy tylko MR ï pokrywa siň 

w zasadzie z zakresem odpowiedzialnoŜci MR. 

2. A troszczy siň gğ·wnie o oŨywienie zespoğu wğaŜciwym duchem modlitwy, sğuŨby i 

jednoŜci. 

3. A ï w porozumieniu z MR ï zwoğuje regularne spotkania zespoğu, przygotowuje 

program, przewodniczy im w razie nieobecnoŜci MR. 

4. A prowadzi kronikň zespoğu, gdzie wpisuje sprawozdanie z kaŨdego spotkania. MoŨe 

to zadanie przekazaĺ swojemu pomocnikowi, przejmujŃcemu funkcjň sekretarza RDEW. 

5. A pomaga szczeg·lnie MR w rozpoznawaniu sytuacji ewangelizacji rejonu (analiza 

socjologiczna) oraz w opracowywaniu strategii ewangelizacji tego rejonu. 

R·wnieŨ do tych zadaŒ A moŨe mieĺ specjalnego pomocnika. 

6. A przejmuje wszelkie polecenia wydawane przez MR, przekazuje je wğaŜciwym 

wykonawcom i pilnuje ich realizacji zgğaszajŃc o tym MR. Prowadzi specjalny zeszyt, gdzie 

notuje polecenia, osoby odpowiedzialne za ich wykonanie i uwagi o ich wykonaniu. Ze 

wzglňdu na to swoje zadanie A powinien w charakterze sekretarza uczestniczyĺ we wszelkich 

spotkaniach i konferencjach organizowanych przez MR. 

7. Zadaniem A jest r·wnieŨ gromadzenie wszelkiej dokumentacji z przeprowadzonej 

ewangelizacji w poszczeg·lnych parafiach czy miejscowoŜciach (dane statystyczne, 

sprawozdania, Ŝwiadectwa, nagrania, fotografie itp.). Dokumenty zasğugujŃce na szczeg·lnŃ 
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uwagň (zwğaszcza Ŝwiadectwa) powinien przesyğaĺ do redakcji Biuletynu Wielkiej 

Ewangelizacji ĂAd Christum Redemptoremò wydawanego przez CDE. Zadanie powyŨsze 

moŨe wykonywaĺ sekretarz lub ktoŜ specjalnie do tego zaangaŨowany (kronikarz). 

8. Pomocnicy A (sekretarz, ktoŜ od socjologii i strategii, kronikarz) mogŃ tworzyĺ w 

ramach RDEW podzesp·ğ animatorski, kt·rego A jest animatorem. 

9. A modli siň stale szczeg·lnie o dar zrozumienia swoich zadaŒ zgodnie z wizjŃ Boga i 

o poczucie odpowiedzialnoŜci oraz o siğy na miarň swoich zadaŒ. 

3. Zadania diakonii modlitwy 

1. Diakonia modlitwy (DM) odpowiedzialna jest za zorganizowanie i podtrzymywanie 

Ăzaplecza modlitwyò przed, w czasie i po ewangelizacji. 

2. DM, kt·rej funkcje moŨe na poczŃtku peğniĺ jedna osoba, powinna czym prňdzej 

przeksztağciĺ siň w grupň modlitewnŃ na usğugach dzieğa wielkiej ewangelizacji w rejonie. 

Animator tej grupy reprezentuje jŃ wtedy w ramach RDEW. 

3. DM powinna byĺ oŨywiona gğňbokim przekonaniem, Ũe od modlitwy zaleŨy w 

gğ·wnej mierze owocnoŜĺ ewangelizacji i dlatego musi ona jej towarzyszyĺ na wszystkich 

etapach (przed, w czasie, po). DM stara siň innym osobom zaangaŨowanym w dzieğo 

ewangelizacji zaszczepiĺ to przekonanie. 

4. DM ï jeŜli jest juŨ grupŃ modlitewnŃ ï przejmuje wszelkie szczeg·ğowe intencje 

zwiŃzane z przygotowaniem, przeprowadzeniem i kontynuacjŃ ewangelizacji i modli siň w 

tych intencjach ï indywidualnie lub na spotkaniach modlitewnych ï jako Ăewangelizacyjne 

pogotowie modlitewneò. 

5. DM stara siň mobilizowaĺ jak najwiňcej ludzi (zakonnik·w, chorych, czğonk·w 

innych grup modlitewnych) do modlitwy w intencjach ewangelizacji. Czyni to przez listy i 

osobiste kontakty. 

6. DM uczestniczy w oazach modlitwy organizowanych w diecezjach i zachňca do 

uczestnictwa w nich innych. DŃŨy do zorganizowania jak najszybciej wğasnej rejonowej oazy 

modlitwy, kt·ra odbywaĺ siň bňdzie co miesiŃc i za tň sprawň czuje siň szczeg·lnie 

odpowiedzialna. Zaprasza na oazy modlitwy ludzi z parafii, w kt·rych przygotowywana jest 

ewangelizacja. 

7. DM stara siň dopom·c w znalezieniu w kaŨdej parafii (miejscowoŜci), w kt·rej bňdzie 

prowadzona ewangelizacja, osoby, kt·ra podejmie siň odpowiedzialnoŜci za diakoniň 

modlitwy (wchodzŃc w tym charakterze do zespoğu LDE) i kt·ra z czasem utworzy wok·ğ 

siebie lokalnŃ grupň modlitewnŃ. Os·b takich naleŨy szukaĺ wŜr·d uczestnik·w oaz 

modlitwy. Rejonowa DM stara siň byĺ w stağym kontakcie z lokalnŃ diakoniŃ modlitwy tych 

parafii, w kt·rych przeprowadzana jest ewangelizacja. 

8. DM, jeŜli jest do tego przygotowana, moŨe przeprowadzaĺ Ăseminaria Ũycia wedğug 

Duchaò, aby przez rozbudzanie i pogğňbianie Ũycia wewnňtrznego i otwieranie uczestnik·w 

na dary Ducha świňtego formowaĺ metodami wğaŜciwymi dla odnowy w Duchu świňtym 

(odnowa charyzmatyczna) kandydat·w do lokalnej diakonii ewangelizacji. 

9. DM wyszukuje r·wnieŨ i przygotowuje ludzi do dawania Ŝwiadectwa, kt·re stanowi 

integralny element ewangelizacji i powinno byĺ dawane w r·Ũnych stosownych momentach. 

4. Zadania diakonii sğowa 

1. Diakonia sğowa (DS.) odpowiedzialna jest za dostarczanie we wğaŜciwym czasie i w 

potrzebnych iloŜciach wszelkiego rodzaju pomocy drukowanych oraz audiowizualnych 

(kasety, przeŦrocza) potrzebnych w dziele ewangelizacji na poszczeg·lnych etapach. 
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Zadaniem rejonowej DS nie jest przy tym zasadniczo produkcja czy reprodukcja tych 

materiağ·w, ale dystrybucja (rozdzielanie). 

2. DS powinna mieĺ do dyspozycji sw·j lokal, gdzie materiağy mogŃ byĺ 

przechowywane i gdzie mogŃ byĺ przez zainteresowanych pobierane. 

3. DS sprowadza wszelkie materiağy potrzebne do ewangelizacji z diecezjalnej diakonii 

sğowa lub ï jeŨeli ta nie jest zorganizowana i nie funkcjonuje naleŨycie ï bezpoŜrednio z 

diakoni sğowa wğaŜciwego punktu CDJ. Dopuszczane teŨ jest i zalecane pomnaŨanie tekst·w 

we wğasnym zakresie, o ile nadrzňdna diakonia sğowa nie potrafi zaspokoiĺ zapotrzebowania. 

4. DS dostarcza materiağ·w bŃdŦ innym czğonkom RDEW zgodnie z ich specjalnymi 

zadaniami (np. diakonia modlitwy, diakonia formacji diakonii) bŃdŦ osobom sprawujŃcym 

diakoniň sğowa w ramach LDE. Rejonowa DS wsp·ğpracuje wiňc z kolporterami 

poszczeg·lnych lokalnych diakonii ewangelizacji, sama natomiast zasadniczo nie zajmuje siň 

kolportaŨem bezpoŜrednim. 

5. Gğ·wnym tekstem rozprowadzanym w czasie ewangelizacji, kt·ry potrzebny jest w 

jak najwiňkszych iloŜciach, jest Ewangelia Ŝw. Ğukasza. 

6. Rozpowszechnianie materiağ·w w Ũadnym wypadku nie moŨe byĺ traktowane jako 

handel i czynnoŜĺ zarobkowa. Natomiast wedğug ustalonych norm moŨna bňdzie przyjmowaĺ 

ofiary na zwrot koszt·w druku. Ewentualne nadwyŨki naleŨy traktowaĺ jako sumy 

przechodnie do przekazania na Fundusz Ewangelizacyjny. 

7. DS rozpowszechnia wyğŃcznie materiağy pochodzŃce z Wydawnictwa światğo-ŧycie i 

zwiŃzane z ewangelizacjŃ w znaczeniu ŜciŜlejszym i szeroko pojňtym. (PowyŨsze nie dotyczy 

tego, co okreŜla pkt 5). 

8. DS pamiňta o stağej modlitwie w intencji rozpowszechnianego sğowa, aby przynosiğo 

ono owoc dziňki ğasce Boga. 

5. Zadania diakonii Ŝrodk·w przekazu (i transportu)  

1. Diakoniň Ŝrodk·w przekazu (DSP) peğni przede wszystkim operator filmu. Otrzymuje 

on do dyspozycji kopiň filmu ĂJezusò oraz projektor filmowy i przejmuje odpowiedzialnoŜĺ 

za cağŃ stronň technicznŃ zwiŃzanŃ z wyŜwietlaniem filmu w ramach wielkiej ewangelizacji w 

poszczeg·lnych parafiach (miejscowoŜciach). 

2. Operator filmu powinien posiadaĺ odpowiednie przygotowanie techniczne i 

zaŜwiadczenie uprawniajŃce do wyŜwietlania publicznego film·w wydane przez kompetentnŃ 

instancjň. W razie braku powyŨszych kwalifikacji powinien odbyĺ odpowiedni kurs. 

3. Operator filmu zaleŨny jest bezpoŜrednio od DSP diecezjalnej diakonii ewangelizacji. 

StamtŃd otrzymuje, po zweryfikowaniu jego kwalifikacji, kopiň filmu oraz upowaŨnienie; 

wobec niej jest odpowiedzialny. 

4. Operator filmu odpowiada za wğaŜciwe i maksymalne wykorzystanie kopii filmu, za 

jej zabezpieczenie przed zniszczeniem. Prowadzi ksiŃŨkň projekcji wg wzoru otrzymanego z 

DSP diecezjalnej diakonii ewangelizacji. 

5. Operator filmu (lub jego pomocnik) troszczy siň takŨe o stan techniczny i konserwacjň 

projektora, potrafi dokonywaĺ bieŨŃcych napraw, posiada konieczne czňŜci zamienne 

(lampy!), jeŜli to moŨliwe rezerwowy projektor. 

6. Operator (lub ktoŜ z jego zespoğu) troszczy siň takŨe o ekran, kt·ry gwarantowağby jak 

najwyŨszŃ jakoŜĺ projekcji. NaleŨy mieĺ ekran wğasny, skğadany, i znaĺ dobrze oraz stonowaĺ 

normy dotyczŃce wielkoŜci ekranu w stosunku do wielkoŜci pomieszczenia, w kt·rym bňdzie 

siň odbywaĺ projekcja. 

7. Operator (lub ktoŜ z zespoğu) powinien r·wnieŨ orientowaĺ siň w sprawach 
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zwiŃzanych z nagğoŜnieniem, aby zapewniĺ optymalnŃ sğyszalnoŜĺ i akustykň w czasie 

projekcji filmu. Ten sam czğowiek powinien byĺ obeznany z obsğugŃ czy instalacjŃ 

mikrofon·w, jeŜli bňdŃ one potrzebne w czasie ewangelizacji. Winien r·wnieŨ zatroszczyĺ siň 

o rzutnik do tekst·w pieŜni i piosenek. 

8. Operator filmu i inni czğonkowie rejonowej DSP wsp·ğdziağajŃ z odpowiedniŃ 

diakoniŃ lokalnŃ. Przed kaŨdŃ projekcjŃ trzeba uzgodniĺ podziağ zadaŒ i odpowiedzialnoŜci, 

operator powinien skontrolowaĺ, czy zadania zlecone lokalnej DSP zostağy rzeczywiŜcie i 

sumiennie wykonane. JakaŜ drobna usterka czy awaria techniczna moŨe bowiem zniweczyĺ 

efekt ewangelizacji przeprowadzanej za pomocŃ filmu. 

9. Z DSP zwiŃzana jest ŜciŜle, diakonia transportu, odpowiedzialna za wszelkie 

przewozy (os·b i rzeczy) zwiŃzane z ewangelizacjŃ. BňdŃ to przede wszystkim przewozy 

zwiŃzane z projekcjŃ filmu w jakiejŜ miejscowoŜci. JeŜli to moŨliwe, w zespole powinien 

znaleŦĺ siň kierowca dysponujŃcy wğasnym samochodem. W ostatecznoŜci ktoŜ 

odpowiedzialny za organizowanie przejazd·w i przewoz·w, ilekroĺ bňdzie to potrzebne. 

10. Zrobiwszy wszystko co do nich naleŨy, z jak najwiňkszŃ starannoŜciŃ i poczuciem 

odpowiedzialnoŜci, czğonkowie DSP pamiňtajŃ, Ũe istotne owoce ewangelizacji zaleŨŃ 

ostatecznie od modlitwy i ğaski Boga. 

6. Zadania diakonii funduszu ewangelizacyjnego 

1. Diakonia funduszu ewangelizacyjnego (DFE) przejmuje odpowiedzialnoŜĺ za 

wszystkie Ŝrodki finansowe potrzebne dla dzieğa ewangelizacji ACR. OdpowiedzialnoŜĺ ta 

dotyczy gromadzenia tych Ŝrodk·w oraz ich wydatkowania. 

2. DFE powinna przejŃĺ osoba starsza, godna zaufania. Prowadzi ona uproszczonŃ 

dokumentacjň Ŝrodk·w wpğywajŃcych i wydatkowanych, wedğug zasad ustalonych przez 

centralň DFE. Odpowiedzialna jest bezpoŜrednio przed moderatorem rejonowym oraz DFE 

diecezjalnej diakonii ewangelizacji. 

3. środki finansowe na fundusz ewangelizacyjny pochodzŃ zasadniczo z dw·ch Ŧr·değ: 

a) ĂFundusz sğowaò czyli ofiary skğadane z okazji nabywania r·Ũnego rodzaju druk·w 

zwiŃzanych z ewangelizacjŃ; 

b) ĂFundusz ewangelizacyjnyò czyli ofiary skğadane bezpoŜrednio na cele ewangelizacyjne 

przez r·Ũnych ofiarodawc·w i przy r·Ũnych okazjach. 

4. Fundusz sğowa. Przekazuje go diakonia sğowa z nadwyŨek powstağych po pokryciu 

koszt·w wydawniczych rozpowszechnianych materiağ·w. Fundusz ten zasadniczo przeznacza 

siň na wykonywanie nowych druk·w i pokrywanie ich koszt·w (druki sŃ rozpowszechniane 

bezpğatnie) bŃdŦ na powiňkszenie zapasu tych druk·w, kt·re bňdŃ mogğy byĺ w ten spos·b 

rozpowszechniane. 

5. Fundusz ewangelizacyjny w ŜciŜlejszym znaczeniu moŨe powstawaĺ: 

a) z okazyjnych, jednorazowych dotacji i ofiar; 

b) ze stağych skğadek na ĂFundusz Ewangelizacyjny Ruchu światğo-ŧycieò zbieranych przez 

upowaŨnionych kwestor·w; 

c)  z kolekt gromadzonych w koŜcioğach, gdzie odbyğa siň ewangelizacja z filmem ĂJezusò. 

6. OdnoŜnie do punktu c) ustala siň, Ũe nie naleŨy gromadziĺ Ũadnych ofiar bezpoŜrednio 

w powiŃzaniu z projekcjŃ filmu. Natomiast za zgodŃ miejscowego duszpasterza moŨna 

zorganizowaĺ zbi·rkň (kolektň) na Fundusz Ewangelizacyjny w koŜciele lub przed koŜcioğem 

w niedzielň zamykajŃcŃ tydzieŒ ewangelizacyjny w danej parafii. Rejonowa DFE 

przygotowuje i przeprowadza tň kolektň w porozumieniu z lokalnŃ (parafialnŃ) DFE. 

7. Wydatkowanie zebranych Ŝrodk·w finansowych, dokonuje siň wedğug nastňpujŃcego 
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klucza: 

a) pokrycie faktycznych koszt·w zwiŃzanych z ewangelizacjŃ lokalnŃ; 

b) pokrycie faktycznych koszt·w zwiŃzanych z dziağalnoŜciŃ RDEW; 

c) przekazanie nadwyŨki na centralny Fundusz Ewangelizacyjny za poŜrednictwem DFE 

diecezjalnej diakonii ewangelizacji. 

8. O wydatkach punktu a) i b) decydujŃ: moderator lokalny i moderator rejonowy z DFE. 

Sprawozdanie skğada siň wobec DFE diecezjalnej diakonii ewangelizacji, kt·ra z kolei 

przedkğada sprawozdanie wobec Kolegium Funduszu Rewizyjnego przy Centralnej Diakonii 

Ewangelizacji. 

9. Czğonkowie DFE pamiňtajŃ szczeg·lnie o modlitwie dziňkczynnej oraz o modlitwie w 

intencji ofiarodawc·w. W trudnoŜciach finansowych szukajŃ najpierw rozwiŃzania w 

modlitwie. 

7. Zadania diakonii formacji diakonii  

1. Diakonia formacji diakonii (DFD) przejmuje odpowiedzialnoŜĺ za kluczowe i 

decydujŃce zadanie w przygotowaniu ewangelizacji, jakim jest zorganizowanie i 

uformowanie lokalnych lub parafialnych diakonii ewangelizacji. Przygotowanie tych 

zespoğ·w jest pierwszym warunkiem umoŨliwiajŃcym przeprowadzenie ewangelizacji w 

danej parafii czy miejscowoŜci. 

2. Przed rozpoczňciem swojej pracy, podejmowanej kolejno na rzecz parafii, w kt·rej ma 

siň odbyĺ ewangelizacja wg ustalonego terminarza, DFD zapoznaje siň (korzystajŃc z 

podrňcznika czňŜci II) ze skğadem osobowym, kwalifikacjami i zadaniami zespoğu LDE, kt·ry 

ma byĺ organizowany. 

3. W pierwszym etapie DFD kontaktuje siň z DFD diecezjalnej diakonii ewangelizacji w 

sprawie organizowanej przez niŃ oazy rekolekcyjnej animator·w ewangelizacji, aby wziŃĺ w 

niej udziağ i zachňciĺ do udziağu innych czğonk·w RDEW lub wytypowane osoby z rejonu. 

4. DFD zmierza potem do zorganizowania jednej lub wiňcej serii ORAE dla swego 

rejonu, dla os·b znanych juŨ z zaangaŨowania w Ruchu światğo-ŧycie. Kandydat·w naleŨy 

szukaĺ wŜr·d uczestnik·w rejonowego dnia wsp·lnoty animator·w i diakonii. 

5. Organizowanie zespoğu LDE w parafii, w kt·rej juŨ uzgodniony zostağ z ks. 

proboszczem termin ewangelizacji, rozpoczyna siň od indywidualnych kontakt·w i rozm·w. 

W oparciu o dane uzyskane przez proboszcza, o znajomoŜci z oaz wakacyjnych, z dni 

wsp·lnoty, z oaz modlitwy itp. szuka siň kandydat·w do zespoğu LDE. Etap ten naleŨy 

uwaŨaĺ za zasadniczy i decydujŃcy w przygotowaniu diakonii lokalnej. W indywidualnych 

rozmowach moŨna zachňcaĺ r·wnieŨ do uczestnictwa w ORAE organizowanej na szczeblu 

diecezji lub rejonu. 

6. Nastňpnym etapem jest zorganizowanie mağej ewangelizacji ï przez kilka wieczor·w, 

z zakoŒczeniem w sobotň i niedzielň. Mağa ewangelizacja powinna siň zakoŒczyĺ 

zasadniczym zorganizowaniem zespoğu LDE, co jest r·wnoznaczne z rozpoczňciem 

ewangelizacji w danej parafii. 

7. Z kolei DFD przystňpuje do przygotowania animator·w do pracy biblijnej w grupach 

poewangelizacyjnych. Zasadniczo, jeŜli to moŨliwe, wszyscy czğonkowie LDE powinni po 

ewangelizacji z filmem przejŃĺ zadania animator·w grup. IstniejŃca r·wnieŨ w lokalnej 

diakonii ewangelizacji DFD zajmuje siň wyszukiwaniem i przygotowaniem przyszğych 

animator·w dla grup poewangelizacyjnych. 

8. DFD po zorganizowaniu LDE w danej parafii przenosi siň ze swojŃ dziağalnoŜciŃ do 

nastňpnej parafii, gdzie z kolei ma siň odbyĺ ewangelizacja, a utworzony zesp·ğ kontaktuje siň 
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z diakoniŃ postewangelizacji, kt·ra podejmuje wsp·ğpracň na nastňpnym etapie. 

9. WiedzŃc o tym, Ũe sam Chrystus powoğuje do uczestnictwa w dziele Ewangelii, 

czğonkowie DFD polegajŃ przede wszystkim na modlitwie i dziağajŃ w bliskim kontakcie z 

DM. 

8. Zadania diakonii preewangelizacji 

1. Diakonia preewangelizacji (DP) jest odpowiedzialna za wszystkie etapy realizacji 

planu ACR w danej parafii czy miejscowoŜci poprzedzajŃce wyŜwietlenie filmu ĂJezusò. W 

zasadzie ten etap przygotowawczy realizuje juŨ zesp·ğ lokalnej diakonii ewangelizacji. 

Zadaniem rejonowej DP jest wspieranie LDE na tym etapie, sğuŨenie radŃ i pomocŃ, 

przekazywanie doŜwiadczeŒ zdobytych w innych parafiach itp. 

2. DP wsp·ğpracuje z LDE od chwili jej ukonstytuowania (czyli od ukoŒczenia ORAE) 

aŨ do Ăniedzieli zasiewuò rozpoczynajŃcej tydzieŒ ewangelizacyjny w parafii. Z chwilŃ 

rozpoczňcia wğaŜciwej ewangelizacji przenosi siň do nastňpnej parafii, gdzie z kolei odbňdzie 

siň ewangelizacja. 

3. DP uczestniczy w naradzie LDE, na kt·rej ustala siň szczeg·ğowy terminarz i 

harmonogram ewangelizacji, sğuŨŃc radŃ szczeg·lnie w ustalaniu planu preewangelizacji. Po 

ustaleniu tego planu sğuŨy pomocŃ w terminowej realizacji poszczeg·lnych zadaŒ. 

4. DP sğuŨy pomocŃ poszczeg·lnym czğonkom LDE omawiajŃc z nimi ich zadania, kt·re 

powinni wykonaĺ w okresie preewangelizac ji lub przygotowaĺ na okres wğaŜciwej 

ewangelizacji, kontaktujŃc ich w razie potrzeby z odpowiednimi czğonkami RDEW. 

5. DP inspiruje szczeg·lnie r·Ũne sposoby preewangelizacji polegajŃce na 

zainteresowaniu Ŝrodowiska filmem, kt·ry bňdzie wyŜwietlany i na zaproszeniu na projekcjň 

r·Ũnych ludzi, zwğaszcza sğabo lub wcale nie zwiŃzanych z KoŜcioğem. 

6. DP modli siň szczeg·lnie za cağy zesp·ğ LDE i poszczeg·lnych jego czğonk·w, z 

kt·rymi wsp·ğpracuje. 

9. Zadania diakonii ewangelizacji towarzyszŃcej 

1. Diakonia ewangelizacji towarzyszŃcej (DET) projekcji filmu, kt·ry jest gğ·wnym 

Ŝrodkiem ewangelizacji ï dziağa w poszczeg·lnych parafiach czy Ŝrodowiskach w okresie 

samej ewangelizacji, trwajŃcej osiem dni ï od niedzieli do nastňpnej niedzieli wğŃcznie. 

KoniecznoŜĺ wyodrňbnienia takiej diakonii wynika ze stwierdzenia, Ũe aczkolwiek 

film ĂJezusò jest gğ·wnym Ŝrodkiem i narzňdziem ewangelizacji, to jednak nie jest to Ŝrodek 

dziağajŃcy automatycznie, w spos·b czysto techniczny, ale Ũe musi jego projekcji towarzyszyĺ 

jakieŜ dziağanie personalne, oparte na Ŝwiadectwie Ũywego sğowa. Projekcja filmu bňdzie siň 

odbywaĺ w ramach naboŨeŒstw i przepowiadania sğowa poprzedzajŃcego jŃ bezpoŜrednio lub 

nastňpujŃcego po niej. 

2. DET ï o kt·rej tu mowa ï jest wiňc odpowiednikiem zespoğu ewangelizacyjnego w 

rekolekcjach ewangelizacyjnych prowadzonych wedğug podrňcznika ĂRekolekcje 

ewangelizacyjneò. Zespoğem tym powinien kierowaĺ zasadniczo kapğan ï ewangelizator, 

kt·rego obecnoŜĺ jest nieodzowna. Zesp·ğ ten skğada siň z czğonk·w RDEW i LDE 

dziağajŃcych wsp·lnie. Jest w nim r·wnieŨ zesp·ğ muzyczny (lub przynajmniej soliŜci ï 

Ŝpiew, gitara) oraz ci, kt·rzy przekazujŃ pouczenia i dajŃ Ŝwiadectwa. 

3. DET zapoczyna swojŃ dziağalnoŜĺ w niedzielň rozpoczynajŃcŃ tydzieŒ 

ewangelizacyjny (w tzw. Ăniedzielň zasiewuò), kiedy to na wszystkich mszach Ŝw. powinny 

byĺ wygğoszone specjalne homilie oraz kr·tkie pouczenia (odpowiednie ogğoszenia) i 

Ŝwiadectwa. 
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4. W czasie projekcji filmu (kaŨdorazowej) DET jest odpowiedzialna szczeg·lnie za 

wytworzenie przez odpowiednie sğowo wprowadzajŃce atmosfery religijnej, z wykluczeniem 

atmosfery widowiskowej, kinowej. Po projekcji powinno byĺ kr·tkie wezwanie: do przyjňcia 

Chrystusa, do uczestnictwa w dalszych etapach ewangelizacji. MoŨna pomyŜleĺ r·wnieŨ o 

odpowiednim wykorzystaniu przerw. 

5. Po projekcji filmu powinno siň odbyĺ w parafii przynajmniej jedno naboŨeŒstwo 

ewangelizacyjne z orňdziem ewangelizacyjnym (wg wzoru z podrňcznika ĂRekolekcje 

ewangelizacyjneò) oraz celebracja sakramentu pojednania. Przygotowanie i uksztağtowanie 

tych naboŨeŒstw jest zadaniem DET. 

6. W niedzielň koŒczŃcŃ tydzieŒ ewangelizacyjny (w tzw. Ăniedzielň Ũniwaò) powinny 

byĺ takŨe homilie i Ŝwiadectwa. Natomiast naboŨeŒstwo popoğudniowe (wieczorne) 

przejmuje juŨ diakonia postewangelizacji. 

7. DET przygotowuje siň przez intensywnŃ modlitwň do tygodnia ewangelizacji, modli 

siň r·wnieŨ wsp·lnie przed kaŨdŃ akcjŃ w tym tygodniu.  

10. Zadania diakonii postewangelizacji 

1. Diakonia postewangelizacji (DPE) jest odpowiedzialna za pracň biblijnŃ w grupach, 

kt·re powstanŃ w poszczeg·lnych parafiach po ewangelizacji z filmem ĂJezusò. 

2. DPE jeszcze przed tygodniem ewangelizacji zapoznaje siň z zespoğem przyszğych 

animator·w grup, zabiega o to, aby byğa odpowiednia ich liczba i aby byli przygotowani do 

prowadzenia spotkaŒ. Troszczy siň r·wnieŨ o to, aby byğa przygotowana wystarczajŃca iloŜĺ 

materiağ·w do spotkaŒ i aby byğy odpowiednie pomieszczenia do ich przeprowadzenia. 

3. W niedzielň koŒczŃcŃ tydzieŒ ewangelizacyjny zwoğuje siň, w godzinach 

popoğudniowych lub wczesnym wieczorem, zgromadzenie tych wszystkich, kt·rzy w wyniku 

ewangelizacji chcieliby uczestniczyĺ w czterech spotkaniach biblijnych nad EwangeliŃ Ŝw. 

Ğukasza. Po wyjaŜnieniu sensu i celu tych spotkaŒ przedstawia siň zesp·ğ animator·w i 

dokonuje podziağu na grupy oraz ustala termin pierwszego spotkania. 

4. PowyŨsze spotkanie powinno siň ğŃczyĺ z EucharystiŃ i moŨe siň koŒczyĺ liturgiŃ 

Ŝwiatğa. Przygotowanie om·wionych naboŨeŒstw jest zadaniem DPE i zespoğu LDE. 

5. Prowadzenie spotkaŒ biblijnych (czterech nad EwangeliŃ Ŝw. Ğukasza, a nastňpnie ï 

dla chňtnych ï dalszych oŜmiu) jest zasadniczo zadaniem animator·w lokalnych. Rejonowa 

DPE sğuŨy im jednak przez cağy czas pomocŃ i radŃ urzŃdzajŃc w razie potrzeby przez jakiŜ 

czas osobne spotkania animator·w. 

6. Czğonkowie DPE powinni znaĺ dobrze cağy system formacji deuterokatechumenalnej, 

aby mogli ukazywaĺ etapy dalszej drogi ku dojrzağej wierze, ğŃcznie z etapem oazy 

rekolekcyjnej. 

7. Czğonkowie DPE modlŃ siň szczeg·lnie za animator·w oraz czğonk·w ich grup, 

kt·rzy podjňli dziňki ewangelizacji wezwanie do przyjňcia Chrystusa. 

11. Zadania diakonii wyzwolenia 

1. Diakonia wyzwolenia (DW) przygotowuje trzeciŃ fazň realizacji planu ACR ï fazň 

Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka (KWC). 

2. Przygotowanie to polega na stopniowym zdobywaniu czğonk·w KWC szczeg·lnie 

poprzez kontakty osobiste oraz poprzez oazy rekolekcyjne i przy innych okazjach. Akcja ta 

powinna przebiegaĺ r·wnolegle do akcji ewangelizacyjnej, chociaŨ w pierwszej fazie gğ·wny 

akcent bňdzie spoczywağ na ewangelizacji. 
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3. DW dŃŨy do tego, aby najpierw w RDEW a potem w poszczeg·lnych LDE 

powstawağy zespoğy diakonii wyzwolenia, przygotowywane do swoich zadaŒ przez 

uczestnictwo w ORDW. 

4. R·wnoczeŜnie DW przygotowuje utworzenie stanicy KWC w danym rejonie wedğug 

opracowanego przez CentralnŃ Diakoniň Wyzwolenia regulaminu stanicy. Stanica 

przygotowuje plan dziağania (strategiň) w poszczeg·lnych parafiach na okres, kt·ry nastŃpi po 

akcji ewangelizacyjnej z filmem. 
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CZŇśĹ II  

EWANGELIZACJA W PARAF II  
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I  

TEREN. PRZYGOTOWANIE WSTŇPNE. 

1. Celem ewangelizacji wedğug planu Ad Christum Redemptorem jest zgodnie z 

encyklikŃ ĂRedemptor hominisò dotarcie z DobrŃ NowinŃ do kaŨdego bez wyjŃtku czğowieka 

w naszej ojczyŦnie i dlatego zasadniczo powinna ona byĺ przeprowadzona w parafiach. Sieĺ 

parafialna w Polsce obejmuje bowiem wszystkich ludzi mieszkajŃcych w naszym kraju i nie 

ma teren·w, kt·re nie byğyby administracyjnie przydzielone do jakiejŜ parafii, obejmujŃcej 

opiekň duszpasterskŃ nad ludŦmi tam zamieszkujŃcymi. Poprzez sieĺ parafialnŃ moŨna wiňc 

objŃĺ ewangelizacjŃ wszystkich ludzi aktualnie mieszkajŃcych w Polsce. 

2. IstniejŃ jednak duŨe skupiska i Ŝrodowiska ludzi przebywajŃcych ï i to nieraz przez 

kilka lat ï poza wğasnŃ parafiŃ i nie majŃcych kontaktu z parafiŃ, na terenie kt·rej aktualnie 

zamieszkujŃ. SŃ to np. studenci, ludzie odbywajŃcy sğuŨbň wojskowŃ, sezonowi pracownicy 

itp. Dla tych Ŝrodowisk, tworzŃcych quasi-parafie personalne, trzeba bňdzie przeprowadzaĺ 

specjalne akcje ewangelizacyjne. 

SŃ r·wnieŨ koŜcioğy zakonne, rektoralne, nie bňdŃce parafiami, a skupiajŃce regularnie 

wielu wiernych praktykujŃcych. Dlatego trzeba bňdzie uzupeğniĺ zasadnicze principium 

parafialne i jako podstawowŃ jednostkň ewangelizacyjnŃ przyjŃĺ spoğecznoŜĺ lokalnŃ, objňtŃ 

jakimŜ duszpasterstwem, nie zawsze bňdŃcŃ parafiŃ. R·wnieŨ zakğady i Ŝrodowiska pracy 

moŨna i trzeba bňdzie traktowaĺ jako osobny teren ewangelizacji, chociaŨ pojedyncze osoby 

naleŨŃce do tej spoğecznoŜci naleŨŃ do jakiejŜ parafii. 

Z powyŨszych wzglňd·w przyjmuje siň w tym podrňczniku terminy: Ăstrategia 

lokalnaò, Ălokalna diakonia ewangelizacjiò, jako majŃce zakres znaczeniowy szerszy niŨ 

termin parafia. 

3. Inicjatywň ewangelizacji w danej parafii czy innej spoğecznoŜci lokalnej podejmuje 

rejonowa diakonia ewangelizacji i wyzwolenia, kt·ra majŃc wydzielony i poddany swojej 

odpowiedzialnoŜci rejon, wyodrňbnia w nim parafie lub inne spoğecznoŜci lokalne jako 

podstawowe jednostki (tereny), w kt·rych bňdzie przeprowadzana ewangelizacja wedğug 

planu ACR. 

4. Po wyodrňbnieniu tych jednostek moderator rejonowy podejmuje rozmowy z 

poszczeg·lnymi proboszczami lub innymi duszpasterzami odpowiedzialnymi za danŃ 

spoğecznoŜĺ lokalnŃ (np. akademickŃ) w celu uzyskania ich zgody na przeprowadzenie 

rekolekcji ewangelizacyjnych wedğug zağoŨeŒ i metody przedstawionej w tym podrňczniku. 

Akt zgody obejmuje wiňc wszystkie elementy i etapy ewangelizacji, ğŃcznie z pracŃ 

poewangelizacyjnŃ w grupach. Moderator rejonowy zwraca siň z propozycjŃ przeprowadzenia 

rekolekcji ewangelizacyjnych w oparciu o og·lnŃ zgodň Episkopatu bŃdŦ ordynariusza danej 

diecezji na przeprowadzenie akcji ewangelizacyjnej wg planu ACR. 

5. Podmiot ewangelizacji. OdpowiedzialnoŜĺ za niŃ. Proboszcz czy teŨ inny duszpasterz 

lokalny zaprasza do przeprowadzenia ewangelizacji na swoim terenie moderatora rejonowego 

wraz z jego zespoğem ewangelizacyjnym (RDEW) ï podobnie jak zaprasza siň misjonarzy z 

jakiegoŜ zgromadzenia czy specjalnŃ ekipň (np. misji trzeŦwoŜciowych itp.) do 

przeprowadzenia misji ludowych czy rekolekcji. Ruch światğo-ŧycie natomiast dziağajŃcy 

przez moderator·w rejonowych i RDEW jest wğaŜciwym podmiotem ewangelizacji 

przeprowadzajŃcym jŃ wedğug wğaŜciwych sobie metod na zaproszenie kompetentnych 

duszpasterzy. Ruch widzi w tej ewangelizacji swojŃ szczeg·lnŃ sğuŨbň, diakoniň na rzecz 

wsp·lnot lokalnych, wynikajŃcŃ z jego charyzmatu i bňdŃcŃ jego zadaniem, obowiŃzkiem i 

szczeg·lnym powoğaniem. W tym duchu i z takŃ ŜwiadomoŜciŃ Ruch proponuje swojŃ sğuŨbň 
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poszczeg·lnym duszpasterzom. 

6. WğaŜciwe poinformowanie proboszcz·w oraz ich pomocnik·w (wikariuszy, 

katechet·w) oraz innych samodzielnych duszpasterzy o zağoŨeniach, metodach, celach i 

przebiegu ewangelizacji jest sprawŃ o decydujŃcym znaczeniu w okresie przygotowawczym. 

Duszpasterze ci muszŃ zdobyĺ przekonanie o potrzebie, a nawet koniecznoŜci, takiej 

ewangelizacji, o tym, Ũe stanowi ona wielkŃ szansň dla odnowy parafii w duchu Vaticanum II, 

muszŃ takŨe byĺ przekonani o celowoŜci proponowanej metody i planu dziağania. R·Ũne 

Ŝrodki mogŃ prowadziĺ do osiŃgniňcia powyŨszego celu: rozmowy indywidualne, specjalne 

konferencje podczas spotkaŒ ksiňŨy rejonu, Ŝwiadectwa o owocach ewangelizacji 

przeprowadzonej juŨ w innych parafiach itp. Te Ŝwiadectwa zwğaszcza mogŃ mieĺ duŨŃ moc 

przekonujŃcŃ. 

NaleŨy takŨe opracowaĺ tekst informujŃcy kr·tko i jasno o planie Ad Christum 

Redemptorem oraz o przebiegu ewangelizacji z filmem ĂJezusò. Lektura podrňcznika 

ĂRekolekcje ewangelizacyjneò moŨe byĺ takŨe w tym okresie duŨŃ pomocŃ dla 

ksztağtowania ŜwiadomoŜci duszpasterzy. 

7. Do wstňpnych przygotowaŒ naleŨy takŨe socjologiczne rozpoznanie lokalnej sytuacji 

ewangelizacyjnej. Jest to potrzebne zar·wno do przekonania duszpasterzy o potrzebie 

ewangelizacji, jak i do opracowania szczeg·ğowej strategii ewangelizacji lokalnej. Strategia ta 

powinna okreŜliĺ zasiňg i zakres ewangelizacji, liczbň ludzi, kt·rych ma objŃĺ, zadania 

szczeg·lne wynikajŃce z sytuacji tych ludzi, ich aktualnej ŜwiadomoŜci i postawy religijnej, 

powinna uwzglňdniĺ teŨ Ŝrodowiska specjalnej troski ewangelizacyjnej itp. W rozpoznaniu 

sytuacji terenu trzeba zwr·ciĺ szczeg·lnŃ uwagň na formy zniewolenia ludzi (np. 

alkoholizm), wobec kt·rych ewangelizacja musi przybraĺ charakter gğoszenia ewangelii 

wyzwolenia. 

W dokonywaniu tej analizy socjologicznej i przygotowywaniu strategii lokalnej 

wsp·ğdziağajŃ moderator rejonowy i animator RDEW z duszpasterzami lokalnymi i 

wskazanymi przez nich ludŦmi. 

8. DecydujŃcym krokiem w przygotowywaniu ewangelizacji lokalnej jest ustanowienie 

lokalnego moderatora ewangelizacji. JeŜli to moŨliwe powinien nim byĺ proboszcz 

(duszpasterz lokalny), ale moŨe on wytypowaĺ zastňpcň spoŜr·d swoich wsp·ğpracownik·w 

(np. wikariusza). Po uzyskaniu i wyraŨeniu zgody moderator rejonowy ustanawia moderatora 

lokalnego przekazujŃc mu przy tym niniejszy podrňcznik. 

9. Nastňpnym krokiem bňdzie ustalenie terminu rozpoczňcia ewangelizacji lokalnej, tzn. 

rozpoczňcia dziağaŒ wedğug ustalonego harmonogramu, przewidujŃcego zadania na 

poszczeg·lne tygodnie poprzedzajŃce rekolekcje z filmem (tygodnie 8-0) i nastňpujŃce po 

nich (1-13). Sam tydzieŒ ewangelizacyjny, w czasie kt·rego odbywajŃ siň rekolekcje z 

projekcjŃ filmu ĂJezusò jest oznaczony jako tydzieŒ zerowy ï od niego oblicza siň tygodnie 

poprzedzajŃce i nastňpujŃce. 

W dalszych rozdziağach podrňcznika przedstawione zostanŃ szczeg·ğowo kolejne 

etapy realizacji planu ewangelizacji i zadania poszczeg·lnych czğonk·w lokalnej diakonii 

ewangelizacji w okresie preewangelizacji, ewangelizacji i poewangelizacji. 

II  

PRZYGOTOWANIE LOKALNE J (PARAFIALNEJ ) DIAKONII EWANGELIZAC JI  

1. Po ustanowieniu lokalnego moderatora ewangelizacji i ustaleniu terminu rozpoczňcia 

ewangellŨacji, zapoczyna siň okres przygotowania czyli preewangelizacji. Rozpoczyna siň on 
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na 8 tygodni przed tygodniem rekolekcji z filmem, czyli tygodniem ewangelizacji 

(oznaczonym jako tydzieŒ 0). Pierwsze dwa tygodnie z tego okresu przeznaczone sŃ przede 

wszystkim na przygotowanie lokalnego podmiotu ewangelizacji, czyli lokalnej diakonii 

ewangelizacji (LDE). 

2. Przygotowanie to dokonuje siň w dw·ch etapach. Pierwszy rozpoczyna siň od razu po 

ustanowieniu lokalnego moderatora ewangelizacji (a wiňc jeszcze przed rozpoczňciem 

wğaŜciwego czasu preewangelizacji), drugi w niedzielň rozpoczynajŃcŃ 8 tydzieŒ przed 

ewangelizacjŃ. 

3. W pierwszym etapie moderator w wyniku rozm·w indywidualnych dobiera sobie 

wsp·ğpracownik·w do ŜciŜlejszego zespoğu LDE. Tych wsp·ğpracownik·w szuka przede 

wszystkim wŜr·d ludzi juŨ przygotowanych przez uczestnictwo w rekolekcjach animator·w 

ewangelizacji organizowanych poza parafiŃ przez CentralnŃ, diecezjalnŃ lub rejonowŃ 

diakoniň ewangelizacji, a wiňc wŜr·d uczestnik·w OAWE lub ORAE. Wsp·ğpracownik·w 

naleŨy szukaĺ r·wnieŨ wŜr·d ludzi, kt·rzy otrzymali og·lnŃ formacjň i zostali rozbudzeni w 

Ũyciu wiary i modlitwy przez uczestnictwo w Ruchu światğo-ŧycie (w oazach r·Ũnego typu i 

w pracy w grupach deuterokatechumenalnych, w rekolekcjach ewangelizacyjnych, w oazach 

modlitwy), przez uczestnictwo w ruchu odnowy charyzmatycznej (w seminariach Ũycia 

wedğug Ducha, w grupach modlitewnych) lub innym ruchu odnowy. 

4. JeŨeli nie ma takich ludzi w parafii, moderator szuka innych wŜr·d tych, kt·rzy 

odznaczajŃ siň wiňkszym zaangaŨowaniem i aktywnoŜciŃ w Ũyciu parafialnym. W tym celu 

moŨe przeprowadziĺ ewangelizacjň wstňpnŃ (zob. cz. III,  I). JeŨeli czas na to pozwala, stara 

siň osoby, kt·re zgğosiğy gotowoŜĺ podjňcia odpowiedzialnoŜci za ewangelizacjň parafii 

skierowaĺ na jakieŜ rekolekcje ewangelizacyjne poza parafiŃ. Rekolekcje takie (typu OAWE) 

powinna organizowaĺ dla swojego rejonu RDEW. 

5. W okresie szukania i dobierania wsp·ğpracownik·w moderator w szczeg·lny spos·b 

naŜladuje swojego Pana i Mistrza, kt·ry przed wyborem Apostoğ·w modliğ siň, a nawet 

spňdziğ cağŃ noc na modlitwie (Ğk 6, 12-13). 

6. SpoŜr·d ludzi (o kt·rych byğa mowa wyŨej) moderator tworzy ŜciŜlejszy zesp·ğ 

pomocnik·w w dziele ewangelizacji, czyli lokalnŃ diakoniň ewangelizacji (LDE). Zesp·ğ ten 

skğada siň z 12 czğonk·w, kt·rzy przejmujŃ nastňpujŃce zadania odpowiedzialnoŜci i sğuŨby: 

a) animowanie LDE ï animator LDE, zastňpca i gğ·wny pomocnik moderatora; 

b) diakonia modlitwy ï osoba odpowiedzialna za zorganizowanie i podtrzymywanie 

Ăzaplecza modlitwyò przed, w czasie i po ewangelizacji; 

c) diakonia sğowa ï osoba odpowiedzialna za dostarczanie i rozprowadzanie we wğaŜciwym 

czasie i w potrzebnych iloŜciach wszelkiego rodzaju pomocy drukowanych; 

d) diakonia techniczna ï osoba odpowiedzialna za wszystkie uwarunkowania lokalowo-

techniczne projekcji filmu (prŃd, nagğoŜnienie, wentylacja, ekran, rzutnik, zaciemnienie 

itp.); 

e) diakonia funduszu ewangelizacyjnego ï osoba odpowiedzialna za gromadzenie i 

wydatkowanie wszelkich Ŝrodk·w finansowych potrzebnych do prowadzenia 

ewangelizacji; 

f) diakonia formacji animator·w ï osoba odpowiedzialna za wyszukanie i wyszkolenie 

animator·w do prowadzenia spotkaŒ poewangelizacyjnych w grupach; 

g) diakonia preewangelizacji ï osoba odpowiedzialna za zapraszanie do uczestnictwa w 

rekolekcjach, za rozbudzanie zainteresowania nimi; 

h) diakonia towarzyszŃca ewangelizacji ï osoba odpowiedzialna za sprawy porzŃdkowe w 

czasie ewangelizacji oraz wszelkie sğuŨby zwiŃzane z umoŨliwieniem ludziom 



38 | S t r o n a 

uczestnictwa w ewangelizacji (np. opieka nad dzieĺmi, chorymi); 

i) diakonia postewangelizacji ï osoba odpowiedzialna za zorganizowanie i pracň grup 

poewangelizacyjnych, odbywajŃcych spotkania biblijne; 

j) diakonia wyzwolenia ï osoba odpowiedzialna za przygotowanie trzeciej fazy realizacji 

planu wielkiej ewangelizacji zwiŃzanej z KrucjatŃ Wyzwolenia Czğowieka; 

k) diakonia liturgiczno-muzyczna ï osoba odpowiedzialna za przygotowanie naboŨeŒstw 

zwiŃzanych z ewangelizacjŃ, Ŝpiew·w i zespoğu muzycznego; 

l) diakonia Ŝwiadectwa ï osoba odpowiedzialna za przygotowanie Ŝwiadectw potrzebnych 

w czasie ewangelizacji, za gromadzenie dokumentacji, przygotowanie sprawozdania o 

wynikach ewangelizacji itp. 

7. Struktura osobowa LDE odpowiada strukturze osobowej RDEW. Oba zespoğy 

wsp·ğpracujŃ ze sobŃ w przygotowaniu i przeprowadzeniu ewangelizacji. OkreŜlona diakonia 

w ramach LDE wsp·ğpracuje z odpowiedniŃ diakoniŃ w ramach RDEW. Wkr·tce po 

ukonstytuowaniu LDE powinno siň odbyĺ spotkanie wsp·lne z RDEW. 

Drugie takie spotkanie powinno siň odbyĺ mniej wiňcej na tydzieŒ przed 

rozpoczňciem tygodnia ewangelizacyjnego. 

8. W samym zespole LDE poszczeg·lne diakonie wsp·ğpracujŃ ze sobŃ, dziağajŃc 

kolegialnie, zgodnie z zasadŃ pomocniczoŜci. Osoby, kt·rych zadania zaczynajŃ siň p·Ŧniej, 

wğŃczajŃ siň do zadaŒ wczeŜniejszych, osoby, kt·rych zadanie zostağo zakoŒczone, wğŃczajŃ 

siň do zadaŒ nastňpnych. W zasadzie wszyscy czğonkowie LDE uczestniczŃ w okresie 

preewangelizacji w akcji werbunkowej, zapraszajŃc do uczestnictwa w ewangelizacji, a w 

okresie poewangelizacji stajŃ siň animatorami grup odbywajŃcych spotkania biblijne (4 + 8). 

9. Poszczeg·lne osoby odpowiedzialne za okreŜlonŃ diakoniň mogŃ zdobywaĺ dalszych 

wsp·ğpracownik·w, tworzŃc w ramach zespoğu ewangelizacyjnego podzespoğy i stajŃc siň 

r·wnoczeŜnie animatorami tych podzespoğ·w. 

Werbowanie tych wsp·ğpracownik·w stanowi drugi etap tworzenia zespoğu 

ewangelizacyjnego. 

W szczeg·lnoŜci trzeba werbowaĺ kandydat·w na animator·w grup 

poewangelizacyjnych wedğug przewidywanej iloŜci grup, kt·re mogŃ siň zawiŃzaĺ po 

ewangelizacji. 

10. ChociaŨ organizowanie zespoğu LDE rozpoczŃĺ siň moŨe wczeŜniej, od razu po 

ustanowieniu moderatora lokalnego i ustaleniu terminu ewangelizacji, zesp·ğ ten gromadzi siň 

i rozpoczyna systematycznŃ dziağalnoŜĺ w niedzielň ·smŃ przed rozpoczňciem tygodnia 

ewangelizacyjnego. W tň niedzielň zesp·ğ LDE otrzymuje misjň i rozpoczyna swoje dziağanie, 

gromadzŃc siň odtŃd systematycznie przynajmniej raz w tygodniu. 

TydzieŒ ·smy przed rekolekcjami (pierwszy przygotowania ewangelizacji) jest 

tygodniem zespoğu ŜciŜlejszego LDE. W tym tygodniu naleŨy mu przekazaĺ cağy plan 

dziağania, wprowadziĺ poszczeg·lne diakonie w jej zadania, ewentualnie przeszkoliĺ czy 

przygotowaĺ do tych zadaŒ. W tym czasie takŨe ï jeŜli to moŨliwe ï czğonkowie LDE 

powinni uczestniczyĺ w rekolekcjach ewangelizacyjnych z filmem ĂJezusò w innej parafii. 

11. TydzieŒ si·dmy jest tygodniem poszerzenia zespoğu LDE, werbowania dodatkowych 

czğonk·w, szczeg·lnie kandydat·w na animator·w grup. Czğonkowie zalŃŨkowego, 

ŜciŜlejszego zespoğu LDE, modlŃ siň o Ărobotnik·w na wielkie Ũniwoò i przez indywidualne 

rozmowy zdobywajŃ swoich pomocnik·w. 

12. TydzieŒ sz·sty jest tygodniem mağej ewangelizacji (zob. cz. III , II), w czasie kt·rego 

przeprowadza siň w parafii oazň rekolekcyjnŃ animator·w ewangelizacji dla wszystkich 

kandydat·w do poszerzonego zespoğu ewangelizacyjnego, czyli przede wszystkim przyszğych 
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animator·w grup. Tň mağŃ ewangelizacjň (ME), odbywajŃcŃ siň przez kilka kolejnych 

wieczor·w z zakoŒczeniem w sobotň i w niedzielň, przeprowadza zasadniczo RDEW przy 

pomocy ŜciŜlejszego zespoğu LDE. 

KoŒczy siň ona udzieleniem misji i bğogosğawieŒstwa dla pracy ewangelizacyjnej. 

Po ME rozpoczyna siň okres bliŨszego, bezpoŜredniego przygotowania ewangelizacji 

w parafii. 

13. W czasie ME lub na jej zakoŒczenie winna siň odbyĺ projekcja filmu ĂJezusò dla cağej 

lokalnej diakonii ewangelizacji. 

14. Po ME czğonkowie poszerzonego zespoğu LDE w dalszym ciŃgu przygotowujŃ siň 

praktycznie do wypeğniania swoich zadaŒ w okresie poewangelizacji przez przeprowadzanie 

w swoim gronie spotkaŒ poewangelizacyjnych wedğug konspekt·w 8 spotkaŒ. 

III  

OKRES PREEWANGELIZACJ I . ZADANIA DO WYKONANIA PRZED REKOLEKCJAMI . 

1. Okres preewangelizacji liczy siň od ·smej niedzieli przed rozpoczňciem rekolekcji 

ewangelizacyjnych z wyŜwietlaniem filmu (niedziela rozpoczynajŃca tydzieŒ 

ewangelizacyjny oznaczona jest przez 0). Przed tŃ ·smŃ niedzielnŃ odbywajŃ siň juŨ jednak 

przygotowania wstňpne, o kt·rych byğa mowa w rozdziale I i II tej czňŜci podrňcznika 

(uzyskanie zgody proboszcza, ustanowienie moderatora lokalnego, ustalenie termin·w, 

tworzenie zespoğu LDE). 

2. W ·smŃ niedzielň przed niedzielŃ Ă0ò nastňpuje pierwsza publiczna zapowiedŦ, 

proklamacja majŃcej siň odbyĺ ewangelizacji. Dokonuje siň to poprzez odpowiednio 

zredagowane ogğoszenie na wszystkich mszach Ŝwiňtych niedzielnych oraz przez 

wywieszenie afiszy w przedsionkach koŜcioğa. 

3. MoŨna w tň niedzielň r·wnieŨ wywiesiĺ Ăzegar ewangelizacyjnyò, na kt·rym bňdŃ 

przedstawione wszystkie etapy przygotowania, a ruchoma wskaz·wka bňdzie pokazywağa, na 

jakim etapie aktualnie parafia siň znajduje. 

MoŨna r·wnieŨ przygotowaĺ gablotkň z fotografiami i tekstami zapowiadajŃcymi 

rekolekcje z filmem ĂJezusò. 

4. Niedziela proklamacji jest r·wnoczeŜnie dniem rozpoczňcia akcji modlitewnej. Od 

tego dnia intencje ewangelizacji powinny wejŜĺ do modlitwy powszechnej we wszystkich 

mszach Ŝwiňtych. ĂStrategia modlitwyò, kt·ra ma byĺ rozwijana od tej niedzieli ukazana jest 

szczeg·ğowo w rozdziale VI tej czňŜci podrňcznika przy omawianiu zadaŒ diakonii modlitwy. 

5. W niedzielň proklamacji nastňpuje r·wnieŨ formalne zawiŃzanie lokalnej diakonii 

ewangelizacji i udzielenie jej misji i bğogosğawieŒstwa. Powinno siň ono odbyĺ ï jeŜli to 

moŨliwe ï w obecnoŜci rejonowego moderatora ewangelizacji. 

Cağy pierwszy tydzieŒ jest przeznaczony na wprowadzenie LDE do lokalnej strategii 

ewangelizacji, na przygotowanie poszczeg·lnych diakonii do wypeğniania ich zadaŒ. 

Rozpoczyna siň cykl systematycznych, przynajmniej cotygodniowych spotkaŒ LDE. 

6. W niedzielň si·dmŃ naleŨy podczas wszystkich mszy Ŝwiňtych wygğosiĺ apel o 

Ăpracownik·w Ũniwaò ewangelizacyjnego. Chodzi o zachňtň do zgğaszania siň do 

poszerzonego zespoğu ewangelizacyjnego i uprzedzenie, Ũe w tym tygodniu czğonkowie LDE 

bňdŃ w imieniu ksiňdza proboszcza zwracali siň do niekt·rych os·b z propozycjŃ wğŃczenia 

siň w dzieğo ewangelizacji. Cağy tydzieŒ jest potem przeznaczony na szukanie i zdobywanie 

przez czğonk·w LDE Ărobotnik·w Ũniwaò (w myŜl sğ·w Pana ĂŨniwo wprawdzie wielkie, ale 

robotnik·w mağoò). Powinno siň to dokonywaĺ przez indywidualne spotkania i rozmowy. 
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Cağy czas winna temu towarzyszyĺ intensywna modlitwa, aby Pan posğağ robotnik·w na 

Ũniwo swoje. 

7. TydzieŒ sz·sty przed rekolekcjami z filmem jest tygodniem mağej ewangelizacji. W 

tym tygodniu odbňdzie siň oaza rekolekcyjna animator·w ewangelizacji przeprowadzona 

przez RDEW przy pomocy LDE wedğug pomocy zawartych w III czňŜci podrňcznika. Celem 

ME jest przygotowanie zespoğu ludzi, kt·rzy by poszli z zaproszeniem do uczestnictwa w 

ewangelizacji Ădo kaŨdego bez wyjŃtku czğowiekaò na terenie parafii (lub innym, 

wydzielonym dla tej ewangelizacji) i kt·rzy by po ewangelizacji prowadzili spotkania biblijne 

dla chňtnych. 

NaleŨy tň sprawň poleciĺ modlitwom cağej wsp·lnoty lokalnej. 

8. ME rozpoczyna siň we Ŝrodň wieczorem, kontynuowana jest wieczorami w czwartek i 

w piŃtek, w sobotň ma program poszerzony o parň godzin, niedziela cağa przeŨywana jest 

przez uczestnik·w jak dzieŒ wsp·lnoty lub jak dzieŒ skupienia. Program niedzieli zawiera 

projekcjň filmu ĂJezusò i naboŨeŒstwo koŒcowe z udzieleniem misji i bğogosğawieŒstwa. 

9. Niedziela koŒczŃca ME rozpoczyna r·wnoczeŜnie tydzieŒ piŃty, zwany tygodniem 

strategii ewangelizacji. W tygodniu tym opracowuje siň szczeg·ğowy plan preewangelizacji z 

przydzieleniem szczeg·ğowych zadaŒ czğonkom powstağego w wyniku ME poszerzonego 

zespoğu ewangelizacyjnego. BňdŃ oni wysyğani po dw·ch bŃdŦ do r·Ũnych grup i 

spoğecznoŜci (np. grupy katechetyczne), bŃdŦ do mieszkaŒ, rodzin i pojedynczych os·b z 

zaproszeniem do uczestnictwa w ewangelizacji z filmem ĂJezusò. W tym tygodniu kaŨdy 

powinien poznaĺ sw·j odcinek dziağania, powinien zapoznaĺ siň z pomocami (druki ï ulotki, 

zaproszenia, teksty Ewangelii Ŝw. Ğukasza itp.), kaŨdy winien teŨ rozpoczŃĺ indywidualnŃ 

modlitwň za tych, do kt·rych bňdzie posğany. 

10. Od tygodnia piŃtego zaczynajŃ siň teŨ regularne spotkania bňdŃce kontynuacjŃ 

rozpoczňtej na rekolekcjach ME formacji. Spotkania te odbywajŃ siň w mağych grupach (5-7 

osobowych), a treŜciŃ ich sŃ poewangelizacyjne rozmowy ewangeliczne (8 spotkaŒ), te same, 

kt·re bňdŃ realizowane po ewangelizacji z ludŦmi, kt·rzy siň zgğoszŃ do grup po odbyciu 

czterech spotkaŒ nad EwangeliŃ Ŝw. Ğukasza. W ten spos·b czğonkowie LDE przygotowujŃ 

siň praktycznie do przyszğych zadaŒ animatora grupy. TreŜciŃ kaŨdego spotkania jest takŨe 

wsp·lna modlitwa (15-30 minut) w intencjach ewangelizacji w oparciu o teksty z Ewangelii 

Ŝw. Ğukasza. 

11. Tam, gdzie jest to wskazane i gdzie sŃ ku temu odpowiednie warunki, moŨna te 

spotkania formacyjne (kt·re bňdŃ trwağy przez 5 tygodni), przeprowadziĺ wedğug koncepcji i 

programu ĂSeminarium Ũycia wedğug Duchaò. 

DoŜwiadczenie wykazuje, Ũe wiele os·b otrzymuje na tej drodze duŨo niezwykğych 

dar·w Ducha świňtego i zapağ do dzieğa ewangelizacji. 

12. Niedziela czwarta, kt·ra moŨe byĺ nazwana niedzielŃ Ărozesğania uczni·wò, 

rozpoczyna okres bezpoŜredniego zapraszania ludzi na ewangelizacjň z filmem ĂJezusò. 

Czğonkowie LDE idŃ po dw·ch, wedğug uprzednio opracowanego planu, do r·Ũnych grup w 

parafii (np. do dzieci i mğodzieŨy uczňszczajŃcej na katechizacjň) i do mieszkaŒ, aby zanieŜĺ 

zaproszenie na ewangelizacjň z filmem ĂJezusò. Zapraszanie to powinno juŨ mieĺ charakter 

indywidualnej ewangelizacji (wg 4 praw duchowego Ũycia), tam, gdzie potrzeba, lub 

preewangelizacji. MoŨna teŨ zachňcaĺ do czytania Ewangelii Ŝw. Ğukasza i rozprowadzaĺ jej 

teksty. Ten okres zapraszania trwa przez 3 tygodnie (tydzieŒ czwarty, trzeci i drugi przed 

tygodniem rekolekcji). 

13. Od niedzieli pierwszej tzn. tydzieŒ przed rozpoczňciem rekolekcji (tygodnia 

ewangelizacyjnego) powinny pojawiĺ siň dodatkowe elementy wizualne (afisze, transparenty, 
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ulotki) zapraszajŃce na ewangelizacjň i przypominajŃce o tym wydarzeniu, juŨ uprzednio 

zapowiadanym w indywidualnych rozmowach. Od tej niedzieli naleŨy teŨ zapowiadaĺ 

szczeg·ğowy program rekolekcji. 

14. Ostatni tydzieŒ okresu preewangelizacji jest czasem przygotowaŒ organizacyjnych i 

technicznych wszystkich zainteresowanych diakonii. Moderator z animatorem LDE 

sprawdzajŃ, czy wszyscy czğonkowie zespoğu sŃ przygotowani do wypeğnienia zleconych im 

zadaŒ. 

15. W tym tygodniu naleŨy teŨ odbyĺ spotkani z zespoğem RDEW, aby om·wiĺ wszystkie 

aspekty wsp·ğdziağania w czasie ewangelizacji. 

IV  

TYDZIEő EWANGELIZACYJNY. ZADANIA DO WYKONANIA PODCZAS 

REKOLEKCJI . 

1. Rekolekcje z filmem ĂJezusò odbywajŃ siň w czasie tygodnia ewangelizacyjnego, 

kt·ry zaczyna siň w niedzielň i koŒczy w nastňpnŃ niedzielň. Pierwsza niedziela nazywa siň 

ĂniedzielŃ zasiewuò, druga ĂniedzielŃ Ũniwaò. Peğny czas trwania rekolekcji 

ewangelizacyjnych wynosi wiňc 8 dni. (W duŨych parafiach, w kt·rych rekolekcje trzeba 

powtarzaĺ wiele razy, by objŃĺ nimi wszystkich, czas ten bywa skr·cony do 3 dni; zob. cz. 

VI) . 

2. Ewangelizacjň przeprowadza zasadniczo moderator rejonowy (lub kapğan przez niego 

wydelegowany) przy pomocy rejonowej diakonii ewangelizacji i wyzwolenia (RDEW) przy 

wsp·ğdziağaniu lokalnego zespoğu ewangelizacyjnego (LDE). Dobre wsp·ğdziağanie obu tych 

zespoğ·w Jest warunkiem owocnej ewangelizacji. Z moderatorem rejonowym wsp·ğdziağa 

ŜciŜle moderator lokalny, kt·ry niekiedy moŨe przejŃĺ funkcjň ewangelizatora. 

3. BezpoŜrednio za przeprowadzenie ewangelizacji, od strony organizacyjnej, 

odpowiedzialna jest diakonia ewangelizacji towarzyszŃcej w ramach RDEW i diakonia 

towarzyszŃca ewangelizacji w ramach LDE. 

4. BezpoŜrednio przed rozpoczňciem tygodnia ewangelizacyjnego (np. w sobotň) 

powinno odbyĺ siň spotkanie cağej diakonii ewangelizacji zğoŨonej z czğonk·w obu zespoğ·w 

(RDEW i LDE) w celu dokğadnego om·wienia podziağu zadaŒ oraz wsp·lnej modlitwy. 

5. W Ăniedzielň zasiewuò na wszystkich mszach Ŝwiňtych wygğoszona jest homilia, 

nawiŃzujŃca do bieŨŃcych czytaŒ mszalnych, na temat ĂOtw·rzcie drzwi Chrystusowiò. JeŜli 

bieŨŃce czytania nie mogŃ staĺ siň punktem wyjŜcia do homilii tak wğaŜnie ukierunkowanej, a 

przepisy liturgiczne na to pozwalajŃ, moŨna dobraĺ inne czytania (np. Ap 3, 14-22; Ğk 4, 14-

22). Homilia powinna postawiĺ sğuchaczy wobec pytania: ĂCzy naprawdň znam Jezusa? Kim 

On jest dla mnie? Czy naprawdň jest obecny w moim Ũyciu jako Ten, kt·ry zbawia?ò NaleŨy 

tu nawiŃzaĺ do czterech podstawowych prawd ewangelizacyjnych oraz wezwaĺ do przyjňcia 

(na nowo) Chrystusa. 

6. Drugim elementem wğŃczonym do mszy Ŝwiňtych tej niedzieli jest dobrze 

zredagowane pouczenie ï ogğoszenie, przedstawiajŃce program tygodnia ewangelizacyjnego i 

zawierajŃce zachňtň do uczestnictwa w naboŨeŒstwach. Pouczenie to wygğasza ktoŜ z zespoğu 

ewangelizacyjnego. 

7. Poleca siň poğŃczyĺ ten ostatni element z kr·tkim przedstawieniem siň zespoğu 

ewangelizacyjnego ï jeŜli to moŨliwe ï z odpowiedniŃ piosenkŃ i kr·tkim Ŝwiadectwem. 

8. W Ăniedzielň zasiewuò naleŨy teŨ zachňcaĺ do przeczytania Ewangelii Ŝw. Ğukasza, 

najlepiej przed obejrzeniem filmu, ale takŨe i potem. W zwiŃzku z tym diakonia sğowa 
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powinna zorganizowaĺ rozpowszechnianie tekst·w Ewangelii Ŝw. Ğukasza ï juŨ w tň 

niedzielň i przez cağy tydzieŒ. 

9. JuŨ w niedzielň wieczorem moŨe byĺ pierwsza projekcja filmu ĂJezusò. 

Po poğudniu, przed projekcjŃ naleŨy zorganizowaĺ wielkie spotkanie modlitewne w 

intencji rozpoczynajŃcej siň ewangelizacji z udziağem wszystkich czğonk·w RDEW i LDE 

(zesp·ğ poszerzony) oraz wszystkich ludzi gorliwych, kt·rych diakonia modlitwy zdoğağa 

zachňciĺ do akcji modlitewnej. BiorŃcy udziağ w tym spotkaniu modlitewnym bňdŃ 

uczestnikami pierwszej projekcji filmu (ğŃcznie z innymi, kt·rzy przyjdŃ). 

10. W tň niedzielň naleŨy ogğosiĺ cağy program tygodnia ewangelizacyjnego, wszystkich 

naboŨeŒstw z projekcjŃ filmu: ile razy, w jakich dniach i godzinach, dla jakich grup. Plan ten 

musi byĺ przedtem dokğadnie przemyŜlany i opracowany przez tych, kt·rzy zajmujŃ siň 

strategiŃ ewangelizacji. Stosownie do tego planu trzeba dobrze zorganizowaĺ diakoniň 

porzŃdkowŃ. 

11. Diakonia techniczna musi starannie przygotowaĺ wszystkie szczeg·ğy, aby projekcja 

przebiegağa sprawnie, bez niepotrzebnych przerw i op·ŦnieŒ, z wykluczeniem awarii 

technicznych. W pomieszczeniu, gdzie odbňdzie siň projekcja trzeba bezwzglňdnie wczeŜniej 

przeprowadziĺ pr·bň technicznŃ. Dopilnowaĺ trzeba zaciemnienia okien, wentylacji, 

odpowiedniego umieszczenia ekranu itp. 

12. Diakonia ewangelizacji towarzyszŃcej prowadzi cağe naboŨeŒstwo (zob. teŨ 

naboŨeŒstwa ewangelizacji wstňpnej cz. III, I). W czasie projekcji filmu ma do wypeğnienia 

nastňpujŃce zadania: 

a) wprowadzenie do projekcji filmu (ok. 5 minut), majŃce na celu wytworzenie 

odpowiedniej atmosfery i nastawienia (wyeliminowanie nastroju Ăkinowegoò); 

b) podtrzymywanie Ŝpiewu lub troska o zachowanie ciszy podczas przerw na zmiany rolki 

filmu; 

c) koŒcowa zachňta do przyjňcia Chrystusa, do dalszego uczestnictwa w rekolekcjach 

ewangelizacyjnych, do wğŃczania siň do grup poewangelizacyjnych. 

13. W zwiŃzku z kaŨdym naboŨeŒstwem naleŨy pamiňtaĺ o rozpowszechnianiu tekst·w 

Ewangelii Ŝw. Ğukasza oraz ulotek zachňcajŃcych do wğŃczenia siň do grup 

poewangelizacyjnych. 

14. Diakonia Ŝwiadectwa powinna pamiňtaĺ o gromadzeniu: danych statystycznych o 

frekwencji na poszczeg·lnych naboŨeŒstwach, opinii o filmie (ew. przeprowadzaĺ rozmowy, 

wywiady, ankiety), Ŝwiadectw. 

15. W poğŃczeniu z projekcjŃ filmu powinny siň odbyĺ przynajmniej dwa (powtarzane dla 

poszczeg·lnych grup podobnie jak film) naboŨeŒstwa ewangelizacyjne wg programu przed-

stawionego w podrňczniku ĂRekolekcje ewangelizacyjneò (ME). Program takiego 

naboŨeŒstwa winien obejmowaĺ: 

a) piosenki i Ŝwiadectwa; 

b) pouczenie (o czterech prawach Ũycia duchowego i o przyjňciu Chrystusa); 

c) modlitwň spontanicznŃ; 

d) orňdzie ewangelizacyjne oparte o Ewangeliň Ŝw. Ğukasza (synteza w aspekcie: Nie ma w 

Ũadnym innym zbawienia. Chrystus ï rozwiŃzanie jedyne i ostateczne problem·w 

czğowieka. Wezwanie: Otw·rzcie drzwi Chrystusowi!); 

e) modlitwa koŒcowa i wezwanie do decyzji (przyjňcie Jezusa ï wğŃczenie siň do grupy 

poewangelizacyjnej). 

16. Na zakoŒczenie tygodnia ewangelizacyjnego (kaŨdej serii rekolekcji), najlepiej w 

sobotň, powinna siň odbyĺ wsp·lnotowa celebracja sakramentu pojednania.* Tekstem 
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gğ·wnym celebracji powinien byĺ powinien byĺ rozdz. 15. Ewangelii Ŝw. Ğukasza, 

przypowieŜĺ o synu marnotrawnym. 

17. Niedziela pierwsza po rekolekcjach ewangelizacyjnych (dzieŒ 8) jest przejŜciem od 

ewangelizacji do postewangelizacji. Homilia w czasie mszy Ŝwiňtych stanowi pewne 

podsumowanie ewangelizacji (w aspekcie Eucharystii ï jako szczytu!) z zachňtŃ do wğŃczania 

siň do poewangelizacyjnego studium biblijnego nad EwangeliŃ Ŝw. Ğukasza. Do mszy Ŝw. 

naleŨy wğŃczyĺ (przygotowanŃ przez zesp·ğ ewangelizacyjny!) spontanicznŃ modlitwň 

powszechnŃ i dziňkczynienia (o charakterze Ŝwiadectwa) po Komunii Ŝw. 

18. W niedzielň koŒczŃcŃ ewangelizacjň naleŨy teŨ zapowiedzieĺ Krucjatň Wyzwolenia 

Czğowieka jako nastňpny etap planu ACR. 

19. W tym samym dniu ï po uprzedniej zachňcie i informacji (juŨ w sobotň lub na 

naboŨeŒstwie ewangelizacyjnym) ï naleŨy (przed koŜcioğem lub w koŜciele) zebraĺ kolektň 

na fundusz ewangelizacyjny. 

20. W czasie cağego okresu ewangelizacji naleŨy stworzyĺ okazjň do rozm·w 

indywidualnych. W tym celu czğonkowie LDE peğniŃ dyŨury w odpowiednio przygotowanym 

lokalu. Rozmowy przeprowadza siň gğ·wnie z osobami pragnŃcymi wğŃczyĺ siň do grup 

poewangelizacyjnych. 

 

* Obrzňd pojednania wielu penitent·w, w: Obrzňdy pokuty dostosowane do zwyczaj·w diecezji 

polskich. Katowice 1981; moŨna teŨ skorzystaĺ z Celebracji sakramentu pojednania w: Podrňcznik 

naboŨeŒstw Oazy Nowego ŧycia I, II i III stopnia. Wyd. 2, 1981. 

V 

OKRES POSTEWANGELIZAC JI . ZADANIA DO WYKONANIA PO REKOLEKCJACH . 

1. Okres postewangelizacji rozpoczyna siň w niedzielň nastňpujŃcŃ po tygodniu 

ewangelizacyjnym (dzieŒ 8 ï pierwsza niedziela i pierwszy tydzieŒ po ewangelizacji) od 

naboŨeŒstwa popoğudniowego lub wieczornego i trwa aŨ do dwunastego tygodnia wğŃcznie. 

2. Na naboŨeŒstwo popoğudniowe lub wieczorne w niedzielň koŒczŃcŃ ewangelizacjň 

zaprasza siň osoby, kt·re w wyniku ewangelizacji przyjňğy Chrystusa i pragnŃ wğŃczyĺ siň do 

grup, by wziŃĺ udziağ w poewangelizacyjnym studium biblijnym obejmujŃcym 4 spotkania 

nad EwangeliŃ Ŝw. Ğukasza. Zakğada siň, Ũe uczestnicy spotkania, na podstawie rozm·w 

indywidualnych przeprowadzonych uprzednio z czğonkami LDE wiedzŃ, w jakim celu 

przybyli. 

3. Uczestnicy spotkania bŃdŦ przynoszŃ ze sobŃ wczeŜniej otrzymane i wypeğnione karty 

uczestnictwa w studium biblijnym bŃdŦ otrzymujŃ je i wypeğniajŃ w czasie spotkania. 

Diakonia postewangelizacji przygotowuje szczeg·ğowy plan podziağu na grupy wiedzŃc, ilu 

animator·w moŨe je prowadziĺ. 

Animatorzy ci spotykajŃ siň przed rozpoczňciem naboŨeŒstwa, aby wsp·lnie siň 

modliĺ i om·wiĺ sprawy organizacyjne. 

4. NaboŨeŒstwo skğada siň z pieŜni, modlitw dziňkczynnych, Ŝwiadectw, czytania Sğowa 

BoŨego i homilii. NaleŨy doğoŨyĺ staraŒ, aby panowağ na nim nastr·j radosny i braterski ï 

rodzinny. 

Po naboŨeŒstwie nastňpuje przedstawienie animator·w i podziağ uczestnik·w na 

grupy. Po rozwiŃzaniu zgromadzenia og·lnego kaŨdy animator spotyka siň jeszcze na kr·tko 

ze swojŃ grupŃ. 

5. Animatorzy przeprowadzajŃ w swoich grupach co tydzieŒ lub co dwa tygodnie 4 
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spotkania ewangelizacyjne nad EwangeliŃ Ŝw. Ğukasza. Diakonia postewangelizacji czuwa 

nad cağŃ pracŃ sğuŨŃc animatorom pomocŃ. Diakonia sğowa czuwa nad tym, aby wszyscy 

mieli teksty Ewangelii i notatniki, a animatorzy konspekty. 

6. W niedzielň po czwartym spotkaniu naleŨy przeprowadziĺ dzieŒ wsp·lnoty 

wszystkich, kt·rzy wytrwali w grupach, uczestniczŃc we wszystkich spotkaniach. NaleŨy im 

zaproponowaĺ uczestnictwo w nastňpnym cyklu oŜmiu spotkaŒ poewangelizacyjnych. JeŜli 

bňdzie trzeba ï utworzyĺ nowe grupy i ustanowiĺ animator·w tych grup. 

7. Przez 8 tygodni trwa praca w grupach, podobnie jak w okresie poprzednich 4 tygodni. 

Na zakoŒczenie cyklu zn·w organizuje siň dzieŒ wsp·lnoty, na kt·rym moŨna 

zaproponowaĺ dalsze etapy formacji w systemie deuterokatechumenalnym Ruchu światğo-

ŧycie. 

8. W cağym okresie postewangelizacji nie naleŨy zaprzestawaĺ modlitwy, albowiem 

zar·wno animatorzy jak i uczestnicy spotkaŒ potrzebujŃ wciŃŨ szczeg·lnej pomocy Ducha 

świňtego. 

9. Uczestnicy studium biblijnego starajŃ siň wspomagaĺ ewangelizacjň w innych 

parafiach przez modlitwň, ewentualnie dawanie Ŝwiadectwa oraz innego rodzaju posğugi. 
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Ewangelizacja wstňpna 

PRZEBIEG EWANGELIZACJ I W PARAFII (SCHEMAT) 
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VI  

ZADANIA POSZCZEGčLNYCH CZĞONKčW LDE 

Skğad osobowy LDE jest paralelny do skğadu RDEW. R·wnieŨ zadania sŃ paralelne, 

czňsto te same, ale podejmowane w innym zakresie. Odpowiednie diakonie w ramach LDE i 

RDEW wsp·ğpracujŃ ze sobŃ w przeprowadzaniu ewangelizacji. W zespole LDE sŃ jednak 

pewne diakonie dodatkowe, kt·rych nie ma w zespole RDEW. 

PoniŨej zostağy szczeg·ğowo om·wione zadania nastňpujŃcych czğonk·w lokalnej 

diakonii ewangelizacji: 

1. lokalny moderator ewangelizacji, 

2. animator LDE, 

3. diakonia modlitwy, 

4. diakonia sğowa, 

5. diakonia techniczna, 

6. diakonia funduszu ewangelizacyjnego, 

7. diakonia formacji animator·w, 

8. diakonia preewangelizacji, 

9. diakonia towarzyszŃca ewangelizacji, 

10. diakonia postewangelizacji, 

11. diakonia wyzwolenia, 

12. diakonia liturgiczno-muzyczna, 

13. diakonia Ŝwiadectwa. 
 

1. Zadania moderatora lokalnego 

1. Moderator lokalny (parafialny) jest pomocniczym podmiotem ewangelizacji parafii 

lub innej wsp·lnoty lokalnej i czuje siň za tň sprawň odpowiedzialny wraz z moderatorem 

rejonowym, kt·ry jest gğ·wnym ewangelizatorem. Moderatorem lokalnym moŨe byĺ 

proboszcz lub inny duszpasterz odpowiedzialny za wsp·lnotň lokalnŃ lub wydelegowany 

przez niego zastňpca (wikary, katecheta ï jeŜli to moŨliwe ï kapğan bňdŃcy lokalnym 

moderatorem Ruchu światğo-ŧycie). 

2. Moderator lokalny (ML) dziağa zawsze w gğňbokiej jednoŜci z moderatorem 

rejonowym oraz ï jeŨeli jest delegowany ï ze swoim ksiňdzem proboszczem. 

3. ML stara siň przede wszystkim wypracowaĺ w sobie wyraŦnŃ wizjň celu, jaki chce 

osiŃgnŃĺ i planu dziağania, kt·ry ma realizowaĺ. Dlatego musi przyswoiĺ sobie dobrze treŜĺ 

tego podrňcznika (wszystkich jego czňŜci). Poleca siň r·wnieŨ zapoznanie siň z 

podrňcznikiem ĂRekolekcje ewangelizacyjneò. Wizjň zawartŃ w tych tekstach musi 

dostosowaĺ do warunk·w swojej parafii czy wsp·lnoty lokalnej, opracowujŃc konkretnŃ i 

szczeg·ğowŃ strategiň ewangelizacji na swoim terenie w oparciu o zdobyte rozeznanie 

socjologiczne. Wypracowywaniu tej wizji musi towarzyszyĺ stağa modlitwa o poznanie woli 

Pana oraz studium Biblii, kt·re pozwoli na odkrycie praw BoŨego dziağania w historii 

zbawienia i BoŨej ekonomii zbawienia. 

4. ML jako pierwsze swoje zadanie widzi zorganizowanie i uformowanie zespoğu 

lokalnej diakonii ewangelizacji jako kolegialnego podmiotu ewangelizacji, z kt·rym m·gğby 

dzieliĺ swojŃ odpowiedzialnoŜĺ przed Panem. W samym powstaniu takiego podmiotu widzi 

pierwszorzňdny owoc ewangelizacji. ML ustanawia odpowiedniego animatora LDE jako 
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swojego zastňpcň i pomocnika, kt·ry go wspiera w organizowaniu i formowaniu tego 

kolegialnego podmiotu. 

5. ML troszczy siň o to, aby LDE od chwili formalnego ukonstytuowania (8 niedziela 

przed rekolekcjami) spotykağa siň regularnie, przynajmniej raz w tygodniu w atmosferze 

wiary i modlitwy, aby omawiaĺ bieŨŃce zadania w duchu wsp·ğodpowiedzialnoŜci i 

pomocniczoŜci, aby staĺ siň w ten spos·b kolegialnym podmiotem lokalnym ewangelizacji. 

W wypeğnianiu tego zadania wspomaga ML animator LDE, zapewniajŃcy ciŃgğoŜĺ spotkaŒ, 

gdy moderator napotyka przeszkody ze wzglňdu na inne obowiŃzki. 

6. Po utworzeniu zespoğu LDE moderator lokalny dba razem z nim przede wszystkim o 

to, aby modlitwa byğa przez wszystkich wartoŜciowana jako czynnik decydujŃcy o wynikach 

ewangelizacji i aby na wszystkich etapach ewangelizacji zapewniĺ jej odpowiednie zaplecze 

modlitwy. W wypeğnianiu tego zadania ML wsp·ğdziağa z diakoniŃ modlitwy. 

7. ML troszczy siň o to, aby czğonkowie LDE wziňli o ile moŨnoŜci udziağ w OAWE lub 

ORAE organizowanym przez RDEW lub inny oŜrodek diakonii ewangelizacji. 

8. ML uzgadnia i przygotowuje spotkanie swojego zespoğu LDE z zespoğem RDEW ï 

jak najprňdzej po ukonstytuowaniu zespoğu oraz w tygodniu poprzedzajŃcym projekcjň filmu. 

9. ML przygotowuje i ewentualnie przeprowadza (jeŜli nie moŨe tego uczyniĺ MR ze 

swoim zespoğem) mağŃ ewangelizacjň, czyli oazň rekolekcyjnŃ animator·w ewangelizacji w 

tygodniu sz·stym przed rekolekcjami ewangelizacyjnymi. 

10. W okresie preewangelizacji ML, odpowiedzialny jest za naleŨytŃ proklamacjň 

ewangelizacji w niedzielň 8, za werbowanie wiňkszej liczby Ăpracownik·w Ũniwaò dla, 

poszerzenia LDE, za opracowanie szczeg·ğowej strategii zapraszania na ewangelizacjň, za 

Ărozesğanie uczni·wò w celu zapraszania oraz za wszystkie inne przygotowania do 

ewangelizacji. 

11. W czasie tygodnia ewangelizacyjnego, kiedy zasadniczo inicjatywň przejmuje 

ewangelizator (z reguğy moderator rejonowy z zespoğem RDEW) ML udziela mu wszelkiej 

pomocy w zakresie organizacyjnym i czuwa nad tym, aby wszyscy czğonkowie LDE 

naleŨycie wsp·ğdziağali z odpowiednimi czğonkami RDEW. 

12. W okresie postewangelizacji ML czuwa nad wğaŜciwym zorganizowaniem i 

przeprowadzeniem spotkaŒ w grupach postewangelizacyjnych, wspomagajŃc w tej pracy 

animator·w. Przeprowadza r·wnieŨ w odpowiednim czasie dni wsp·lnoty. 

2. Zadania animatora LDE 

1. Animator LDE (A) jest zastňpcŃ i gğ·wnym pomocnikiem ML i jego zakres 

odpowiedzialnoŜci ï z wyğŃczeniem tego, co z natury rzeczy dotyczy tylko ML ï pokrywa siň 

z zakresem odpowiedzialnoŜci ML. 

2. A troszczy siň gğ·wnie o oŨywienie zespoğu wğaŜciwym duchem modlitwy, sğuŨby i 

jednoŜci. 

3. A zwoğuje, w porozumieniu z ML, regularne spotkania zespoğu, przygotowuje 

program, przewodniczy im w razie nieobecnoŜci ML. 

4. A pomaga moderatorowi zwğaszcza w przeprowadzeniu rozeznania sytuacji 

ewangelizacyjnej terenu (analiza socjologiczna) oraz w opracowaniu szczeg·ğowego planu 

strategii. 

5. A przyjmuje wszelkie polecenia wydane przez ML lub zadania ustalone na spotkaniu 

zespoğu i czuwa nad ich wykonaniem przez osoby, kt·rym zostağy zlecone. Prowadzi 

specjalny zeszyt, gdzie notuje polecenia i zadania, osoby odpowiedzialne za ich wykonanie 

oraz uwagi o wykonaniu. 
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6. A modli siň stale szczeg·lnie o dar zrozumienia swoich zadaŒ zgodnie z wizjŃ BoŨŃ, o 

poczucie odpowiedzialnoŜci oraz o siğy na miarň swoich zadaŒ. 

3. Zadania diakonii modlitwy 

1. Diakonia modlitwy (DM) w ramach LDE odpowiedzialna jest za zorganizowanie i 

podtrzymywanie Ăzaplecza modlitwyò przed, w czasie i po ewangelizacji. Pozostaje w 

kontakcie i wsp·ğpracuje z diakoniŃ modlitwy RDEW. 

2. DM, kt·ra na poczŃtku moŨe byĺ jednoosobowa, czym prňdzej powinna siň 

przeksztağciĺ w grupň modlitewnŃ na usğugach dzieğa wielkiej ewangelizacji danej parafii czy 

terenu. Kandydat·w naleŨy szukaĺ gğ·wnie wŜr·d uczestnik·w oaz modlitwy 

organizowanych w ramach planu ACR przez diakonie diecezjalne lub rejonowe. 

3. DM powinna byĺ oŨywiona gğňbokim przekonaniem, Ũe gğ·wnie od modlitwy zaleŨy 

owocnoŜĺ ewangelizacji i dlatego musi ona jej towarzyszyĺ na wszystkich etapach (przed, w 

czasie, po). DM stara siň innym osobom zaangaŨowanym w dzieğo ewangelizacji zaszczepiĺ 

to przekonanie. 

DM ï jeŜli jest juŨ grupŃ modlitewnŃ ï przejmuje wszelkie szczeg·ğowe potrzeby i 

intencje zwiŃzane z przygotowaniem, przeprowadzeniem i kontynuacjŃ ewangelizacji i modli 

siň w tych intencjach ï indywidualnie lub na spotkaniach modlitewnych ï jako swego rodzaju 

Ăewangelizacyjne pogotowie modlitewneò. 

4. OM stara siň mobilizowaĺ jak najwiňcej ludzi do modlitwy w intencjach ewangelizacji 

przez pisanie list·w i osobiste kontakty (z klasztorami, ludŦmi chorymi, innymi grupami 

modlitewnymi). MoŨna stosowaĺ tu r·Ũne sposoby i metody: Ăwartyò i czuwania modlitewne, 

modlitwň nieustannŃ, ĂğaŒcuchowŃò lub r·wnoczesnŃ w okreŜlonych godzinach dnia itp. 

5. Szczeg·lnym zadaniem DM jest troska o to, aby w okresie ewangelizacji (przed, w 

czasie i po rekolekcjach) intencja ta weszğa do modlitwy wiernych w czasie mszy Ŝwiňtych, 

zwğaszcza niedzielnych, w koŜcioğach, w kt·rych odbywa siň ewangelizacja. W tym celu 

naleŨy przygotowaĺ na piŜmie odpowiednie intencje lub wğŃczaĺ siň do modlitwy 

spontanicznej, tam, gdzie jest to przyjňte. 

6. DM, jeŜli jest do tego przygotowana, moŨe ï w porozumieniu z diakoniŃ modlitwy 

RDEW ï przygotowywaĺ i przeprowadzaĺ Ăseminaria Ũycia wedğug Duchaò, aby przez 

rozbudzanie i pogğňbianie Ũycia modlitwy i otwieranie uczestnik·w na dary Ducha świňtego, 

formowaĺ metodami wğaŜciwymi dla odnowy w Duchu świňtym (odnowa charyzmatyczna) 

kandydat·w do lokalnej diakonii ewangelizacji. 

7. DM przygotowuje i przeprowadza wielkie spotkanie modlitewne w niedzielň 

rozpoczynajŃcŃ tydzieŒ ewangelizacyjny. Czuje siň r·wnieŨ odpowiedzialna za czňŜĺ 

modlitewnŃ wszystkich naboŨeŒstw ewangelizacyjnych. 

8. DM, jeŜli stanowi grupň modlitewnŃ, moŨe w czasie ewangelizacji speğniaĺ posğugň 

modlitwy wstawienniczej wobec os·b, kt·re bňdŃ potrzebowağy takiej modlitwy i bňdŃ o niŃ 

prosiğy. 

9. W czasie spotkaŒ biblijnych zespoğu LDE w okresie przygotowania ewangelizacji oraz 

podczas spotkaŒ grup powstağych w wyniku ewangelizacji czğonkowie DM czujŃ siň zawsze 

odpowiedzialni za oŨywienie czňŜci modlitewnej. 

4. Zadania diakonii sğowa 

1. Zadaniem diakonii sğowa (DS) jest troska o dostarczenie we wğaŜciwym czasie i w 

potrzebnych iloŜciach wszelkiego rodzaju pomocy drukowanych oraz audiowizualnych 

(kasety, przeŦrocza) potrzebnych na poszczeg·lnych etapach ewangelizacji. Pomoce te 
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sprowadza zasadniczo za poŜrednictwem DS RDEW. 

2. DS troszczy siň przede wszystkim o dostarczenie wğaŜciwych pomocy pozostağym 

czğonkom LDE, zwğaszcza animatorom grup prowadzŃcym spotkania biblijne. Za ich 

poŜrednictwem dostarcza r·wnieŨ materiağ·w uczestnikom tych spotkaŒ. 

3. DS stara siň o jak najszersze rozpowszechnianie materiağ·w towarzyszŃcych 

ewangelizacji. Czyni to bŃdŦ urzŃdzajŃc stoiska z materiağami w przedsionku koŜcioğa, bŃdŦ 

dostarczajŃc materiağ·w czğonkom LDE wysyğanym do dom·w w celu zapraszania na 

rekolekcje ewangelizacyjne. 

4. Gğ·wnym tekstem rozprowadzanym w czasie ewangelizacji, potrzebnym w jak 

najwiňkszych iloŜciach, jest Ewangelia Ŝw. Ğukasza. NaleŨy rozprowadzaĺ go na r·Ũne 

sposoby, zachňcajŃc do czytania przed ewangelizacjŃ, w czasie i po. 

5. DS rozpowszechnia wyğŃcznie materiağy pochodzŃce z Wydawnictwa światğo-ŧycie i 

zwiŃzane z ewangelizacjŃ w znaczeniu ŜciŜlejszym i szeroko pojňtym. Stoisko DS nie moŨe 

siň zamieniĺ w miejsce handlu dewocjonaliami czy jakŃkolwiek literaturŃ ĂpoboŨnŃò. 

6. Rozpowszechnianie materiağ·w w Ũadnym wypadku nie moŨe mieĺ charakteru 

czynnoŜci handlowych w celach zarobkowych. Niekt·re materiağy rozpowszechnia siň 

bezpğatnie, za inne moŨna przyjmowaĺ ofiary na zwrot koszt·w i potrzeby funduszu 

ewangelizacyjnego wedğug ustalonych norm. 

7. DS pamiňta o stağej modlitwie w intencji rozpowszechnianego sğowa, aby byğo ono 

skuteczne dziňki ğasce Boga. 

5. Zadania diakonii technicznej 

1. Diakonia techniczna (DT) wsp·ğdziağa z odpowiedniŃ diakoniŃ w ramach RDEW, w 

stosunku do kt·rej jest diakoniŃ pomocniczŃ. Przy kaŨdorazowej akcji naleŨy ŜciŜle okreŜliĺ i 

uzgodniĺ podziağ zadaŒ pomiňdzy diakoniŃ technicznŃ rejonowŃ i lokalnŃ. 

2. Zakres odpowiedzialnoŜci DT dotyczy szczeg·lnie kaŨdorazowej projekcji filmu 

ĂJezusò. Diakonia lokalna odpowiedzialna jest szczeg·lnie za przygotowanie pomieszczenia, 

w kt·rym odbywaĺ siň bňdzie projekcja (zaciemnienie, oŜwietlenie, wentylacja, miejsca 

siedzŃce, umieszczenie ekranu, projektora, rzutnika, dojŜcie do prŃdu, stan bezpiecznik·w 

itp.). 

3. DT w czasie cağej ewangelizacji troszczy siň o nagğoŜnienie, o mikrofony, takŨe o 

ewentualne nagrania potrzebne do dokumentacji. 

4. Zrobiwszy wszystko, co do nich naleŨy z jak najwiňkszŃ starannoŜciŃ i poczuciem 

odpowiedzialnoŜci, czğonkowie DT pamiňtajŃ r·wnieŨ o modlitwie, od kt·rej ostatecznie 

zaleŨŃ owoce ewangelizacji. 

6. Zadania diakonii funduszu ewangelizacyjnego 

1. Diakonia funduszu ewangelizacyjnego (DFE) jest odpowiedzialna za wszystkie Ŝrodki 

finansowe potrzebne do przeprowadzenia na danym terenie dzieğa ewangelizacji wedğug 

planu ACR. OdpowiedzialnoŜĺ ta dotyczy gromadzenia tych Ŝrodk·w oraz ich wydatkowania. 

2. DFE powinna przejŃĺ osoba starsza, godna zaufania. Prowadzi ona wykaz Ŝrodk·w 

wpğywajŃcych i wydatkowanych wedğug ustalonych zasad. Odpowiedzialna jest wobec 

moderatora lokalnego oraz DFE rejonu. 

3. środki finansowe zwiŃzane z rozpowszechnianiem pomocy drukowanych lub 

audiowizualnych (ĂFundusz Sğowaò) sŃ w gestii diakonii sğowa, kt·ra rozlicza siň 

bezpoŜrednio z diakoniŃ sğowa RDEW. 
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4. DFE moŨe gromadziĺ Ŝrodki z nastňpujŃcych Ŧr·değ: 

a) z okazyjnych, jednorazowych ofiar i dotacji; 

b) z kolekt zbieranych w koŜciele po ewangelizacji z filmem ĂJezusò. 

5. OdnoŜnie do punktu b) ustala siň, Ũe nie naleŨy gromadziĺ Ũadnych ofiar bezpoŜrednio 

po projekcji filmu. Natomiast po uzgodnieniu sprawy z miejscowym proboszczem lub 

rektorem koŜcioğa moŨna zorganizowaĺ zbi·rkň (kolektň) na Fundusz Ewangelizacyjny w 

koŜciele lub przed koŜcioğem w niedzielň zamykajŃcŃ tydzieŒ ewangelizacyjny w danej 

parafii. Przeprowadzenie tej kolekty jest zadaniem DFE. 

6. Wydatkowanie Ŝrodk·w finansowych odbywa siň wedğug nastňpujŃcych zasad: 

d) naleŨy pokryĺ wszystkie faktyczne koszta zwiŃzane z ewangelizacjŃ lokalnŃ; 

e) nadwyŨkň naleŨy przekazaĺ na Centralny Fundusz Ewangelizacyjny za poŜrednictwem 

DFE rejonu. 

7. O wydatkach decyduje moderator lokalny. DFE uzyskuje jego podpis pod wpisem 

sumy wydanej w wykazie dochod·w i rozchod·w. 

8. Czğonkowie DFE pamiňtajŃ szczeg·lnie o modlitwie dziňkczynnej oraz o modlitwie w 

intencji ofiarodawc·w. W trudnoŜciach finansowych szukajŃ najpierw rozwiŃzania w 

modlitwie. 

7. Zadania diakonii formacji animator·w 

1. Lokalna diakonia formacji animator·w (DFA) przejmuje odpowiedzialnoŜĺ za 

kluczowe i decydujŃce zadanie w ewangelizacji, jakim jest znalezienie i przygotowanie 

animator·w dla grup studium biblijnego, kt·re majŃ powstaĺ w danym Ŝrodowisku w wyniku 

ewangelizacji. 

2. Na podstawie doŜwiadczeŒ w innych Ŝrodowiskach naleŨy w przybliŨeniu okreŜliĺ 

liczbň grup, kt·re mogŃ siň zawiŃzaĺ po ewangelizacji, i staraĺ siň przygotowaĺ tylu 

animator·w. Pe ewangelizacji naleŨy tworzyĺ grupy mniejsze lub wiňksze, stosownie do 

liczby animator·w. Jeden animator w razie koniecznoŜci m·gğby prowadziĺ dwie lub nawet 

wiňcej grup. 

3. Werbowanie indywidualne kandydat·w na animator·w jest r·wnoznaczne z 

tworzeniem zespoğu LDE w og·le. Po jego ukonstytuowaniu ï zakğadajŃc, Ũe kaŨdy czğonek 

LDE jest zasadniczo kandydatem na animatora grupy ï w razie potrzeby szuka siň jeszcze 

dalszych kandydat·w na animator·w. 

4. DFA stara siň rozpoznaĺ kwalifikacje i stan przygotowania poszczeg·lnych 

kandydat·w i ï przynajmniej niekt·rych ï skierowaĺ na OAWE lub ORAE organizowane 

przez CDE, RDEW lub inny oŜrodek. 

5. Zasadniczo przygotowaniu zespoğu animator·w sğuŨy lokalna ORAE, kt·ra ma siň 

odbyĺ w tygodniu mağej ewangelizacji. Przygotowanie i przeprowadzenie tej ME jest 

gğ·wnym zadaniem DFA. 

6. W okresie przygotowania kandydaci na animator·w powinni praktycznie zapoznaĺ siň 

z metodŃ 4, a potem 8 spotkaŒ biblijnych. W tym celu sami tworzŃ grupň studium biblijnego, 

w kt·rej kaŨdy kolejno przewodniczy spotkaniu. 4 spotkania powinny byĺ przeprowadzone w 

ramach ME, osiem spotkaŒ realizuje siň w nastňpnych tygodniach, aŨ do rozpoczňcia pracy w 

grupach. 

7. DFA na zakoŒczenie tygodnia ewangelizacyjnego przygotowuje plan podziağu na 

grupy tych, kt·rzy zgğosili siň w trakcie ewangelizacji oraz przydziela animator·w 

poszczeg·lnym grupom. 

8. W okresie postewangelizacji DFA czuwa nad pracŃ animator·w, udzielajŃc im w razie 
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potrzeby odpowiedniej pomocy. 

8. Zadania diakonii preewangelizacji 

1. Diakonia preewangelizacji (DP) jest w szczeg·lny spos·b odpowiedzialna za 

wykonanie wszystkich zadaŒ przed rekolekcjami z filmem ĂJezusò w danej parafii czy 

Ŝrodowisku lokalnym. 

Zadania te sŃ szczeg·ğowo przedstawione w rozdziale III tej czňŜci podrňcznika, 

zatytuğowanym: Okres preewangelizacji. 

2. DP wsp·ğpracuje ze wszystkimi czğonkami LDE majŃcymi wyznaczone konkretne 

zadania na ten okres, inspirujŃc i koordynujŃc ich wysiğki. Sama koncentruje siň na tych 

zadaniach, kt·re nie sŃ wyraŦnie przydzielone innemu czğonkowi LDE. 

9. Zadania diakonii towarzyszŃcej ewangelizacji 

1. Diakonia towarzyszŃca ewangelizacji (DTE) odpowiada w szczeg·lny spos·b za 

wykonanie zadaŒ podczas naboŨeŒstw rekolekcyjnych, a wiňc w ramach tygodnia 

ewangelizacyjnego. Zadania te sŃ szczeg·ğowo przedstawione w rozdziale IV tej czňŜci 

podrňcznika (ĂTydzieŒ ewangelizacyjnyò). 

2. DTE wsp·ğpracuje ze wszystkimi czğonkami LDE i RDEW majŃcymi wyznaczone 

konkretne zadania na ten tydzieŒ, inspirujŃc i koordynujŃc w razie potrzeby ich wysiğki. Sama 

koncentruje siň na zadaniach nie przydzielonych imiennie innym czğonkom LDE i RDEW. 

10. Zadania diakonii postewangelizacji 

1. Zadania diakonii postewangelizacji (DPE), do wykonania po rekolekcjach 

przedstawione zostağy szczeg·ğowo w rozdziale V tej czňŜci podrňcznika (ĂOkres 

postewangelizacjiò). 

2. DPE, wsp·ğpracujŃc ze wszystkimi innymi czğonkami LDE majŃcymi wyznaczone 

konkretne zadania na ten okres, koncentruje siň szczeg·lnie na tych zadaniach, kt·re nie sŃ 

przydzielone konkretnie innej diakonii. 

11. Zadania diakonii wyzwolenia 

1. Zadaniem diakonii wyzwolenia (DW) jest przygotowywanie trzeciej fazy realizacji 

planu wielkiej ewangelizacji Ad Christum Redemptorem ï Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka. 

2. Przygotowanie to polega na stopniowym zdobywaniu czğonk·w KWC szczeg·lnie 

przez indywidualne kontakty, poprzez oazy rekolekcyjne i przy innych okazjach. 

Akcja ta powinna przebiegaĺ r·wnolegle do akcji ewangelizacyjnej, na kt·rej w 

pierwszej fazie bňdzie spoczywağ gğ·wny akcent. DW dŃŨy do tego, aby w ramach LDE 

powstağ zesp·ğ diakonii wyzwolenia, przygotowany do swoich zadaŒ przez uczestnictwo w 

oazie rekolekcyjnej diakonii wyzwolenia (ORDW). 

R·wnoczeŜnie DW przygotowuje utworzenie plac·wki KWC w danej parafii czy 

Ŝrodowisku ewangelizowanym wedğug regulaminu opracowanego przez CentralnŃ Diakoniň 

Wyzwolenia. Plac·wka przygotowuje plan dziağania na okres, kt·ra nastŃpi po akcji 

ewangelizacyjnej z filmem ĂJezusò. 

12. Zadania diakonii liturgiczno-muzycznej 

1. Diakonia liturgiczno-muzyczna (DLM) wypeğnia swoje zadania podczas wszystkich 

naboŨeŒstw zwiŃzanych z tygodniem ewangelizacyjnym. DotyczŃ one sğuŨby liturgicznej 
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oraz piosenek stanowiŃcych pewnŃ oprawň naboŨeŒstw ewangelizacyjnych oraz zwiŃzanych z 

modlitwŃ i Ŝwiadectwami. 

2. JeŜli to moŨliwe, diakoniň tň powinien sprawowaĺ muzyczny zesp·ğ ewangelizacyjny 

oŨywiony duchem modlitwy i Ŝwiadectwa. JeŜli nie ma takiego zespoğu lokalnego, poleca siň 

zaprosiĺ na gğ·wne naboŨeŒstwa ewangelizacyjne taki zesp·ğ z innej miejscowoŜci. 

13. Zadania diakonii Ŝwiadectwa 

1. Zadaniem diakonii Ŝwiadectwa (Dśw.) jest gromadzenie wszelkiej dokumentacji z 

przeprowadzonej ewangelizacji, np.: dane statystyczne, og·lne sprawozdanie, Ŝwiadectwa i 

wypowiedzi uczestnik·w, fotografie, nagrania itp. 

Og·lne sprawozdanie z ewangelizacji oraz dokumenty zasğugujŃce na szczeg·lnŃ 

uwagň (Ŝwiadectwa, wzory list·w, ulotek, afiszy) naleŨy przesğaĺ do redakcji Biuletynu 

Wielkiej Ewangelizacji ĂAd Christum Redemptoremò przy Centralnej Diakonii 

Ewangelizacji. 

2. Zadaniem Dśw. jest r·wnieŨ prowadzenie kroniki spotkaŒ zespoğu LDE oraz 

bieŨŃcych wydarzeŒ zwiŃzanych z przygotowaniem i przebiegiem ewangelizacji. 

3. Dśw. przygotowuje takŨe Ŝwiadectwa potrzebne w czasie naboŨeŒstw 

ewangelizacyjnych lub do przygotowania ewangelizacji w innych koŜcioğach. 

4. Dśw. udziela r·wnieŨ informacji na temat ewangelizacji, jej cel·w, metody, owoc·w 

r·Ũnym zainteresowanym osobom, oŜrodkom, ewentualnie przygotowuje artykuğy do prasy, 

komunikaty dla radia itp. 

W czasie tygodnia ewangelizacyjnego moŨe w tym celu prowadziĺ stağy punkt 

informacyjny. 
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CZŇśĹ III  

PRZYGOTOWANIE DO EWAN GELIZACJI W PARAFII  



54 | S t r o n a 

I  

EWANGELIZACJA WSTŇPNA 

Etap ewangelizacji wstňpnej jest wynikiem poszukiwania przez CentralnŃ Diakoniň 

Ewangelizacji najwğaŜciwszej metody realizacji planu ACR. Wprowadzony zostağ do tego 

planu w listopadzie 1981 r. jako jego etap przygotowawczy. W r. 1983 zostağ wydany 

podrňcznik naboŨeŒstw ewangelizacji wstňpnej zawierajŃcy program naboŨeŒstw 

ewangelizacyjnych, wskazania i pomoce do ich przeprowadzenia. PoniŨej przekazujemy jego 

treŜĺ. 

1. Istota ewangelizacji wstňpnej 

Celem ewangelizacji wstňpnej jest pozyskanie do pracy najaktywniejszych parafian, 

kt·rzy podjňliby odpowiedzialnoŜĺ za ewangelizacjň wszystkich mieszkaŒc·w z terenu swojej 

parafii. 

środkiem do ukazania tej dziedziny odpowiedzialnoŜci za parafiň i r·wnoczeŜnie 

drogi wzrastania kaŨdego chrzeŜcijanina w Chrystusie bňdŃ wğaŜnie naboŨeŒstwa 

ewangelizacji wstňpnej. Spos·b ich przeprowadzenia r·Ũni siň od sposobu realizacji wielkiej 

akcji ewangelizacji parafii przewidzianej w planie ACR. 

Rekolekcje ewangelizacji wstňpnej przeprowadzane sŃ tylko jeden raz i to dla cağej 

parafii. Parafiň moŨna podzieliĺ na grupy, np. mğodzieŨ, mğodsze mağŨeŒstwa, emeryci itp. 

lub podobnie: rodzice dzieci pierwszokomunijnych, bierzmowanych, nauczyciele, sğuŨba 

zdrowia itp. Zapraszamy na nie tradycyjnie, tzn. podczas ogğoszeŒ duszpasterskich w ramach 

mszy Ŝw. czy umieszczajŃc informacjň w gablotce ogğoszeŒ, albo teŨ w rozmowach 

indywidualnych. 

W ten spos·b zyskujemy tylko tych ludzi, kt·rzy sŃ bardziej zwiŃzani z KoŜcioğem. 

Przygotowujemy ich do pracy, do podjňcia odpowiedzialnoŜci przez formowanie i 

doskonalenie duchowe w mağych grupach poewangelizacyjnych. Tak przygotowani parafianie 

mogŃ staĺ siň lokalnŃ diakoniŃ ewangelizacji (zob. czňŜĺ II i III)  i rozpoczŃĺ realizowanie 

planu ACR w swojej parafii. 

Trzeba tu zaznaczyĺ, Ũe cel rekolekcji ewangelizacyjnych osiŃgniemy w·wczas, gdy 

pozyskamy dla tej sprawy ksiňdza proboszcza i jego wsp·ğpracownik·w. Jedynie proboszcz 

jako odpowiedzialny za parafiň moŨe wyraziĺ zgodň na przeprowadzenie rekolekcji, a jego 

czynne uczestnictwo w rekolekcjach etapu wstňpnego uğatwi zorganizowanie w parafii 

wsp·lnot, kt·re podejmŃ siň realizacji planu ACR. 

2. Przygotowanie ewangelizacji wstňpnej 

A. Przygotowanie parafii  

NajwaŨniejszym elementem przygotowania parafii do rekolekcji ewangelizacyjnych 

Jest modlitwa zespoğu ewangelizacyjnego. Na spotkanie modlitewne zesp·ğ zaprasza 

aktywniejszych parafian i grupy pracujŃce w parafii. Prosi takŨe o modlitwň inne wsp·lnoty 

modlitewne, chorych i domy zakonne. 

Przez cağy czas przygotowania rekolekcji diakonia ewangelizacji pozostaje w Ŝcisğym 

kontakcie z proboszczem. 

Co najmniej dwa tygodnie przed rozpoczňciem naboŨeŒstw podczas ogğoszeŒ 

parafialnych podajemy termin ewangelizacji wstňpnej. Z chwilŃ zapowiedzi zaopatrujemy 
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parafian w Ewangeliň Ŝw. Ğukasza zachňcajŃc ich do przeczytania jej jeszcze przed 

rekolekcjami. 

Parafian, o kt·rych sŃdzimy, Ũe mogŃ byĺ pomocni w dalszych pracach 

ewangelizacyjnych, staramy siň w rozmowie indywidualnej zachňciĺ do uczestnictwa w 

rekolekcjach. Zapraszamy teŨ do udziağu w ewangelizacji wstňpnej kapğan·w i grupy oazowe 

z sŃsiednich parafii. 

Podczas naboŨeŒstw pamiňtamy o podkreŜleniu obecnoŜci gospodarza parafii i jego 

wsp·ğpracownik·w: zajmujŃ oni miejsca obok celebransa, proboszcz zapala Ŝwiecň, wszyscy 

biorŃ Ũywy udziağ w naboŨeŒstwach. 

Nie jest wskazane, aby w naboŨeŒstwach dla dorosğych brağy udziağ dzieci. MoŨna dla 

nich przeprowadziĺ oddzielne naboŨeŒstwa rekolekcyjne. 

B. Przygotowanie zespoğu ewangelizacyjnego 

Zesp·ğ ewangelizacyjny* tworzŃ ludzie, kt·rzy juŨ spotkali Chrystusa i chcŃ siň 

podzieliĺ z innymi radoŜciŃ tego spotkania. 

NajwaŨniejsze dla zespoğu ewangelizacyjnego jest to, aby wszyscy jego czğonkowie 

byli gğňboko przekonani o prawdach, kt·re przekazujŃ innym. Autentyzm przekonaŒ jest 

bowiem warunkiem skutecznego oddziağywania na innych. W czasie rekolekcji czğonkowie 

zespoğu ewangelizacyjnego speğniajŃ wiele posğug (diakonii), kt·re sŃ widocznym 

Ŝwiadectwem ich przynaleŨnoŜci do Chrystusa. 

Diakonie: 

a) Diakonia Ŝwiadectwa 

PodejmujŃ jŃ osoby (co najmniej szeŜĺ os·b dorosğych obu pğci), kt·re gotowe sŃ 

podzieliĺ siň swojŃ wiarŃ podczas naboŨeŒstw ewangelizacyjnych. Najlepiej jest, gdy sŃ 

nimi osoby z parafii, w kt·rej odbywajŃ siň rekolekcje. świadectwa sŃ elementem 

niedzielnej mszy Ŝw. (wspierajŃ orňdzie zawarte w homilii); poniedziağkowego (2) i 

wtorkowego naboŨeŒstwa ï poprzedzajŃ czytanie Ewangelii z ekranu filmowego. 

b) Diakonia Ŝpiewu 

WystarczŃ nawet trzy osoby ŜpiewajŃce przy akompaniamencie gitary. Zadaniem tej 

diakonii jest przygotowanie i prowadzenie Ŝpiew·w bňdŃcych istotnym elementem 

naboŨeŒstw. Piosenki religijne naleŨy tak dobieraĺ, by ich tematyka ŜciŜle wiŃzağa siň z 

przekazywanymi treŜciami, by uğatwiağy one zrozumienie Sğowa BoŨego i pomagağy w 

modlitwie, dlatego wartoŜĺ ideowa i kontemplacyjna tekstu jest waŨniejsza od 

atrakcyjnoŜci wykonania i nowoŜci piosenki. Sğowa piosenek naleŨy rzuciĺ na ekran, aby 

wszyscy mogli wğŃczyĺ siň w Ŝpiew. Bardzo waŨne jest powtarzanie niekt·rych pieŜni i 

piosenek (takich jak ĂWiele jest sercò, ĂJezus jest tuò, Ăświňty, świňtyò, ĂWy jesteŜcie na 

ziemi Ŝwiatğem mymò) przez wszystkie dni rekolekcji. Uczestnicy rekolekcji co dzieŒ 

ŜpiewajŃ je odwaŨniej, pewniej i radoŜniej, przez co ich udziağ w naboŨeŒstwie jest coraz 

Ũywszy. 

c) Celebrans 

Gğ·wnym zadaniem kapğana przewodniczŃcego naboŨeŒstwu jest wygğoszenie orňdzia 

ewangelizacyjnego. Dobrze byğoby, gdyby m·gğ on takŨe podczas niedzielnych mszy Ŝw. 

wygğosiĺ homiliň wprowadzajŃcŃ w tematykň rekolekcji. 

d) Diakonia liturgii 

Peğni jŃ piňciu ministrant·w (koniecznie doroŜli mňŨczyŦni) uczestniczŃcy w procesji z 

krzyŨem, paschağem, akolitkami i ksiňgŃ Pisma Ŝw. 

e) Diakonia modlitwy 
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Stanowi jŃ cağy zesp·ğ ewangelizacyjny, kt·rym kieruje animator naboŨeŒstwa. Zesp·ğ 

przygotowuje i prowadzi wielkie spotkanie modlitewne, modli siň wsp·lnie przed 

rozpoczňciem naboŨeŒstwa, a takŨe po jego zakoŒczeniu, ğŃczŃc tň modlitwň z kr·tkim 

podsumowaniem przebiegu naboŨeŒstwa. JeŨeli czğonkowie zespoğu nie uczestniczŃ w 

czytaniu Ewangelii za pomocŃ filmu, to w tym czasie modlŃ siň wsp·lnie w intencji 

uczestnik·w rekolekcji. 

f) Diakonia sğowa 

Zaopatruje uczestnik·w rekolekcji w egzemplarze Ewangelii wedğug Ŝw. Ğukasza i w 

inne materiağy potrzebne do pracy w grupach poewangelizacyjnych. 

g) Diakonia porzŃdkowa 

Przygotowuje miejsca siedzŃce z dobrŃ widocznoŜciŃ ekranu. Wita przychodzŃcych na 

naboŨeŒstwo i zaprasza do zajmowania miejsc; czuwa r·wnieŨ nad porzŃdkiem w czasie 

cağego naboŨeŒstwa. 

h) Diakonia techniczna 

Jest odpowiedzialna za projekcjň filmu, nagğoŜnienie i oŜwietlenie miejsca projekcji 

(koŜcioğa). Nagrywa takŨe Ŝwiadectwa na taŜmň. 

i) Diakonia formacji animator·w 

Przygotowuje osoby, kt·re poprowadzŃ grupy poewangelizacyjne, w razie potrzeby 

przeprowadza mağŃ ewangelizacjň (ME) wedğug czňŜci III, II tego podrňcznika. 

j) Animator naboŨeŒstwa 

Peğni pierwszorzňdnŃ rolň w czasie naboŨeŒstw ewangelizacyjnych; do niego naleŨy: 

- czuwanie nad przygotowaniem poszczeg·lnych diakonii, 

- stağy kontakt z proboszczem parafii w czasie przygotowania rekolekcji, 

- modlitwa wraz z cağym zespoğem o dobrŃ sğuŨbň ï Ŝwiadectwo wszystkich 

diakonii, 

- poinformowanie celebransa o szczeg·ğowym programie cağego naboŨeŒstwa, 

- sprawdzenie wszystkich diakonii przed rozpoczňciem naboŨeŒstwa, 

- prowadzenie naboŨeŒstwa i troska o to, aby wszystkie elementy byğy sp·jne, 

stanowiğy jednŃ cağoŜĺ. 
 

* Szerzej o zespole ewangelizacyjnym zob. ĂRekolekcje ewangelizacyjneò III, II. 

3. Przebieg ewangelizacji wstňpnej 

Rekolekcje ewangelizacji wstňpnej powinny trwaĺ piňĺ dni. 

I. Niedziela 

1. Rozpoczňcie. Na wszystkich mszach Ŝw.: homilia i Ŝwiadectwo. 

2. Wielkie spotkanie modlitewne. 

II.  Poniedziağek 

Pierwsze naboŨeŒstwo z czytaniem Ewangelii z ekranu. 

III.  Wtorek 

Drugie naboŨeŒstwo z czytaniem Ewangelii z ekranu. 

IV.  środa 

Sakrament pojednania. 

V. Czwartek 

Eucharystia. 
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4. Przebieg naboŨeŒstw ewangelizacyjnych 

A. Om·wienie 

I. Niedziela 

1. Podczas wszystkich mszy Ŝw. 

a) homilia nawiŃzujŃca do bieŨŃcych czytaŒ i ukazujŃca potrzebň ewangelizacji (myŜli 

do homilii ï zob. rozdz. 5: Wzorcowe materiağy pomocnicze); 

b) świadectwo 

na zakoŒczenie mszy Ŝw. przed rozesğaniem, 

temat Ŝwiadectwa: ĂMoje duchowe wzrastanie w mağej grupieò. 

W miarň moŨliwoŜci czğonkowie zespoğu ewangelizacyjnego wğŃczajŃ siň w liturgiň 

jako lektorzy, psağterzysta, wypowiadajŃcy wezwania modlitwy powszechnej. 

2. Wielkie spotkanie modlitewne odbywajŃce siň w godzinach wieczornych. 

Owoce kaŨdej ewangelizacji zaleŨŃ od modlitwy. ModlitwŃ poprzedzamy i 

przygotowujemy rekolekcje, dlatego takŨe w niedzielň w ogğoszeniach duszpasterskich 

na kaŨdej mszy Ŝw. zaprasza siň wszystkich chňtnych parafian na spotkanie modlitewne. 

Ma ono uŜwiadomiĺ uczestnikom ich odpowiedzialnoŜĺ za gğoszenie Dobrej Nowiny i 

zachňciĺ ich do wğŃczenia siň w modlitewne woğanie wypraszajŃce Ŝwiatğo, moc i inne 

dary Ducha świňtego potrzebne dla cağej parafii. 

Spotkanie modlitewne odbywa siň w niedzielň wieczorem. Trwa okoğo godziny. 

Prowadzi je zesp·ğ ewangelizacyjny. 

Po kr·tkim wprowadzeniu i powitaniu obecnych podajemy intencje modlitwy. 

Modlitwa powinna zawieraĺ cztery elementy: przeproszenie, dziňkczynienie, 

uwielbienie i proŜbň. 

Modlitwň spontanicznŃ ubogacamy modlitwami tradycyjnymi (np. rozwaŨaniem 

tajemnicy r·ŨaŒca), aby wszyscy mogli siň w niŃ wğŃczyĺ, oraz odpowiednio dobranymi 

pieŜniami. 

Ubogaceniem modlitwy moŨe byĺ r·wnieŨ fragment z Pisma Ŝw., wiersz lub 

odpowiednie rozwaŨanie. 

Spotkanie koŒczy siň bğogosğawieŒstwem kapğaŒskim. 

II.  Poniedziağek i  

III.  Wtorek 

Dwa naboŨeŒstwa poğŃczone z czytaniem Ewangelii z ekranu. SŃ one zbudowane 

jednakowo, a zmieniajŃ siň w nich tylko pewne treŜci, co w tekŜcie zaznaczono przez A 

(pierwsze naboŨeŒstwo w poniedziağek) i B (drugie naboŨeŒstwo we wtorek). 

1. Ĺwiczenie Ŝpiewu. 

Na dziesiňĺ minut przed rozpoczňciem naboŨeŒstwa ewangelizacyjnego animator 

naboŨeŒstwa wita zebranych i zaprasza do nauki piosenek, kt·re bňdŃ Ŝpiewane podczas 

naboŨeŒstwa. 

W pierwszej kolejnoŜci uczymy tych piosenek, kt·re powtarzajŃ siň w kaŨdym 

kolejnym dniu rekolekcji: ĂWiele jest sercò, ĂWy JesteŜcie na ziemi Ŝwiatğem mymò, 

ĂJezus jest tuò, Ăświňty, świňtyò. 

2. Procesja wejŜcia. 

Animator naboŨeŒstwa zapowiada wejŜcie procesji. Wszyscy wstajŃ i ŜpiewajŃ 

ĂWiele jest sercò. W procesji wchodzŃ: ministrant z krzyŨem, skğadajŃcy Ŝwiadectwo, 

osoba pouczajŃca, ministranci niosŃcy akolitki, paschağ i Pismo Ŝw., celebrans. Po 
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zğoŨeniu Ksiňgi Pisma Ŝw. na oğtarzu, ustawieniu akolitek (u st·p oğtarza) i paschağu (w 

miejscu widocznym, ale nie zasğaniajŃcym ekranu) wszyscy uczestniczŃcy w procesji 

zajmujŃ miejsca w prezbiterium. 

3. Powitanie. 

Kapğan wita zebranych, przedstawia zesp·ğ ewangelizacyjny oraz podaje program 

naboŨeŒstwa. W powitaniu wyraŨamy radoŜĺ z przybyğych i popieramy jŃ Ŝpiewem: 

ĂGdzie miğoŜĺ wzajemnaò lub ĂDobrze, Ũe jesteŜò z podawaniem sobie rŃk. 

4. Zapalenie paschağu. 

Animator naboŨeŒstwa lub celebrans wyjaŜnia symbolikň Ŝwiatğa i prosi 

najwaŨniejszŃ osobň (proboszcza, jego zastňpcň lub celebransa) o zapalenie paschağu. 

Na wezwanie przed oğtarzem: Ăświatğo Chrystusaò wszyscy odpowiadajŃ: ĂBogu niech 

bňdŃ dziňkiò i ŜpiewajŃ ĂJezus jest tuò. 

5. Pouczenie. 

Wygğasza je jeden z czğonk·w zespoğu ewangelizacyjnego na temat: 

A. Cztery prawa Ũycia duchowego. 

B. PrzemieniajŃca moc Sğowa BoŨego. 

Pouczenie koŒczy siň odŜpiewaniem przez wszystkich: 

A. Wezwania do Ducha świňtego, np. ĂPrzybŃdŦ Duchu świňtyò, ĂPrzybŃdŦ Duchu 

Stworzycieluò, lub ĂZeŜlij, o Chrysteò. 

B. PieŜni, np. ĂNiechaj z nami bňdzie Panò (w Wielkim PoŜcie ĂZeŜlij, o Chrysteò). 

6. Wprowadzenie do Ŝwiadectw. 

Animator naboŨeŒstwa wyjaŜnia znaczenie dzielenia siň wiarŃ w Ũyciu 

chrzeŜcijanina; uzasadnia potrzebň tego dzielenia siň sğowami Chrystusa zawartymi w 

Ŝpiewie: ĂWy jesteŜcie na ziemi Ŝwiatğem mymò, kt·ry nastňpuje po pouczeniu. 

7. świadectwa. 

Dwaj uczniowie Jezusa w kr·tkim Ŝwiadectwie dzielŃ siň swojŃ wiarŃ. Po 

Ŝwiadectwach nastňpuje piosenka, dostosowana tematycznie do ich treŜci. 

8. Zapalenie akolitek i procesja z ksiňgŃ Pisma Ŝw. 

Animator naboŨeŒstwa wyjaŜnia symbol zapalenia akolitek od paschağu. W czasie 

zapalania akolitek i formowania siň procesji wszyscy stojŃ i ŜpiewajŃ, np. Alleluja z 

wierszem np. J 3, 16 ĂPieŜŒ przed kazaniemò lub innŃ. 

9. Orňdzie ewangelizacyjne. 

Po odczytaniu, kr·tkiego fragmentu z Ewangelii wedğug Ŝw. Ğukasza (lub innej) 

dostosowanego do tematu orňdzia, kapğan prowadzŃcy naboŨeŒstwo wygğasza orňdzie 

na temat: 

A. B·g wyraŨa czğowiekowi swojŃ miğoŜĺ i czyni go swym dzieckiem. 

B. W Ŝwietle BoŨej miğoŜci czğowiek dostrzega swojŃ grzesznoŜĺ. 

10. Wprowadzenie do modlitwy. 

W pierwszym dniu animator naboŨeŒstwa poprzedza je wprowadzeniem do filmu, 

podkreŜlajŃc, Ũe jest to Ewangelia wyraŨona jňzykiem filmu. 

We wprowadzeniu do modlitwy animator naboŨeŒstwa zachňca do wğŃczenia siň w 

niŃ przynajmniej przez powtarzanie wezwaŒ. Modlitwň prowadzi zesp·ğ 

ewangelizacyjny. Powinna to byĺ modlitwa przebğagania, dziňkczynienia, uwielbienia i 

proŜby w intencji rekolekcji, koŒczy siň jŃ Ŝpiewem uwielbienia: np. ĂOjcze, chwağa 

Tobieò. 

11. Czytanie Ewangelii z ekranu. 
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W przerwie na zmianň taŜmy w pierwszym dniu moŨemy zaŜpiewaĺ np. ĂBarkňò, 

ĂTy wskazağeŜ drogň do miğoŜciò, w drugim dniu zachowujemy milczenie (na ekran 

moŨna rzuciĺ w tym czasie scenň ukrzyŨowania). 

12. śpiew uwielbienia. 

Po odczytaniu pierwszej czňŜci Ewangelii kapğan wzywa zebranych do uwielbienia 

Boga Ŝpiewem: Ăświňty, świňtyò. 

13. Zaproszenie do grup. 

Kapğan lub animator naboŨeŒstwa zaprasza uczestnik·w do wğŃczenia siň do pracy w 

mağych grupach. Po kapğaŒskim bğogosğawieŒstwie cağy zesp·ğ z przygotowanymi 

uprzednio kartkami i pisakami udaje siň miňdzy wiernych, by zapisaĺ chňtnych do 

uczestnictwa w pracy grup poewangelizacyjnych. 

IV.  środa. NaboŨeŒstwo pojednania. 

W naboŨeŒstwie bierze czynny udziağ zesp·ğ ewangelizacyjny. 

Zapraszamy na nie jak najwiňcej kapğan·w, by uczestniczyli w cağym naboŨeŒstwie, a 

podczas spowiedzi indywidualnej sğuŨyli sğuchaniem penitent·w. 

W tym dniu, jeŜli to moŨliwe, juŨ od rana dajemy okazjň do spowiedzi, aby nie 

przedğuŨaĺ samego naboŨeŒstwa. Nie powinno ono trwaĺ dğuŨej niŨ dwie godziny. 

NaboŨeŒstwo przeprowadzamy wedğug wskazaŒ podrňcznika. Wyr·Ũniamy w nim trzy 

zasadnicze czňŜci: 

- liturgiň sğowa z rachunkiem sumienia i Ũalem za grzechy, 

- spowiedŦ indywidualnŃ, 

- wsp·lne dziňkczynienie. 

1. Liturgia sğowa z rachunkiem sumienia i Ũalem za grzechy. 

a) Po procesji wejŜcia i powitaniu uczestnik·w (podobnym jak w poprzednie dni), po 

zapaleniu paschağu i po pouczeniu nastňpuje modlitwa, czytanie Sğowa BoŨego, 

psalm responsoryjny, po czym uroczysta procesja z Pismem Ŝw., odczytanie 

Ewangelii i orňdzie. 

b) Rachunek sumienia ï w ciszy lub prowadzony przez kapğana bŃdŦ czğonka zespoğu 

ewangelizacyjnego. 

c) SpowiedŦ powszechna i odŜpiewanie litanii pokutnej ï w postawie klňczŃcej. 

2. SpowiedŦ indywidualna. 

Kapğani udajŃ siň do przygotowanych konfesjonağ·w, rozmieszczonych w cağym 

koŜciele, takŨe z przodu, w prezbiterium. Wskazane jest, aby do spowiedzi 

indywidualnej przystŃpili takŨe kapğani oraz czğonkowie zespoğu ewangelizacyjnego. 

Spowiednicy zasadniczo opuszczajŃ pouczenie i uwielbienie, gdyŨ naboŨeŒstwo 

zawiera oba te elementy. 

Przed oğtarzem przygotowany jest krzyŨ, kt·ry wyspowiadani adorujŃ. MogŃ 

r·wnieŨ zğoŨyĺ pod nim pisemne zobowiŃzanie wğŃczenia siň do grupy. 

W czasie trwania spowiedzi moŨe panowaĺ modlitewne milczenie, moŨe teŨ byĺ 

cicha muzyka np. cerkiewna. Zesp·ğ ewangelizacyjny moŨe teŨ prowadziĺ medytacjň 

przeplatanŃ odpowiednio dobranymi pieŜniami. Medytacje i pieŜni muszŃ byĺ 

wykonywane delikatnie, cicho, aby nie powodowağy rozproszenia, lecz przyczyniağy siň 

do wytworzenia atmosfery modlitewnej. 

Diakonia porzŃdkowa pilnuje, by przy kaŨdym konfesjonale byğa mniej wiňcej 

jednakowa liczba os·b. 

Gdyby czas spowiedzi przedğuŨağ siň, naleŨy przerwaĺ spowiadanie, by 
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przeprowadziĺ do koŒca naboŨeŒstwo, a podjŃĺ ponownie posğugň w konfesjonale juŨ 

po zakoŒczeniu celebracji. 

3. Wsp·lne dziňkczynienie. 

a) KsiňŨa spowiednicy wracajŃ do prezbiterium. Po wprowadzeniu celebransa nastňpuje 

wsp·lne dziňkczynienie Ŝpiewem Ăświňty, świňtyò. 

b) Ponowne wezwanie do wğŃczenia siň do grup poewangelizacyjnych ï kieruje je do 

uczestnik·w celebrans lub miejscowy duszpasterz. 

(Czasami, zwğaszcza w okresie Wielkiego Postu, moŨna jeszcze przeprowadziĺ 

kr·tkie naboŨeŒstwo eucharystyczne i udzieliĺ komunii Ŝw.) 

c) Apel Jasnog·rski ï jeŨeli naboŨeŒstwo koŒczy siň ok. godz. 21. 

d) Uroczyste bğogosğawieŒstwo kapğaŒskie. 

V. Czwartek. Eucharystia. 

To spotkanie jest ukoronowaniem rekolekcji i musi byĺ, podobnie jak poprzednie 

naboŨeŒstwa, bardzo starannie przygotowane: komentarze, czytania, Ŝpiewy oraz procesje: 

wejŜcia, z Pismem Ŝw., z darami i komunijna. 

W procesji wejŜcia naleŨy wnieŜĺ krzyŨ, ksiňgň Pisma Ŝw. i tym razem zapalony 

paschağ oraz akolitki. 

Po radosnym, jak kaŨdego dnia, powitaniu przybyğych jeden z czğonk·w zespoğu 

ewangelizacyjnego w kr·tkim pouczeniu wprowadza og·lnie w istotň mszy Ŝw. 

Osoby niosŃce dary formujŃ procesjň dopiero po kolekcie zebranej przez czğonk·w 

zespoğu ewangelizacyjnego; idŃ w procesji razem z nimi. W czasie przygotowania dar·w 

wszyscy siedzŃc ŜpiewajŃ odpowiedniŃ pieŜŒ, wstajŃ wtedy, gdy procesja idzie do oğtarza. 

Podczas Ŝpiewu Modlitwy PaŒskiej wszyscy podajŃ sobie rňce tworzŃc w ten spos·b 

jeden wielki krŃg. Chodzi o to, aby kaŨdy m·gğ peğniej przeŨyĺ wsp·lnotň zjednoczonŃ 

wok·ğ oğtarza. W tej postawie wszyscy trwajŃ aŨ do przekazania sobie znaku pokoju. 

Po komunii Ŝw. uwielbienie Pana Boga Ŝpiewem Ăświňty, świňtyò. 

Przed bğogosğawieŒstwem podziňkowania ksiňdzu proboszczowi, zespoğowi 

ewangelizacyjnemu i uczestnikom rekolekcji. Zachňta i zaproszenie do pracy w mağych 

grupach. Gdy msza Ŝw. koŒczy siň w godzinie Apelu Jasnog·rskiego, Ŝpiewem Apelu 

moŨna poleciĺ Maryi dalszy wzrost. Mszň Ŝw. (i rekolekcje) koŒczy uroczyste 

bğogosğawieŒstwo poğŃczone z odpustem zupeğnym. 

śpiew ĂZjednoczeni w Duchuò albo ĂGdzie miğoŜĺ wzajemnaò moŨe byĺ wyrazem 

postanowienia trwania we wsp·lnocie uczni·w Chrystusa. 

B. Schemat 

I. Niedziela 

1. Podczas wszystkich mszy Ŝw. 

a) homilia nawiŃzujŃca do bieŨŃcych czytaŒ, na temat ĂOtw·rzcie drzwi Chrystusowi!ò 

wygğoszona niekoniecznie przez rekolekcjonistň, 

b) Ŝwiadectwo przed rozesğaniem: ĂMoje duchowe wzrastanie w mağej grupieò, 

c) modlitwa powszechna w intencjach parafii. 

2. Wielkie spotkanie modlitewne w godzinach wieczornych. 

II. Poniedziağek 

B·g wyraŨa czğowiekowi swoja miğoŜĺ i czyni go swym dzieckiem. 
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1. Ĺwiczenie Ŝpiewu i zapowiedŦ wejŜcia procesji (przed naboŨeŒstwem). 

2. Procesja wejŜcia z krzyŨem, paschağem i Pismem Ŝw. przy Ŝpiewie ĂWiele jest sercò (S 

15). 

3. Powitanie, przedstawienie zespoğu ewangelizacyjnego, podanie programu. śpiew: 

ĂDobrze, Ũe jesteŜò. 

4. Zapalenie paschağu 

(bňdzie pğonŃğ w czasie cağego naboŨeŒstwa) 

Ŝpiew: ĂJezus jest tuò 

5. Pouczenie: ĂCztery prawa Ũycia duchowegoò. 

śpiew: ĂZeŜlij, o Chrysteò (Ex 90) lub podobny. 

6. Wprowadzenie do Ŝwiadectw. 

Ŝpiew: ĂWy jesteŜcie na ziemi Ŝwiatğem mymò (S 16). 

7. Dwa Ŝwiadectwa. 

Miňdzy nimi odpowiednia piosenka. 

8. Zapalenie akolitek od paschağu i procesja z Pismem Ŝw. 

W tym czasie Ŝpiew ĂAllelujaò. 

9. Czytanie Ewangelii z ksiňgi Pisma Ŝw. 

wybrany kr·tki fragment z Ewangelii wedğug Ŝw. Ğukasza (np. Ğk 4, 16-21 lub inny z 

innej Ewangelii) odpowiadajŃcy tematowi orňdzia 

10. Orňdzie: 

ĂB·g wyraŨa czğowiekowi swojŃ miğoŜĺ i czyni go swym dzieckiemò. 

11. Wprowadzenie do czytania Ewangelii z ekranu i do modlitwy. 

12. Modlitwa spontaniczna o przyjňcie Dobrej Nowiny: przebğaganie, dziňkczynienie, 

uwielbienie, proŜba, zakoŒczona Ŝpiewem np. ĂOjcze, chwağa Tobieò (Ex 102) lub 

innym. 

13. Czytanie Ewangelii z ekranu. 

14. śpiew uwielbienia: Ăświňty, świňtyò (S 108). 

15. Apel Jasnog·rski i bğogosğawieŒstwo kapğaŒskie. 

III. Wtorek 

W Ŝwietle BoŨej miğoŜci czğowiek dostrzega swojŃ grzesznoŜĺ. 

1. Ĺwiczenie Ŝpiewu, zapowiedŦ procesji wejŜcia. 

2. Procesja wejŜcia 

przy Ŝpiewie: ĂWiele jest sercò (S 15). 

3. Powitanie. 

4. Zapalenie paschağu 

przy Ŝpiewie: ĂJezus jest tuò. 

5. Pouczenie: ĂPrzemieniajŃca moc Sğowa BoŨegoò 

Ŝpiew: ĂNiechaj z nami bňdzie Panò (Ex 28) lub inny. 

6. Wprowadzenie do Ŝwiadectw (moŨna je opuŜciĺ). 

7. Dwa Ŝwiadectwa 

rozdzielone odpowiednio dobranŃ piosenkŃ. 

8. Wprowadzenie do czytania Sğowa BoŨego. 

9. Zapalenie akolitek i procesja z Pismem Ŝw. 

przy Ŝpiewie ĂAllelujaò. 

10. Czytanie Ewangelii z ksiňgi Pisma Ŝw. np. Ğk 7, 36-50 lub J 4, 1-26.39-42. 
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11. Orňdzie: 

ĂW Ŝwietle BoŨej miğoŜci czğowiek dostrzega swojŃ grzesznoŜĺò. 

12. Wprowadzenie do modlitwy i modlitwa spontaniczna zakoŒczona Ŝpiewem ĂOjcze, 

chwağa Tobieò (Ex 102) lub innym. 

13. Czytanie Ewangelii z ekranu, 

w przerwie kontemplacyjne milczenie. 

14. śpiew uwielbienia: Ăświňty, świňtyò (S 108). 

15. Zaproszenie do grup. 

16. Apel Jasnog·rski i bğogosğawieŒstwo kapğaŒskie. 

17. Rozmowa z tymi, kt·rzy przyjňli zaproszenie do wğŃczenia siň do grup 

poewangelizacyjnych. 

IV. środa 

Sakrament pojednania 

1. Ĺwiczenie Ŝpiewu i wprowadzenie do procesji. 

2. Procesja wejŜcia 

przy Ŝpiewie: ĂBliskie jest Kr·lestwo BoŨeò (Ex 14) lub innym Ŝpiewie pokutnym. 

3. Powitanie. 

4. Zapalenie paschağu. 

śpiew: ĂJezus jest tuò. 

5. Pouczenie: 

ĂIstota sakramentu pojednania i wsp·lnotowy wymiar nawr·ceniaò. 

6. Liturgia sğowa 

wedğug nowego obrzňdu sakramentu pojednania. 

7. Wprowadzenie do zapalenia akolitek. 

8. Czytanie Ewangelii z ksiňgi Pisma Ŝw. 

np. Ğk 15, 11-32. 

9. Orňdzie: 

ĂB·g wierny swej miğoŜci posyğa swego Syna ï Zbawiciela i PoŜrednikaò. 

10. Rachunek sumienia i Ũal za grzechy. 

11. SpowiedŦ indywidualna. 

12. śpiew uwielbienia: Ăświňty, świňtyò 

13. Ponowne zaproszenie do grup. 

14. Apel Jasnog·rski. BğogosğawieŒstwo. 

15. Rozmowa z tymi, kt·rzy zgğosili siň do grup. 

V. Czwartek 

Msza Ŝwiňta 

1. Ĺwiczenie Ŝpiewu i wprowadzenie do procesji wejŜcia. 

2. Procesja wejŜcia 

przy Ŝpiewie: ĂGdzie miğoŜĺ wzajemnaò (Ex 22). 

3. Powitanie. 

4. Pouczenie: ĂIstota mszy Ŝw.ò 

5. Liturgia sğowa 

Czytanie: np. Ap 3, 20-22 lub Ef 1, 3-14. 

6. Wprowadzenie do intronizacji Pisma Ŝw. 
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7. Ewangelia: np. J 15, 1-11. 

8. Orňdzie: 

ĂPrzyjňcie zbawienia domaga siň cağkowitego poddania Ũycia Chrystusowiò. 

9. Modlitwa powszechna. 

10. Wprowadzenie do procesji z darami, 

kolekta: procesja z darami przy Ŝpiewie np. ĂJeden chlebò (Ex 24). 

11. Dziňkczynienie przed prefacjŃ. 

12. Wprowadzenie do ĂOjcze naszò. 

13. Wprowadzenie do znaku pokoju. 

14. Przygotowanie procesji komunijnej 

i procesja przy Ŝpiewie pieŜni eucharystycznych. 

15. Uwielbienie po komunii Ŝw. Ŝpiewem Ăświňty, świňtyò. 

16. Przed bğogosğawieŒstwem podziňkowanie. 

17. Uroczyste bğogosğawieŒstwo poğŃczone z odpustem zupeğnym. 

5. Wzorcowe materiağy pomocnicze 

Do I dnia (niedziela) 

Modlitwa powszechna 

1. M·dlmy siň za KoŜci·ğ Chrystusowy, aby w mocy Ducha świňtego nieustannie gğosiğ 

DobrŃ Nowinň cağemu Ŝwiatu. 

2. M·dlmy siň za papieŨa i biskup·w ï nastňpc·w Apostoğ·w, aby we wszystkich trudnych 

chwilach doŜwiadczali bliskoŜci swego Boskiego Mistrza. 

3. M·dlmy siň w intencji wielkiej ewangelizacji naszego kraju, aby Pan wszystkim, kt·rym 

bňdzie gğoszona Ewangelia, udzieliğ wiary i dokonağ odnowy naszej Ojczyzny. 

4. M·dlmy siň za tych, kt·rzy bňdŃ przeŨywali rozpoczynajŃce siň dzisiaj rekolekcje 

ewangelizacyjne, aby B·g przygotowağ ich serca na przyjňcie w peğni Dobrej Nowiny. 

5. M·dlmy siň za niewierzŃcych i niepraktykujŃcych z naszej parafii oraz za tych, kt·rzy z 

wğasnej winy nie przyjdŃ na rekolekcje, aby odczuli niepok·j pobudzajŃcy ich do 

szukania Boga. 

6. M·dlmy siň za ludzi zdezorientowanych zmianami zachodzŃcymi w posoborowym 

KoŜciele, aby doznali odrodzenia swej wiary. 

7. Intencja mszy Ŝw. 

8. M·dlmy siň za nas tutaj zebranych, abyŜmy poczuli siň odpowiedzialni za gğoszenie 

Dobrej Nowiny i odwaŨnie Ŝwiadczyli o Chrystusie. 

 

MyŜli do homilii 

Ewangelizacja jest wciŃŨ najpowaŨniejszym zadaniem KoŜcioğa, a nakaz jej 

podejmowania jest wyraŦny: ĂIdŦcie i nauczajcie wszystkie narody (é) Uczcie je 

zachowywaĺ wszystko, co wam przykazağem. A oto Ja jestem z wami przez wszystkie dni, aŨ 

do skoŒczenia Ŝwiataò (Mt 28, 19-20). 

MoŨemy zapytaĺ, po co dziŜ ewangelizacja? Po co ewangelizacja w chrzeŜcijaŒskim 

kraju, w kt·rym koŜcioğy sŃ jeszcze peğne ludzi? Po co nam tu zgromadzonym rekolekcje, 

skoro jesteŜmy ludŦmi wierzŃcymi, uczestniczymy w niedzielnej mszy Ŝwiňtej i w r·Ũnych 

naboŨeŒstwach. 

Jednak, gdy rozglŃdniemy siň dobrze wok·ğ siebie, to na pewno ujrzymy ludzi, wŜr·d 
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nich takŨe naszych krewnych czy znajomych, kt·rzy sŃ nieszczňŜliwi, kt·rzy ŨyjŃ bez nadziei, 

bez perspektyw na jutro. Nie wierzŃcy w miğoŜĺ, w dobro, w przyjaŦŒ, odarci z ideağ·w. 

PoŜwiňcenie, godnoŜĺ osobista, uczciwoŜĺ i wiele innych wartoŜci ï decydujŃcych o tym, Ũe 

czğowiek naprawdň jest czğowiekiem ï dla nich nie ma sensu. A iluŨ ludzi, takŨe w naszej 

parafii zniewolonych jest r·Ũnymi nağogami. Ile jest rodzin rozbitych, zaniedbanych dzieci. 

Wystarczy wyjŜĺ na ulicň, wsiŃŜĺ do tramwaju czy postaĺ w kolejce, aby spotkaĺ brata, kt·ry 

jest smutny i zatroskany. Tacy ludzie ŨyjŃ wŜr·d nas i jest ich niemağo. 

Ich Ũycie moŨe siň jednak radykalnie zmieniĺ, jeŜli spojrzŃ na Ŝwiat oczyma 

Chrystusa, jeŜli poznajŃ naprawdň Kim jest Jezus Chrystus. MoŨe i dla nas tu zgromadzonych 

Jezus Chrystus jest zagadkowŃ postaciŃ z przeszğoŜci i moŨe nawet nie przeczuwamy, Ũe 

moŨemy Go dzisiaj osobiŜcie spotkaĺ i Ũe to spotkanie moŨe cağkowicie zmieniĺ nasze Ũycie. 

Dlatego tak bardzo potrzebna jest ewangelizacja, czyli gğoszenie Dobrej Nowiny o 

tym, Ũe B·g umiğowağ ten Ŝwiat, Ũe dağ wszystkim rzeczom istnienie, a ludzi powoğağ do Ũycia 

wiecznego. B·g posğağ teŨ swojego Syna, Jezusa Chrystusa, kt·ry Ũyje poŜr·d nas, kt·ry 

ojczyznň czğowieka ï peğnŃ b·lu, niepokoju i cierpienia ï uczyniğ swojŃ ojczyznŃ, kt·ry stağ 

siň naszym Bratem i jak Brat staje przy nas, pomaga dŦwigaĺ codzienny trud, wskazuje drogň, 

kt·rŃ naleŨy wybraĺ; wyzwala nas z grzech·w i sğaboŜci. 

KoŜci·ğ ï cağy Lud BoŨy ma obowiŃzek gğosiĺ wyzwolenie, kt·rego dokonuje Jezus 

Chrystus, a przynajmniej wspieraĺ to gğoszenie, by ogarnňğo wszystkich, i troszczyĺ siň, by 

gğoszone sğowo owocowağo ogarniajŃc cağoŜĺ Ũycia. Dlatego teŨ Ojciec Ŝwiňty Paweğ VI, 

analizujŃc sytuacjň Ŝwiata, razem z biskupami zgromadzonymi na synodzie w r. 1975, 

przypomniağ i mocno podkreŜliğ fakt, Ũe cağy KoŜci·ğ jest ewangelizacyjny i wszyscy jego 

czğonkowie zobowiŃzani sŃ do gğoszenia Dobrej Nowiny. 

To przypomnienie zdynamizowağo KoŜci·ğ! W cağym Ŝwiecie wiele ruch·w odnowy 

powstağych w okresie powojennym podjňğo dziağalnoŜĺ apostolskŃ. R·wnieŨ w Polsce 

czğonkowie Ruchu światğo-ŧycie odkryli, Ũe ich powoğaniem jest gğoszenie ludziom 

wszystkich Ŝrodowisk radosnej nowiny, Ũe Jezus Chrystus jest Panem tego Ŝwiata. CzyniŃ to 

miňdzy innymi przez rekolekcje ewangelizacyjne, kt·re bňdziemy przeŨywaĺ w najbliŨszych 

dniach. 

W latach osiemdziesiŃtych Ruch światğo-ŧycie rozpoczŃğ realizowaĺ plan wielkiej 

ewangelizacji ĂAd Christum Redemptorem!ò Wedğug zağoŨeŒ tego planu do kaŨdego Polaka, 

wierzŃcego czy nie, majŃ dotrzeĺ ludzie, kt·rzy zawierzyli Chrystusowi i stali siň Jego 

uczniami, by oznajmiĺ: ĂB·g Ciebie kocha, przygotowağ dla Twego Ũycia wspaniağy plan. 

JeŨeli chcesz bliŨej Go poznaĺ, to w imieniu ksiňdza proboszcza zapraszamy Ciň na 

rekolekcje ewangelizacyjneò. 

Nietrudno zauwaŨyĺ, Ũe te rekolekcje r·ŨniŃ siň od przeŨywanych przez nas do tej 

pory. Prowadzone sŃ przez zesp·ğ ludzi Ŝwieckich i przez kapğana, kt·ry nimi kieruje. Ci 

ludzie bňdŃ siň z nami dzielili tym, jak przeŨywajŃ swoje chrzeŜcijaŒstwo, kim jest dla nich 

Jezus Chrystus. BňdŃ siň modlili, Ŝpiewali, bňdŃ peğnili sğuŨbň liturgicznŃ. Ujrzymy ich takŨe 

miňdzy ğawkami, przy drzwiach jako pilnujŃcych porzŃdku, pomagajŃcych znaleŦĺ wolne 

miejsce. 

Razem z nimi bňdziemy przeŨywali ten szczeg·lny czas dany nam przez Pana Boga: 

czas rekolekcji, czas nawr·cenia siň do Chrystusa. Nawr·ciĺ siň, to pozwoliĺ, by Chrystus nas 

dotknŃğ i obudziğ dobro drzemiŃce w nas, by uleczyğ to, co w nas chore, grzeszne, zğe, by 

rozwiŃzağ to, co w naszym Ũyciu trudne i zawikğane. 

Uczestnicy rekolekcji ewangelizacyjnych czňsto przeŨywajŃ nawr·cenie, przebudzenie 

religijne i odczuwajŃ potrzebň dalszego wzrostu w wierze, pogğňbienia Ũycia wewnňtrznego. 
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Tym wszystkim osobom proponujemy wğŃczenie siň do grup, w kt·rych spotykajŃc siň 

co tydzieŒ przez modlitwň, czytanie Pisma Ŝw., przez pracň nad sobŃ, dzielenie siň swoimi 

trudnoŜciami i radoŜciami z innymi bňdŃ pomagaĺ sobie wzajemnie do tego, aby stawaĺ siň 

coraz bardziej Ŝwiadomym chrzeŜcijaninem, prawdziwym uczniem Chrystusa. 

Takie mağe grupy chrzeŜcijan trwajŃcych na modlitwie i sğuchajŃcych sğowa BoŨego sŃ 

wielkŃ nadziejŃ dla KoŜcioğa dzisiaj, kiedy dni sŃ zğe, kiedy mğodzieŨ wychowuje siň w duchu 

ateistycznym, kiedy dŃŨy siň do rozbicia KoŜcioğa, kiedy w Ŝwiecie jest tyle napiňĺ i 

niepokoju. 

W mağej grupie nie jest siň kimŜ anonimowym, kimŜ niewaŨnym. W gronie kilku os·b 

dziňki modlitwie i czytaniu sğowa BoŨego pogğňbia siň w czğowieku ŜwiadomoŜĺ, Ũe jest 

dzieckiem Boga, obdarzonym godnoŜciŃ kr·lewskŃ, kt·rej nikt nie moŨe mu odebraĺ. Nie 

muszň siň niczego obawiaĺ, nie jestem sam, przy mnie stoi drugi czğowiek ï brat i siostra w 

Chrystusie. Nic nas nie moŨe odğŃczyĺ od miğoŜci BoŨej, Ũadne utrapienie, Ũaden ucisk czy 

przeŜladowanie. 

Takie przeŨywanie chrzeŜcijaŒstwa rodzi w czğowieku nowŃ ŜwiadomoŜĺ: KoŜcioğa-

wsp·lnoty. 

Uwaga: środki masowego przekazu wciŃŨ podajŃ fağszywe wiadomoŜci o Ruchu światğo-

ŧycie i jego zağoŨycielu ks. Franciszku Blachnickim, dlatego przy omawianiu roli 

Ruchu światğo-ŧycie w odnowie KoŜcioğa w Polsce moŨna przybliŨyĺ sylwetkň 

ZağoŨyciela. NajwaŨniejsze fakty z jego Ũyciorysu: 

- przebywanie w obozie koncentracyjnym i skazanie na Ŝmierĺ, 

- cudowne i opatrznoŜciowe ocalenie, 

- oddanie siň na sğuŨbň Bogu, 

- dziağalnoŜĺ duszpasterska po otrzymaniu ŜwiňceŒ kapğaŒskich. 

Do II dnia (poniedziağek) 

B·g wyraŨa czğowiekowi swa miğoŜĺ i czyni go swoim dzieckiem 

 

Wprowadzenie do procesji wejŜcia 

Za chwilň, w procesji wejdzie kapğan wraz z zespoğem ewangelizacyjnym. Procesja 

postňpowaĺ bňdzie za krzyŨem ï znakiem naszego zbawienia i symbolem miğoŜci, jakŃ B·g 

obdarza czğowieka. Tej miğoŜci, kt·ra ï by ocaliĺ czğowieka ï nie wahağa siň zğoŨyĺ 

najwiňkszej ofiary ï siebie. SğuŨba liturgiczna wniesie paschağ symbolizujŃcy Chrystusa ï 

światğoŜĺ świata i ksiňgň Pisma Ŝw. zawierajŃcŃ Sğowa ŧycia. 

WyraŨajŃc naszŃ gotowoŜĺ przyjňcia miğoŜci, z kt·rŃ Chrystus przychodzi ku nam, 

powstaŒmy i zaŜpiewajmy, Ũe wiele jest serc, kt·re czekajŃ na tň miğoŜĺ objawionŃ w 

Ewangelii. 

 

Powitanie 

MiğoŜĺ Boga Ojcaé 

ZgromadziliŜmy siň tutaj w miğoŜci Boga Ojca, kt·ry umiğowağ nas jeszcze przed 

zağoŨeniem Ŝwiata. Wspomagani jesteŜmy ğaskŃ Pana naszego, Jezusa Chrystusa, kt·ry ï aby 

nam tň ğaskň wysğuŨyĺ i pojednaĺ nas z Ojcem ï przyjŃğ na siebie nieprawoŜci nas wszystkich 

i umarğ na krzyŨu. Naszym udziağem jest takŨe dar jednoŜci w Duchu świňtym, abyŜmy mogli 

stanowiĺ jednŃ rodzinň ï w Ojcu wraz z Synem i Duchem świňtym, razem z braĺmi i 

siostrami. 
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Mamy wprawdzie r·Ũne nazwiska i adresy zamieszkania, ale przecieŨ mamy jednego 

Ojca, do kt·rego zmierzamy wszyscy. Dziňki temu wğaŜnie tworzymy jednŃ rodzinň dzieci 

BoŨych. MoŨemy wiňc za Dawidem woğaĺ: ĂZobaczcie, jak jest dobrze przebywaĺ razem z 

braĺmiò. 

W pojedynkň, w rozproszeniu jesteŜmy sğabi, bywamy przygnňbieni i zastraszeni, lecz 

zjednoczeni mocŃ Ducha świňtego czujemy siň pewniej i godniej we wsp·lnocie braci i 

si·str. 

Uzewnňtrznijmy radoŜĺ pğynŃcŃ z tego faktu stwierdzeniem: ĂDobrze, Ũe jesteŜò 

skierowanym wraz z gestem powitania ku najbliŨszym nam sŃsiadom. Podajmy rňkň kaŨdemu 

z nich m·wiŃc: ĂDobrze, Ũe jesteŜò. 

(Powitanie przechodzi stopniowo w Ŝpiew: ĂDobrze, Ũe jesteŜò lub ĂGdzie miğoŜĺ 

wzajemnaò.) 

 

Wprowadzenie do zapalenia paschağu 

Za chwilň KsiŃdz Proboszcz zapali paschağ, tň Ŝwiecň, kt·rŃ uroczyŜcie zapala siň w 

KoŜciele podczas Liturgii Wielkiej Nocy, kiedy to przeŨywajŃc Zmartwychwstanie Jezusa 

Chrystusa odnawiamy przymierze naszego chrztu. 

Od paschağu zostağa zapalona nasza Ŝwieca chrzcielna, kt·rŃ otrzymaliŜmy ze 

sğowami: ĂPrzyjmij Ŝwiatğo Chrystusaò i kt·ra powinna towarzyszyĺ wszystkim waŨniejszym 

wydarzeniom naszego Ũycia. 

DziŜ pğonŃcy paschağ bňdzie dla nas r·wnieŨ znakiem obecnoŜci Chrystusa, kt·ry we 

chrzcie Ŝwiňtym obdarzyğ nas godnoŜciŃ dzieci BoŨych. Niech Ŝwiatğo paschağu przypomina 

nam, Ũe Chrystus jest dla nas i Ũe pragnie nas mieĺ dla siebie. 

Gdy ksiŃdz po zapaleniu paschağu oznajmi nam Ăświatğo Chrystusaò, odpowiedzmy z 

wdziňcznoŜciŃ: ĂBogu niech bňdŃ dziňkiò. 

(Zapalenie paschağu) 

Teraz wsp·lnym Ŝpiewem i gestem wzniesionych rŃk wyznajmy wiarň w obecnoŜĺ 

Jezusa wŜr·d nas. 

 

Pouczenie: Cztery prawa Ũycia duchowego 

świat materialny, w kt·rym Ũyjemy, podlega wielu prawom. Musimy je znaĺ i 

przestrzegaĺ, jeŜli chcemy Ũyĺ dobrze, bez wiňkszych kolizji. świat ducha, nasze Ũycie 

wewnňtrzne podlega r·wnieŨ pewnym prawom. Jest ich duŨo, dziŜ chciejmy zatrzymaĺ siň 

nad czterema podstawowymi. 

Pierwsze z nich m·wi: ĂB·g kocha ciebie i ma dla twojego Ũycia wspaniağy planò. 

B·g kocha ciebie: Barbarň, Kasiň, Piotra, Krzysztofa. Zna ciň po imieniu. JesteŜ w 

Jego oczach wielkŃ wartoŜciŃ. B·g, jako jedyny, moŨe zaspokoiĺ najbardziej podstawowŃ 

potrzebň Twojego serca ï potrzebň bycia kochanym bez wzglňdu na to, kim jesteŜ, jakŃ 

wartoŜĺ masz w swoich oczach i w oczach innych. 

B·g ukochağ ciň przed zağoŨeniem Ŝwiata. To Jego miğoŜĺ sprawiğa, Ũe teraz jesteŜ i Ũe 

twoje Ũycie nie jest przypadkiem ani zdarzeniem bez sensu i bez celu. ZostağeŜ przeznaczony 

do wiecznego przebywania z Bogiem, do oglŃdania twarzŃ w twarz Tego, kt·ry bezgranicznie 

ciň kocha. PrzeŨywanie BoŨej miğoŜci nie ma zaczŃĺ siň dla ciebie po odejŜciu z tego Ŝwiata. 

B·g juŨ teraz, staje przy tobie z ojcowskŃ miğoŜciŃ, nowŃ i ŜwieŨŃ co rano. Budzi ciň ze 

sğowami ĂKocham ciň. Niczego nie musisz siň baĺ, wiem o wszystkim, wszystko dla ciebie 

przygotowağem. Przez cağy dzieŒ bňdň z tobŃ, przyjmujň kaŨdy tw·j trud, smutek, cierpienie, 

kaŨde powodzenie i radoŜĺò. 
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Ta odwieczna miğoŜĺ Wszechmocnego Boga, Ojca, niesie z sobŃ radoŜĺ i optymizm. 

Dlaczego jednak tyle jest niepokoju i zğa w Ŝwiecie, w ludziach, w nas samych? 

OdpowiedŦ na to pytanie daje drugie prawo Ũycia duchowego, m·wiŃc, Ũe czğowiek 

przez grzech oddaliğ siň od Boga, dlatego nie moŨe przeŨywaĺ Jego miğoŜci i Jego planu 

wzglňdem siebie. 

Czğowiek nie doceniğ daru, jakim byğo wezwanie go do wsp·lnoty z Bogiem, odrzuciğ 

BoŨŃ miğoŜĺ, wybrağ wğasnŃ, niezaleŨnŃ od Boga drogň. To byğ grzech pierwszych ludzi i jest 

to grzech kaŨdego z nas ï odwracanie siň od Boga, m·wienie Mu Ănieò. 

Na skutek nieposğuszeŒstwa, miňdzy Ŝwiňtym, miğujŃcym Bogiem a grzesznym 

czğowiekiem powstağa przepaŜĺ nie do przebycia. B·g jednak wğoŨyğ w serce czğowieka 

tňsknotň za sobŃ. Bez Boga czğowiek czuje siň niepeğny, niedokoŒczony. Chce zaspokoiĺ swŃ 

tňsknotň nie tylko uciekaniem siň do tego, co zğe, ale szuka swej Peğni w mŃdroŜci, 

filozofowaniu, albo w praktykach zewnňtrznych, polegajŃc na sobie, jednak wszystkie te 

wysiğki poszğyby na marne, gdyby B·g nie zostağ wierny miğoŜci. 

A ĂB·g tak umiğowağ Ŝwiat, Ũe dağ swojego Syna Jednorodzonego, aby kaŨdy, kto w 

Niego wierzy, nie zginŃğ, ale miağ Ũycie wieczneò (J 3, 16). I to jest treŜĺ trzeciego prawa 

Ũycia duchowego. 

Zbyt wielkie byğo zğo czğowieka, Ũeby sam m·gğ dosiňgnŃĺ Boga. Musiağ przyjŜĺ KtoŜ 

r·wny tym, kt·rzy zgrzeszyli i zarazem r·wny Bogu, by m·c godnie zadoŜĺuczyniĺ za 

grzech. Musiağ przyjŜĺ Jezus Chrystus, B·g-Czğowiek. Potrzebna byğa Jego mňka, śmierĺ i 

zmartwychwstanie, abyŜmy na nowo mieli przystňp do Ojca. świňty Augustyn m·wiğ: 

ĂUmarğbyŜ na wieki, gdyby On nie narodziğ siň w czasie. Przenigdy nie byğbyŜ wyzwolony z 

ciağa grzechu, gdyby On nie przyjŃğ ciağa, podobnego do ciağa grzechu. ByğbyŜ skazany na 

niemiğosiernŃ wiecznoŜĺ, gdyby B·g nie okazağ ci wiecznego miğosierdzia. Nie byğbyŜ 

przywr·cony Ũyciu, gdyby On nie poddağ siň dobrowolnie prawu Ŝmierci. Bez Jego pomocy 

byğbyŜ zgubiony, zginŃğbyŜ, gdyby nie przyszedğ. 

Czy m·gğ nam Pan okazaĺ wiňkszŃ ğaskň? Swojego Jedynego Syna uczyniğ Synem 

Czğowieczym, a syn·w ludzkich uczyniğ synami BoŨymi. A jeŜli chcesz wiedzieĺ, jaka jest w 

tym twoja zasğuga, jaki pow·d tak wielkiego daru i jaka twoja sprawiedliwoŜĺ, to doszukujŃc 

siň przyczyn, nie znajdziesz nic innego, jak tylko ğaskň Bogaò. 

Aby ğaska zbawienia stağa siň naszym udziağem, musimy zastosowaĺ w naszym Ũyciu 

jeszcze czwarte prawo Ũycia duchowego. M·wi ono, Ũe tylko wtedy bňdziemy mogli 

przeŨywaĺ BoŨŃ miğoŜĺ i BoŨy plan, gdy przyjmiemy Jezusa Chrystusa osobiŜcie jako 

swojego Pana i Zbawiciela. 

PrzyjŃĺ Jezusa Chrystusa osobiŜcie to znaczy uwierzyĺ, Ũe On umarğ wğaŜnie za mnie i 

gdyby byğa taka potrzeba, umarğby raz jeszcze, aby staĺ siň moim zbawieniem. JeŜli tak 

bardzo mnie kocha, to godzien jest tego, bym oddağ Mu swoje Ũycie bez reszty i uznağ, Ũe On 

jeden moŨe wyzwoliĺ mnie od zğa, kt·re jest we mnie. 

JeŜli chcesz, by Jezus Chrystus stağ siň twoim Panem i Zbawicielem, powiedz Mu o 

tym w modlitwie i wierz, Ũe On takŃ proŜbň zawsze wysğuchuje. On sam m·wi: ĂOto stojň u 

drzwi i koğaczň, jeŜli kto posğyszy m·j gğos i drzwi otworzy, wejdň do niego i bňdň z nim 

wieczerzağ, a on ze MnŃò (Ap 3, 20). On chce wejŜĺ w twoje Ũycie, zasiŃŜĺ z tobŃ do stoğu, by 

sğuchaĺ, co masz Mu do powiedzenia i daĺ ci odpowiedŦ na pytania, jakie w sobie nosisz. 

Chce, byŜ poznağ swojŃ godnoŜĺ, kt·rej nikt nie moŨe ci odebraĺ, chce wnieŜĺ w serce pok·j 

mimo zewnňtrznych niepokoj·w i radoŜĺ wŜr·d najwiňkszych trudnoŜci. Chce daĺ ci moc do 

godnego przeŨycia czasu, kt·ry otrzymağeŜ i doprowadziĺ ciň do wiecznego szczňŜcia, tam, 

gdzie B·g od wiek·w ciň oczekuje. 
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Duch świňty pozwala nam wyznaĺ, Ũe Jezus jest Panem. Przyzywajmy Go wsp·lnym 

Ŝpiewem i proŜmy, by pom·gğ nam zawierzyĺ cağych siebie naszemu Panu i Zbawicielowi. 

 

Wprowadzenie do Ŝwiadectw 

MiğoŜĺ Boga silniejsza jest od nieufnoŜci, od ludzkiego strachu i niepokoju. Jego 

Dobra Nowina przynosi wolnoŜĺ, pok·j i ğad. PrzyjmujŃc jŃ stajň siň uczestnikiem nowego 

Ũycia, stajň siň dzieckiem BoŨym. Jestem Bogu potrzebny, by innych ludzi prowadziĺ do 

Niego. Powinienem wiňc byĺ gğosicielem Jego miğoŜci, Jego wyzwalajŃcej prawdy przez 

zachowanie Jego przykazaŒ, przez Ũycie godne dziecka BoŨego. Opr·cz Ŝwiadectwa Ũycia 

potrzebne jest Ŝwiadectwo sğowa: dzielenie siň swojŃ wiarŃ, wyznawanie jej wobec innych. 

Tak przyczyniam siň do wzrostu wiary w sobie i w innych. 

Za chwilň ï podobnie jak wczoraj ï usğyszymy tych, kt·rzy chcŃ daĺ Ŝwiadectwo 

Chrystusowi dziağajŃcemu w nich i przez nich. Pamiňtajmy, Ũe i do nas Chrystus kieruje, 

sğowa: ĂWy jesteŜcie na ziemi Ŝwiatğem Mymò. Odpowiedzmy Mu nie tylko Ŝpiewem: ĂMy 

jesteŜmy na ziemi Ŝwiatğem Twymò. 

 

Wprowadzenie do czytania Sğowa BoŨego 

Jednym wielkim orňdziem BoŨej miğoŜci jest Pismo Ŝwiňte. B·g zwraca siň do nas 

przez swoje Sğowo, aby staĺ siň nam bliŨszym. PowinniŜmy wiňc traktowaĺ Sğowo BoŨe jako 

sğowo miğoŜci wypowiedziane przez Ojca do dziecka, do kaŨdego z nas osobiŜcie. 

Niech postawa stojŃca wyraŨa naszŃ chňĺ otwarcia siň na wszystko, co nam najlepszy 

Ojciec powie. 

Czytaniu Sğowa BoŨego towarzyszy Ŝwiatğo Ŝwiec. Niech ono przypomina nam o 

obecnoŜci Boga w Jego Sğowie. 

 

Proponowana Ewangelia: Ğk 4, 16-21 
 

 

Wprowadzenie do filmu i modlitwy 

Za chwilň bňdziemy czytali Ewangeliň za pomocŃ obrazu filmowego. WğaŜnie tak ï 

czytali Ewangeliň, a nie: oglŃdali film. Nie jest to bowiem film, do jakich przyzwyczailiŜmy 

siň na co dzieŒ. Wszystkie sğowa, kt·re usğyszymy, zostağy zaczerpniňte z Ewangelii Ŝw. 

Ğukasza, z Ewangelii gğoszŃcej BoŨŃ MiğoŜĺ i Miğosierdzie. 

Historia powstania tego filmu jest r·wnieŨ niecodzienna. Ot·Ũ pewien bogaty 

czğowiek poznawszy Chrystusa postanowiğ cağy sw·j majŃtek przeznaczyĺ na to, by innym 

pom·c zrozumieĺ, Ũe Chrystus jest jedynym Panem i Zbawicielem czğowieka. WğaŜnie z tego 

majŃtku korzystano realizujŃc film ĂJezusò, kt·rego celem jest pomoc w ewangelizacji, w 

prowadzeniu ludzi do Chrystusa. 

MoŨemy przejrzeĺ taŜmy tego filmu od poczŃtku do koŒca i nie znajdziemy nazwiska 

jego reŨysera, aktor·w i realizator·w. To tutaj nie jest istotne. NajwaŨniejsze byğo to, by jak 

najwierniej przekazaĺ postaĺ Chrystusa, miejsca i sytuacje, w kt·rych siň znajdowağ, ludzi, 

kt·rych spotykağ. Dlatego aktorzy odtwarzajŃcy poszczeg·lne postacie to ludzie gğňbokiej 

wiary i modlitwy. 

Postaĺ Jezusa, kt·rŃ ujrzymy na ekranie, nie bňdzie byĺ moŨe odpowiadağa naszym 

wyobraŨeniom. Zobaczymy bowiem nie dostojnego, peğnego powagi wğadcň, lecz peğnego 

miğoŜci i ciepğa Czğowieka wychodzŃcego do bliŦnich z uŜmiechem i radoŜciŃ. 

Taki Chrystus, peğen miğoŜci, przychodzi dzisiaj do nas, chce wkroczyĺ w nasze Ũycie, 
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by je przemieniaĺ napeğniajŃc pokojem, kt·ry jedynie On moŨe daĺ! Otw·rzmy przed Nim 

nasze serca, oddajmy Mu do nich prawo, niechaj bňdzie ich Panem; uznajmy i wyznajmy 

przed Nim swojŃ sğaboŜĺ i grzesznoŜĺ, niech On sam przysposobi nas do przyjňcia Jego 

miğoŜci. 

We wsp·lnej modlitwie dziňkujmy Chrystusowi za to, Ũe chce do nas przyjŜĺ, i 

proŜmy Go, aby przez swego Ducha świňtego uzdolniğ nas do przyjňcia Jego miğoŜci. Aby 

byğa to naprawdň wsp·lna modlitwa, wğŃczmy siň w niŃ wszyscy choĺby przez powtarzanie 

sğ·w koŒczŃcych kaŨde wezwanie. 

Do III dnia (wtorek) 

W Ŝwietle BoŨej miğoŜci czğowiek dostrzega swojŃ grzesznoŜĺ 

 

Wprowadzenie do procesji wejŜcia 

ĂStworzyğeŜ nas, Panie, dla siebie i niespokojne jest serce nasze, dop·ki nie spocznie 

w Tobieò ï te sğowa Ŝw. Augustyna sŃ ciŃgle aktualne. Czğowiek byğ i jest spragniony Boga. 

Chrystus zna tňsknotň naszego serca, jego rozdarcie przez grzech. Chrystus zna nasze 

najgğňbsze pragnienia i chce je zaspokoiĺ, dlatego w r·Ũny spos·b pr·buje wejŜĺ w nasze 

Ũycie. Dzisiaj wychodzi nam na spotkanie w tym naboŨeŒstwie. 

Rozpocznie siň ono uroczystŃ procesjŃ, w kt·rej opr·cz sğuŨby liturgicznej i 

celebransa wejdŃ osoby chcŃce podzieliĺ siň z nami swojŃ wiarŃ. 

WyraŨajŃc gotowoŜĺ przyjňcia tego wszystkiego, co Pan Jezus dzisiaj dla nas 

przygotowağ, powstaŒmy i Ŝpiewajmy: ĂWiele jest serc, kt·re czekajŃ na Ewangeliňò. WŜr·d 

tych serc sŃ i nasze, ciŃgle spragnione Boga. 

 

Powitanie 

DziŜ takŨe gromadzimy siň w imiň Boga Ojca i Jego Syna zespoleni ğaskŃ Ducha 

świňtego, by stanowiĺ wsp·lnotň, rodzinň, kt·rŃ Pan B·g chce ubogaciĺ i nakarmiĺ swoim 

Sğowem. 

Wszystkich nas przyprowadziğa tutaj miğoŜĺ BoŨa i BoŨe miğosierdzie. RadoŜĺ z tego 

spotkania, z obecnoŜci na nim si·str i braci, kt·rzy nas otaczajŃ, wyraŦmy sğowami: ĂDobrze, 

Ũe jesteŜò. 

 

Wprowadzenie do zapalenia paschağu 

PğomieŒ paschağu jest znakiem ŜwiatğoŜci Chrystusa obecnego wŜr·d nas. Jego Ŝwiatğo 

m·wi o przezwyciňŨaniu lňku, o radoŜci pğynŃcej z wyzwolenia nas przez Chrystusa z 

ciemnoŜci grzechu do wolnoŜci dzieci BoŨych. 

Opromienieni tym Ŝwiatğem radujmy siň i gorŃco z gğňbi serca dziňkujmy za Ŝwiatğo 

Chrystusa sğowami: ĂBogu niech bňdŃ dziňkiò. 

 

Pouczenie: PrzemieniajŃca moc sğowa BoŨego 

Czğowiek jest grzeszny i przez grzech oddzielony od Boga, dlatego czňsto nie wie, po 

co Ũyje, pyta o sens swego istnienia, bğŃdzi, szuka, nie zawsze znajdujŃc odpowiedzi. 

Czğowiek niesie w sobie ogromny niepok·j i pustkň, i czasami myŜli, Ũe czymkolwiek 

zaspokoi sw·j gğ·d. A tymczasem nigdy nie dojdzie do uksztağtowania siebie i Ŝwiata, jeŨeli 

nie spotka siň z Chrystusem. 

Jezus Chrystus czeka na czğowieka, aby nawiŃzaĺ z nim tajemniczy dialog. Jezus 
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Chrystus Ũyje w swoim sğowie zapisanym w PiŜmie Ŝwiňtym. 

Pismo Ŝwiňte, Biblia, to nie jakakolwiek ksiňga, to nie podrňcznik historii czy 

geografii, to objawione Sğowo BoŨe, to mowa Boga do czğowieka, to list Ojca do dziecka. To 

zn·w nie zwykğa korespondencja, kt·rej codziennie dostarcza nam poczta, to list szczeg·lnej 

treŜci skierowany do wszystkich ludzi po wszystkie czasy. 

Pismo Ŝwiňte to ksiňga, kt·ra m·wi do nas i o nas. To nieprawda, Ũe spisana przed 

dwoma, trzema tysiŃcami lat kierowana byğa tylko do tamtych ludzi, Ũe uwzglňdniağa 

tematykň interesujŃcŃ ·wczesnych ŧyd·w. 

DziŜ czerpiemy z niej r·wnieŨ, pijemy z tego samego Ŧr·dğa Objawienia. Pan B·g 

objawia siň nam, przyjmuje nas jako syn·w i c·rki. Posyğa swoje sğowo do nas, tak jak posğağ 

je do Abrahama, MojŨesza, Apostoğ·w, aby objawiĺ siň, przemieniĺ nas, stworzyĺ z nas Lud 

BoŨy. Sğowo Boga nie jest puste czy sğabe, ono daje Ũycie, przemienia Ũycie. 

Jednak wielu ludziom Pismo Ŝw. wydaje siň niepotrzebne do Ũycia i wiary. WierzŃ w 

Chrystusa nie wiedzŃc, kim On naprawdň jest. Na ich wiedzň o Bogu skğada siň kilka prawd 

katechizmowych i kilka nie powiŃzanych ze sobŃ opowiadaŒ ewangelicznych. MoŨna 

zaryzykowaĺ stwierdzenie, Ũe szerokie rzesze katolik·w wierzŃ w Chrystusa nie znajŃc Pisma 

Ŝwiňtego. 

Codzienna lektura Biblii zmusza do konfrontacji swego Ũycia z naukŃ BoŨŃ. Niechňĺ 

czğowieka do codziennego czytania Pisma Ŝw. jest najczňŜciej wynikiem lenistwa, kt·rego 

przyczynŃ jest lňk przed konfrontacjŃ z prawdŃ Boga. 

Pan Jezus m·wi: ĂBğogosğawieni, kt·rzy sğuchajŃ sğowa BoŨego i zachowujŃ jeò. Gdy 

sğucham sğowa BoŨego gğoszonego w czasie mszy Ŝwiňtej, gdy sam codziennie czytam Pismo 

Ŝwiňte i wierzň, Ũe to sam B·g przemawia do mnie, Ũe czegoŜ mnie uczy, czegoŜ ode mnie 

oczekuje, czegoŜ ŨŃda, gdy jestem posğuszny woli BoŨej, kt·rŃ objawia Pismo Ŝwiňte, wtedy 

mogň byĺ przemieniony na wz·r Boga, stajň siň podobny do Jezusa Chrystusa, stajň siň w 

peğni czğowiekiem. 

ĂNieznajomoŜĺ Pisma Ŝwiňtego jest nieznajomoŜciŃ Chrystusaò ï mawiağ Ŝw. 

Hieronim. Dlatego dziŜ m·dlmy siň: 

ĂPanie Jezu, jestem sğabym, grzesznym czğowiekiem, nie potrafiň poradziĺ sobie z 

wieloma trudnoŜciami i kğopotami. Wierzň, Ũe Ty mi pomoŨesz, udzielisz wskaz·wek. 

Dlatego chcň od dzisiaj codziennie spotykaĺ siň z TobŃ obecnym w sğowach Pisma Ŝw. Chcň 

siň przyglŃdaĺ Tobie, bo chcň byĺ do Ciebie podobny, chcň Ciň naŜladowaĺò. 

Wtedy nasze Ũycie stanie siň wspaniağe. 

Jezus Chrystus, kt·ry umarğ za nasze grzechy i zmartwychwstağ, kt·ry przemawia do 

nas z kart Pisma Ŝwiňtego, przekazuje nam w swoim sğowie najwiňkszŃ wartoŜĺ, najwiňkszy 

skarb. Ludzkiej, kruchej egzystencji, czğowiekowi, kt·ry z peğnŃ ŜwiadomoŜciŃ zdŃŨa do 

Ŝmierci, Chrystus m·wi: zaufaj, miej nadziejň! Moja miğoŜĺ przybita do krzyŨa 

przeprowadziğa Ciň na drugi brzeg, do kr·lestwa mego Ojca. Codziennie, gdy wsğuchamy siň 

w sğowo BoŨe, bňdziemy sğyszeĺ DobrŃ Nowinň, kt·ra nie przestanie rozbrzmiewaĺ. I 

bňdziemy Ũyĺ w radoŜci i nadziei, wierzŃc Chrystusowi i Jego Ewangelii. 

 

Wprowadzenie do Ŝwiadectwa 

Sğowo BoŨe, usğyszane i przyjňte z wiarŃ, ma moc przemiany naszego serca. N. i N. 

chcŃ wobec nas zaŜwiadczyĺ o tej przemianie, jakiej Chrystus dokonağ w ich Ũyciu. StanŃ 

przed nami z bojaŦniŃ i drŨeniem, ale i z ufnoŜciŃ, Ũe B·g doda mocy kaŨdemu ich sğowu, aby 

Jego chwağa objawiğa siň tutaj, aby stağ siň nam jeszcze bliŨszy. 
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Wprowadzenie do czytania sğowa BoŨego 

Ăświatğo przyszğo na Ŝwiat, lecz ludzie bardziej umiğowali ciemnoŜĺ aniŨeli Ŝwiatğo: 

bo zğe byğy ich uczynki. KaŨdy bowiem, kto siň dopuszcza nieprawoŜci, nienawidzi Ŝwiatğa i 

nie zbliŨa siň do Ŝwiatğa, aby nie potňpiono jego uczynk·w. Kto speğnia wymagania prawdy, 

zbliŨa siň do Ŝwiatğa, aby siň okazağo, Ũe jego uczynki sŃ dokonane w Boguò (J 3, 19-21). 

światğo Ŝwiec towarzyszŃcych procesji z ksiňgŃ Pisma Ŝw., zaczerpniňte z pğomienia 

paschağu ï znaku ŜwiatğoŜci Chrystusa, niech przypomina, Ũe tylko w Ŝwietle Sğowa BoŨego 

moŨemy poznaĺ prawdň o swojej grzesznoŜci i o miğosierdziu Boga. 

PowstaŒmy, aby przyjŃĺ DobrŃ Nowinň. 

 

Wprowadzenie do modlitwy 

OdpowiedziŃ na to, co juŨ usğyszeliŜmy i przygotowaniem do dalszego odczytywania 

Ewangelii z ekranu niech bňdzie nasza wsp·lna modlitwa. 

 

Zaproszenie do grup 

Przed chwilŃ usğyszeliŜmy skierowane do nas wezwanie. Niech kaŨdy wsğucha siň w 

to, co dzieje siň w jego sercu. JeŨeli ktoŜ odczuwa pragnienie, by odpowiedzieĺ w nowy, inny 

spos·b na wezwanie Chrystusa, to niech pozostanie jeszcze w koŜciele. Jeszcze przez chwilň 

porozmawiamy, pomodlimy siň. Wszystkim tym osobom proponujemy wğŃczenie siň do 

grupy ludzi, kt·rzy naprawdň wierzŃ, spotykajŃ siň ze sobŃ, by wsp·lnie modliĺ siň, czytaĺ 

Pismo Ŝwiňte i wspieraĺ w codziennych troskach. 

Do powstania w parafii takich grup chrzeŜcijan zmierza ewangelizacja. Mağe grupy 

chrzeŜcijan ŨyjŃcych prawdziwie EwangeliŃ, bezgranicznie ufajŃcych Panu, wspomagajŃcych 

siň wzajemnie w swych dŃŨeniach przyczyniajŃ siň do oŨywienia i odnowienia parafii. 

JeŨeli komuŜ trudno jest zdecydowaĺ siň dzisiaj, moŨe to uczyniĺ jutro lub pojutrze. 

Jutro w czasie sakramentu pojednania tu na stopniach oğtarza bňdzie wystawiony 

krzyŨ. Przy tym krzyŨu kaŨdy, kto chce wğŃczyĺ siň w grupň uczni·w Chrystusa, bňdzie m·gğ 

zğoŨyĺ kartkň ze swoim imieniem, nazwiskiem i adresem. 

I jeszcze jedno wezwanie. Pan Jezus chce zbawiĺ wszystkich ludzi w naszej parafii. 

Niech wiňc jutro kaŨdy z nas przyprowadzi kogoŜ ze sobŃ. Niech jak najwiňcej ludzi usğyszy 

na nowo Ewangeliň Jezusa Chrystusa. 

Do IV dnia (Ŝroda) 

B·g wierny miğoŜci posyğa swego Syna ï Zbawiciela i PoŜrednika 

 

Wprowadzenie do procesji wejŜcia 

W procesji wejŜcia ï podobnie jak w poprzednie dni ï wniesiony zostanie krzyŨ ï 

znak zbawienia, paschağ ï symbol zwyciňstwa Chrystusa nad grzechem i jego konsekwencjŃ ï 

ŜmierciŃ, wniesiona teŨ zostanie ksiňga Pisma Ŝw. zawierajŃca sğowa radosnej wieŜci o 

BoŨym miğosierdziu. WstaŒmy.  

 

Powitanie 

MiğoŜĺ Boga Ojcaé 

I zn·w gromadzi nas tutaj nieskoŒczona MiğoŜĺ BoŨa. Burzy ona wszelkie mury 

nieufnoŜci i nieprzyjaŦni tworzŃc z nas jednŃ rodzinň dzieci Boga. Jako dzieci jednego Ojca 

podajmy sobie rňce i cieszŃc siň swojŃ obecnoŜciŃ powiedzmy sobie, wzajemnie: ĂDobrze, Ũe 
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jesteŜò. 

Dzisiaj w szczeg·lny spos·b doŜwiadczymy BoŨej MiğoŜci. DziŜ B·g ï dobry i 

miğosierny Ojciec ï chce nam w znaku sakramentu pojednania powiedzieĺ, iŨ akceptuje nas 

ze wszystkimi sğaboŜciami, wadami i niewiernoŜciami, i udzieliĺ nam mocy do odpowiedzi 

miğoŜciŃ na Jego MiğoŜĺ. 

Za chwilň postaramy siň jeszcze raz uŜwiadomiĺ sobie, czym jest sakrament 

pojednania w Ũyciu chrzeŜcijanina. Nastňpnie po odczytaniu Ewangelii i po orňdziu 

przeprowadzimy rachunek sumienia. Po nim kapğani udadzŃ siň do konfesjonağ·w, by daĺ 

kaŨdemu z nas moŨliwoŜĺ spotkania siň z Bogiem przebaczajŃcym. 

Na koniec podziňkujemy Bogu wsp·lnie za wszystkie udzielone nam ğaski. 

 

Wprowadzenie do zapalenia paschağu 

Naszemu spotkaniu ï jak co dzieŒ ï towarzyszyĺ bňdzie pğonŃcy paschağ. Niechaj 

dzisiaj przypomina nam o tym, Ũe Chrystus umierajŃc i zmartwychwstajŃc zwyciňŨyğ 

wszelkie zğo i Ũe nieustannie udziela nam mocy do wychodzenia z ciemnoŜci ku Ŝwiatğu, z 

niewoli grzechu ku wolnoŜci dzieci BoŨych. 

 

Pouczenie: Istota i wsp·lnotowy wymiar sakramentu pojednania 

Jezus Chrystus, kt·ry zostağ umňczony i ukrzyŨowany, zmartwychwstağ i pozostağ z 

nami; i bňdzie z nami aŨ do skoŒczenia Ŝwiata. Zawsze moŨemy Go spotkaĺ w sakramentach, 

gdy tylko z wiarŃ do nich przystňpujemy. 

DziŜ mamy przeŨyĺ wsp·lnie sakrament pojednania, kt·ry Pan Jezus, Dobry Pasterz i 

najlepszy psycholog, ustanowiğ, byŜmy mogli przyjŜĺ do Niego i wyznaĺ przed Nim to 

wszystko, nad czym w swoim Ũyciu nie moŨna przejŜĺ obojňtnie ï cağŃ swojŃ sğaboŜĺ i 

grzesznoŜĺ, kt·ra domaga siň uleczenia i przebaczenia. 

Gdy z wiarŃ podchodzň do konfesjonağu, nie muszň myŜleĺ o kapğanie ï czğowieku, 

kt·ry nie wiadomo co mi powie, co sobie o mnie pomyŜli. Wtedy myŜlň o Chrystusie, kt·rego 

kapğan reprezentuje, i cieszň siň ze spotkania z Nim, mam nadziejň otrzymania przebaczenia i 

nowej, dobrej woli i siğy do zmiany Ũycia. Nie muszň zbyt dğugo zatrzymywaĺ siň nad swoim 

grzechem, kt·ry jest ludzkŃ rzeczŃ. MyŜlň o ğasce i miğoŜci, jakŃ po wyznaniu grzech·w 

otrzymam od mojego Pana, kt·ry przez swojŃ Ŝmierĺ zwyciňŨyğ grzech i wyjednağ mi 

przebaczenie. 

Przebaczenia nie muszň wiňc zdobywaĺ, nie muszň zasğugiwaĺ na nie. Otrzymam go 

tyle, na ile siň na nie otworzň. Im bardziej uznam siň za grzesznika, im bardziej bňdň bolağ 

nad swoim brakiem miğoŜci, nad swojŃ niewiernoŜciŃ, tym wiňcej skorzystam z ğaski 

odkupienia. Pan Jezus na krzyŨu odkupiğ kaŨdy m·j grzech, chce jednak, abym oddağ Mu go z 

wğasnej woli i odpuszcza mi te grzechy, kt·re przed Nim wyznajň. 

SpowiedŦ jest bowiem tajemniczŃ wymianŃ ï ja oddajň Jezusowi grzechy, On daje mi 

cağe swoje odkupienie. 

To przyjňcie zbawienia, odrzucenie grzechu i poddanie Ũycia Jezusowi Chrystusowi 

nie moŨe byĺ jednorazowe, nie dokonuje siň ostatecznie. Muszň ciŃgle ponawiaĺ sw·j wyb·r, 

wracaĺ przez sakrament pojednania do Ŧr·değ chrztu, gdzie zostağem przyjňty do rodziny 

dzieci BoŨych. 

Trzeba teŨ, Ũebym pamiňtağ, Ũe grzech nie jest tylko mojŃ prywatnŃ sprawŃ. NaleŨň do 

Ciağa, kt·re cağe cierpi, gdy cierpi jeden czğonek. Dlatego tak nas bolŃ grzechy ludzi, kt·rzy 

chociaŨ przyznajŃ siň do chrzeŜcijaŒstwa, nie chcŃ pokutowaĺ. Wsp·lnota, w kt·rŃ m·j 

grzech godzi, ma prawo widzieĺ mojŃ pokutň, m·j powr·t do Boga i odnowienie miğoŜci, 
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moje Ũycie wedğug niej. 

Sob·r WatykaŒski II dokonağ odnowy obrzňdu sakramentu pokuty. JednŃ z nowych 

form sprawowania go jest obrzňd pojednania wielu penitent·w ze spowiedziŃ i 

rozgrzeszeniem indywidualnym. Jest to wiňc ten sam, nie tracŃcy nic ze swojej dyskrecji 

sakrament, do kt·rego przystňpujemy indywidualnie, jednak przeŨywane wsp·lnie 

naboŨeŒstwo pojednania pozwala dostrzec, Ũe Ũyjemy we wsp·lnocie grzesznik·w i Ũe sami 

nimi jesteŜmy. Wsp·lnie wiňc, przez modlitwň i sğuchanie Sğowa BoŨego, przygotowujemy 

siň do indywidualnej spowiedzi, a po niej znowu wsp·lnie uwielbiamy BoŨe miğosierdzie. 

Ten wsp·lnotowy akcent ma nam uŜwiadomiĺ, Ũe nie tylko kaŨdemu z nas z osobna B·g 

odpuŜciğ grzechy, ale oczyŜciğ i odnowiğ nas jako wsp·lnotň. 

Odnowa obrzňdu sakramentu pojednania wyraŦnie podkreŜla, Ũe jest to miejsce 

spotkania i dialogu z Chrystusem. Dialog polega na tym, Ũe B·g m·wi do czğowieka przez 

swoje Sğowo i kapğana, kt·ry pomaga w wyznaniu grzech·w, napomina, przypomina o BoŨej 

miğoŜci i czeka na odpowiedŦ ze strony czğowieka, jakŃ ma byĺ jego Ũal. Czğowiek Ũağuje juŨ 

przed spotkaniem z Chrystusem w sakramencie, jednak w czasie spowiedzi daje wyraz 

swojemu Ũalowi, bo przecieŨ tutaj spotyka siň z Chrystusem niejako w cztery oczy. Dalszy 

ciŃg dialogu to wypowiedzenie przez kapğana formuğy rozgrzeszenia, podkreŜlajŃcej rolň 

KoŜcioğa w jego udzielaniu, i odpowiedzi penitenta ĂAmenò, kt·ra oznacza, Ũe przyjmuje on 

przebaczenie i pragnie zjednoczenia z Bogiem. 

Wysğawianie Boga w Jego miğosierdziu, to nie koniec dialogu. Cağe nasze Ũycie, nowe 

i przemienione, ma staĺ siň odpowiedziŃ na miğosiernŃ miğoŜĺ naszego Pana. 

 

Wprowadzenie do czytania sğowa BoŨego 

KoŜci·ğ nieustannie gğosi sğowo BoŨe, kt·re dziağa skutecznie siňgajŃc w gğŃb serca 

czğowieka, wstrzŃsajŃc nim. W tym sğowie Jezus Chrystus objawia siň i otwiera nas na Boga, 

czyni nas podatnymi na przemianň, jakiej chce w nas dokonaĺ. 

światğo Ŝwiec towarzyszŃcych czytaniu sğowa BoŨego niech nam przypomina, Ũe 

sğowo przyjňte wiarŃ uzdolni nas do przemiany Ũycia, do przejŜcia z ciemnoŜci grzechu do 

Ũycia z Chrystusem ï światğoŜciŃ Ŝwiata. 

Do V dnia (Czwartek) 

Przyjňcie zbawienia domaga siň cağkowitego poddania Ũycia Chrystusowi 

 

Wprowadzenie do procesji wejŜcia 

Uczta eucharystyczna to szczytowe spotkanie wsp·lnoty wierzŃcych. Pan Jezus jest w 

nim obecny w szczeg·lny spos·b ze SwojŃ KrwiŃ i Ciağem pod postaciami wina i chleba. 

W procesji zostanŃ wniesione inne znaki Jego obecnoŜci poŜr·d nas: krzyŨ, paschağ, 

ksiňga Sğowa BoŨego. W procesji wejdzie teŨ kapğan, kt·ry jest znakiem Chrystusa w takim 

stopniu, Ũe gdy sprawuje Ofiarň, staje siň toŨsamy z Chrystusem. 

DoceniajŃc godnoŜĺ tego spotkania wstaŒmy i wsp·lnym Ŝpiewem wyraŦmy naszŃ 

radoŜĺ z uczestnictwa w nim i gotowoŜĺ na spotkanie z Chrystusem. 

 

Wprowadzenie do mszy Ŝw. 

Nietrudno jest zrozumieĺ radoŜĺ, kt·rej przedmiotem jest coŜ widzialnego: jakaŜ rzecz 

czy sytuacja. Tymczasem przedmiot radoŜci chrzeŜcijaŒskiej jest zupeğnie inny. Jest nim sam 

B·g, kt·ry zbliŨa siň do nas w Jezusie Chrystusie. Nasza radoŜĺ jest darem 

zmartwychwstağego Chrystusa. Spotykamy siň z Nim w kaŨdej mszy Ŝw. Jest to wielka ğaska 



74 | S t r o n a 

ï dar BoŨy, kt·ry otrzymujemy na znak, Ũe jesteŜmy kochani. 

Ofiara mszy Ŝw. daje nam udziağ w Ŝmierci Chrystusa ï w tajemnicy krzyŨa, kt·rŃ 

uobecniajŃ Ciağo i Krew za nas wydane. Ale gdyby Jezus nie zmartwychwstağ, Jego ofiara nie 

posiadağaby swojej skutecznoŜci: byğaby jedynie faktem z przeszğoŜci, obecnym co najwyŨej 

we wspomnieniu. Tymczasem nasz Pan Ũyje i dziağa, przyğŃczajŃc nas ciŃgle na nowo do 

owego aktu peğnego i ostatecznego oddania siň Ojcu. Bňdzie to trwaĺ tak dğugo, aŨ 

przemienimy siň cağkowicie na Jego obraz i podobieŒstwo. Dokonaĺ siň to moŨe jednak tylko 

dziňki Jego mocy. Chrystus udziela jej nam poprzez swoje sğowo i przez komuniň Ŝw. 

W sğowie BoŨym moŨemy poznawaĺ Boga i Jego wolň wzglňdem nas, jeŨeli tylko 

zechcemy je odczytywaĺ i przyjmowaĺ jako skierowane bezpoŜrednio do nas. 

W komunii Ŝw. Jezus daje siň nam na pokarm. Sam nazywa siebie naszym chlebem. 

Nie jest to tylko przenoŜnia. Skoro nikt nie wŃtpi, Ũe spoŨywanie chleba utrzymuje nas przy 

Ũyciu, to o ileŨ bardziej Ũyciodajna jest nasza Komunia, nasze ğŃczenie siň z Chrystusem. 

KaŨdego dnia przygotowuje On dla nas ucztň, zaprasza do swego stoğu i ofiarowuje nam w 

darze samego siebie. Staje siň naszym powszednim chlebem. 

Msza Ŝw. jest wiňc ŜciŜle zespolona z naszym codziennym Ũyciem. PrzyjŜcie do 

koŜcioğa wymaga od nas oderwania siň od naszych prac i zajňĺ, a takŨe od naszych bliskich. 

W rzeczywistoŜci to oderwanie siň jest tylko zewnňtrzne. Wszystko bowiem, czym Ũyjemy, 

jest tutaj z nami w naszych modlitwach, a Chrystus, kt·rego we mszy Ŝw. spotykamy, 

towarzyszy nam wszňdzie, dokŃd siň udajemy. 

ProŜmy wiňc Chrystusa Pana, aby oczyŜciğ nas z tego wszystkiego, co nas jeszcze od 

Niego oddziela i przygotowağ nasze serca na peğne zjednoczenie z Nim. 

 

Wprowadzenie do liturgii sğowa 

Nasze stopniowe zbliŨanie siň do Chrystusa, dokonujŃce siň w kaŨdej mszy Ŝw., 

odsğania coraz to nowe rysy Jego postaci. Wyğania siň stŃd obraz, kt·ry nieustannie pogğňbia 

siň i ubogaca, bo jest czymŜ wiňcej niŨ tylko tworem naszej wyobraŦni. 

Jest to obraz Pana, kt·ry Ũyje i ksztağtuje nas z kaŨdŃ chwilŃ na swoje podobieŒstwo. 

Pod Jego dziağaniem my sami stajemy siň Chrystusowi, stajemy siň Ũywym obrazem Pana. 

ZbliŨamy siň do Chrystusa, kt·ry teraz przychodzi do nas w swoim sğowie. 

WsğuchujŃc siň w nie zrozumiemy, jak bardzo Chrystus jest nam potrzebny i jak bardzo 

oczekuje naszego trwania przy Nim. 

 

Modlitwa powszechna 

1. M·dlmy siň za wszystkich, kt·rzy przez chrzest zostali wğŃczeni w KoŜci·ğ Ŝwiňty ï 

mistyczne Ciağo Chrystusa, aby byli na ziemi Jego Ŝwiatğem. 

2. M·dlmy siň za Ojca świňtego, wszystkich biskup·w i kapğan·w, kt·rym w szczeg·lny 

spos·b zostağa powierzona misja gğoszenia Ewangelii, aby peğnili jŃ w mocy Ducha 

świňtego. 

3. M·dlmy siň za dzieğo wielkiej ewangelizacji w naszej OjczyŦnie, aby gğoszone i 

przyjmowane orňdzie BoŨej miğoŜci przemieniağo oblicze naszej ziemi. 

4. M·dlmy siň za naszŃ parafiň, aby wszyscy jej czğonkowie wğŃczyli siň Ŝwiadomie w 

budowanie wsp·lnoty KoŜcioğa. 

5. M·dlmy siň za tych, kt·rzy uznali Chrystusa swoim Panem i Zbawicielem, aby Ũyli w 

coraz gğňbszej jednoŜci z Nim. 

6. M·dlmy siň o wzrost naszej miğoŜci, abyŜmy nie ustawali w gğoszeniu Dobrej Nowiny 

wszystkim, kt·rzy na niŃ czekajŃ. 
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Wprowadzanie do procesji z darami 

Procesja z darami, kt·rej za chwilň bňdziemy Ŝwiadkami to wyraz braterskiej miğoŜci 

ludzi. WğaŜnie wyraziliŜmy tň miğoŜĺ w modlitwie, a teraz chciejmy jŃ objawiĺ w czynie. 

PoczŃtki procesji z darami siňgajŃ czas·w apostolskich. W Dziejach Apostolskich 

czytamy: ĂJeden duch i jedno serce oŨywiağy wszystkich wierzŃcych. ŧaden nie nazywağ 

swoim tego, co posiadağ, ale wszystko mieli wsp·lne. Nikt z nich nie cierpiağ niedostatku, bo 

wğaŜciciele p·l albo dom·w sprzedawali je i przynosili pieniŃdze (uzyskane) ze sprzedaŨy i 

skğadali je u st·p Apostoğ·wò (4, 32.34-35). PozostağoŜciŃ tego zwyczaju jest zbieranie 

skğadki. Jest ono okazjŃ do dzielenia siň z potrzebujŃcymi, a takŨe do zğoŨenia daru na rzecz 

wsp·lnoty KoŜcioğa. 

W odnowionej liturgii po Soborze WatykaŒskim II przywr·cono procesjň z darami dla 

podkreŜlenia wsp·ğodpowiedzialnoŜci i troski wszystkich wierzŃcych o cağy KoŜci·ğ. 

 

Wprowadzanie do znaku pokoju 

Za chwilň do naszych serc przyjdzie Pan Jezus, aby nas jak najŜciŜlej ze sobŃ 

zjednoczyĺ. WejdŦmy z Nim w peğnŃ komuniň, zjednoczenie. W naszym sercu zagoŜci pok·j, 

jakiego Ŝwiat daĺ nie moŨe. JuŨ teraz chciejmy siň podzieliĺ tym pokojem, aby mieĺ go jak 

najwiňcej, gdyŨ prawo miğoŜci i pokoju jest takie: im wiňcej rozdajesz, tym wiňcej posiadasz. 

PrzekaŨmy zatem znak pokoju wszystkim bňdŃcym w zasiňgu naszych rŃk i 

spojrzenia. 

 

Wprowadzanie do procesji komunijnej 

Lud BoŨy to lud pielgrzymujŃcy. ŧycie doczesne jest dla ludzi wierzŃcych tylko 

etapem przejŜciowym, jest drogŃ wiodŃcŃ do wsp·lnoty z Bogiem. Pan Jezus samego siebie 

dağ na pokarm, abyŜmy nie ustali w drodze. Procesja komunijna, w kt·rej bňdziemy 

uczestniczyĺ, jest dla nas przypomnieniem, Ũe nasze Ũycie jest pielgrzymowaniem. 

 

Wprowadzanie do Ŝpiewu uwielbienia 

Przez wiarň i miğoŜĺ moŨemy spotkaĺ Tego, kt·ry prawdziwie jest w nas i wszedğ w 

nasze Ũycie tak, Ũe moŨemy za Ŝw. Pawğem powiedzieĺ: ĂTeraz juŨ nie ja Ũyjň, Ũyje we mnie 

Chrystusò. On daje siň nam bez zastrzeŨeŒ, wprowadzajŃc nas w miğoŜĺ Tr·jcy świňtej. 

Uwielbiajmy tň miğoŜĺ Boga Ojca, Syna i Ducha świňtego. W wyciŃgniňtych dğoniach 

zğ·Ũmy Mu nasze Ũycie tak jak On, bez zastrzeŨeŒ, by nas m·gğ przemieniĺ w nieustannŃ 

pieŜŒ uwielbienia. 

II  

MAĞA EWANGELIZACJA 

1. Wskazania programowe 

A. Og·lne wprowadzenie dla moderatora i zespoğu prowadzŃcego 

1. Przez mağŃ ewangelizacjň naleŨy rozumieĺ program przygotowania poszerzonego 

zespoğu ewangelizacyjnego do ewangelizacji lokalnej (parafialnej) przeprowadzanej w 

ramach planu wielkiej ewangelizacji Ad Christum Redemptorem zgodnie ze wskazaniami II 

czňŜci podrňcznika. 
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2. Mağa ewangelizacja (ME) powinna siň odbyĺ w sz·stym tygodniu przed rekolekcjami 

z filmem ĂJezusò (przed tygodniem ewangelizacyjnym), w dniach od Ŝrody wieczorem do 

niedzieli wğŃcznie. 

3. ME jest wzorowana na programie oazy rekolekcyjnej animator·w ewangelizacji 

(ORAE) i moŨe byĺ uwaŨana za odmianň czy jeden z wariant·w tego programu. Program 

ORAE jest programem rekolekcji zamkniňtych, odbywajŃcych siň w warunkach 

odosobnienia, z udziağem uczestnik·w w peğnym wymiarze czasowym 4 dni, program ME 

natomiast jest programem rekolekcji otwartych, gdzie uczestnicy poŜwiňcajŃ pewnŃ iloŜĺ 

godzin wieczorami przez kilka dni oraz jednŃ niedzielň. Obie formy rekolekcji sğuŨŃ jednak 

temu samemu celowi i zawierajŃ te same elementy treŜciowe i metodyczne. 

4. ME przeprowadza zasadniczo moderator rejonowy ze swoim zespoğem (RDEW). 

JeŨeli jednak moderator lokalny jest przygotowany do przeprowadzenia ME i ma w lokalnej 

diakonii ewangelizacji kilka os·b przygotowanych (tzn. po OAWE lub ORAE) to moŨe sam 

przeprowadziĺ ME w cağoŜci lub w czňŜci. 

5. MağŃ ewangelizacjň w parafii lub innym Ŝrodowisku poprzedza przygotowanie 

lokalnej diakonii ewangelizacji oraz werbowanie kandydat·w do poszerzonego zespoğu przez 

rozmowy indywidualne lub ewangelizacjň wstňpnŃ (o czym byğa mowa w rozdziale II i III 

czňŜci II podrňcznika oraz powyŨej w czňŜci III). 

6. Uczestnikami ME sŃ: 

a) zesp·ğ prowadzŃcy rekolekcje zğoŨony z czğonk·w RDEW i LDE, kt·rzy 

uczestniczyli juŨ wczeŜniej w OAWE lub ORAE; 

b) inni czğonkowie zespoğu LDE wprowadzeni juŨ w swoje diakonie; 

c) kandydaci do poszerzonego zespoğu LDE zachňceni posğyszanym z ambony 

ogğoszeniem bŃdŦ w czasie rozm·w indywidualnych; 

Uczestnicy wymienieni w a) i b) peğniŃ funkcje animator·w ME prowadzŃc zajňcia w 

grupach i dajŃc Ŝwiadectwo swojŃ postawŃ i modlitwŃ. 

7. Gğ·wnym zadaniem ME jest doprowadzenie wszystkich uczestnik·w do osobowego 

kontaktu w wierze z Chrystusem oraz wzbudzenie w nich pragnienia zbliŨania innych do 

Chrystusa przez ofiarnŃ sğuŨbň w dziele ewangelizacji. 

8. Zadaniem szczeg·lnym ME jest przygotowanie uczestnik·w do bezpoŜredniego 

zaangaŨowania siň w akcjň zachňcania ludzi (przez osobiste kontakty i rozmowy) do 

uczestnictwa w rekolekcjach ewangelizacyjnych oraz do podjňcia studium biblijnego (4 + 8 

spotkaŒ poewangelizacyjnych w grupach) z tymi spoŜr·d uczestnik·w rekolekcji, kt·rzy 

wyraŨŃ pragnienie dalszego wzrastania w Chrystusie. 

9. Program ME zawiera: 

a) pouczenia (5), kt·rych celem jest zapoznanie uczestnik·w z planem wielkiej 

ewangelizacji Ad Christum Redemptorem i jego realizacjŃ na szczeblu 

rejonowym i lokalnym (na podstawie czňŜci I i II tego podrňcznika); 

b) konferencje (5), kt·rych celem jest przekazanie uczestnikom podstawowych 

prawd ewangelizacyjnych i rozbudzenie ducha ewangelizacyjnego; 

c) seminaria (5), kt·rych celem jest wprowadzenie w metodň pracy 

ewangelizacyjnej, szczeg·lnie w metodň studium biblijnego w grupach 

poewangelizacyjnych; 

d) naboŨeŒstwa i modlitwy, kt·rych celem jest przeŨycie osobistego kontaktu z 

Chrystusem ï Zbawicielem; 

e) projekcjň filmu ĂJezusò. 

10. ME powinna przebiegaĺ w atmosferze modlitwy, radoŜci i przeŨywania wsp·lnoty. W 
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przygotowaniu do niej szczeg·lny nacisk naleŨy poğoŨyĺ na stworzenie zaplecza modlitwy. 

11. ME w cağym planie ewangelizacji w parafii odgrywa kluczowŃ rolň i samo jej 

przeprowadzenie jest juŨ wielkim owocem tej ewangelizacji. 

B. Program 

Elementy programu mağej ewangelizacji: 

1. Pouczenia 

kt·rych celem jest wprowadzenie w podstawowe pojňcia i zasady oraz w strategiň i 

metodň wielkiej ewangelizacji wedğug planu Ad Christum Redemptorem. 

 

Tematy poszczeg·lnych pouczeŒ mogŃ byĺ nastňpujŃce: 

a) Co to jest ewangelizacja i dlaczego jest ona konieczna? 

b) Ad Christum Redemptorem. Plan i strategia wielkiej ewangelizacji. 

c) Pojňcie i funkcja rejonu w ramach wielkiej ewangelizacji. 

d) Strategia ewangelizacji lokalnej w okresie preewangelizacji. 

e) TydzieŒ ewangelizacyjny i okres poewangelizacji. 

 

Poprzez pouczenia przekazuje siň wiňc uczestnikom ME cağoŜciowŃ wizjň ewangelizacji 

(w koncentrycznych krňgach: od wizji globalnej ï og·lnokoŜcielnej, poprzez 

og·lnonarodowŃ, rejonowŃ aŨ do lokalnej), w celu rozbudzenia ich zainteresowania i 

zapağu dla tej sprawy oraz przedstawienia ich miejsca i zadania w realizacji tej wizji. 

 

2. Konferencje 

kt·rych celem jest wprowadzenie w ducha ewangelizacji i rozbudzenie wğaŜciwych 

postaw wewnňtrznych, potrzebnych animatorom ewangelizacji. 

 

Tematy konferencji sŃ nastňpujŃce: 

a) Wiara w BoŨŃ miğoŜĺ i przebaczenie. 

b) Wiara a napeğnienie Duchem świňtym. 

c) Wiara a postňpowanie w Duchu świňtym. 

d) Wiara a Ŝwiadczenie w Duchu świňtym. 

e) Nasz udziağ w realizacji wielkiego nakazu misyjnego Chrystusa. 

(Teksty konferencji znajdujŃ siň na stronach od 82 ï 112) 

 

3. Seminaria 

kt·rych celem jest praktyczne wprowadzenie w metodň pracy ewangelizacyjnej i 

poewangelizacyjnej oraz w zadania, jakie bňdŃ musieli podjŃĺ uczestnicy mağej 

ewangelizacji. Zadania te, to przede wszystkim: 

a) prowadzenie spotkaŒ biblijnych w grupach, kt·re powstanŃ w wyniku ewangelizacji 

spoŜr·d tych, kt·rzy odpowiedzŃ na wezwanie nowego przyjňcia Chrystusa przez 

wiarň, oraz 

b) zachňcanie do uczestnictwa w rekolekcjach ewangelizacyjnych poprzez ewangelizacjň 

indywidualnŃ. 

 

JeŨeli chodzi o pierwsze zadanie, to najlepiej przygotujŃ siň do tego uczestnicy przez 

zrealizowanie we wğasnym gronie czterech spotkaŒ ewangelizacyjnych nad EwangeliŃ Ŝw. 
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Ğukasza, kt·re potem bňdŃ prowadziĺ w grupach poewangelizacyjnych. Dlatego tematem 

pierwszych czterech seminari·w bňdŃ wğaŜnie tematy tych spotkaŒ, kt·re sŃ nastňpujŃce: 

a) BoŨa miğoŜĺ i BoŨy plan. 

b) BoŨa miğoŜĺ a grzech czğowieka. 

c)  Jezus Chrystus ï Jedyny Zbawca. 

d) Osobiste przyjňcie Chrystusa oraz 

e) Rozesğanie uczni·w. 

Tematami czterech seminari·w sŃ wiňc cztery podstawowe prawdy ewangelizacyjne, 

kt·re sami uczestnicy ME powinni gğňboko przeŨyĺ, aby mogli je potem ï jako animatorzy 

ewangelizacji ï przekazywaĺ innym. 

PiŃte seminarium ma bezpoŜrednio przygotowaĺ uczestnik·w do Ărozesğania 

uczni·wò, kt·re nastŃpi w czwartŃ niedzielň przed ewangelizacjŃ, po kt·rym bňdŃ odwiedzaĺ 

domy i mieszkania, by zapraszaĺ mieszkaŒc·w na ewangelizacjň z filmem ĂJezusò i 

prowadziĺ rozmowy ewangelizacyjne. 

 

Opr·cz przedstawionych powyŨej element·w realizowanych kaŨdego dnia, program ME 

zawiera jeszcze: 

- celebracjň sakramentu pojednania, 

- Eucharystiň, 

- projekcjň filmu ĂJezusò 

- i naboŨeŒstwo rozesğania z godzinŃ Ŝwiadectwa (kt·re uczestnicy przeŨywajŃ tylko raz 

w czasie cağej ME). 

C. Szczeg·ğowy plan kolejnych dni 

Pierwszy dzieŒ: Ŝroda 

Uwaga wstňpna: 

W tym dniu i w dw·ch nastňpnych (w czwartek i w piŃtek) mağa ewangelizacja 

odbywa siň w godzinach wieczornych, po pracy zawodowej lub innych zajňciach; w szkole, 

na uniwersytecie itp. Zajmie ona codziennie trzy godziny czasu. W Ũadnym wypadku nie 

moŨna przekroczyĺ tych granic. RozpoczŃĺ naleŨy najp·Ŧniej o godz. 19.00. 

Tam jednak, gdzie warunki na to pozwalajŃ i odpowiada to wszystkim uczestnikom, 

moŨna godzinň rozpoczňcia przyspieszyĺ (18.30, 18.00 albo nawet 17.00 w warunkach 

wiejskich). 

W naszych warunkach ludzie czňsto sŃ przyzwyczajeni do takich kilka godzin 

trwajŃcych spotkaŒ wieczornych, np. ci, kt·rzy uczňszczali do szk·ğ wieczorowych, na 

r·Ũnego typu studia zaoczne itp. Przy odpowiedniej zachňcie zdobňdŃ siň z pewnoŜciŃ na ten 

trud dla dzieğa ewangelizacji. 

LiczŃc siň ze zmňczeniem ludzi po cağodziennej pracy naleŨy jednak zajňcia 

uksztağtowaĺ Ũywo i sprňŨyŜcie, przestrzegajŃc punktualnoŜci i dbajŃc o odpowiednie 

Ăprzerywnikiò gğ·wnie w formie piosenek. Animator muzyczny z gitarŃ lub innym 

instrumentem powinien zawsze wchodziĺ w skğad zespoğu prowadzŃcego. WaŨne jest 

r·wnieŨ, aby nie nuŨyĺ sğuchaczy jednym prelegentem. 

W pierwszym dniu naleŨy szczeg·lnie pamiňtaĺ o serdecznym, indywidualnym 

przywitaniu przybywajŃcych. 
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Przebieg spotkania 

19.00 ï Piosenka, kr·tka modlitwa, przywitanie przybyğych, przedstawienie siň. 

19.15 ï Pouczenie 1: 

  Co to jest ewangelizacja i dlaczego jest ona konieczna? Kto jest wezwany do 

tego dzieğa? 

  (MyŜli wedğug adhortacji Pawğa VI Evangelii nuntiandi. Materiağ patrz: 

podrňcznik ĂRekolekcje ewangelizacyjneò rozdziağ I i III). 

19.45 ï Piosenka jako przerywnik. 

   Konferencja 1: 

   Wiara a BoŨa miğoŜĺ i przebaczenie (zob. cz. III, II, 2A) 

20.30 ï Przerwa. 

20.45 ï Seminarium 1: 

   BoŨa miğoŜĺ i BoŨy plan. 

 

Wskazania metodyczne 

1. Seminaria odbywajŃ siň w grupach kilku- do kilkunastoosobowych. NaleŨy dokonaĺ 

na poczŃtku podziağu na grupy biorŃc pod uwagň iloŜĺ pomieszczeŒ bňdŃcych do dyspozycji, 

liczbň animator·w oraz uczestnik·w ME. 

2. Trzeba wyjaŜniĺ uczestnikom, Ũe celem seminari·w jest przygotowanie ich do 

samodzielnego prowadzenia spotkaŒ w grupach poewangelizacyjnych tŃ samŃ metodŃ i 

wedğug tego samego programu. 

3. Spotkanie prowadzi animator z zespoğu ewangelizacyjnego (RDEW lub LDE) 

odpowiednio przygotowany. Przewiduje siň, Ũe w czasie realizowania programu oŜmiu 

spotkaŒ (juŨ po ME; zob. cz. II, II)  uczestnicy grupy bňdŃ je kolejno prowadziĺ, aby 

praktycznie nauczyĺ siň metody. 

4. Seminarium przebiega dokğadnie wedğug konspektu z ĂCzterech spotkaŒ nad 

EwangeliŃ Ŝw. Ğukaszaò. Konspekt powinien posiadaĺ nie tylko animator, ale kaŨdy 

uczestnik, ze wzglňdu na swoje przyszğe zadania. 

5. NaleŨy dopilnowaĺ, aby kaŨdy miağ Notatnik uczestnika oraz Ewangeliň Ŝw. Ğukasza. 

6. Spotkanie naleŨy zakoŒczyĺ modlitwŃ, bňdŃcŃ zarazem modlitwŃ wieczornŃ 

zamykajŃcŃ dzieŒ. 

7. Seminarium, ğŃcznie z modlitwŃ koŒcowŃ, w Ũadnym wypadku nie moŨe trwaĺ dğuŨej 

niŨ godzinň. 

Drugi dzieŒ: czwartek 

Przebieg spotkania 

19.00 ï Piosenka, modlitwa wstňpna, przywitanie. 

  Pouczenie 2: 

  Ad Christum Redemptorem. Plan i strategia wielkiej ewangelizacji. 

  (Materiağ patrz: Wstňp). 

19.30 ï (Piosenka jako przerywnik. Zmiana prelegenta! 

  Konferencja 2: 

  W i a ra a napeğnienie Duchem świňtym (zob. cz. III, II, 2B) 

20.15 ï Przerwa 

20.30 ï Seminarium 2: 

  BoŨa miğoŜĺ a grzech czğowieka. 
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Wskazania metodyczne: jak w dniu pierwszym. 

Trzeci dzieŒ: piŃtek 

Przebieg spotkania 

19.00 ï Piosenka, modlitwa wstňpna, przywitanie. 

  Pouczenie 3: 

  Pojňcie i funkcja rejonu w ramach wielkiej ewangelizacji. (Materiağ patrz: cz. I, I 

i V, z rozdziağu V tylko niekt·re punkty). 

19.30 ï (Piosenka jako przerywnik.) 

  Konferencja 3: 

  W i a r a a postňpowanie w Duchu świňtym (zob. cz. III, II, 2C). 

20.15 ï Przerwa. 

20.30 ï Seminarium 3: 

  BoŨa miğoŜĺ a grzech czğowieka. 

 

Wskazania metodyczne: jak w dniu pierwszym. 

Czwarty dzieŒ: sobota 

Uwagi wstňpne 

1. Tam, gdzie to jest moŨliwe, poleca siň wyjechaĺ z uczestnikami mağej ewangelizacji 

na sobotň i niedzielň do jakiegoŜ domu rekolekcyjnego, klasztoru, do innej parafii, kt·ra moŨe 

zapewniĺ nocleg i odpowiednie sale itp. JeŨeli wyjazd nie jest moŨliwy juŨ w sobotň, to 

moŨna ewentualnie wyjechaĺ w niedzielň rano, na cağy dzieŒ. 

Wyjazd taki bardzo by siň przyczyniğ do scalenia grupy i pogğňbienia przeŨycia 

rekolekcyjnego. 

2. Program podany poniŨej (na sobotň i niedzielň) bierze pod uwagň kontynuowanie ME 

na miejscu, bez wyjazdu. W razie wyjazdu naleŨy rozkğad zajňĺ w czasie odpowiednio 

zmodyfikowaĺ, z tym jednak, aby wszystkie elementy programu zostağy zrealizowane. 

3. Program sobotni jest dğuŨszy od programu poprzednich dni i przewiduje dwa elementy 

dodatkowe: celebracjň sakramentu pojednania i projekcjň pierwszej czňŜci filmu ĂJezusò. 

4. PoniewaŨ tematem czwartego seminarium jest osobiste przyjňcie Chrystusa, naleŨy 

bezwzglňdnie odbyĺ to seminarium przed celebracjŃ sakramentu pojednania. PrzeŨycie 

odpuszczenia grzech·w zwiŃzane z tŃ celebracjŃ jest bowiem uwarunkowane przez przyjňcie 

Chrystusa aktem osobistej wiary jako swego Pana i Zbawiciela. Seminarium przygotowuje 

wiňc owocne i gğňbokie przeŨycie sakramentu pojednania. 

5. Projekcjň filmu ĂJezusò poleca siň zrealizowaĺ w dw·ch czňŜciach; zapewnia to ï jak 

wykazuje doŜwiadczenie ï wiňksze korzyŜci. PierwszŃ czňŜĺ (rolka 1 i 2) poleca siň 

wyŜwietliĺ juŨ w sobotň wieczorem. 

6. DğuŨszy program sobotni i niedzielny, nawet wtedy gdy nie ğŃczy siň on z wyjazdem, 

domaga siň przygotowania wsp·lnego posiğku ï przynajmniej dwukrotnie ï w sobotň 

wieczorem i w niedzielň w poğudnie. W niedzielň naleŨy takŨe pomyŜleĺ o przygotowaniu 

koŒcowej agapy. 

 

Przebieg spotkania 

15.00 ï Piosenka, modlitwa wstňpna, przywitanie. 
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  Pouczenie 4: 

  Strategia ewangelizacji lokalnej w okresie poprzedzajŃcym rekolekcje 

ewangelizacyjne. 

  (Materiağ patrz: czňŜĺ II, III. NaleŨy zarysowaĺ zadania juŨ wykonane w ramach 

przygotowania ewangelizacji i przedstawiĺ zadania stojŃce jeszcze przed 

uczestnikami ME, zwğaszcza zwiŃzane z akcjŃ zapraszania na ewangelizacjň z 

filmem). 

15.30 ï Seminarium 4: 

  Osobiste przyjňcie Chrystusa. 

17.00 ï Celebracja sakramentu pojednania 

1. NaleŨy zaprosiĺ spowiednik·w stosownie do liczby uczestnik·w ME. Mniej 

wiňcej 1 spowiednik na 20 uczestnik·w. 

2. Celebracjň naleŨy przeprowadziĺ wedğug tekstu zawartego w podrňczniku 

ĂRekolekcje ewangelizacyjneò (zob. teŨ PN s. 61). 

3. Homilia (ğŃcznie z uwagami wstňpnymi) powinna powiŃzaĺ w ŜwiadomoŜci 

uczestnik·w biblijnŃ naukň o odpuszczeniu grzech·w z sakramentalnŃ 

praktykŃ KoŜcioğa opartŃ o tň naukň. 

18.30 ï Przerwa, posiğek. 

19.30 ï Konferencja 4: 

  W i a r a a Ŝwiadczenie w Duchu świňtym (zob. cz. III, II, 2D). 

20.30 ï Projekcja pierwszej czňŜci filmu ĂJezusò  

Uwagi metodyczne: 

1. NaleŨy zrobiĺ wprowadzenie do filmu, aby przygotowaĺ ludzi do 

wğaŜciwego odbioru (zob. cz. III, II, 5). 

2. Na zakoŒczenie naleŨy dodaĺ kilka sğ·w komentarza wskazujŃcego na 

ChrystusowŃ metodň ewangelizacji przedstawionŃ w filmie. 

ZakoŒczyĺ przypomnieniem programu nastňpnego dnia oraz Ŝpiewem ï 

modlitwŃ wieczornŃ. 

PiŃty dzieŒ: niedziela 

Uwagi wstňpne 

1. Program niedzielny przewiduje mszň Ŝw., w kt·rej ï jeŜli uczestnicy ME nie wyjechali 

do jakiegoŜ klasztoru, oŜrodka rekolekcyjnego ï powinno siň uczestniczyĺ w danej 

wsp·lnocie lokalnej. NaleŨy dŃŨyĺ do jak najstaranniejszego uksztağtowania uczestnictwa w 

tej mszy Ŝw. z aktywnym udziağem grupy ME (schola, lektorzy, modlitwa powszechna itp.). 

2. JeŜli uczestnicy nie mieszkajŃ zbyt daleko od miejsca, w kt·rym odbywajŃ siň 

ĺwiczenia, to mogŃ w czasie przerwy poğudniowej p·jŜĺ do dom·w na posiğek. W 

przeciwnym razie naleŨy pomyŜleĺ o zam·wieniu posiğku w pobliskiej restauracji. Natomiast 

wypadağoby na zakoŒczenie dnia i cağej ME urzŃdziĺ wieczorem wsp·lny posiğek w rodzaju 

agapy przyjňtej w oazach rekolekcyjnych, aby peğniej przeŨyĺ wsp·lnotň i radoŜĺ pğynŃcŃ z 

udziağu w niej. 

 

Przebieg dnia 

09.00 ï Jutrznia (wedğug tekst·w liturgicznych dnia) 

  Pouczenie 5: 

  TydzieŒ ewangelizacji i okres postewangelizacji w parafii. 
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  (Materiağ patrz: cz. II, IV i V). 

10.00 ï Eucharystia 

11.30 ï Konferencja 5: 

(lub 12.00) Nasz udziağ w realizacji wielkiego nakazu misyjnego Chrystusa. 

  Po konferencji: przerwa na posiğek poğudniowy. 

14.00 ï Seminarium 5: 

  Rozesğanie uczni·w. 

  (Konspekt ï patrz punkt 4 tego rozdziağu.) 

15.30 ï Projekcja II czňŜci filmu ĂJezusò (Mňka i zmartwychwstanie). 

17.00 ï NaboŨeŒstwo rozesğania z godzinŃ Ŝwiadectwa. Po naboŨeŒstwie agapa 

koŒcowa. 

2. Konferencje ewangelizacyjne 

A. Wiara a BoŨa miğoŜĺ i przebaczenie 

Podstawowym dla nas, przygotowujŃcych siň do ewangelizacji jest pytanie: Co to jest 

wiara? Istnieje wiele r·Ũnych poglŃd·w, wiele r·Ũnych okreŜleŒ bliskich prawdy, nie 

oddajŃcych jednak istoty rzeczy. Aby zrozumieĺ, co to jest wiara, trzeba siňgnŃĺ do Ewangelii 

i przypatrzyĺ siň ludziom, kt·rzy spotkali siň z Chrystusem, do kt·rych Chrystus kierowağ 

sğowa: òIdŦ w pokoju, twoja wiara ciň uzdrowiğaò. 

KaŨda z tych os·b przychodziğa do Chrystusa z gğňbokim przekonaniem i ufnoŜciŃ, iŨ 

znajdzie u Niego rozwiŃzanie swojego problemu. Nasze spotkanie z Chrystusem przez wiarň 

musi byĺ podobne do spotkania z Nim niewidomego, kobiety, kt·ra prowadziğa w mieŜcie 

Ũycie grzeszne, ojca, kt·rego c·rka chorowağa i zmarğa. PrzychodzŃ oni do Chrystusa 

ŨyjŃcego wŜr·d nich zupeğnie bezsilni, wiedzŃc, Ũe nikt opr·cz Niego nie moŨe im pom·c. On 

jest ich ostatniŃ nadziejŃ, dlatego woğajŃ: ĂJezusie, Synu Dawida, ulituj siň nade mnŃ!ò. 

OdpowiedŦ Chrystusa brzmi wtedy zawsze: ĂTwoje grzechy sŃ odpuszczone, idŦ w pokoju!ò. 

Gdy proszŃ Go o uzdrowienie, czyni cud, stwierdzajŃc zawsze: ĂTwoja wiara ciň uzdrowiğaò. 

DziŜ odsğania siň naszym oczom tragiczna prawda, Ũe wielu spoŜr·d chrzeŜcijan 

pojmuje wiarň podobnie jak ateiŜci. Wiara jest dla nich pewnym sŃdem intelektualny, 

pewnym stwierdzeniem o istnieniu Boga. Taka wiara nie jest wiarŃ w znaczeniu 

ewangelicznym. Nie ma ona Ũadnego wpğywu na Ũycie czğowieka. Praktyki religijne wypeğnia 

on na wszelki wypadek (bo nie wiadomo, jak tam jest po Ŝmierci), ale postňpuje tak, jak 

gdyby B·g nie miağ nic do powiedzenia w jego Ũyciu, jak gdyby sam musiağ rozwiŃzywaĺ 

wszystkie swoje problemy, jak gdyby Boga wcale nie byğo. 

Dlaczego tak jest? Gdzie szukaĺ przyczyn tej niby-wiary? 

Wielu spoŜr·d tych, kt·rzy uwaŨajŃ, iŨ wierzŃ w Chrystusa, zapomina o 

najwaŨniejszym, Ũe przymiotem wiary jest pewnoŜĺ. JeŜli ktoŜ zaczyna wŃtpiĺ, to schodzi z 

pğaszczyzny wiary. Katolicka nauka o wierze wyraŦnie stwierdza, Ũe wiara z istoty swej ğŃczy 

siň z pewnoŜciŃ. Rozumowanie leŨŃce u podstaw aktu wiary moŨna by przedstawiĺ za 

pomocŃ nastňpujŃcego sylogizmu: B·g powiedziağ také To, co B·g powiedziağ jest 

przedmiotem wiary. B·g nie moŨe siň myliĺ, ani nie moŨe nikogo w bğŃd wprowadzaĺ, czyli 

nie moŨe kğamaĺ. JeŨeli wiem, Ũe to B·g powiedziağ, to moja postawa wobec Niego moŨe siň 

wyraŨaĺ tylko w wierze nie dopuszczajŃc Ũadnej wŃtpliwoŜci. Gdybym dopuŜciğ wŃtpliwoŜĺ, 

odrzuciğbym autorytet Boga. WŃtpienie jest zniewaŨaniem Boga, zakğada ono bowiem, iŨ nie 

wiemy, czy B·g m·wi prawdň, nie wiem, czy B·g dotrzyma sğowa. JuŨ samo przypuszczenie, 

Ũe B·g nie jest wiarogodny jest zniewagŃ Boga. 
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OczywiŜcie mogŃ byĺ wŃtpliwoŜci innego rodzaju, pojawiajŃce siň jakby na przedpolu 

wiary: Czy to B·g powiedziağ, czy tak to powiedziağ, czy tak naleŨy rozumieĺ Jego sğowa. 

Ale jeŜli wiem, Ũe to B·g do mnie m·wi, Ũe to sŃ Jego sğowa, to wtedy nie mam innej 

moŨliwoŜci niŨ tylko wierzyĺ lub nie wierzyĺ. Nie ma tu miejsca na wŃtpienie. 

Tymczasem w praktyce bardzo czňsto wŃtpimy. PowŃtpiewanie to nie dotyczy prawd 

wiary zawartych w formule wyznania wiary (zazwyczaj nie neguje siň ich); wŃtpliwoŜci 

pojawiajŃ siň w momencie, gdy trzeba odpowiedzieĺ na pytanie: Czy wierzysz w to, Ũe B·g 

naprawdň ciň miğuje, Ũe tak ciň umiğowağ, iŨ Syna Swojego wydağ za ciebie na Ŝmierĺ 

krzyŨowŃ, Ũe got·w jest w kaŨdej chwili odpuŜciĺ ci grzechy? 

I tu dochodzimy do sedna sprawy. Gğ·wnym problemem wiary jest uwierzyĺ w miğoŜĺ 

Boga. Do kryzysu wiary dochodzi zwykle na tym tle. Skoro B·g jest dobry, skoro B·g mnie 

miğuje, to dlaczego dopuszcza takie doŜwiadczenie, takie cierpienie, takie nieszczňŜcie ï i 

wiara zağamuje siň. 

Uwierzyĺ w miğoŜĺ Boga, byĺ pewnym Jego miğoŜci wzglňdem siebie, gğosiĺ tň wiarň 

ï to jest zasadnicze zadanie chrzeŜcijanina. Uwierzyĺ w miğoŜĺ Boga do wszystkich ludzi, w 

miğoŜĺ Boga do mnie, miğoŜĺ, kt·ra sprawiğa, Ũe Syna swego Jedynego wydağ na Ŝmierĺ 

krzyŨowŃ. Nie moŨna na to wydarzenie patrzeĺ tylko jako na fakt historyczny, wstrzŃsajŃcy z 

pewnoŜciŃ, ale zaistniağy w dalekiej przeszğoŜci i zupeğnie mnie nie dotyczŃcy. Ta bowiem 

Ŝmierĺ byğa ofiarŃ zğoŨonŃ Bogu za wszystkich ludzi i za mnie takŨe. Teolodzy m·wiŃ, Ũe 

B·g tak dalece umiğowağ czğowieka, Ũe byğby got·w umrzeĺ dla kaŨdego czğowieka z osobna, 

gdyby to byğo potrzebne dla nasze go zbawienia. Ta jedna Ŝmierĺ objňğa jednak nas 

wszystkich, a jej skutkiem jest odpuszczenie grzech·w. 

Dop·ki czğowiek nie stanie w obliczu tak wielkiej miğoŜci Boga, dop·ki nie uwierzy, 

Ũe B·g unicestwiğ wszystkie jego grzechy, dop·ty nie dotrze do istoty chrzeŜcijaŒstwa. 

Trzeba bowiem powaŨnie potraktowaĺ rzeczywistoŜĺ odpuszczenia grzech·w, takŨe swoich 

wğasnych grzech·w. 

Tu trzeba stwierdziĺ, Ũe na stylu naszego katolickiego Ũycia zaciŃŨyğo 

nieporozumienie zwiŃzane z sakramentem pokuty. 

PowszechnŃ jest ŜwiadomoŜĺ, Ũe odpuszczenie grzech·w uzyskuje siň jedynie podczas 

spowiedzi. Dop·ki siň nie wyspowiadam, dop·ty Ũyjň w grzechu. Teoretycznie moŨna ï 

spowiadaĺ siň codziennie, praktycznie wielu spowiada siň raz na kilka miesiňcy, a nawet tylko 

raz w roku. A co miňdzy spowiedziami? ï ŧycie w grzechu. PrzywykliŜmy do niego, jak 

gdyby byğ to normalny stan Ũycia chrzeŜcijaŒskiego. SpowiedŦ, Komuniň Ŝw. traktujemy jako 

coŜ nadzwyczajnego, ŜwiŃtecznego. Stan ğaski, kt·ry uzyskujemy po spowiedzi jest dla nas 

czymŜ podobnym baŒce mydlanej, czymŜ co w kaŨdej chwili moŨe przestaĺ istnieĺ. Dlatego 

najlepiej zaraz po spowiedzi do Komunii i to jak najszybciej, by w drodze od konfesjonağu do 

balasek nie zgrzeszyĺ. I jesteŜmy zadowoleni, boŜmy i wyspowiadani i Ăwykomunikowaniò. 

MoŨe jeszcze w najbliŨszŃ niedzielň do Komunii, a od poniedziağku normalne Ũycie, to 

znaczy w grzechu ciňŨkim. 

KiedyŜ jeszcze u poczŃtk·w oazy Dzieci BoŨych por·wnağem takie Ũycie 

chrzeŜcijaŒskie do Ũycia Ũab, kt·re ŨyjŃ w bğocie, w cuchnŃcej wodzie i tylko od czasu do 

czasu wychylajŃ siň, by zaczerpnŃĺ powietrza, i zn·w Ăchlupò w bğoto, tam czujŃ siň dobrze. 

Ten model Ũycia: spowiedŦ ï Komunia Ŝw. narzuca wychowanie chrzeŜcijaŒskie. 

Powszechnym zjawiskiem jest teŨ nie rozr·Ũnianie wagi, ciňŨaru grzechu, traktowanie 

wszystkich grzech·w jednakowo. Zapomniağ pacierza, pokğ·ciğ siň z ŨonŃ ï zgrzeszyğ, czeka 

na okazjň do spowiedzi. 

Innym zjawiskiem jest zadrňczanie siň wielu ludzi juŨ po spowiedzi: Czy wszystko 
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powiedziağem? Czy czegoŜ nie przekrňciğem? A moŨe inaczej naleŨağo to powiedzieĺ. 

Niekiedy po spowiedzi sŃ bardziej niespokojni niŨ przed. Chcieliby poprawiaĺ, jeszcze 

spowiedŦ generalna, od poczŃtku. A wszystko wskutek tego, Ũe w gruncie rzeczy nie wierzŃ 

w odpuszczenie grzech·w. 

Przypatrzmy siň konsekwencjom tej niewiary. JeŨeli chrzeŜcijanin wciŃŨ jest 

Ŝwiadomy, Ũe Ũyje w grzechu, to czyŨ w jego Ũyciu objawiaĺ siň moŨe radoŜĺ, moc, pok·j, 

czy moŨe on dawaĺ Ŝwiadectwo, czy moŨe woğaĺ: Sğuchajcie ludzie! Przyszedğ Chrystus 

Zbawiciel, odpuŜciğ nam grzechy, wszystkie problemy sŃ do rozwiŃzania! A gdyby czğowiek 

naprawdň wierzyğ w odpuszczenie grzech·w, musiağby jak pasterz, kt·ry odzyskağ zagubionŃ 

owcň, lub niewiasta, kt·ra odnalazğa drachmň woğaĺ: Cieszcie siň razem ze mnŃ. 

Przeciňtnemu chrzeŜcijaninowi naszych czas·w daleko do takiej postawy. Nie 

pozwala mu na to ŜwiadomoŜĺ grzechu. Chciağby ten ciňŨar zrzuciĺ z siebie, zaczyna 

usprawiedliwiaĺ siň przed sobŃ, przed Panem Bogiem, tğumaczy sobie, Ũe wszyscy tak robiŃ, 

Ũe ksiňŨa przesadzajŃ, Ũe to wcale nie jest grzech. ChcŃc uzyskaĺ spok·j dziağa wbrew 

sumieniu. Systematyczne zagğuszanie sumienia powoduje, Ũe staje siň niewraŨliwy na grzech, 

neguje istnienie grzechu w og·le. 

Negacja grzechu jest dziŜ znakiem czasu. A Pan B·g wciŃŨ nas poucza, przypomina 

nam odwieczne prawdy biblijne. DziŜ ï jak sŃdzň ï chce siň posğuŨyĺ braĺmi z innych 

KoŜcioğ·w chrzeŜcijaŒskich, kt·rzy przychodzŃ do nas z Ũywym Ŝwiadectwem wiary w 

odpuszczenie grzech·w, aby nam przypomnieĺ to, co byğo i jest w tradycji KoŜcioğa 

katolickiego. PrzecieŨ wszystkich nas uczono, iŨ odpuszczenie grzech·w uzyskuje siň 

wzbudzajŃc tzw. Ũal doskonağy. Uczono nas, aby wzbudzaĺ ten Ũal natychmiast po grzechu, 

by nie czekaĺ do spowiedzi. Bracia z ruchu Agape nazywajŃ tň praktykň duchowym 

oddychaniem, my Ũalem za grzechy ï istota rzeczy jest ta sama: po popeğnieniu grzechu 

zwr·cenie siň w wierze do Boga, w uznaniu, Ũe On mnie miğuje, Ũe umarğ za mnie na krzyŨu, 

Ũe chce mi darowaĺ grzechy, Ũe ja tego Boga zasmuciğem ï swoim grzechem. ŧal doskonağy 

natychmiast przynosi nam odpuszczenie grzech·w ï bez spowiedzi. 

Czy po Ũalu doskonağym za grzechy, a miağem na sumieniu grzechy ciňŨkie, mogň 

przystŃpiĺ do Komunii Ŝw. bez spowiedzi, jeŜli sŃ zewnňtrzne przeszkody w przystŃpieniu do 

sakramentu pokuty. Np. jest jakaŜ uroczysta wsp·lnotowa msza Ŝw. i powinienem przystŃpiĺ 

do Komunii Ŝw., a w konfesjonale nie ma ksiňdza, albo jest wielu penitent·w i nie zdŃŨň siň 

wyspowiadaĺ; czy wtedy mogň przystŃpiĺ do Komunii św.? 

Teologia moralna uczy, Ũe moŨna w takim wypadku przyjŃĺ Komuniň Ŝw. bez 

spowiedzi, ale potem trzeba p·jŜĺ do spowiedzi i te grzechy jeszcze raz wyznaĺ, choĺ sŃ juŨ 

odpuszczone. Chodzi bowiem nie o to, aby Ăpoprawiaĺò odpuszczenie grzech·w, lecz o to, Ũe 

muszň pojednaĺ siň takŨe z KoŜcioğem, ze wsp·lnotŃ. 

Jest sprawŃ niesğychanie waŨnŃ to, Ũe gdy w duchu gğňbokiej wiary rozwiŃŨemy 

problem grzechu, to nasze Ũycie chrzeŜcijaŒskie moŨe byĺ peğne radoŜci, pokoju, moŨe byĺ 

siğŃ naszego Ŝwiadectwa. 

Co zatem naleŨy uczyniĺ przedmiotem wiary? 

To, Ũe odpuszczenie grzech·w od chwili zbawczej Ŝmierci Chrystusa na krzyŨu jest 

rzeczywistoŜciŃ, kt·ra trwa, istnieje niezaleŨnie od nas. Dlatego wğaŜnie odpuszczenie 

grzech·w jest sakramentem. Sakramenty bowiem sŃ znakiem tej rzeczywistoŜci tak pewnej i 

nieodwracalnej, Ũe moŨe byĺ w kaŨdej chwili za pomocŃ znaku uobecniona i jakby 

zaaplikowana, zastosowana wobec konkretnego czğowieka. OczywiŜcie i czğowiek speğniĺ 

musi okreŜlone warunki. Pan B·g chce, aby przyjŃğ on ofiarowane mu zbawienie w spos·b 

wolny. 
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Czňsto spotykamy siň z magicznym pojmowaniem sakrament·w, z przypisywaniem 

im samym, w oderwaniu od zbawczego dzieğa Chrystusa, jakiejŜ mocy, jak gdyby zbawienie 

byğo faktem stwarzanym przez sakramenty. Tymczasem sakramenty same z siebie nie majŃ 

takiej mocy, albowiem mocŃ jest Chrystus i Jego dzieğo zbawienia. 

W celu lepszego zrozumienia istoty sakramentu moŨemy posğuŨyĺ siň takim 

por·wnaniem. Do korzystania z energii elektrycznej potrzebne jest gniazdko i wtyczka. 

JednakŨe gniazdko samo z siebie nie dostarcza nam energii elektrycznej; musi byĺ 

podğŃczone do Ŧr·dğa tej energii, kt·re znajduje siň w elektrowni. Energia pochodzi z tego 

Ŧr·dğa, nie z gniazdka, ale jeŜli chcň by przepğywağa ona przez Ũar·wkň czy jakieŜ urzŃdzenie 

elektryczne, to muszň podğŃczyĺ je do gniazdka. Musi w nim nastŃpiĺ poğŃczenie. 

Sakrament jest tym miejscem poğŃczenia czğowieka ze Ŧr·dğem mocy, miejscem 

wğŃczenia go w dzieğo zbawcze Chrystusa, z kt·rego jedynie pochodzi owoc sakramentu. 

Nie mogň wiňc wŃtpiĺ, Ũe B·g przez Chrystusa odpuszcza mi grzechy. JeŨeli wŃtpiň, 

to kwestionujň dzieğo Boga i Jego obietnice. Obietnica odpuszczenia grzech·w wyraŨona jest 

w PiŜmie Ŝw. wielokrotnie, chociaŨby w Pierwszym LiŜcie Ŝw. Jana: ĂJeŜli m·wimy, Ũe nie 

mamy grzechu, to samych siebie oszukujemy i nie ma w nas prawdy. JeŨeli wyznajemy nasze 

grzechy, B·g jako wierny i sprawiedliwy odpuŜci je nam i oczyŜci nas z wszelkiej 

nieprawoŜciò (1, 8-9), albo: ĂJeŨeli zaŜ chodzimy w ŜwiatğoŜci, tak jak On sam trwa w 

ŜwiatğoŜci, wtedy mamy jedni z drugimi wsp·ğuczestnictwo, a krew Jezusa, Syna Jego 

oczyszcza nas z wszelkiego grzechuò (1, 7). 

Na podstawie czego, B·g odpuszcza mi grzechy? Pismo Ŝw. (i nauka KoŜcioğa) m·wi, 

Ũe odpuszczenie grzech·w jest wyğŃcznie dzieğem miğoŜci, miğosierdzia BoŨego, jest owocem 

Ŝmierci zbawczej Chrystusa. Nikt i nic, Ũaden czğowiek, Ũadne ludzkie dzieğo, Ũadne uczynki 

pokutne, Ũadne umartwienia, Ũadne posty nie mogŃ wysğuŨyĺ u Boga odpuszczenia grzech·w. 

Odpuszczenie grzech·w dane nam jest darmo, to ğaska Boga! Nikt nie moŨe powiedzieĺ: 

Zgrzeszyğem, ale sam to naprawiň, nie potrzeba mi Ũadnej ğaski Boga, nie Chcň miğosierdzia, 

rozpocznň Ũycie takiej pokuty, takiej ascezy, umartwienia, Ũe B·g musi mi odpuŜciĺ grzechy. 

Podobne rozumowanie jest z gruntu bğňdne, to wielkie nieporozumienie, nikt nie moŨe sobie 

wysğuŨyĺ zbawienia. Pismo Ŝw. zaŜwiadcza o tym wiele razy. 

OczywiŜcie istnieje zadoŜĺuczynienie, istniejŃ dobre uczynki, o kt·re trzeba siň staraĺ, 

by przebğagaĺ Pana Boga za grzechy. Wszystko to jednak jest budowaniem na bazie 

przebaczenia, kt·re jest najpierw cağkowicie dzieğem ğaski BoŨej. 

Musimy o tym pamiňtaĺ w konkretnej sytuacji, gdy uŜwiadomimy sobie, Ũe 

zgrzeszyliŜmy. W·wczas naszŃ reakcjŃ nie moŨe byĺ: Co teraz zrobiĺ, Ũeby to jakoŜ 

zatuszowaĺ przed Bogiem? MoŨe uda siň to ukryĺ, moŨe jakoŜ wybroniň siň przed Bogiem. 

Pan B·g przecieŨ zrozumie mnie jakoŜ. Spr·bujň usprawiedliwiĺ siň jakoŜ, a jeŜli siň nie da, 

to zğoŨň w koŒcu tň ofiarň, p·jdň na pielgrzymkň do Czňstochowy, bňdň poŜciğ, jakoŜ to 

naprawiň. Nie tak. To jest fağszywa droga. 

Postňpowanie wğaŜciwe to po pierwsze przyznaĺ: stağo siň; juŨ nie mogň niczego 

zmieniĺ; to, co siň stağo, weszğo juŨ do historii i nikt nie potrafi tego wymazaĺ. Trzeba przede 

wszystkim spokojnie, trzeŦwo powiedzieĺ: uznajň, zrobiğem coŜ, czego nie powinienem byğ 

zrobiĺ, co nie zgadza siň z wolŃ BoŨŃ. Uznajň ten grzech przed Bogiem i m·wiň Bogu: 

ĂPanie, stojň przed TobŃ w prawdzie, zgrzeszyğemò. Nie usprawiedliwiam siň, nie tğumaczň. 

Czňsto jest nawet taka sytuacja, Ũe nie jestem zdolny osŃdziĺ, ile w tym naprawdň byğo mojej 

winy, ile niezawinionej sğaboŜci, czy to byğ grzech ciňŨki czy lekki. Nie potrafiň tego osŃdziĺ i 

nawet nie muszň. Zwracam siň tylko do Pana i m·wiň: ĂTy widzisz m·j uczynek w cağej 

prawdzie. Ja przyjmujň Tw·j osŃd, TwojŃ kwalifikacjň grzechu i wyznajň m·j grzech. 
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Wyznanie grzechu to nie tylko proste stwierdzenie, iŨ zgadzamy siň z osŃdem Boga o 

swoim postňpowaniu. W przyjňciu bowiem BoŨego sŃdu o sobie zawiera siň takŨe 

odwr·cenie woli od tego postňpowania, kt·re jako zğe potňpiam w sobie, a to jest istotnym 

momentem Ũalu. ŧal to przede wszystkim ocena uczynku, uznanie go za zğo i nie 

podtrzymywanie go swojŃ wolŃ. Potem jeszcze zwrot do Boga, oddanie tego, co siň stağo, w 

Jego rňce. W nim wyraŨa siň wiara w miğosierdzie Boga, w to, Ũe B·g chce mnie zbawiĺ, Ũe 

chce mnie wyrwaĺ z grzechu, albowiem ĂB·g nie chce Ŝmierci grzesznika, ale Ũeby siň 

nawr·ciğ i miağ Ũycieò. UznajŃc BoŨe miğosierdzie, oddajň Bogu chwağň. 

I jeszcze jedno: trzeba nam wyraŦnie powoğaĺ siň na Chrystusa, na Jego zbawczŃ 

Ŝmierĺ na krzyŨu i prosiĺ Boga o darowanie grzech·w w imiň Chrystusa i Jego Ŝmierci. 

JeŨeli po grzechu w ten spos·b zwracam siň do Boga, to ten zwrot zawiera w sobie 

istotne elementy Ũalu za grzechy. JeŨeli Ũağujň ze wzglňdu na miğoŜĺ Boga, jeŨeli Ũağujň 

dlatego, Ũe dziağağem przeciw tej miğoŜci, to m·j Ũal nazwaĺ moŨna Ũalem doskonağym. JeŨeli 

w ten spos·b, szczerze, na modlitwie zwr·ciğem siň do Boga, to teraz powinienem Panu Bogu 

podziňkowaĺ za to, Ũe mi odpuŜciğ grzechy i zachowywaĺ siň od razu tak, jak gdybym juŨ nie 

miağ grzechu. JeŨeli postňpujň inaczej, to znaczy, Ũe nie wierzň Bogu. To jest konsekwencja. 

Skoro wierzň, uznajň i wyznajň moje grzechy, zwracam siň do miğosiernego Boga, wzywam 

Chrystusa i w imiň Jego mňki, Ŝmierci i krwi za mnie przelanej proszň o odpuszczenie 

grzech·w, to muszň byĺ pewny ich darowania. 

Nie oznacza to dla nas, katolik·w, Ũe nie potrzeba juŨ iŜĺ do spowiedzi, bo sakrament 

pojednania jest mimo to potrzebny, a w pewnych wypadkach nawet konieczny. PrzeŨywamy 

wtedy pojednanie z Bogiem na pğaszczyŦnie sakramentalnej, kt·re jest dopeğnieniem tego 

spotkania w wierze, kiedy to B·g odpuŜciğ nam grzechy. PrzeŨywamy wtedy takŨe pojednanie 

z KoŜcioğem. Taki jest ustanowiony przez Boga porzŃdek pojednania. 

Tak jest zawsze, przy kaŨdym sakramencie, najpierw musi dokonaĺ siň na 

pğaszczyŦnie wiary, to co dokona siň potem w sakramencie. A jeŨeli dokona siň na 

pğaszczyŦnie wiary, to skutek sakramentu zostağ juŨ osiŃgniňty, nawet przed jego przyjňciem. 

UŜwiadomienie sobie tej prawdy pozwoli nam wyzwoliĺ siň ze skarğowaciağego Ũycia 

chrzeŜcijaŒskiego, z przytğoczenia grzechami. Musimy wyciŃgaĺ konsekwencje z naszej 

wiary. JeŨeli wierzymy w zbawienie dokonane przez Chrystusa, jeŨeli wierzymy w 

odpuszczenie grzech·w, to za kaŨdym razem, gdy uŜwiadomimy sobie, Ũe zgrzeszyliŜmy, Ũe 

coŜ w naszym stosunku do Boga jest nie w porzŃdku, Ũe coŜ w nas pozostaje jeszcze nie 

poddane Bogu, a uŜwiadomiwszy sobie uznajemy i wyznajemy to przed Bogiem, 

nawiŃzujemy wğaŜciwŃ relacjň z Bogiem. W·wczas to, co B·g przez Chrystusa uczyniğ dla 

nas obiektywnie, staje siň dla nas subiektywnym, staje siň naszŃ osobowŃ wğasnoŜciŃ. Bo 

B·g, kt·ry nas stworzyğ bez nas, nie chce nas odkupiĺ bez nas, bez naszego wsp·ğdziağania ï 

jak wyraziğ prawo BoŨej ekonomii zbawczej Ŝw. Augustyn. B·g chce, abyŜmy ï jako osoby 

obdarzone ŜwiadomoŜciŃ i wolnoŜciŃ ï weszli w rzeczywistoŜĺ zbawienia, byŜmy Ŝwiadomie 

i w spos·b wolny zaakceptowali to, co On nam ofiaruje. MoŨemy to uczyniĺ w kaŨdej chwili. 

B·g bowiem nigdy nie cofa swojej obietnicy. Dlatego to teologia sakramentalna stwierdza, iŨ 

sakramenty dziağajŃ ex opere operato, to znaczy Ũe dziağajŃ nie na mocy ludzkiej zasğugi i 

ludzkiego wysiğku, lecz mocŃ samego dzieğa zbawczego Chrystusa, kt·re uobecnia siň w 

sakramencie. Od nas oczekuje B·g Ŝwiadomego i wolnego aktu wiary. Oczekiwanie Boga 

moŨemy speğniĺ dziňki Duchowi świňtemu, kt·ry dziağa w nas, przez naszŃ osobň i naszŃ 

wolnoŜĺ. 

Widzimy wiňc, Ũe fundamentem Ũycia chrzeŜcijaŒskiego jest wiara. JeŨeli na niej siň 

oprzemy uniezaleŨnimy siň od uczuĺ, unikniemy kryzys·w, frustracji, bo w chwilach 
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szczeg·lnie trudnych przypomnimy sobie BoŨŃ obietnicň. 

W tym kontekŜcie trzeba jeszcze, choĺ pokr·tce om·wiĺ zagadnienia wzbudzajŃce 

kontrowersje KoŜcioğa katolickiego i KoŜcioğ·w protestanckich, mianowicie problem tzw. 

pewnoŜci zbawienia. PrzyczynŃ kontrowersji jest nieprecyzyjne rozr·Ũnienie pojňĺ: pewnoŜĺ 

wiary, pewnoŜĺ zbawienia i ğaski wytrwania do koŒca. 

Ot·Ũ jeŨeli stoimy w obliczu Boga i Jego Sğowa i jesteŜmy wezwani do wiary w Nie, 

to naszŃ odpowiedziŃ moŨe byĺ tylko wiara, kt·rej przymiotem jest pewnoŜĺ. W tym wğaŜnie 

znaczeniu m·wimy o pewnoŜci wiary. 

JeŨeli w PiŜmie Ŝw. spotykamy siň z obietnicŃ zbawienia: ĂKto wierzy we Mnie, 

choĺby i umarğ, Ũyĺ bňdzie. A kaŨdy, kto Ũyje i wierzy we Mnie, nie umrze na wieki. 

Wierzysz w to?ò (J 11, 25-26). C·Ũ mamy w·wczas odpowiedzieĺ? OczywiŜcie moŨliwa jest 

tylko jedna odpowiedŦ: Wierzň. Czy jesteŜ pewny swojej wiary? ï Nie mogň inaczej 

odpowiedzieĺ niŨ: Jestem pewny. Czy jesteŜ pewny zbawienia? ï w tym kontekŜcie ï 

oczywiŜcie! 

Innym zagadnieniem jest tzw. ğaska wytrwania do koŒca. To wğaŜnie zagadnienie jest 

Ŧr·dğem kontrowersji miňdzy katolikami i protestantami. 

Co innego pewnoŜĺ wiary, a co innego pewnoŜĺ wytrwania do koŒca w ğasce. Wiara, 

kt·ra nie jest pewna nie jest wiarŃ. PewnoŜĺ jest nierozdzielnie zwiŃzana z wiarŃ. WŃtpienie 

we wierze jest grzechem. Tak naucza KoŜci·ğ. KoŜci·ğ katolicki odrzuca jednak postawň 

pewnoŜci wytrwania w ğasce do koŒca. Pismo Ŝw. m·wi przecieŨ r·wnieŨ o takich 

wypadkach, Ũe ktoŜ wszedğ na drogň wiary, ale na niej nie wytrwağ. Powt·rzmy raz jeszcze, 

naszŃ odpowiedziŃ na Sğowo BoŨe skierowane do nas, musi byĺ pewna niewzruszona wiara. 

Taka wiara daje radoŜĺ, poczucie wyzwolenia, daje moc, uzdalnia do Ŝwiadectwa. 

świadectwo czğowieka niepewnego w swej wierze nie jest Ŝwiadectwem. Dlatego teŨ 

ogromna liczba chrzeŜcijan nie daje Ŝwiadectwa, bo nie jest pewna. 

Rozumiemy teraz, Ũe problem pewnoŜci wiary, wiary w odpuszczenie grzech·w jest 

istotnym zagadnieniem w ewangelizacji. RozwiŃzanie tego problemu przez kaŨdego osobiŜcie 

z Bogiem na modlitwie jest warunkiem skutecznoŜci Ŝwiadczenia o Bogu. WaŨne jest, aby to, 

co nasi bracia z Agape nazywajŃ duchowym oddychaniem, stağo siň dla nas powszednim. 

Wtedy bňdziemy mogli na prawdň p·jŜĺ do ludzi z radosnŃ nowinŃ, a nie z kolejnŃ hipotezŃ, 

kt·ra ma ludziom pom·c. Wtedy p·jdziemy gğosiĺ innym to, czegoŜmy sami doŜwiadczyli, 

czego jesteŜmy pewni. 

B. Wiara a napeğnienie Duchem świňtym 

Na wstňpie zwr·ĺmy uwagň na sytuacjň dwunastu uczni·w Chrystusa, Apostoğ·w, 

przed Jego Zmartwychwstaniem, przed Zesğaniem Ducha świňtego. Przebywali oni przez trzy 

lata codziennie z Chrystusem, sğyszeli jak nauczağ, poznawali Jego spos·b Ũycia, widzieli 

cuda, kt·re czyniğ. Mieli najlepszego nauczyciela, jakiego kiedykolwiek miağa grupa uczni·w, 

ale Ewangelia wielokrotnie stwierdza, Ũe byli uczniami niepojňtnymi. Chrystus nieraz 

wyrzuca im brak zrozumienia. Pojawia siň wŜr·d nich zazdroŜĺ, pojawiajŃ ludzkie ambicje, 

czasem ogarnia ich lňk. Chrystus jednak znosi ich z wszystkimi ich niedoskonağoŜciami. Wie 

o tym, Ũe wszyscy go opuszczŃ w chwili trudnej, sam to zresztŃ zapowiada: ĂUderzŃ w 

pasterza, a owce siň rozproszŃò. Piotrowi przepowiada jego trzykrotne zaparcie siň. 

Takimi byli uczniowie przed Zmartwychwstaniem Chrystusa i przed Zesğaniem Ducha 

świňtego. Brak im byğo czegoŜ, co mogğoby z nich uczyniĺ pojňtnych uczni·w Chrystusa. 

Chrystus wie o tym i zapowiada im Zesğanie Ducha Pocieszyciela, Ducha Prawdy, kt·ry ich 

wszystkiego nauczy, kt·ry wszystko im przypomni. 
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W DzieŒ PiňĺdziesiŃtnicy Chrystus wypeğnia obietnicň, zsyğa Ducha świňtego, 

Apostoğowie zostajŃ Nim napeğnieni i od tej chwili ich Ũycie zmienia siň radykalnie ï stajŃ siň 

nieustraszonymi Ŝwiadkami. IdŃ na cağy Ŝwiat, aby daĺ Ŝwiadectwo o Chrystusie 

zmartwychwstağym. PrzypieczňtujŃ je wğasnŃ krwiŃ, ofiarŃ Ũycia. 

Sp·jrzmy teraz na przeciňtnych wsp·ğczesnych nam chrzeŜcijan. Poziom ich Ũycia 

chrzeŜcijaŒskiego moŨna by por·wnaĺ ze stanem uczni·w Chrystusa sprzed Zesğania Ducha 

świňtego. Wielu z tych chrzeŜcijan zachowuje siň jak ludzie niewierzŃcy. Ich Ũycie jest 

bezpğodne. SŃ zawiedzeni, nie majŃ mocnej wiary, nie ŨyjŃ nadziejŃ chrzeŜcijaŒskŃ, nie sŃ 

zdolni do dawania Ŝwiadectwa. ChrzeŜcijanie pierwszego pokolenia, kierowani Duchem 

świňtym, dokonali najwiňkszej rewolucji w dziejach ludzkoŜci. DziŜ sytuacja jest ï moŨna 

powiedzieĺ ï tragiczna: tysiŃce chrzeŜcijan nawet nie wie, kim jest Duch świňty, nie m·wiŃc 

juŨ o Ũyciu wedğug Ducha, nie wie, w jaki spos·b posiŃŜĺ moc Ducha świňtego. Istnieje 

wielka r·Ũnica miňdzy KoŜcioğem wsp·ğczesnym, a KoŜcioğem pierwszego wieku 

chrzeŜcijaŒstwa. ChrzeŜcijanie pierwszego wieku prawdziwie doŜwiadczali Ũycia Chrystusa w 

sobie i potrafili o tym Ũyciu dawaĺ Ŝwiadectwo. 

C·Ũ wiňc siň stağo? Wszak nic siň nie zmieniğo w BoŨym planie zbawienia, nic siň nie 

zmieniğo w sposobie dziağania Boga, w prawach tego dziağania. Obietnice BoŨe sŃ wciŃŨ 

aktualne. B·g nie wycofağ siň ze swoich zobowiŃzaŒ, Jego moc siň nie umniejszyğa. 

Wszystko zaleŨy od nas, od naszej wiary. Dlatego w chwili obecnej, kiedy tak palŃcŃ 

sprawŃ stağo siň gğoszenie Ewangelii, kiedy wciŃŨ jeszcze ogromna liczba ludzi jej nie 

sğyszağa, kiedy coraz bardziej naglŃce staje siň wypeğnienie nakazu Chrystusa o gğoszeniu 

Ewangelii wszystkim narodom, wszystkim ludom, musimy wpatrzyĺ siň w przykğad 

pierwszych chrzeŜcijan, by nauczyĺ siň od nich przyjmowania mocy Ducha świňtego, 

napeğniania siň Nim dla owocnego dawania Ŝwiadectwa. Dlatego teŨ orňdzie: jak zostaĺ 

napeğnionym Duchem świňtym, jest w tej chwili absolutnie najwaŨniejszym orňdziem. JeŨeli 

siň tego nie nauczymy, jeŨeli tego nie zrozumiemy, to nie wypeğnimy nakazu Pana wobec 

wsp·ğczesnych nam ludzi. 

Wiele jest przykğad·w ŜwiadczŃcych o tym, Ũe zrozumienie tego, co znaczy byĺ 

napeğnionym Duchem świňtym radykalnie zmienia Ũycie ludzi. Owo zrozumienie staje siň 

Ŧr·dğem mocy w dawaniu Ŝwiadectwa. 

Jest to sprawa zasadnicza dla ewangelizacji. DoŜwiadczenia naszego ruchu to 

potwierdzajŃ. Mimo Ũe juŨ od trzech lat wiele m·wimy o ewangelizacji, mimo Ũe odbywajŃ 

siň r·Ũne oazy rekolekcyjne animator·w ewangelizacji, mimo Ũe w programie oaz 

poğoŨyliŜmy akcent na zagadnienie ewangelizacji, Ũe KODA przygotowuje animator·w takŨe 

do ewangelizacji, to dynamika ewangelizacyjna naszego Ruchu jest wciŃŨ jeszcze mağa. 

WciŃŨ jeszcze za mağo wychodzi z oaz, czy z kurs·w animator·w, ludzi naprawdň zapalonych 

do ewangelizacji, umiejŃcych dawaĺ Ŝwiadectwo i zdobywaĺ ludzi dla Chrystusa. CiŃgle 

jeszcze jesteŜmy u poczŃtk·w szukania, uczenia siň tej drogi. Na pewno Ŧr·dğem niedomagaŒ 

jest to, Ũe nie zrozumieliŜmy jeszcze do gğňbi prawdy o napeğnieniu naszego Ũycia Duchem 

świňtym. Do tej zasadniczej sprawy musimy stale wracaĺ. 

W tej konferencji chciağbym odpowiedzieĺ na piňĺ pytaŒ: 

1. Kim jest Duch świňty? 

2. Dlaczego zostağ przez Chrystusa posğany? 

3. Co to znaczy byĺ napeğnionym Duchem świňtym? 

4. Dlaczego tylu chrzeŜcijan nie moŨe powiedzieĺ o sobie: jestem napeğniony 

Duchem świňtym? 

5. Jak moŨna zostaĺ napeğnionym Duchem świňtym? 
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Pytanie pierwsze: Kim jest Duch świňty? 

OdpowiedŦ Pisma św., odpowiedŦ zawarta w nauce KoŜcioğa jest jasna. Duch świňty 

jest Bogiem. Nie jest On jakŃŜ bezosobowŃ mocŃ BoŨŃ, nie jest tylko dziağaniem BoŨym. Jest 

OsobŃ i posiada naturň BoŨŃ, tak jak Ojciec i Syn, jest trzeciŃ OsobŃ Tr·jcy PrzenajŜwiňtszej, 

r·wny Bogu Ojcu i Synowi. Jest jeden B·g w trzech Osobach: Ojciec, Syn i Duch świňty. 

KaŨda z tych Os·b ma sw·j udziağ w naszym zbawieniu, odkupieniu. B·g Ojciec dokonağ 

naszego zbawienia przez to, Ũe posğağ nam swojego Syna, a Syn wraz z Ojcem zsyğa Ducha 

świňtego. Dziağania poszczeg·lnych Os·b Tr·jcy świňtej moŨna wyraziĺ tylko w formule: 

Ũycie nasze, Ũycie nowe jest Ũyciem skierowanym do Boga Ojca przez Jezusa Chrystusa w 

Duchu świňtym. 

 

Pytanie drugie: Dlaczego Chrystus zesğağ nam Ducha świňtego? 

Ewangelia m·wi ï i to sğowami samego Chrystusa ï o piňciu istotnych owocach i 

skutkach przyjŜcia Ducha świňtego. Po pierwsze Duch świňty sprawia nasze nowe 

nawr·cenie, kt·re jest warunkiem wejŜcia do Kr·lestwa BoŨego, czyli do nowego Ũycia w 

Bogu, w jednoŜci z Bogiem. Chrystus m·wi (w J 3, 3) do Nikodema: ĂZaprawdň, zaprawdň 

powiadam ci, jeŜli siň ktoŜ nie narodzi powt·rnie, nie moŨe ujrzeĺ Kr·lestwa BoŨegoò oraz (J 

3, 5): ĂZaprawdň, zaprawdň powiadam ci: jeŜli siň nie narodzi z wody i z Ducha, nie moŨe 

wejŜĺ do Kr·lestwa BoŨegoò. Duch świňty jest sprawcŃ nowego Ũycia, jakiegoŜ poczŃtku, 

jakiegoŜ decydujŃcego zwrotu w nas, kt·ry Pismo Ŝw. nazywa nowymi narodzinami. Duch 

świňty jest wiňc absolutnie konieczny, abyŜmy narodzili siň na nowo, abyŜmy rozpoczňli 

nowe Ũycie. Duch świňty daje nam poznanie prawdy, tej Prawdy, kt·rŃ przyni·sğ nam 

Chrystus. Bez Ducha świňtego nie jesteŜmy w stanie przyjŃĺ jej wiarŃ z absolutnŃ, 

niewzruszonŃ pewnoŜciŃ, tak aŨeby oprzeĺ na niej swoje Ũycie. Dlatego m·wi Chrystus: 

ĂJednakŨe m·wiň wam prawdň: PoŨyteczne jest dla was moje odejŜcie. Bo jeŨeli nie odejdň, 

Pocieszyciel nie przyjdzie do was: A jeŨeli odejdň, poŜlň Go do wasò (J 16, 7) i dalej Ăgdy zaŜ 

przyjdzie On, Duch Prawdy, doprowadzi was do cağej prawdy. Bo nie bňdzie m·wiğ od siebie, 

ale powie wszystko, cokolwiek usğyszy, i oznajmi wam rzeczy przyszğe. On Mnie otoczy 

chwağŃ, poniewaŨ z mojego weŦmie i wam objawiò (J 16, 13-14). 

Duch świňty nie przyniesie nam nowych treŜci, nowej prawdy w stosunku do tej, 

kt·rŃ przyni·sğ Chrystus, ale prawdň tň jak gdyby umieŜci w naszym wnňtrzu i wzbudzi w nas 

wiarň, bez kt·rej sğowo Chrystusa nie stanie siň dla nas sğowem BoŨym, kt·re przyjmujemy 

bez jakiejkolwiek wŃtpliwoŜci. Tylko w Duchu świňtym moŨemy przyjŃĺ ChrystusowŃ 

prawdň, ChrystusowŃ naukň. Nie wystarcza zwyczajna inteligencja, wiedza, rozum, bo tylko 

Ăw Twej ŜwiatğoŜci oglŃdamy ŜwiatğoŜĺò (Ps 35, 10). Musimy mieĺ wewnňtrzne Ŝwiatğo 

Ducha świňtego, abyŜmy mogli poznaĺ Chrystusa jako światğoŜĺ, abyŜmy mogli poznaĺ tň 

ŜwiatğoŜĺ, kt·rŃ Chrystus nam przekazuje przez swoje sğowo i swoje Ũycie. 

Duch świňty ï jeszcze raz to podkreŜlam ï od strony treŜci nie przynosi nic nowego w 

stosunku do tego, co przyni·sğ Chrystus, ale bez Niego to wszystko pozostaje na zewnŃtrz 

nas, nie potrafimy tego naprawdň wewnňtrznie przyjŃĺ, przyswoiĺ sobie tak, by sğowa 

Chrystusa stağy siň treŜciŃ naszego Ũycia. Duch świňty jak gdyby uwewnňtrznia to Ũycie, 

kt·re przyni·sğ Chrystus; staje siň ono w·wczas wewnňtrznŃ wğasnoŜciŃ i zaczynamy nim 

Ũyĺ. Dlatego przyr·wnywa siň Ducha świňtego do strumienia wody Ũywej tryskajŃcego z 

naszego wnňtrza. Jest w nas wtedy nowe Ũycie. 

 

Trzecie pytanie: Co to znaczy zostaĺ napeğnionym Duchem świňtym? 
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Po tym, co powiedziane zostağo przed chwilŃ odpowiedŦ: byĺ napeğnionym Duchem 

świňtym, to znaczy byĺ napeğnionym Chrystusem, nie powinna byĺ zaskoczeniem. Bo Duch 

świňty nie przynosi nowych treŜci, tylko sprawia, Ũe to, co byğo gdzieŜ na zewnŃtrz nas, to, co 

stağo siň przed tysiŃcami lat, nagle staje siň w nas Ũywe i zaczynamy Ũyĺ Chrystusem. Dlatego 

byĺ napeğnionym Duchem świňtym znaczy to samo, co byĺ napeğnionym Chrystusem. To 

znaczy, Ũe kiedy otrzymujň Ducha świňtego, jestem Nim napeğniony, to mogň powiedzieĺ 

tak, jak powiedziağ Ŝw. Paweğ: Ăŧyjň juŨ nie ja, ale Ũyje we mnie Chrystusò. 

To podkreŜlenie jest bardzo waŨne, bo z napeğnieniem Duchem świňtym ğŃczŃ siň 

nieraz zjawiska niezwykğe, takie jak m·wienie jňzykami, prorokowanie. Niekt·rzy sŃdzŃ, Ũe 

napeğnienie Duchem świňtym to jest m·wienie jňzykami. Tymczasem m·wienie jňzykami 

moŨe siň ğŃczyĺ z napeğnieniem Duchem świňtym, ale moŨe teŨ nie mieĺ z nim nic 

wsp·lnego. Dopiero wtedy Ŝwiadczy ono z pewnoŜciŃ o napeğnieniu Duchem świňtym, gdy 

zaczynam Ũyĺ dla Chrystusa, zaczynam Ũyĺ sğowem Chrystusa, zaczynam wypeğniaĺ Jego 

wolň. Przy napeğnieniu Duchem świňtym, napeğnieniu Chrystusem mogŃ nie zaistnieĺ Ũadne 

niezwykğe zjawiska. Istotne dla niego jest to, Ũe mamy ŜwiadomoŜĺ, iŨ ja mieszkam w 

Chrystusie, Chrystus mieszka we mnie. 

Co to znaczy, Ũe Chrystus Ũyje we mnie, a ja Ũyjň w Chrystusie? ŧycie polega na tym, 

Ũeby myŜleĺ i Ũeby czyniĺ. JeŨeli we mnie mieszka Chrystus, to myŜlň, jak On. Jego myŜli 

stajŃ siň moimi myŜlami, moje myŜli sŃ zgodne z Jego myŜlami. KaŨde wydarzenie, kaŨdy 

fakt oceniam tak jak On. Po myŜli nastňpuje dziağanie. W tym wypadku Chrystus postŃpiğby 

tak, albo chce, Ũebym ja tak postŃpiğ. Gdy tak postňpujň, to Chrystus dziağa przez mojŃ wolň. 

To wğaŜnie znaczy, Ũe Chrystus Ũyje we mnie, a ja w Chrystusie. 

To bardzo proste a r·wnoczeŜnie zdumiewajŃce, Ũe istnieje Ũycie polegajŃce na tym, iŨ 

Chrystus Ũyje we mnie, a ja w Chrystusie, Ũe Chrystus przedğuŨa swoje Ũycie poprzez moje 

Ũycie, te moje Ũycie nabiera sensu przez to, Ũe staje siň Ũyciem upodobnionym do Ũycia 

Chrystusa, Ũyciem zjednoczonym z Ũyciem Chrystusa. 

M·gğby ktoŜ powiedzieĺ: Co to za Ũycie bez oryginalnoŜci? To jakaŜ niewola, jakieŜ 

kopiowanie, wiňc juŨ nie mogň sam nic tworzyĺ, nie mogň byĺ sobŃ, mam tylko odtwarzaĺ 

Ũycie Chrystusa. WyjaŜni to proste por·wnanie: jeŨeli dw·ch ludzi siň miğuje, to najpierw sŃ: 

JA i TY; ale miğoŜĺ wyraŨa siň w tym, Ũe patrzŃ sobie w oczy, coraz lepiej siň poznajŃ i w 

koŒcu sŃ juŨ nie JA i TY, ale MY. Razem patrzŃ w tň samŃ stronň, majŃ zgodne pragnienia, 

uczucia, myŜli i stanowiŃ jednoŜĺ. To jest owoc miğoŜci. MiğoŜĺ czyni czğowieka w peğni 

wolnym, nigdy niewolnikiem. WolnoŜĺ czğowieka bowiem polega na tym, Ũeby w spos·b 

wolny uczyniĺ z siebie dar dla osoby umiğowanej. 

Chrystus daje mi siebie i ja Mu siebie oddajň. Oddajň Mu wiňc swoje myŜli, uczucia, 

poddajň Mu swojŃ wolň i chcň czyniĺ to, co Jemu jest miğe, bo Go miğujň. Takie Ũycie wcale 

nie poniŨa czğowieka, ani nie pozbawia go wolnoŜci. Oddajň Chrystusowi wszystko, co mam 

w sobie: moje zdolnoŜci, talenty, mojŃ tw·rczoŜĺ. Rozwijam siň wtedy w peğni. Oddanie siň 

Chrystusowi nie oznacza wcale rezygnowania ze swego rozwoju, ze swojej oryginalnoŜci. 

Przeciwnie; dopiero wtedy rozwijam siň w peğni, gdy Ũyjň dla kogoŜ, kto mnie miğuje. Tak 

samo artysta: tworzy najpiňkniejsze swoje dzieğa wtedy, kiedy porusza go wielka miğoŜĺ, 

kiedy tworzy dla osoby umiğowanej. Po tej dygresji powr·ĺmy do naszych rozwaŨaŒ. 

Po otrzymaniu Ducha świňtego rozpoczynam Ũycie we dwoje z Chrystusem, w 

zjednoczeniu z Nim. JuŨ nie idň sam, On idzie razem ze mnŃ. OczywiŜcie Ũycie to nie jest od 

razu doskonağe i peğne. PoczŃtkowo jest tak, Ũe Chrystus jest ï byĺ moŨe ï tym, kto ciŃgle 

musi mnie podnosiĺ z upadk·w, z moich grzech·w, ze sğaboŜci, kto ciŃgle musi mnie 

uzdrawiaĺ, uwalniaĺ. Powoli jednak przez dary Ducha świňtego Chrystus czyni mnie 
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zdolnym do dziağania z Nim, bym m·gğ dziağaĺ podobnie jak On, aby On posğugiwağ siň mnŃ 

jako swoim narzňdziem. Po pewnym czasie stajň siň narzňdziem Chrystusa w okazywaniu 

innym ludziom miğoŜci, bo Chrystus miğuje wszystkich ludzi. Jezus mi przebacza, ja muszň 

przebaczaĺ innym ludziom. Jezus stağ siň moim SğugŃ, wiňc i ja muszň sğuŨyĺ moim braciom. 

Chrystus jest moim szczňŜciem, moim Ũyciem wiňc muszň innych przyprowadzaĺ do Niego. 

To musi byĺ dla mnie sprawŃ najwaŨniejszŃ. JeŨeli chcň innym ludziom daĺ szczňŜcie, daĺ 

radoŜĺ, to nie mogň uczyniĺ nic lepszego niŨ daĺ im Chrystusa. Z Ũycia razem z Chrystusem 

rodzi siň dopiero Ŝwiadectwo, Ŝwiadectwo w mocy Ducha świňtego. 

 

Gdy wiemy juŨ, co to znaczy byĺ napeğnionym Duchem świňtym, czas zadaĺ czwarte 

pytanie: 

Dlaczego tylu chrzeŜcijan nie moŨe powiedzieĺ o sobie, Ũe sŃ napeğnieni Duchem 

świňtym? Dlaczego, skoro napeğnienie Duchem świňtym jest czymŜ tak wspaniağym, ludzie z 

tego nie korzystajŃ? 

MoŨna wymieniĺ dwa powody: brak poznania (brak wiedzy, ignorancja) i brak wiary. 

Ludzie po prostu nie wiedzŃ o tym, bo nikt im o tym nie m·wi. Gdyby wiedzieli, z 

pewnoŜciŃ wiňkszoŜĺ zapragnňğaby napeğnienia Duchem świňtym. Niestety jednak nie ma 

Ŝwiadectwa. Nauczanie urzňdowe w koŜcioğach, w katechezie jest nieraz sformalizowane, 

suche, ujňte w trudne do zrozumienia i zapamiňtania formuğki, nie m·wi o Ũyciu, a jeŜli nawet 

m·wi, to urzňdowo, nie daje Ŝwiadectwa, dlatego ludzi nie przekonuje. Trzeba wiňc przede 

wszystkim m·wiĺ, Ũeby ludzie wiedzieli, jaki skarb majŃ w swym zasiňgu i Ũe to od nich 

zaleŨy, czy go posiŃdŃ. 

Oto przykğad: Pewien czğowiek w Teksasie, w Stanach Zjednoczonych byğ 

wğaŜcicielem gruntu, a byğ ubogim pasterzem, trudno mu byğo wyŨyĺ z tej ziemi, z pracy. 

Kt·regoŜ dnia przyszli geologowie i odkryli zğoŨa nafty. Nie powiedzieli jednak o tym temu 

czğowiekowi, tylko zapytali go, czy nie sprzedağby swej ziemi, powiedzieli, Ũe dobrze 

zapğacŃ. Sprzedağ i nawet byğ zadowolony. A potem na dawnym jego gruncie zaczňto wierciĺ 

i odkryto niesğychanie bogate zğoŨa ropy naftowej. Nabywcy gruntu stali siň milionerami i 

multimilionerami, a on nadal Ũyğ w biedzie, bo nie wiedziağ, jakie posiadağ skarby. 

Podobnie wielu chrzeŜcijan nie wie o tym, Ũe majŃ takie ogromne skarby w swoim 

zasiňgu. SŃ chrzeŜcijanami, zostali ochrzczeni i tylko od nich zaleŨy, czy posiŃdŃ te skarby, a 

jednak nie potrafiŃ po nie siňgnŃĺ. 

Z chwilŃ, gdy przez chrzest staliŜmy siň chrzeŜcijanami, bogactwa Boga sŃ jak gdyby 

naszŃ wğasnoŜciŃ, sŃ do naszej dyspozycji. JesteŜmy dziedzicami Boga, ale Ăsami nie wiecie, 

co posiadacieò. Wielu nie wie nic o napeğnieniu Duchem świňtym, dlatego nie czerpie z 

bogactwa Boga. 

DrugŃ przyczynŃ nie korzystania z nich jest brak wiary, sğaba wiara i niedowiarstwo. I 

mimo Ũe w LiŜcie do Hebrajczyk·w (11, 6) czytamy, Ũe Ăbez wiary nie moŨna podobaĺ siň 

Boguò, to bardzo rozpowszechniona jest postawa niewiary, niedowiarstwa, nieufnoŜci wobec 

Boga. Nie wierzymy naprawdň obietnicom BoŨym, nie traktujemy ich powaŨnie. Bardziej 

wierzymy doŜwiadczeniu zmysğ·w, doŜwiadczeniu Ũycia codziennego niŨ sğowom Chrystusa. 

Wielu ludzi boi siň poddaĺ swoje Ũycie Chrystusowi. Czego ten Pan Jezus ode mnie 

ŨŃda, jeŨeli naprawdň uwierzň i zawierzň i powiem: ĂPanie Jezu, weŦ moje Ũycieò. Lňka siň 

tego oczywiŜcie nasz egoizm, nasze Ja, kt·re boi siň utraty tronu. Wielu ludzi waha siň, bo nie 

chce zdecydowaĺ siň na rezygnacjň ze swojego Ja i dlatego nie m·wi Bogu Ătakò. 

Tymczasem wielu jest takich ludzi, kt·rzy odwaŨyli siň i powiedzieli Chrystusowi 

Ătakò, odwaŨyli siň zawierzyĺ Mu i oddali Mu swoje Ũycie. Ci wszyscy ludzie dajŃ 
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Ŝwiadectwo, Ũe sŃ szczňŜliwi, Ũe znaleŦli prawdziwe szczňŜcie. Wiele, wiele lat poŜwiňcili 

sğuŨbie Chrystusowi i zaŜwiadczajŃ, Ũe sŃ szczňŜliwi: znaleŦli pok·j, radoŜĺ, znaleŦli 

szczňŜcie, znaleŦli sens Ũycia, ich Ũycie jest jakŃŜ wspaniağŃ przygodŃ. Gdyby ich zapytaĺ: 

ĂCo byŜ robiğ, gdybyŜ siň narodziğ na nowo? ï odpowiedzieliby: ĂTo samo, co robiň teraz. Nie 

mogň bowiem wymyŜleĺ nic lepszego nad to, co Pan B·g dla mnie przygotowağ i co siň w 

moim tyciu dziejeò. Ja teŨ m·gğbym powiedzieĺ: ĂGdybym siň po raz drugi narodziğ, to 

robiğbym oazy. Ja ich nie wymyŜliğem. Nie wiem, skŃd siň wziňğy. Byğ taki moment w Ũyciu, 

Ũe Chrystus stanŃğ na drodze i byğo to oczywiste, Ũe tylko moŨna Mu siň poddaĺ, a potem On 

tak przedziwnie pokierowağ, Ũe czğowiek nigdy by nic podobnego nie wymyŜliğ. Tyle spraw, 

tyle rozmaitych historii, a przedziwnie siň to wszystko ukğada. To, co czğowiek wymyŜliğ, 

dawno juŨ w gruzach leŨy, pozostağo z tego pobojowisko, czy raczej pogorzelisko i w og·le 

czğowiek tego nie Ũağuje. Natomiast to, co siň wyğoniğo, to, co Pan przygotowağ, zaplanowağ, 

jest wspaniağe! 

 

Wreszcie pytanie ostatnie: Jak moŨna zostaĺ napeğnionym Duchem świňtym? 

OdpowiedŦ na to pytanie jest r·wnieŨ bardzo prosta. Zostajemy napeğnieni Duchem 

świňtym w ten sam spos·b, w jaki stajemy siň chrzeŜcijanami. Pytanie jednak, w jaki spos·b 

moŨna staĺ siň chrzeŜcijaninem? OdpowiedŦ nie jest cağkowicie jednoznaczna. IstniejŃ pewne 

nieporozumienia, niedom·wienia, niejasnoŜci. Rozpowszechnione sŃ trzy odpowiedzi na to 

pytanie. Pierwsza ï chrzeŜcijaninem staje siň czğowiek przez chrzest. Ta odpowiedŦ jest 

rozpowszechniona wŜr·d nas, katolik·w. ĂZostağem ochrzczony, wiňc jestem 

chrzeŜcijaninem, chodzň do koŜcioğaò. 

OdpowiedŦ druga: ĂJestem chrzeŜcijaninem przez wiarňò. TakŃ odpowiedŦ dajŃ nasi 

bracia z innych KoŜcioğ·w chrzeŜcijaŒskich. OpierajŃ siň przy tym na PiŜmie Ŝw.: ĂĞaskŃ 

bowiem jesteŜcie zbawieni przez wiarň. A to pochodzi nie od was, lecz jest darem Boga: nie z 

uczynk·w, aby siň nikt nie chlubiğò (Ef 2, 8-9). 

OdpowiedŦ, Ũe stajemy siň chrzeŜcijanami przez chrzest jest niezupeğna i niezgodna z 

Pismem Ŝw., bo m·wi ono: przez wiarň i przez chrzest: ĂKto wierzy i ochrzci siňò albo ï w 

cytowanym tekŜcie rozmowy Jezusa z Nikodemem z Ewangelii Ŝw. Jana: ĂjeŜli siň ktoŜ nie 

narodzi z wody i z Duchaéò. 

Z tego wynika, Ũe odpowiedŦ, iŨ chrzeŜcijaninem jest siň Ăprzez wiarňò, teŨ nie jest 

peğna, bo Ewangelia m·wi o Duchu, m·wi o wierze i m·wi o wodzie, o chrzcie Ŝw. Peğna 

odpowiedŦ wiňc brzmi: przez wiarň i chrzest. W jakim stosunku pozostajŃ do siebie wiara i 

chrzest? OdpowiedŦ jest taka: chrzest bez wiary nie wystarczy, natomiast wiara bez chrztu 

moŨe wystarczyĺ, bo jest wielu ludzi, kt·rzy nie przyjňli chrztu, a uwierzyli w Chrystusa i 

otrzymali Ducha świňtego, nowe Ũycie i zbawienie. To jest fakt, co do kt·rego nie moŨna 

mieĺ Ũadnej wŃtpliwoŜci. I jest teŨ wielu ludzi, kt·rzy zostali ochrzczeni jako dzieci, jako 

niemowlňta a pozostawali w Ŝrodowisku niewierzŃcym, mieli niewierzŃcych rodzic·w i nigdy 

nie doszli do wiary. Dlatego ich chrzest jest niedopeğniony, niewypeğniony. Taki chrzest do 

zbawienia nie wystarcza. Wiara bowiem i chrzest sŃ to dwie rzeczywistoŜci, kt·re wzajemnie 

siň dopeğniajŃ. 

Normalna droga ï jeŨeli chodzi o czğowieka dorosğego, kt·ry juŨ doszedğ do uŨywania 

rozumu, do wieku rozeznania ï jest taka: wiara musi poprzedzaĺ chrzest. Nie wolno nikogo 

ochrzciĺ bez wiary. Nie wolno nikogo ochrzciĺ pod przymusem, bez jego ŜwiadomoŜci, bo 

wtedy chrzest jest niewaŨny. Np. gdyby w szpitalu znalazğ siň jakiŜ ŧyd czy niedowiarek, nie 

ochrzczony a poboŨna pielňgniarka postanowiğa go ochrzciĺ ï by zapewniĺ mu niebo ï bez 

jego wiedzy, to moŨe go dziesiňĺ razy ochrzciĺ, a jednak nic mu nie pomoŨe, bo chrzest jest 
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waŨny na podstawie wiary. Dlatego KoŜci·ğ najpierw gğosi Ewangeliň. Ewangelia ma 

doprowadziĺ do przyjňcia Chrystusa z wiarŃ. Wtedy czğowiek otrzymuje juŨ Ducha świňtego, 

bo bez Niego nie moŨe przyjŃĺ Chrystusa, nie moŨe uwierzyĺ. Wtedy juŨ czğowiek ma Ũycie 

wieczne. 

Z praktyki, z nauki KoŜcioğa wiemy, Ũe jeŨeli ktoŜ jest katechumenem, to znaczy 

przygotowuje siň do chrztu Ŝw. (katechumenem moŨe zostaĺ ten, kto uwierzyğ w Chrystusa w 

wyniku ewangelizacji i przyjŃğ Go) i umrze, jako katechumen, przed przyjňciem chrztu Ŝw., to 

nie ma wŃtpliwoŜci co do jego zbawienia. Katechumeni nie ochrzczeni zawsze byli uwaŨani 

za czğonk·w KoŜcioğa. JeŨeli bowiem ktoŜ uwierzyğ w Chrystusa i przyjŃğ wiarň, to chrzest 

jest dopeğnieniem jego wiary i wğŃczeniem do KoŜcioğa wyznawc·w Chrystusa. Ewangelia, 

Sğowo BoŨe prowadzi do chrztu. Dlatego wszyscy, kt·rzy uwierzyli, przyjmujŃ chrzest. 

MoŨna zapytaĺ ï ja to pytanie zadağem naszym braciom z ruchu Agape, kiedy byğem w ich 

centrali w Kalifornii ï dlaczego gğoszŃ nakaz Chrystusa i cağŃ wiarň na tym opierajŃ, skoro to 

tylko poğowa, bo kto uwierzy i ochrzci siň w PiŜmie Ŝw. powiedziane jest (Mk 16, 16). ĂIdŃc 

na cağy Ŝwiat, czyŒcie uczni·w i udzielajcie chrztuò (Mt 28, 19). Dlaczego wypeğniacie tylko 

pierwszŃ poğowň nakazu Chrystusa. Dano mi odpowiedŦ, kt·ra mnie zupeğnie zadowoliğa: 

ĂDlatego, Ũe jesteŜmy ruchem ewangelizacyjnym i nie chcemy zakğadaĺ nowego KoŜcioğa. 

GdybyŜmy udzielali chrztu, to tworzylibyŜmy KoŜci·ğ, a w Stanach Zjednoczonych jest 

dwieŜcie kilkadziesiŃt KoŜcioğ·w. Nie chcemy przeto tworzyĺ jeszcze jednego. Ograniczamy 

siň do ewangelizacji, do gğoszenia wiary. Kto uwierzy, winien iŜĺ do KoŜcioğa, gdzie bňdzie 

ochrzczony. Chrzest bowiem stanowi wğŃczenie do wsp·lnoty KoŜcioğa. Ewangelizacja go 

poprzedza. Zanim ktoŜ wejdzie do KoŜcioğa, musi najpierw uwierzyĺ w Chrystusa, przyjŃĺ 

Go, by w ten spos·b przygotowaĺ siň do chrztuò. Wszystko wiňc jest w porzŃdku. Bracia z 

Agape nie udzielajŃ chrztu Ŝw., nie uwaŨajŃ tego za swoje zadanie. Gdyby siň tym zajňli, 

powstağaby sytuacja trudna, mogğoby dojŜĺ do skğ·cenia. Jedni m·wiliby, Ũe ochrzciĺ moŨna 

tylko dzieci, inni uznawaliby tylko chrzest dorosğych, jedni domagaliby siň chrztu przez 

zanurzenie, inni przez pokropienie. Chrzest jest jeden, ale jeŨeli chodzi o spos·b jego 

udzielania, nie ma ï niestety ï jednoŜci. 

Tymczasem chodzi o to, by dziağaĺ tam, gdzie jest jednoŜĺ. Wiara jest podstawŃ, od 

niej trzeba zaczŃĺ, nie moŨna jej pominŃĺ. OczywiŜcie dla nas, katolik·w, ochrzczonych 

niemoŨliwe jest pominiňcie w Ewangelii zagadnienia chrztu, bo chrzest jest dla nas czymŜ 

oczywistym. Problemem jest dla nas natomiast to, Ũe czňsto pamiňtamy o chrzcie a 

zapominamy o wierze. 

Czňsto jest u nas dzisiaj taka sytuacja: ojciec naleŨy do partii i nie moŨe pozwoliĺ na 

to, Ũeby dziecko ochrzciĺ, dlatego jedzie do obcego koŜcioğa, Ũona jest takŨe niepraktykujŃca, 

a babcia nalega, by ochrzciĺ dziecko. Dla Ŝwiňtej zgody wiňc, dla tradycji, moŨe dla wiary 

zabobonnej, ojciec ustňpuje. Czy jednak w og·le wolno dziecko ochrzciĺ w takich 

warunkach? Wedğug nauki KoŜcioğa nie wolno, bo nie ma Ũadnej rňkojmi, Ũe bňdzie wzrastağo 

w atmosferze wiary, Ũe po dojŜciu do uŨywania rozumu spotka siň ze Ŝwiadectwem, z 

ewangelizacjŃ, z gğoszeniem Chrystusa i od chrztu dojdzie do wiary. To bowiem, Ũe KoŜci·ğ 

przyjŃğ praktykň chrztu dzieci, nie oznacza wcale, Ũe nie uznaje zwiŃzku wiary i chrztu. Po 

prostu odwr·cona zostağa kolejnoŜĺ: najpierw chrzest, a potem katecheza, ewangelizacja, 

wiara. Oba te elementy muszŃ wystňpowaĺ razem. Dopiero wtedy dochodzi siň do peğni. 

W pierwszych wiekach poniewaŨ rodzice ŨyjŃcy wiarŃ chcieli swoim dzieciom 

zrodzonym w mağŨeŒstwie daĺ to, co najlepsze, wiňc od razu dawali im Chrystusa, wiarň. 

Dzieci otrzymywağy chrzest w wierze rodzic·w, ale rodzice tym samym zobowiŃzywali siň, 

Ũe doprowadzŃ dziecko do wiary, zaraz gdy stanie siň ono zdolne do przyjňcia Chrystusa w 

spos·b osobowy. 
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Zasada: wiara i sakrament, wiara i chrzest nigdy nie zostağa rozluŦniona. Zawsze 

obowiŃzuje w nauce KoŜcioğa, bo to jest Objawienie BoŨe, to jest nauka Chrystusa. 

Wiara jest podstawŃ, a chrzest jest jej konsekwencjŃ. Chciağbym jeszcze przypomnieĺ 

z nauki KoŜcioğa pojňcie tzw. chrztu pragnienia. W nauce katechizmu rozr·Ũnia siň trzy 

rodzaje chrztu Ŝwiňtego: chrzest z wody, chrzest krwi i chrzest pragnienia. 

Chrzest z wody ï to sakrament, obrzňd ustanowiony przez Chrystusa. JeŨeli ktoŜ 

ponosi mňczeŒstwo dla Chrystusa, choĺ nie jest ochrzczony, to mňczeŒstwo ï przelanie krwi 

ï w wierze KoŜcioğa ma takie same skutki jak chrzest. Jest to tzw. chrzest krwi. Chrzest 

pragnienia jest wtedy, kiedy ktoŜ nie zna chrztu Ŝw. jako obrzňdu albo teŨ obraca siň w takim 

Ŝrodowisku, gdzie on nie jest praktykowany, ale wierzy w Chrystusa i przyjmuje Chrystusa, 

przyjmuje Ducha świňtego z wiarŃ. Gdyby znağ chrzest, na pewno przyjŃğby go, bo chce 

wypeğniĺ wszystko, czego ŨŃda Chrystus. W tym znaczeniu ma chrzest pragnienia. To 

wystarczy. Skutki sŃ takie same jak gdyby przyjŃğ chrzest. 

Na tej zasadzie ï chociaŨ jest prawdŃ, Ũe chrzest jest do zbawienia konieczny ï 

ogromna liczba ludzi, nawet moŨe wiňksza niŨ liczba ochrzczonych, moŨe siň zbawiĺ bez 

chrztu Ŝw. z wody, tylko przez tzw. chrzest pragnienia. Tak naucza KoŜci·ğ. 

Napeğnienie Duchem świňtym dokonuje siň przez wiarň. 

Jak trzeba siň przygotowaĺ do napeğnienia Duchem świňtym? Jakie warunki trzeba 

speğniĺ, aby napeğnienie Duchem świňtym stağo siň rzeczywistoŜciŃ w naszym Ũyciu? Przede 

wszystkim trzeba pragnŃĺ napeğnienia Duchem świňtym. Pragnienie jest konsekwencjŃ wiary. 

Wiara zawsze dotyczy obietnicy Boga. (Chrystus obiecağ nam napeğnienie Duchem). PragnŃĺ, 

dla wierzŃcego, dla chrzeŜcijanina znaczy modliĺ siň, bo nasze pragnienia wobec Boga 

wyraŨamy w modlitwie. PragnŃĺ napeğnienia Duchem świňtym, to modliĺ siň o nie, ale w 

oparciu o sğowa Chrystusa: ĂOtrzymacie moc zstňpujŃcego, przychodzŃcego na was Ducha 

świňtego. Duch świňty ï Pocieszyciel wszystkiego was nauczyò. Chrystus obiecağ, 

uwierzyğem Jego Sğowu, ale On chce, abym dobrowolnie, z wğasnej woli otworzyğ siň na ten 

obiecany dar. Dlatego muszň pragnŃĺ i muszň siň modliĺ. 

MogŃ byĺ we mnie przeszkody nie pozwalajŃce mi przyjŃĺ Ducha świňtego. 

PrzeszkodŃ jest grzech. Postawa grzechu bowiem to postawa zamkniňta na przyjňcie Ducha 

świňtego. Dop·ki jest we mnie grzech, nie jestem zdolny do przyjňcia dar·w Ducha 

świňtego. Dlatego muszň uznaĺ i wyznaĺ grzech. Jest to konieczne, abym otrzymağ 

odpuszczenie grzech·w. To co nasi. bracia z Agape nazywajŃ Ăduchowym oddychaniemò, to 

co my nazwaliŜmy Ũalem za grzechy ï i o ile moŨliwoŜci sakramentalne pojednanie ï jest 

usuniňciem przeszkody. JeŨeli zastanawiam siň nad sobŃ i widzň, Ũe nie ma we mnie peğni 

Ũycia Ducha świňtego, Ũe nie odczuwam go, Ũe jest ono dalekie ode mnie, to muszň znaleŦĺ 

przyczynň tego, wykryĺ przeszkodň, odkryĺ w sobie grzech i uwolniĺ siň od niego. ZauwaŨa 

siň tu pewien paradoks: uznanie i wyznanie grzech·w wymaga przecieŨ pomocy Ducha 

świňtego. Teologia ğaski m·wi w tym miejscu o tzw. ğasce uprzedzajŃcej. Duch świňty chce 

nam daĺ wiele ğask, daje nam ğaskň poczŃtkowŃ, uprzedzajŃcŃ, kt·ra jest potrzebna, ŨebyŜmy 

siň mogli uwolniĺ od grzechu. 

Co dalej? Dochodzimy do momentu kluczowego zagadnienia, do tajemnicy, kt·ra 

rozwiŃzuje ten problem. MoŨe byĺ tak, Ũe ktoŜ usğyszağ o Duchu świňtym, o tajemnicy Ducha 

świňtego, o napeğnieniu Nim i zachňcony tym, zapragnŃğ Ducha świňtego, modli siň i nawet 

zdobyğ siň na uznanie i wyznanie grzech·w. Teraz czeka, aŨ Duch świňty go napeğni i nie 

moŨe siň doczekaĺ. Nic siň nie dzieje. Przypomnijmy, Ũe Duchem świňtym jesteŜmy 

napeğnieni przez wiarň. Chrystus obiecağ, a nawet nie tylko obiecağ, ale nakazağ: Ănapeğniajcie 

siň Duchem świňtym,ò bo powiedziane jest w LiŜcie do Efezjan: ĂNie upijajcie siň winem, ale 
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napeğniajcie siň Duchem świňtymò (5, 18). św. Jan zaŜ pisze w swoim LiŜcie: ĂUfnoŜĺ, kt·rŃ 

w Nim pokğadamy, polega na przekonaniu, Ũe On wysğuchuje wszystkich naszych pr·Ŝb 

zgodnych z Jego wolŃ. A jeŨeli wiemy, Ũe wysğuchuje wszystkich naszych pr·Ŝb, pewni 

jesteŜmy r·wnieŨ posiadania tego, o coŜmy Go prosiliò (1 J 5, 14-15). Skoro wiňc B·g 

nakazuje nam, abyŜmy siň napeğniali Duchem świňtym i obiecuje, Ũe speğni to, o co Go 

prosimy, i skoro zwr·ciliŜmy siň do Niego z proŜbŃ o napeğnienie Duchem świňtym, to 

musimy tak postňpowaĺ jak gdybyŜmy byli napeğnieni Duchem świňtym, a nie czekaĺ aŨ to 

napeğnienie w jakiŜ spos·b siň objawi. 

Trzeba to dobrze zrozumieĺ: jestem przekonany i pewny ï to jest wiara ï Ũe 

napeğnienie Duchem świňtym nie jest jakŃŜ tylko moŨliwoŜciŃ, ale Ũe jest rzeczywistoŜciŃ, Ũe 

juŨ siň dokonağo, bo jeŨeli jest ono obietnicŃ BoŨŃ, to nie moŨe pozostaĺ nie speğnione. 

MoŨna to wyjaŜniĺ za pomocŃ nastňpujŃcego por·wnania: Powiedzmy, Ũe mam pieniŃdze w 

banku. One sŃ moje. Mogň p·jŜĺ do banku i nie muszň kasjera prosiĺ, by zechciağ mi wydaĺ 

sto dolar·w, ale tylko wypeğniam czek, bo pieniŃdze sŃ moje, ja nimi dysponujň. Ot·Ũ 

wğaŜnie, ja muszň dysponowaĺ ğaskŃ Ducha świňtego, bo jŃ mam, to znaczy po prostu, Ũe 

muszň tak postňpowaĺ, jak naleŨy postňpowaĺ majŃc Ducha świňtego, czyli postňpowaĺ w 

Duchu, nie czekaĺ. Duch świňty m·wi, Sğowo BoŨe m·wi: ĂPrzebaczajcie jeden drugiemuò, 

wiňc przebaczam. ĂZa wszystko dziňkujcie Boguò. Oblağem egzamin i m·wiň w Duchu: 

Panie BoŨe, dziňkujň Ci, Ũe oblağem egzamin. I tak w kaŨdej sytuacji. 

To jest cağa tajemnica. Napeğnienie Duchem świňtym to nie sprawa jakiejŜ emocji, 

jakiegoŜ przeŨycia, jakiegoŜ dziağania takiego, Ũe coŜ siň we mnie stanie beze mnie, wbrew 

mojej woli. To dokonuje siň przez mojŃ wolň, a wszystko opiera siň na wierze, a wiara musi 

byĺ pewna. Tň tajemnicň musimy zrozumieĺ. Napeğnienia Duchem nie musimy przeŨywaĺ w 

spos·b niezwykğy jako coŜ dramatycznego, jako jakiŜ wstrzŃs. Duch świňty nie musi zstŃpiĺ 

na nas w postaci jňzyk·w ognistych, nie musimy m·wiĺ jňzykami, prorokowaĺ, ale musimy 

wierzyĺ w to, Ũe jesteŜmy rzeczywiŜcie napeğnieni Duchem świňtym i tak postňpowaĺ, jak 

postňpujŃ ci, kt·rzy ŨyjŃ wedğug Ducha: postňpowaĺ wedğug Sğowa BoŨego, wedğug woli 

BoŨej, wedğug woli Chrystusa. Cağa tajemnica tkwi w podpisaniu czeku. PieniŃdze leŨŃ w 

banku, sŃ moje, ale jeŨeli nie podpiszň czeku, to bňdŃ leŨağy w kasie pancernej bez uŨytku. 

Nie bňdň dysponowaĺ nimi, chociaŨ sŃ moje. Dopiero gdy podpiszň czek, pieniŃdze zacznŃ 

dziağaĺ, p·jdŃ w ruch. JeŨeli swojŃ wolnŃ wolŃ podpisujň czek, wtedy Ăpuszczam w ruchò 

ğaskň Ducha świňtego i Jego moc. Tym podpisem jest wiara. Wiara ma siedlisko w mojej 

rozumnej woli. 

Napeğnienie Duchem świňtym to po prostu pewien spos·b Ũycia, pewien styl Ũycia. W 

kaŨdej chwili jesteŜmy gotowi poddaĺ siň kierownictwu Chrystusa i Jego Ducha, przyjŃĺ Jego 

wolň, dziağaĺ wedğug Jego Sğowa. JeŨeli swojŃ wolŃ podejmujemy takŃ decyzjň, to dziağamy 

w Duchu świňtym, zgodnie z Duchem Chrystusa. Duch świňty jest wtedy jak gdyby do 

naszej dyspozycji, bo chce, byŜmy dziağali wedğug woli Chrystusa, Ũeby Chrystus Ũyğ w nas, 

ŨebyŜmy Ũyli w Chrystusie. 

Jeszcze naleŨağoby tu dotknŃĺ jednego problemu (kontrowersyjnego). W Ũyciu 

chrzeŜcijan jest dziŜ jeszcze inna droga, i inna w zwiŃzku z tym interpretacja, napeğnienia 

Duchem świňtym, Ta droga, kt·rŃ spotykamy w tzw. ruchu charyzmatycznym, w ruchu 

odnowy charyzmatycznej. Tam napeğnienie Duchem świňtym przeŨywa siň w innej formie. 

ĞŃczy siň to zwykle z nakğadaniem rŃk i modlitwŃ wstawienniczŃ jednych chrzeŜcijan za 

innych. Wtedy przybiera to formň rzeczywiŜcie aktualnego napeğnienia Duchem świňtym, 

przekazania Ducha Ŝwiňtego. 

W jakim stopniu pozostaje ono do tego napeğnienia Duchem świňtym, o kt·rym 

m·wiğem, to juŨ osobne zagadnienie. W kaŨdym razie na pewno jedno z drugim nie jest 
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sprzeczne. Jedno drugiego nie wyklucza, a raczej uzupeğniajŃ siň wzajemnie. 

Droga napeğnienia Duchem świňtym przez wiarň jest drogŃ podstawowŃ i nawet ci, 

kt·rzy otrzymujŃ dary Ducha świňtego na drodze zwanej charyzmatycznŃ, r·wnieŨ muszŃ w 

koŒcu wejŜĺ na drogň, o kt·rej byğa mowa, na drogň wiary. Chodzi tu o pewne dary 

nadzwyczajne, kt·rych istnienie w Ũyciu KoŜcioğa poŜwiadcza Pismo św., ale jeŨeli jednak 

nie ğŃczy siň to z tŃ drogŃ, o kt·rej m·wiğem, to w·wczas tamta droga moŨe byĺ naraŨona na 

r·Ũne niebezpieczeŒstwa i zğudzenia. Dlatego ta droga na pewno jest bezpieczniejsza i 

bardziej zasadnicza, co nie znaczy, Ũe tamtŃ drogň moŨna lekcewaŨyĺ i nie przyjmowaĺ 

nadzwyczajnych dar·w z wdziňcznoŜciŃ jako dziağania Ducha świňtego. To dziağanie wğaŜnie 

dzisiaj bardzo jest KoŜcioğowi potrzebne. Jedno drugiego nie wyklucza. Jest to tylko inny 

spos·b dziağania Ducha świňtego, kt·ry nie wyklucza sposobu, o kt·rym tu byğa mowa. 

Przyjmowanie Ducha świňtego przez wiarň, napeğnianie siň Duchem świňtym przez wiarň to 

droga zasadnicza. 

Tu potrzeba jeszcze dodaĺ, Ũe to napeğnianie Duchem świňtym nie jest czymŜ 

jednorazowym w Ũyciu, ale dokonuje siň ciŃgle. Ile razy w wierze zwracam siň do Chrystusa 

w gotowoŜci poddania siň Jego Sğowu i Jego woli, tyle razy napeğniam siň Duchem świňtym. 

Dlatego m·wi Pismo Ŝw.: ĂNapeğniajcie siň Duchem świňtymò, bo ma to byĺ pewnŃ stağŃ 

funkcjŃ Ũycia chrzeŜcijaŒskiego. 

C. Wiara a postňpowanie w Duchu świňtym 

Konferencja ta bňdzie pewnym uzupeğnieniem konferencji poprzedniej, w kt·rej byğa 

mowa o napeğnieniu Duchem świňtym. IstotŃ i konsekwencjŃ napeğnienia Duchem świňtym 

ma byĺ Ũycie wedğug wymagaŒ Sğowa BoŨego, czyli Ũycie kierowane przez Chrystusa. 

Wysiğek zmierzajŃcy do prowadzenia takiego Ũycia jest r·wnoznaczny z Ũyciem wedğug 

Ducha, Ũyciem w Duchu. ŧycie takie nazywamy chodzeniem w Duchu, lub postňpowaniem w 

Duchu świňtym. Jest to nieco inne rozumienie napeğnienia Duchem świňtym niŨ to, z kt·rym 

spotykamy siň w tzw. ruchach charyzmatycznych. Chciağbym tň sprawň wyjaŜniĺ, poniewaŨ 

wielu z nas spotyka siň dzisiaj z grupami modlitewnymi tzw. charyzmatycznymi albo z tzw. 

seminariami Ũycia wedğug Ducha, warto wiňc wiedzieĺ, na czym polegajŃ r·Ũnice w 

interpretacji. W ramach tzw. seminari·w odbywa siň po czwartym tygodniu modlitwa o 

wylanie Ducha świňtego. ModlŃ siň wtedy jedni za drugich o napeğnienie Duchem świňtym. 

Chodzi wiňc o to samo, o czym byğa mowa wczoraj. M·wiliŜmy r·wnieŨ o tym, Ũe to 

napeğnienie Duchem świňtym praktycznie dokonuje siň przez modlitwň, Ũe musimy modliĺ 

siň o to, abyŜmy zostali napeğnieni Duchem świňtym. R·Ũnica jest moŨe taka, Ũe u nas 

zachňca siň kaŨdego, by siň modliğ o napeğnienie Duchem świňtym. KaŨdy bowiem jest 

wezwany do tego, Ũeby opierajŃc siň na wierze I na obietnicy BoŨej prosiĺ Pana o napeğnienie 

Duchem świňtym. 

JeŨeli chodzi o grupy charyzmatyczne, to praktykowana jest w nich modlitwa 

wstawiennicza jednych za drugich. Jedni, kt·rzy wczeŜniej przeŨyli napeğnienie Duchem 

świňtym, upraszajŃ dary Ducha świňtego dla innych. Dokonuje siň to przez modlitwň z 

nağoŨeniem rŃk. Przy tej formie modlitwy o napeğnienie Duchem świňtym objawiajŃ siň 

pewne dary Ducha świňtego takie jak dar jňzyk·w, dar proroctwa, dar uzdrawiania. 

Pismo Ŝw. rozr·Ũnia owoce i dary Ducha świňtego. W LiŜcie do Galat·w (5, 22-23) 

jest powiedziane: Ăowocem zaŜ Ducha jest miğoŜĺ, radoŜĺ, pok·j, cierpliwoŜĺ, uprzejmoŜĺ, 

dobroĺ, wiernoŜĺ, ğagodnoŜĺ, opanowanieò. O darach zaŜ Ducha świňtego jest mowa 

szczeg·lnie w LiŜcie do Koryntian w rozdziale 12. ĂNie chciağbym bracia, abyŜcie nie 

wiedzieli o darach duchowychò. 
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O zasadach korzystania z tych dar·w jest mowa w rozdziale 14 Listu do Koryntian. 

Potem Ŝw. Paweğ wskazuje na r·Ũne dary, z kt·rych najwiňkszym jest miğoŜĺ. ĂCzy wszyscy 

prorokujŃ, czy wszyscy sŃ nauczycielami, czy wszyscy majŃ dar czynienia cud·w, czy 

wszyscy posiadajŃ ğaskň uzdrawiania, czy wszyscy przemawiajŃ jňzykami, czy wszyscy 

potrafiŃ je tğumaczyĺ. Lecz wy starajcie siň o wiňksze dary, a ja wam wskaŨň drogň jeszcze 

doskonalszŃò (1 Kor 12, 29-31), po czym nastňpuje w rozdziale 13 piňkny hymn o miğoŜci. Ta 

miğoŜĺ jest ukazana jako najwiňkszy dar Ducha świňtego. PodkreŜla to jeszcze raz Ŝw. Paweğ 

w rozdziale 14, gdy m·wi: Ăstarajcie siň posiŃŜĺ miğoŜĺ, troszczcie siň o dary duchowe, 

szczeg·lnie zaŜ o dar proroctwaò (14, 1). Potem nastňpuje szereg szczeg·ğowych uwag o 

r·Ũnych darach Ducha świňtego i o sposobie korzystania z nich we wsp·lnocie 

chrzeŜcijaŒskiej, zwğaszcza we wsp·lnych zgromadzeniach, w czasie wsp·lnej modlitwy. 

Nie jest ğatwo przeprowadziĺ rozr·Ũnienie pomiňdzy owocami a darami Ducha 

świňtego. MoŨna by to najog·lniej, i nie w spos·b cağkiem Ŝcisğy, tak wyraziĺ: owoce Ducha 

świňtego sŃ dane najpierw dla osobistego uŜwiňcenia i osobistej przemiany czğowieka. SŃ one 

przejawem nowego Ũycia w czğowieku. To nowe Ũycie polega zaŜ na tym, Ũe czğowiek jest 

uzdolniony do tego, Ũeby sğuŨyĺ lepiej innym ludziom. SğuŨyĺ wedğug myŜli BoŨej tzn. 

Ŝwiadczyĺ o Bogu i zbliŨaĺ innych do Boga oraz budowaĺ wsp·lnotň z Bogiem i pomiňdzy 

sobŃ. W tym znaczeniu trudno przeprowadziĺ rozgraniczenie pomiňdzy owocami Ducha 

świňtego danymi dla osobistego uŜwiňcenia i dla apostolstwa, czy dla budowania KoŜcioğa. 

Taki podziağ siň przyjmuje, chociaŨ jest on trochň sztuczny, bo w gruncie rzeczy nie ma 

Ũadnego daru Ducha świňtego, kt·ry nie sğuŨyğby ostatecznie budowaniu Kr·lestwa BoŨego, 

wsp·lnoty chrzeŜcijaŒskiej. MoŨna jednak powiedzieĺ, Ũe owoce Ducha świňtego sŃ w 

pierwszym rzňdzie dane dla przemiany czğowieka, a czğowiek przemieniony przez te owoce, 

daje Ŝwiadectwo swego przemienionego Ũycia i przez to sğuŨy innym, i prowadzi ich do 

Chrystusa i do wsp·lnoty chrzeŜcijan. Natomiast o darach m·wi siň og·lnie, Ũe one sŃ dane 

nie tyle dla osobistego uŜwiňcenia, czy osobistej przemiany, ile dla wsp·lnoty, dla posğugi. 

Zdarza siň, Ũe ktoŜ otrzymuje dary nawet niezwykğe, ale one nie ŜwiadczŃ o danym 

czğowieku, o jego wewnňtrznej przemianie. MoŨna na potwierdzenie tego przytoczyĺ sğowo 

Chrystusa ĂWielu powie mi w owym dniu: Panie, Panie czy nie prorokowaliŜmy mocŃ Twego 

imienia i nie wyrzucaliŜmy zğych duch·w mocŃ Twego imienia, i nie czyniliŜmy wielu cud·w 

mocŃ Twego imienia? Wtedy oŜwiadczň im: Nigdy was nie znağemò (Mt 7, 22-23). Kontekst 

zaŜ tych sğ·w Chrystusa jest taki: ĂNie kaŨdy, kt·ry Mi m·wi: óPanie, Panieô, wejdzie do 

Kr·lestwa niebieskiego, lecz ten, kto speğnia wolň Mojego Ojca, kt·ry jest w niebieò (Mt 7, 

21). Chrystus mocno akcentuje, Ũe sprawdzianem tego, iŨ siň jest blisko Boga, blisko 

Chrystusa nie jest prorokowanie czy czynienie cud·w, ale Ũycie wedğug woli Chrystusa, 

wedğug woli Jego Ojca i wedğug Jego sğowa. Pewne znaki natomiast same w sobie nie sŃ 

jeszcze czymŜ najwaŨniejszym i nie sŃ ŨadnŃ gwarancjŃ. Tzw. dary Ducha świňtego sŃ jakŃŜ 

manifestacjŃ, przejawem Jego obecnoŜci i dziağania, sŃ dane przede wszystkim dla 

niewierzŃcych jako Ŝwiadectwo a takŨe dla budowania wsp·lnoty chrzeŜcijan. Te dary Ducha 

świňtego naleŨy oczywiŜcie przyjmowaĺ z wdziňcznoŜciŃ, ale te dary muszŃ r·wnoczeŜnie 

byĺ poddane jakiejŜ ocenie, jakiemuŜ kierownictwu ze strony Ăstarszychò KoŜcioğa, kt·rzy 

decydujŃ o tym w jaki spos·b majŃ byĺ one uŨywane. św. Paweğ to czyni w 14. rozdziale 

Listu do Koryntian. Poza tym te dary nadzwyczajne nie sŃ konieczne, Ũeby prowadziĺ Ũycie w 

Duchu. Nie moŨna przyjmowaĺ twierdzenia niekt·rych, Ũe np. m·wienie jňzykami to jest 

dopiero pewny znak dziağania Ducha świňtego i zawsze gdy Duch świňty kogoŜ napeğnia, to 

daje dar jňzyk·w. Jest to twierdzenie niezgodne z Pismem Ŝw. i z tradycjŃ i takiego 

twierdzenia nie moŨemy przyjmowaĺ. 

Ta droga, o kt·rej tutaj m·wiliŜmy, jest dla wszystkich chrzeŜcijan drogŃ i pewniejszŃ, 
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i wszystkich obowiŃzujŃcŃ, bo nawet jeŜli ktoŜ posiada dary nadzwyczajne to nie jest 

zwolniony od obowiŃzku i wysiğku, by Ũyĺ wiarŃ i postňpowaĺ wedğug Sğowa BoŨego. 

Najpewniejszym sprawdzianem dziağania Ducha świňtego jest miğoŜĺ i wynikajŃce z niej 

dŃŨenie do jednoŜci. Tam, gdzie pojawia siň duch partykularyzmu, dzielenia, 

przeciwstawiania, zamykania siň, tam na pewno nie dziağa Duch świňty, bo Duch świňty jest 

Duchem jednoŜci i miğoŜci. 

Ta droga napeğniania siň Duchem świňtym, kt·ra tu zostağa przedstawiona i kt·rŃ 

gğoszŃ nasi bracia z ruchu Agape, opiera siň na pewnym fundamencie biblijnym; jest wiňc 

drogŃ bezpiecznŃ i jest drogŃ dla wszystkich. A tamta droga jest oczywiŜcie teŨ zaŜwiadczonŃ 

przez Pismo i na tamtej drodze dziağa teŨ Duch świňty, ale to nie jest droga dla wszystkich, to 

nie jest droga konieczna. Tamta droga wymaga pewnej czujnoŜci, bo ğŃczŃ siň z niŃ pewne 

moŨliwe wypaczenia czy naduŨycia i dlatego musi byĺ z niŃ zawsze zwiŃzane roztropne 

kierownictwo. 

W zwiŃzku z napeğnieniem Duchem świňtym pojmowanym jako pewien spos·b Ũycia 

wydajŃ siň jeszcze potrzebne pewne uwagi uzupeğniajŃce czy teŨ pewne rozwiniňcie tego, o 

czym juŨ byğa mowa. W Ũyciu wielu chrzeŜcijan przejawia siň czňsto pewna chwiejnoŜĺ, 

zmiennoŜĺ nastroj·w. MiewajŃ oni pewne okresy entuzjazmu i radoŜci, a potem zapağ, miğoŜĺ 

do Chrystusa wydaje siň gdzieŜ znikaĺ, zamieraĺ, przychodzŃ r·Ũne pokusy, doŜwiadczenia, 

zniechňcenia. WaŨne jest, Ũeby wiedzieĺ, w jaki spos·b stale prowadziĺ Ũycie w Duchu, w 

jaki spos·b stale na co dzieŒ mieĺ tň moc Ducha świňtego i trwaĺ na tej drodze Ũycia wedğug 

Ducha. Trzeba tu pamiňtaĺ o pewnych radach, zasadach, kt·re sŃ przedstawione w PiŜmie Ŝw. 

JeŨeli bňdziemy siň ich trzymali to moŨemy liczyĺ na to, Ũe bňdzie w naszym Ũyciu pewna 

stağoŜĺ tego Ũycia w Duchu i nie bňdzie wahaŒ czy fluktuacji r·Ũnych nastroj·w. 

Pierwsza rzecz ï trzeba siň przyzwyczaiĺ do tego, Ũeby stale praktykowaĺ tzw. 

Ăduchowe oddychanieò albo teŨ to, co w naszej tradycji katolickiej nazywa siň praktykŃ Ũalu 

doskonağego za grzechy. To powinno siň staĺ nawykiem w naszym Ũyciu. PowinniŜmy to 

robiĺ codziennie np. przy modlitwie wieczornej, moŨna zawsze sprawdziĺ, czy jesteŜmy w 

swoim postňpowaniu zgodni ze Sğowem BoŨym. JeŨeli nas coŜ niepokoi czy sumienie coŜ 

nam wyrzuca, to trzeba zdobyĺ siň na uznanie tego zğa przed Bogiem i na wyznanie naszych 

bğňd·w, brak·w, upadk·w, trzeba zdobyĺ siň na wiarň w moc Chrystusowej Krwi i Ŝmierci 

zbawczej na KrzyŨu. Trzeba zawierzyĺ BoŨej miğoŜci, BoŨemu miğosierdziu oraz oddaĺ Bogu 

swoje problemy i dokonaĺ zwrotu swojej woli ku Sğowu BoŨemu, ku wymaganiu Chrystusa. 

JeŨeli bňdziemy stale praktykowali to w swoim Ũyciu duchowym, wtedy nie bňdzie okres·w 

zağamania siň i zniechňcenia, ale bňdziemy stale na wğaŜciwej drodze i bňdziemy na niej 

postňpowali. 

Druga sprawa. Aby sprawdziĺ, czy rzeczywiŜcie Ũyjemy wedğug Ducha świňtego, 

dobrze jest posğugiwaĺ siň bardzo prostym, wymownym obrazem. Chodzi o ten prosty 

rysunek koğa i tronu poŜrodku i o pytanie: czy Chrystus jest rzeczywiŜcie Panem, czy On jest 

na tronie mego serca, czy On zajmuje w moim Ũyciu pozycjň centralnŃ, czy wszystko w moim 

Ũyciu jest Jemu poddane? Czy teŨ miejsce centralne zajmuje moje Ăjaò ï ego, czy kierujň siň 

jakimŜ egoizmem? Nie jest rzeczŃ zbyt trudnŃ zdaĺ sobie z tego sprawň, chociaŨ oczywiŜcie 

jest w nas duŨo ukrytej pychy i ukrytego egoizmu i czňsto nie rejestrujemy Ŝwiadomie, kiedy 

ulegamy jakiemuŜ odruchowi egoizmu, samolubstwa, pychy. Ale Duch świňty stopniowo 

bňdzie nam odsğaniağ te dziedziny i sfery naszego Ũycia, naszej osobowoŜci, kt·re nie sŃ 

jeszcze oczyszczone i poddane Chrystusowi. I w miarň jak bňdziemy sobie to uŜwiadamiali, 

bňdziemy mogli poddaĺ to wszystko Chrystusowi. CiŃgle musimy do tego wracaĺ i w ten 

spos·b musi siň dokonywaĺ stağa przemiana czğowieka cielesnego w czğowieka duchowego. 

Czğowiek cielesny to ten, w kt·rym wğasne Ăjaò jeszcze jest na tronie, czğowiek duchowy to 
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ten, kt·ry wprowadziğ Chrystusa na tron swego Ũycia, swego serca. 

Nastňpna rada, o kt·rej trzeba pamiňtaĺ. To nowe Ũycie, Ũycie w Duchu, Ũycie 

poddane kierownictwu Chrystusa, kierowane przez Niego nie bňdzie oczywiŜcie Ũyciem 

wolnym od walki wewnňtrznej, od pewnych napiňĺ i konflikt·w, bo Pismo Ŝw. wyraŦnie 

m·wi, Ũe Ũycie chrzeŜcijaŒskie jest walkŃ i nawet wyraŦnie nam ukazuje wrog·w, z kt·rymi 

musimy ciŃgle prowadziĺ walkň nazywajŃc tych wrog·w Ŝwiatem, ciağem i szatanem. świat, 

ciağo i diabeğ czy szatan to sŃ wrogowie, z kt·rymi kaŨdy chrzeŜcijanin musi prowadziĺ walkň 

duchowŃ. św. Jan m·wi w swoim LiŜcie, Ũeby nie miğowali Ŝwiata i wszystkiego co pochodzi 

od Ŝwiata. Kto miğuje Ŝwiat, ten nie ma w sobie miğoŜci Ojca. Wszystko co jest na Ŝwiecie: 

poŨŃdliwoŜĺ ciağa, poŨŃdliwoŜĺ oczu i pycha tego Ŝwiata nie pochodzi od Ojca ale ze Ŝwiata, a 

Ŝwiat przemija wraz ze swojŃ poŨŃdliwoŜciŃ. Kto zaŜ peğni wolň BoŨŃ trwa na wieki (por. 1 J 

2, 15-17). 

W tym znaczeniu m·wi Pismo Ŝw. o Ŝwiecie. Sam Ŝwiat jako taki nie jest zğy, bo jest 

stworzony przez Boga, ale zğem jest poŨŃdliwoŜĺ czyli nasz niewğaŜciwy stosunek do Ŝwiata, 

tak Ũe wartoŜci tego Ŝwiata zajmujŃ pierwsze miejsce w hierarchii wartoŜci. Te wartoŜci nie sŃ 

podporzŃdkowane Bogu, ale wysuwajŃ siň one na pierwszy plan, dlatego m·wi siň o 

poŨŃdliwoŜci ciağa, poŨŃdliwoŜci oczu i pysze tego Ũycia. W tym znaczeniu musimy walczyĺ 

ze Ŝwiatem, Ũeby nie pozwoliĺ siň opanowaĺ przez poŨŃdliwoŜci Ŝwiatowe. Ciağo poŨŃda 

przeciw duchowi ï jak m·wi Ŝw. Paweğ w LiŜcie do Galat·w (por. 5, 16-17) ï duch 

przeciwko ciağu. Trzeba tu jeszcze wyjaŜniĺ, Ũe w PiŜmie Ŝw. sğowo Ăciağoò nie oznacza tylko 

sfery zmysğowej, cielesnej w znaczeniu dosğownym. Tu nie chodzi o jakieŜ przeciwstawienie 

pierwiastka duchowego i cielesnego w czğowieku. W jňzyku Ŝw. Pawğa i w jňzyku Pisma Ŝw. 

ciağo to jest cağy czğowiek, o ile on tworzy jak gdyby dla siebie ukğad zamkniňty, tzn. Ũyje dla 

siebie, a Ũycie nie jest otwarte ku Bogu i poddane BoŨym planom zbawczym. To jest w koŒcu 

to samo, co powiedziane jest w tym rysunku, Ũe nasze Ăjaò jest oŜrodkiem wszystkiego, nasze 

ï ego, i cağe nasze Ũycie wok·ğ tego siň obraca, bo wtedy tworzymy z wğasnych ambicji, 

plan·w Ŝwiat zamkniňty i to jest pewien ukğad, pewien system, kt·ry jest zamkniňty dla Boga, 

dla BoŨych plan·w zbawczych. To jest nasza zguba, bo wtedy nasze Ũycie nie jest otwarte ku 

Bogu, ku BoŨym planom zbawczym. Nie moŨemy wtedy mieĺ peğni Ũycia. To jest wğaŜnie 

Ăciağoò w jňzyku biblijnym albo inaczej stary czğowiek w nas. Z tym musimy walczyĺ. 

Wreszcie walczymy z mocami ciemnoŜci, walczymy z szatanem, kt·ry chce nas 

oderwaĺ od Boga i chce, abyŜmy siň zamknňli w sobie, w swoim Ŝwiecie, bo wtedy stajemy 

siň jego niewolnikami. Ale jeŨeli staramy siň Ũyĺ wedğug Sğowa BoŨego, wtedy zwyciňŨamy ï 

tak jak Chrystus ï i Ŝwiat, i ciağo, i szatana i powoli wchodzimy na drogň Ũycia duchowego, 

Ũycia wedğug Ducha, Ũycia kierowanego przez Chrystusa i to Ũycie jest Ũyciem zwyciňskim w 

stosunku do tamtych mocy, kt·re chcŃ nad nami panowaĺ i doprowadziĺ nas do zguby. 

Nastňpna zasada m·wi, Ũeby nie polegaĺ w swoim Ũyciu na uczuciach, ale na wierze. 

Uczucia sŃ z natury zmienne, niezaleŨne od nas i jeŨeli poddajemy siň uczuciom, to wtedy 

przeŨywamy wzloty i upadki, jesteŜmy igraszkŃ zmiennych nastroj·w, wtedy stajemy siň 

zaleŨni od pogody, od ciŜnieniaé cağe nasze Ũycie jest wtedy huŜtawkŃ nastroj·w. JesteŜmy 

nawet dosğownie ï jak to m·wi Ŝw. Paweğ ï niewolnikami Ũywioğ·w tego Ŝwiata. OczywiŜcie 

czğowiek jest zaleŨny od tych wszystkich wpğyw·w, ale dziňki wierze, posiadamy moc, kt·ra 

pozwala nam nad nimi panowaĺ, nie musimy im ulegaĺ. Wiara jest relacjŃ do Sğowa BoŨego i 

ona pozwala nam nie zwracaĺ uwagi na taki czy inny nastr·j, usposobienie, uczucie, trzymaĺ 

siň Sğowa BoŨego. Gdy np. na skutek niskiego ciŜnienia, kiepskiej pogody czy niewyspania 

wpadamy w zğy nastr·j, musimy staraĺ siň .go przezwyciňŨyĺ wiarŃ. Nie wolno nam 

poddawaĺ siň r·Ũnym pesymistycznym myŜlom, kt·re nas mogŃ ogarnŃĺ, ale trzeba oprzeĺ 

siň wiarŃ na Sğowie BoŨym i tak postňpowaĺ, jak nam to Sğowo BoŨe dyktuje, bo to Sğowo 
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jest nieomylne, Ono jest niewzruszone. To jest bardzo waŨne, Ũeby szukaĺ zawsze oparcia w 

Sğowie BoŨym przez wiarň a nie ulegaĺ zmiennym nastrojom naszych uczuĺ. 

I wreszcie jeszcze jedna wskaz·wka bardzo prosta, o kt·rej byğa juŨ wzmianka 

mianowicie: trzeba trzymaĺ siň Sğowa BoŨego, kt·re m·wi do nas w Pierwszym LiŜcie do 

Tesaloniczan (5, 18) Ăza wszystko dziňkujcie, taka jest bowiem wola BoŨa w Chrystusie 

Jezusie wzglňdem wasò. Musimy siň nauczyĺ postawy nieustannego dziňkczynienia Bogu za 

wszystko, bez Ũadnego wyjŃtku. Nasze modlitwy zawsze powinny siň zaczynaĺ od 

dziňkczynienia a nie od narzekania. Taki siň przyjŃğ niestety styl Ũycia, Ũe bez przerwy 

potrafimy narzekaĺ. Czňsto juŨ od rana, gdy deszcz pada i jest ponuro narzekamy na pogodň, 

jak gdyby sprawa pogody byğa naszŃ sprawŃ. Jakim prawem mieszamy siň Panu Bogu do 

Jego spraw. My nie mamy najmniejszego wpğywu na to, jaka bňdzie pogoda; nic zmieniĺ nie 

moŨemy, a narzekajŃc wybrzydzamy siň na Pana Boga. Tymczasem trzeba siň modliĺ: 

ĂDziňkujň Ci, Panie BoŨe, za to, Ũe dzisiaj jest deszcz, dziňkujň za to sğoŒceò itp. Za wszystko 

trzeba dziňkowaĺ. I potem siň pokaŨe, ile dobra wynika z tego, Ũe nie my planujemy, bo Pan 

B·g lepiej wie, jak pokierowaĺ wszystkim i zawsze wyprowadzi wszystko ku dobremu. Nic 

tak nie umacnia naszej wiary jak postawa nieustannego dziňkczynienia. Uczymy siň wtedy 

ufnoŜci i wnikania w myŜli BoŨe, kt·re nie sŃ myŜlami naszymi, uczymy siň odgadywaĺ 

wyŨsze plany BoŨe, myŜli BoŨe, uczymy siň wartoŜci inaczej, nie po ludzku tylko, uczymy siň 

odkrywaĺ wartoŜci cierpienia i r·Ũnych doŜwiadczeŒ. Odkrywamy po prostu inny Ŝwiat 

wartoŜci. Dziňki temu, Ũe potrafimy zdobyĺ siň na dziňkczynienie od razu pada Ŝwiatğo na 

nasze Ũycie i zaczynamy myŜleĺ po BoŨemu. A wğaŜnie o to chodzi, Ũe musimy zmieniĺ 

spos·b patrzenia na wszystkieā sprawy i przechodziĺ z myŜlenia ludzkiego na myŜlenie w 

kategoriach BoŨych plan·w. Dlatego konieczne jest nieustanne dziňkczynienie, w kaŨdej 

sytuacji, chociaŨby nawet przychodziğo nam to z duŨym trudem. Od nas to zaleŨy w koŒcu i 

jeŜli siň na to dziňkczynienie w takich trudnych chwilach zdobňdziemy, to zobaczymy jak 

niezwykle jest ono owocne w naszym Ũyciu wewnňtrznym, w naszym Ũyciu modlitwy. To sŃ 

pewne praktyczne wskazania dotyczŃce prowadzenia Ũycia wedğug Ducha. To jest droga 

bardzo prosta i dla kaŨdego dostňpna. Wszyscy musimy siň jej uczyĺ. 

Jeszcze na zakoŒczenie jedna uwaga dotyczŃca terminologii. Nasi bracia z ruchu 

Agape uŨywajŃ okreŜlenia Ăbyĺ napeğnionym Duchem świňtymò, w wielu innych 

wsp·lnotach m·wi siň o Ũyciu w Duchu, chodzeniu w Duchu świňtym. W ruchu oazowym, w 

Ruchu światğo-ŧycie to samo wyraŨamy w formule: Fos-Dzoe, światğo-ŧycie. W gruncie 

rzeczy chodzi tu zupeğnie o to samo, o tň samŃ rzeczywistoŜĺ. światğo ï to jest Sğowo BoŨe, 

to jest to, co poznajemy. Poznawszy ï trzeba tak postňpowaĺ, jak wymaga tego owo Ŝwiatğo, 

czyli podjŃĺ wysiğek Ũycia. To samo m·wiŃ nasi bracia ï Ămasz Sğowo BoŨe i tak czyŒ jak 

ono kaŨeò, a wtedy bňdziesz postňpowağ w Duchu, bňdziesz napeğniony Duchem świňtym. 

Dokğadnie to samo chcemy wyraziĺ w tym znaku, w tym symbolu czy w tych sğowach: 

światğo-ŧycie. Chodzi o stağy wysiğek podporzŃdkowania Ũycia wymaganiu Sğowa BoŨego, 

wymaganiu tego Ŝwiatğa, kt·re otrzymujemy od Chrystusa przez Jego sğowo. JeŨeli 

postňpujemy w ten spos·b, jeŨeli podejmujemy takie wysiğki, to wtedy mamy nowe Ũycie, 

Ũyjemy, rozwijamy siň ï postňpujemy w Duchu. 

D. Wiara a Ŝwiadczenie w Duchu świňtym 

M·wiĺ bňdziemy o Ŝwiadczeniu w Duchu świňtym nie w znaczeniu dawania 

Ŝwiadectwa o swoim spotkaniu z Chrystusem na jakimŜ zgromadzeniu chrzeŜcijan, czy 

podczas rekolekcji ewangelizacyjnych, ale w znaczeniu prowadzenia ludzi do Chrystusa 

zawsze i wszňdzie, wykorzystywaniu kaŨdej okazji do m·wienia o Chrystusie, uznawaniu 

tego za najwaŨniejsze swoje zadanie. 
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W jaki spos·b mamy dojŜĺ do takiego Ŝwiadczenia o Chrystusie? Uczestniczymy w 

mağej ewangelizacji wğaŜnie po to, Ũeby siň tego nauczyĺ. 

Dawanie Ŝwiadectwa ï to pierwsze stwierdzenie ï wyrasta z pewnej ŜwiadomoŜci 

og·lnej chrzeŜcijanina, z pewnej koncepcji Ũycia chrzeŜcijaŒskiego. Na pytanie: co to znaczy 

byĺ chrzeŜcijaninem moŨemy otrzymaĺ r·Ũne odpowiedzi. W naszych Ŝrodowiskach z 

pewnoŜciŃ najczňŜciej sğyszymy, Ũe byĺ chrzeŜcijaninem tzn. byĺ ochrzczonym, chodziĺ do 

koŜcioğa w niedzielň, wierzyĺ w to, czego naucza nasz KoŜci·ğ, speğniaĺ przykazania, 

przyjmowaĺ sakramenty Ŝwiňte. Ot·Ũ w ŜwiadomoŜci ludzi, kt·rzy w ten spos·b odpowiadajŃ 

na to pytanie, byĺ chrzeŜcijaninem to sprawa pewnych praktyk, czy pewnych warunk·w, 

kt·re czğowiek musi speğniĺ, warunk·w formalnych, zewnňtrznych, moŨna by nawet 

powiedzieĺ organizacyjnych. NaleŨň do Ăorganizacjiò, kt·ra nazywa siň: KoŜci·ğ katolicki, 

wiňc muszň speğniaĺ okreŜlone warunki. MoŨna jednak w inny spos·b przekonaĺ siň, co dla 

kogoŜ znaczy: byĺ chrzeŜcijaninem, zadajŃc pytanie: co uwaŨasz za najwaŨniejsze przeŨycie 

w twoim dotychczasowym Ũyciu? JeŨeli usğyszymy odpowiedŦ: ĂNajwaŨniejszym przeŨyciem 

w moim dotychczasowym Ũyciu byğo poznanie Chrystusa i przyjňcie Go jako mojego Pana i 

Zbawicielaò, to moŨemy postawiĺ drugie pytanie: co, twoim zdaniem, najwiňkszego moŨesz 

uczyniĺ dla drugiego czğowieka, aby mu pom·c. MoŨemy otrzymaĺ odpowiedŦ: ĂMogň 

pom·c temu czğowiekowi w tym, aby i on poznağ Chrystusa, a takŨe przyjŃğ Go jako swojego 

Pana i Zbawicielaò. Ot·Ũ jeŨeli ktoŜ w ten spos·b odpowiada na pytania: ĂCo uwaŨasz za 

najwaŨniejsze przeŨycie w twoim dotychczasowym Ũyciuò? oraz ĂCo najwiňkszego moŨesz 

uczyniĺ dla drugiego czğowieka, aby mu pom·c?ò, to o takim czğowieku moŨna powiedzieĺ, 

Ũe jest chrzeŜcijaninem. Musimy tutaj przyznaĺ, Ũe te dwie przedstawione wyŨej postawy i 

ŜwiadomoŜci sŃ bardzo r·Ũne od siebie. O postawie pierwszej trudno powiedzieĺ, aby 

cechowağa jŃ ŜwiadomoŜĺ, iŨ do istoty Ũycia chrzeŜcijaŒskiego naleŨy dawanie Ŝwiadectwa, 

bo kto w ten spos·b pojmuje swoje chrzeŜcijaŒstwo, ten nie jest zdolny do dawania 

Ŝwiadectwa, ten najwyŨej bňdzie m·gğ namawiaĺ drugiego, by wstŃpiğ do tej samej 

Ăorganizacjiò, do kt·rej on naleŨy i speğniağ wymagane warunki, bo moŨe mu siň to przydaĺ; 

jeŨeli nie w tym Ũyciu, to moŨe po Ŝmierci. I rzeczywiŜcie stwierdzamy, Ũe tam, gdzie ludzie 

tak pojmujŃ istotň chrzeŜcijaŒstwa, tam nie ma Ŝwiadectwa a Ũycie chrzeŜcijaŒskie jest 

statyczne, skostniağe, martwe, tam nie ma ewangelizacji, nie ma zdobywania innych dla 

Chrystusa. Gdyby wszyscy od poczŃtku tak pojmowali swoje chrzeŜcijaŒstwo, to nikt z nas 

dzisiaj nie byğby chrzeŜcijaninem, bo chrzeŜcijaŒstwo nigdy by do naszych czas·w nie 

przetrwağo. I wtedy ogromna wiňkszoŜĺ ludzi ŨyjŃcych na Ŝwiecie nie miağaby Ũadnych szans 

staĺ siň chrzeŜcijanami. 

Nie ulega wŃtpliwoŜci, Ũe musimy dziŜ podjŃĺ wysiğek takiego pogğňbienia naszego 

Ũycia chrzeŜcijaŒskiego, by i dla nas stağo siň rzeczŃ oczywistŃ, Ũe chrzeŜcijanin zapytany o 

sprawň najwaŨniejszŃ w jego Ũyciu, m·wi o spotkaniu Chrystusa i przyjňciu Go jako swojego 

Pana i Zbawiciela, i o swoim pragnieniu, aby ludzie, kt·rym dobrze Ũyczy, przeŨyli to samo. 

W takim ujňciu Ŝwiadectwo jest prostŃ konsekwencjŃ Ũycia chrzeŜcijaŒskiego; ono 

wyrasta z okreŜlonej koncepcji, z okreŜlonego sposobu przeŨywania swego chrzeŜcijaŒstwa. 

Tymczasem jednak musimy przyznaĺ, Ũe ciŃgle jeszcze daleko nam do takiego pojmowania 

chrzeŜcijaŒstwa. Dowodzi tego nasza niezdolnoŜĺ do dawania Ŝwiadectwa, sğaboŜĺ naszego 

ĂŜwiadectwaò. Wielu jest ludzi, uwaŨajŃcych siň za chrzeŜcijan, majŃcych juŨ za sobŃ 

kilkadziesiŃt lat Ũycia chrzeŜcijaŒskiego, kt·rzy jednak nie doprowadzili do Chrystusa 

Ũadnego czğowieka. 

Z pewnoŜciŃ sğyszeliŜcie o dokonanym przez kogoŜ obliczeniu, z kt·rego wynika, Ũe 

w tradycyjnych wsp·lnotach chrzeŜcijaŒskich trzeba okoğo tysiŃca chrzeŜcijan Ŝwieckich i 

czterech duchownych, by jednego czğowieka w ciŃgu roku przyprowadziĺ do Chrystusa. 



102 | S t r o n a 

TysiŃc ludzi, kt·rzy uwaŨajŃ siň za chrzeŜcijan i czterech duchownych, a rezultat tak mağy. 

Jest z nami podobnie jak byğo z Szymonem Piotrem. Przyjrzyjmy siň jeszcze raz 

scenie opisanej w 5 rozdziale Ewangelii Ŝw. Ğukasza. 

Chrystus nauczağ tğum nad brzegiem jeziora Genezaret. Zobaczyğ dwie puste ğodzie 

stojŃce przy brzegu. Wszedğ do jednej z nich, naleŨŃcej do Szymona Piotra, poprosiğ, by ten 

odbiğ nieco od brzegu, by m·gğ stamtŃd dalej nauczaĺ. A kiedy skoŒczyğ nauczanie poradziğ 

Szymonowi, by odpğynŃğ na gğňbiň i zarzuciğ sieci. Wtedy Szymon powiedziağ: ĂôMistrzu, cağŃ 

noc pracowaliŜmy i niceŜmy nie uğowili. Lecz na Twoje sğowo zarzucň sieĺô. Kiedy to 

uczynili, zagarnňli takie mn·stwo ryb, Ũe sieci ich zaczynağy siň rwaĺò. Ot·Ũ, kaŨdy z nas 

moŨe jeszcze przeŨyĺ taki moment obfitego poğowu. KaŨdy z nas moŨe powiedzieĺ: ĂChoĺ 

piňtnaŜcie, dwadzieŜcia, trzydzieŜci lat juŨ ğowiğem, nie zğowiğem nic, nie przyprowadziğem 

do Ciebie, Panie, Ũadnego czğowieka, ale na Twoje sğowo spr·bujň jeszcze raz zarzuciĺ sieĺò. 

Nie moŨemy wŃtpiĺ, Ũe kiedyŜ taka chwila nastŃpi, bo przecieŨ jest wolŃ Chrystusa, abyŜmy 

Go przyjňli jako swego Pana i Zbawiciela i abyŜmy innym gğosili tň radoŜĺ, to szczňŜcie, kt·re 

daje przyjňcie Go i Ũycie w Nim. 

W tej konferencji chciağbym przekazaĺ pewne, wypr·bowane przez wielu ludzi, 

zasady owocnego dawania Ŝwiadectwa Chrystusowi. Jest ich dziewiňĺ. Kr·tko je przedstawiň. 

Niekt·re sŃ juŨ znane, lecz trzeba tutaj je powt·rzyĺ, bo stanowiŃ warunek owocnego 

Ŝwiadectwa. 

Warunek pierwszy ï to pewnoŜĺ, Ũe Chrystus jest moim Panem i Zbawicielem, Ũe 

wszedğ moje Ũycie; pewnoŜĺ oparta na obietnicy Chrystusa, na Jego sğowie. To warunek 

konieczny. Z tej pewnoŜci pğynie przekonanie, Ũe trzeba iŜĺ gğosiĺ, bo mamy do przekazania 

coŜ radosnego, coŜ, co jest innym potrzebne, co im da radoŜĺ, pok·j, szczňŜcie. Dlatego nie 

przypadkiem, przygotowujŃc siň do ewangelizacji, czy to na OAWE, czy na KODA, czy na 

ORAE, czy w jakikolwiek inny spos·b, powtarzamy wciŃŨ, iŨ zaczŃĺ trzeba od osobistego 

przyjňcia Chrystusa. Tego momentu nie moŨna pominŃĺ. Wszystko inne nie miağoby sensu, 

byğoby budowaniem bez fundamentu. Mamy bowiem iŜĺ do ludzi nie po to, by nauczaĺ tak, 

jak nauczyciel, kt·ry na uniwersytecie zdobyğ dyplom i teraz uczy np. matematyki czy 

historii, lecz po to, by daĺ Ŝwiadectwo o Chrystusie. Muszň wiňc najpierw tego Chrystusa 

znaĺ, nawiŃzaĺ z Nim bliski kontakt, uwierzyĺ w Niego i Jemu, modliĺ siň do Niego, 

rozmawiaĺ z Nim, rozwiŃzywaĺ z Nim moje problemy Ũyciowe. Dopiero wtedy, gdy On 

naprawdň bňdzie moim Przyjacielem, mogň byĺ pewien, Ũe zağoŨyğem fundament, na kt·rym 

mogň budowaĺ. Muszň byĺ pewien, Ũe Chrystus przyszedğ do mnie przez wiarň, pewnoŜĺ tň 

opieraĺ na Sğowie BoŨym, na Jego obietnicy, w·wczas stajň na gruncie wiary. Przyjňcie 

Chrystusa przez wiarň ï to nowe narodziny, o kt·rych m·wi Chrystus do Nikodema. Nikt nie 

moŨe wejŜĺ do Kr·lestwa BoŨego, jeŨeli siň nie narodzi na nowo. Przyjňcie Chrystusa 

dokonuje siň w Duchu świňtym, bo jedynie Duch świňty moŨe wzbudziĺ w moim sercu 

wiarň, wiarň w znaczeniu biblijnym. Wiara to relacja bezpoŜrednia, osobowa: JA ï TY. To 

pierwszy dar Ducha świňtego, podstawowy charyzmat ï ukonstytuowanie mojej 

bezpoŜredniej relacji do osoby, do Ũywej osoby Chrystusa. Dopiero na tym fundamencie 

moŨna opieraĺ dziağalnoŜĺ ewangelizacyjnŃ i dawanie Ŝwiadectwa. Z niego wyrasta radoŜĺ, 

zapağ, entuzjazm, przekonanie. 

Warunek drugi, r·wnie dobrze znany i r·wnie niezbňdny, to przekonanie o 

odpuszczeniu grzech·w, skoro zostağy uznane i wyznane w wierze Chrystusowi, w wierze w 

moc Jego Krwi przelanej na krzyŨu. Nie moŨe byĺ we mnie obawy, co do odpuszczenia 

grzech·w, nie moŨe byĺ grzech·w nie wyznanych, nie poddanych przebaczajŃcej mocy 

Chrystusa. JeŜli sŃ we mnie takie obawy, to nie mogň w·wczas byĺ radosnym Ŝwiadkiem 

zbawienia, bo zbawienie to nie abstrakcja, to nie jakaŜ idea; to ja jestem zbawiany, bo 
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Chrystus uwolniğ mnie od grzech·w. O tym mam Ŝwiadczyĺ z przekonaniem, z radoŜciŃ i 

mocŃ. Dlatego najpierw muszň uporzŃdkowaĺ te sprawy w sobie, muszň tutaj dojŜĺ do 

przekonania, Ũe jeŜli speğniğem wszystkie wymagania, to mogň byĺ pewny, Ũe moje grzechy 

sŃ mi odpuszczone, wierzň w to. Dopiero wtedy mogň Ŝwiadczyĺ, bo wtedy moje Ŝwiadectwo 

dotyczy wydarzenia, faktu, rzeczywistoŜci, jakŨe radosnej. 

Trzeci warunek, m·wiliŜmy juŨ o nim w poprzednich konferencjach, tu 

przypominamy, jest nim pewnoŜĺ, Ũe jesteŜmy napeğnieni Duchem świňtym. Musimy prosiĺ 

Ducha świňtego, Ũeby kierowağ naszym Ũyciem, Ũeby dağ nam moc do prowadzenia Ũycia 

chrzeŜcijaŒskiego. Sğowo BoŨe dağo nam nakaz napeğniania siň Duchem (Ef 5, 18). 

OtrzymaliŜmy teŨ obietnicň (1 J 5, 14-15). ĂUfnoŜĺ, kt·rŃ w nim pokğadamy, polega na 

przekonaniu, Ũe wysğuchuje On wszystkich naszych pr·Ŝb zgodnych z Jego wolŃò. 

PodkreŜlam, Ũe nie polegamy na uczuciach, na przeŨyciach emocjonalnych, ale na BoŨej 

obietnicy. JeŨeli napeğnienie Duchem świňtym ğŃczy siň z darami, przejawami Jego mocy, to 

przyjmujemy je z wdziňcznoŜciŃ, ale przede wszystkim opieramy siň na wierze. Wierzymy 

BoŨej obietnicy i dlatego postňpujemy tak, jak gdybyŜmy mieli Ducha świňtego, czyli 

postňpujemy zgodnie z wolŃ Chrystusa, zgodnie z Jego Sğowem, z Jego myŜlŃ, z Jego 

Ũyczeniem. Chrystus zasiada na tronie naszego Ũycia, a nie nasze ego ï Ăjaò. Istotnym 

sprawdzianem Ũycia w Duchu jest poddanie swego Ăjaò Chrystusowi i Jego Duchowi, kt·ry 

dziağa w nas. 

Om·wiliŜmy dotŃd trzy warunki podstawowe. Z ich wypeğniania Ŝwiadectwo wyrasta 

w spos·b spontaniczny. świadectwo jest konsekwencjŃ tego, co nazywamy przyjňciem 

Chrystusa, odpuszczeniem grzech·w, prowadzeniem Ũycia w Duchu. Jest to przeŨycie 

podstawowe. Jest to istota Ũycia chrzeŜcijaŒskiego, zgodnie z tym, co m·wi Pismo Ŝw. 

Dlatego rozbudzenie takiego Ũycia bňdzie zawsze gğ·wnym zadaniem przygotowania do 

ewangelizacji, do dawania Ŝwiadectwa. 

Czwarty warunek ï to po prostu dzieliĺ siň swojŃ wiarŃ w Chrystusa, wykorzystaĺ 

kaŨdŃ okazjň do rozmowy z innymi o Chrystusie, dzieliĺ siň wiarŃ z innymi w spos·b jasny, 

prosty. Trzeba siň wyzbyĺ wszelkich lňk·w, obaw, przede wszystkim przesadnych wyobraŨeŒ 

o trudnoŜci tego zadania. Nie zapominajmy o tym, Ũe w drugim czğowieku dziağa Chrystus i 

Duch świňty, Ũe my jesteŜmy tylko narzňdziem. Dlatego z cağŃ prostotŃ moŨemy m·wiĺ o 

Chrystusie, o tym, kim On dla mnie jest, moŨemy przekazywaĺ sğowa Ewangelii. Wielu ludzi 

odczuwa lňk przed dawaniem Ŝwiadectwa, chyba wğaŜnie dlatego, Ũe zbyt duŨo oczekuje od 

siebie. Zastanawia siň, jak ja tego czğowieka przekonam, jakich uŨyjň argument·w, jestem nie 

przygotowany, a tymczasem choĺby nie wiem jak ktoŜ byğ przygotowany od strony 

filozoficznej, teologicznej, psychologicznej to i tak drugi czğowiek pozostanie dla niego 

tajemnicŃ, Ŝwiatem zamkniňtym tak, Ũe nie spos·b go rozszyfrowaĺ. Dla Boga natomiast jest 

on przejrzysty, Duch świňty zna drogň do jego wnňtrza. 

Wezwanie do wiary musi jednak przyjŜĺ do czğowieka z zewnŃtrz. Takie jest prawo 

BoŨej ekonomii zbawczej, bo Sğowo BoŨe przyniesione przez Chrystusa musi rozbrzmiewaĺ i 

do kaŨdego czğowieka musi trafiĺ z zewnŃtrz jako wydarzenie. Naszym zadaniem jest daĺ 

drugiemu czğowiekowi okazjň do spotkania siň z tym Sğowem, postawiĺ go wobec Sğowa 

BoŨego. Jest teŨ inne prawo, iŨ osoba otwiera siň na przeŨycia drugiej osoby, jak gdyby 

Ărezonujeò. Dlatego moje Ŝwiadectwo, jeŨeli wyrasta z gğňbi mojej osoby, ma moc trafiania 

do drugiego czğowieka. Ostatecznie jednak Chrystus i Duch świňty dziağajŃ w nim, wiňc nie 

potrzebujň siň martwiĺ, ani przejmowaĺ, czy przemyŜliwaĺ. Muszň zrobiĺ to, co do mnie 

naleŨy, a rezultaty pozostawiĺ Bogu. Nie wolno mi jednak pozbawiaĺ nikogo okazji spotkania 

siň z wezwaniem Chrystusa, dlatego powinienem m·wiĺ, dzieliĺ siň swojŃ wiarŃ, nie 

przekonywaĺ na siğň, lecz dzieliĺ siň: ja tak to przeŨyğem, tak to rozumiem, tak Chrystus 
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dziağa we mnie. Mam dawaĺ Ŝwiadectwo, a resztň pozostawiĺ Bogu, by nie ulec pokusie 

wstawienia siebie w miejsce Boga. ĂJa swojŃ mocŃ przekonywania, argumentacji muszň tego 

czğowieka doprowadziĺ do wiary! Ja mam tylko stwarzaĺ okazjň do spotkania z wezwaniem 

BoŨym, przez dzielenie siň tym, co B·g we mnie zdziağağ. Sprawa przyjňcia Boga jest 

bowiem wielkŃ tajemnicŃ, najwiňkszŃ tajemnicŃ, w kt·rej uczestniczŃ ostatecznie z jednej 

strony B·g, kt·ry siebie udziela, a z drugiej strony B·g, kt·ry w czğowieku Boga przyjmuje, 

czyli Duch świňty, bo nawet czğowiek sam o wğasnych siğach nie moŨe Boga przyjŃĺ. To 

Duch Ŝwiňty w nas przyjmuje Boga: ĂW Twej ŜwiatğoŜci oglŃdamy ŜwiatğoŜĺò. Jest to 

misterium spotkania w wolnoŜci, kt·re dokonuje siň pomiňdzy Bogiem a czğowiekiem 

otwierajŃcym siň w Duchu świňtym, ale potrzebny jest do tego ï moŨna powiedzieĺ ï 

katalizator, narzňdzie ï jest nim nasze Ŝwiadectwo. Dlatego przy kaŨdej okazji trzeba dawaĺ 

to Ŝwiadectwo. 

PiŃtym warunkiem jest modlitwa. Trzeba siň modliĺ za tych wszystkich ludzi, kt·rzy 

jeszcze nie doznali szczňŜcia poznania i przyjňcia Chrystusa: najpierw za tych, kt·rych 

znamy; w mojej rodzinie jest ktoŜ, kto nie uwierzyğ jeszcze w Chrystusa, w pracy, w szkole, 

na studiach sŃ koledzy, koleŨankié Jako chrzeŜcijanin nie mogň byĺ obojňtny na to, Ũe drugi 

czğowiek nie zna Chrystusa, dlatego kaŨdy spotkany czğowiek, o kt·rym wiem, Ũe nie przyjŃğ 

Chrystusa, jest dla mnie zobowiŃzaniem do modlitwy za niego. Potem modlň siň za tych, 

kt·rych nie znam osobiŜcie, ale o kt·rych sğyszağem, czytağem ï miliony ludzi, miliardy! 

Modlň siň za tych, kt·rzy majŃ innym pokazaĺ drogň do Chrystusa przez swoje Ŝwiadectwo. 

Modlň siň o to, by ich nie brakğo, Ũeby mieli odwagň daĺ Ŝwiadectwo. Ot·Ũ modlitwa (tu 

pewne uzupeğnienie do tego, co powiedziağem poprzednio, Ũe przyjňcie Boga to misterium, 

kt·re dokonuje siň miňdzy Bogiem, a wolnym czğowiekiem inspirowanym i uzdalnianym 

przez Ducha świňtego) jest jedynym sposobem, by wpğynŃĺ na Boga. 

MoŨemy mieĺ wpğyw na dziağanie Boga poprzez naszŃ modlitwň. B·g oczekuje, 

byŜmy Go prosili. Modlimy siň takŨe w Duchu świňtym, dlatego nasza modlitwa ma moc 

wpğywania na postňpowanie Boga wobec ludzi, a B·g moŨe zmieniaĺ czğowieka, Modlitwa 

jest wiňc tym dostňpnym nam Ŝrodkiem, przez kt·ry wpğywaĺ moŨemy na fakt przyjmowania 

Boga przez czğowieka. 

Sz·sty warunek jest w sğowie (nakazie Pana): ĂidŦcieò, idŃc nauczajcie. Mamy wiňc 

wziŃĺ inicjatywň w swoje rňce, nie czekaĺ aŨ ludzie przyjdŃ do nas, nie siedzieĺ w domu i 

czekaĺ moŨe ktoŜ przyjdzie mnie odwiedziĺ, to wtedy opowiem mu coŜ o Panu Jezusie. Nikt 

nie przyszedğ, wiňc niestety nie miağem okazji do ewangelizacji! 

A przecieŨ ewangelizacja jest czymŜ dynamicznym, jest wğaŜnie owym p·jŜciem. 

Mamy to wspaniale ukazane w filmie ĂJezusò. Niekt·rzy nawet sŃ zaszokowani tym, Ũe Pan 

Jezus wciŃŨ siň spieszy, ciŃgle jest w ruchu. To jest to ĂidŦcieò Jezusa. On sam idzie, Jego 

uczniowie idŃ, spotykajŃ r·Ũnych ludzi, wykorzystujŃ kaŨdŃ nadarzajŃcŃ siň sytuacjň. 

Chrystus przy kaŨdej okazji naucza, gğosi Ewangeliň. To p·jŜcie moŨe byĺ przemyŜlane, 

moŨe byĺ jakoŜ zaplanowane, nie musi byĺ wcale przypadkowe: wyjdň na ulicň i bňdň sobie 

po prostu chodziğ. Mogň przecieŨ zaplanowaĺ systematyczne chodzenie od domu do domu, a 

w domu akademickim od pokoju na najwyŨszym piňtrze w lewym rogu. 

Takim zaplanowanym p·jŜciem jest takŨe nasza wielka ewangelizacja: planujemy 

dotarcie do wszystkich koŜcioğ·w, do wszystkich ludzi, bo niepokoi nas to, Ũe ludzie nie znajŃ 

Chrystusa. 

Sz·sty warunek uzupeğniony jest przez si·dmy, kt·rym jest: ï ĂidŦcie w miğoŜciò. 

świňty Paweğ m·wi: ĂmiğoŜĺ Chrystusa przynagla mnieò. Jest to bardzo waŨne uzupeğnienie, 

bo i czňsto gdy idziemy, mamy rozmaite kompleksy, opory, obawiamy siň narzucania siň 
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ludziom, naprzykrzania. Pytamy nawet siebie, czy mamy do tego prawo. JeŜli towarzyszyĺ 

nam bňdzie ŜwiadomoŜĺ czynienia dobra, to opory zniknŃ, gdyŨ miğoŜĺ daje prawo. Idň 

drugiemu podaĺ rňkň, zanieŜĺ mu. radosnŃ nowinň, przynieŜĺ mu radoŜĺ, pokazaĺ drogň do 

szczňŜcia, jakie wiňc jeszcze mogň mieĺ opory? JeŜli siň waham, jeŜli coŜ mnie wstrzymuje, 

to postňpujň podobnie jak czğowiek, kt·ry widzŃc tonŃcego w powodzi, usiğujŃcego wynieŜĺ z 

domu sw·j dobytek zastanawia siň czy mu pom·c, czy nie. Zastanawia siň, czy on sobie 

Ũyczy pomocy, czy teŨ nie. MoŨe on sam chce wszystko wynieŜĺ? A przecieŨ w tej sytuacji 

nie ma siň co przyglŃdaĺ. Wiadomo czğowiek jest w niebezpieczeŒstwie, wiňc trzeba pom·c. 

Tak samo w ewangelizacji. JeŨeli mam ŜwiadomoŜĺ, czystŃ intencjň, jeŨeli idň z miğoŜci, to 

wszystkie opory muszŃ zniknŃĺ. Bňdň jeszcze bardziej swobodny, jeŨeli bňdň miağ 

ŜwiadomoŜĺ, Ũe to nie moja miğoŜĺ, lecz miğoŜĺ samego Boga w tym objawia siň, Ũe to 

Chrystus Ăidzieò przeze mnie, Ũe to Jego miğoŜĺ mnie przynagla. Chrystus chce uŨyĺ mnie, 

posğuŨyĺ siň moimi rňkami, moimi ustami, wiňc dajň Mu siebie jako narzňdzie, jako narzňdzie 

Jego miğoŜci. 

Ostatni warunek, bňdŃcy zarazem praktycznŃ radŃ: rozmawiaĺ o Jezusie; tzn. nie 

krŃŨyĺ daleko od Niego, nie zaczynaĺ rozmowy od rozmaitych innych temat·w, by kogoŜ 

najpierw pozyskaĺ. Trzeba m·wiĺ wprost, bezpoŜrednio, bo ludzie czekajŃ na to. Wprawdzie 

u niekt·rych lud·w, np. JapoŒczyk·w jest taki zwyczaj, taka zasada savoir vivreôu, Ũe gdy siň 

przyjdzie do kogoŜ, to zanim zacznie siň m·wiĺ o sprawie, w kt·rej siň przychodzi, trzeba 

przez np. trzy godziny m·wiĺ o wszystkim innym, grzecznoŜciowo, dopiero potem na temat. 

U nas to nie jest konieczne. Niekt·rzy myŜlŃ, Ũe zbliŨŃ kogoŜ do Chrystusa poprzez filozofiň, 

czy system jogi. Wczoraj od pewnego profesora, znawcy jogi, usğyszağem: ĂPrzez jogň za 

trzydzieŜci lat moŨe kogoŜ do Chrystusa doprowadzŃ, jeŜli zdŃŨŃ, jeŜli bňdŃ jeszcze Ũyĺò. To 

sŃ drogi okrňŨne, a tymczasem widzimy, Ũe kiedy Chrystus przychodzi, to od razu trafia. Pada 

jedno sğowo i trafia w sedno rzeczy, czğowiek od razu doznaje wstrzŃsu, staje przed istotnym 

problemem. KiedyŜ przed Chrystusem stanŃğ Nikodem i zaczŃğ rozmowň: ĂRabbi, wiemy, Ũe 

od Boga przyszedğeŜ jako nauczycielò itd. Chrystus wcale mu nie odpowiada, tylko od razu 

m·wi: ĂZaprawdň powiadam ci, jeŜli siň ktoŜ nie narodzi powt·rnie, nie moŨe ujrzeĺ 

Kr·lestwa BoŨegoò, od razu wiňc wprowadza w temat istotny, nie krŃŨy w koğo. OczywiŜcie 

nawiŃzanie jest potrzebne, ale naleŨy szybko przechodziĺ do tematu. Trzeba byĺ 

przekonanym o tym, Ũe te problemy w gruncie rzeczy nurtujŃ kaŨdego czğowieka, Ũe ludzie 

nieraz od lat czekajŃ na to, by ktoŜ wreszcie z nimi poruszyğ ten temat. A wszyscy siň krňpujŃ, 

omijajŃ go. Czytağem kiedyŜ, Ũe pewien robotnik, komunista, mieszkajŃcy w Wiedniu po 20 

latach wr·ciğ do Chrystusa i Ũe ma wielkie pretensje do towarzyszy pracy, katolik·w 

praktykujŃcych, chodzŃcych w niedzielň do koŜcioğa. Ot·Ũ przez 20 lat Ũaden z nich ani razu 

nie rozmawiağ z nim o Chrystusie, a on czekağ na to. Duch świňty przygotowuje serca 

ludzkie, wzbudza pragnienie. JeŨeli siň okaŨe, Ũe nie ma tego zapotrzebowania, Ũe grunt jest 

nieprzygotowany, to rozmowa szybko siň urwie, trzeba w·wczas zrozumieĺ, Ũe jeszcze nie 

nadszedğ odpowiedni czas. Trzeba siň modliĺ za takiego czğowieka, ale nie naszŃ rzeczŃ jest 

przygotowywanie gruntu przez okrňŨne rozmowy, dyskusje. To okrňŨne postňpowanie 

utrudnia nawet sprawň rozbudzajŃc rozmaite namiňtnoŜci, prowadzŃce do kğ·tni nim siň 

cokolwiek powie o Chrystusie. Ja np. powiem, Ũe ten sportowiec czy klub jest lepszy, a on, Ũe 

inny ï i gotowa kğ·tnia w sprawach nieistotnych, a przecieŨ nie o to chodzi. 

DziewiŃty warunek: rezultaty pozostawiĺ Bogu, tzn. nie spodziewaĺ siň, Ũe moje 

argumenty, moje zachowanie, moja sympatycznoŜĺ, pociŃgnie kogoŜ do Chrystusa. Trzeba 

uznaĺ, Ũe ja jako narzňdzie zrobiğem to, co do mnie naleŨağo, a wynik zaleŨy od dziağania 

Ducha świňtego, dziağania Sğowa BoŨego, Jego mocy. To B·g sprawia, Ũe Ŝwiadectwo odnosi 

skutek. Nie moŨna sobie przypisywaĺ wynik·w. Chrystus m·wi: kiedy wszystko zrobicie, 
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musicie uznaĺ: byliŜmy sğugami bezuŨytecznymi, bo zrobiliŜmy tylko to, coŜmy zrobiĺ mieli. 

MoŨna oczywiŜcie spodziewaĺ siň wynik·w, ale nie w taki spos·b: ĂJa mu dzisiaj pokazağem! 

Po takiej argumentacji musi przyjŃĺ Chrystusaò, lub Ăale mi rozmowa dzisiaj wyszğa, 

wspaniale, juŨ dawno nie miağem tak udanej rozmowy jak dziŜò. A tymczasem bywa tak, Ũe 

czğowiek siň jŃka, niezgrabnie zachowa, a okazuje siň, Ũe efekt jest wspaniağy. Bo to nie ja 

dziağam, lecz Duch świňty, a Pan B·g niekiedy celowo dopuszcza upokorzenie, byŜmy 

widzieli, Ũe to nie nam siň udağo. Nieraz ksiňŨa sŃ tak zadowoleni ze swojego kazania: Jak 

wspaniale mi siň udağo! A potem okazuje siň, Ũe Ũadnego wraŨenia po nim nie byğo, nikt nic 

nie zrozumiağ, a nieraz kiedy sŃ niezadowoleni, kiedy wydaje im siň, Ũe tak Ŧle m·wili, 

ciňŨko, to w konfesjonale pokazuje siň, ile ludzi siň nawr·ciğo, ile byğo skutk·w. Wniosek 

nasuwa siň sam: rezultaty naleŨy zostawiĺ Bogu, nie liczyĺ tylko na siebie, oczywiŜcie to, co 

w naszej mocy, robimy. Czynimy to, co do nas naleŨy. 

PodsumowujŃc, zestawmy warunki owocnego Ŝwiadczenia o Chrystusie. 

1. Byĺ pewnym, Ũe Chrystus jest moim Panem i Zbawicielem, Ũe jest w moim Ũyciu, 

Ũyje we mnie, a ja w Nim. 

2. Upewniĺ siň, Ũe wszystkie moje grzechy sŃ uznane i wyznane przed Bogiem w wierze 

w przebaczajŃcŃ moc Krwi Chrystusa wylanej na krzyŨu. 

3. Upewniĺ siň, Ũe prowadzň Ũycie w Duchu, Ũe Chrystus zasiada na tronie mego serca, a 

moje Ăjaò jest Mu poddane. 

4. Dzieliĺ siň przy kaŨdej okazji w spos·b prosty swojŃ wiarŃ w Chrystusa z innymi. 

5. Modliĺ siň. 

6. IŜĺ, to znaczy wziŃĺ inicjatywň w swoje rňce. 

7. IŜĺ w miğoŜci, w przekonaniu, Ũe jestem narzňdziem miğoŜci Boga. 

8. Rozmawiaĺ o Chrystusie. 

9. Pozostawiĺ Bogu rezultaty i Jemu przypisywaĺ owoce. 

 

JeŨeli bňdziemy stosowali wszystkie wymienione zasady, to nasze Ŝwiadectwo na 

pewno bňdzie owocne i bňdziemy przeŨywali wielkŃ radoŜĺ. Wtedy na pytanie: Co uwaŨasz 

za najradoŜniejsze w swoim Ũyciu? ï bňdziemy mogli odpowiedzieĺ: To, Ũe przyjŃğem 

Chrystusa i Ũe mogň innych do Niego prowadziĺ. To jest najradoŜniejsze przeŨycie w moim 

Ũyciu i tym najlepiej mogň sğuŨyĺ innym ludziom, moim braciom. 

E. Nasz udziağ w realizacji wielkiego nakazu misyjnego Chrystusa 

W temacie tej konferencji chodzi o nasze uczestnictwo w realizacji wielkiego nakazu 

misyjnego Chrystusa albo wielkiego posğannictwa. W czasie rekolekcji uczyliŜmy siň tego, co 

mamy czyniĺ, by ten nakaz Chrystusa wypeğniĺ. Kiedy m·wimy o wielkiej ewangelizacji, 

mamy na myŜli realizacjň wielkiego nakazu misyjnego Chrystusa w naszym Narodzie w 

czasach, w kt·rych Ũyjemy. Nie wykluczamy oczywiŜcie rozszerzenia granic ewangelizacji. 

W miarň realizowania etapu wstňpnego dzieğa, odsğaniaĺ siň bňdŃ przed nami coraz dalsze 

perspektywy, bo musimy myŜleĺ kategoriami Chrystusa, kategoriami Jego nakazu misyjnego, 

kt·ry przecieŨ nas obowiŃzuje. 

Wielkie posğannictwo lub wielki nakaz misyjny ï tak nazywamy ostatnie sğowa 

Chrystusa, kt·re pozostawiğ On apostoğom przed swoim odejŜciem. Te sğowa sŃ koŒcowymi 

w Ewangelii wedğug Ŝw. Mateusza. Wydawcy Biblii TysiŃclecia nazwali je Ostatnim 

rozkazem. Przypomnijmy je (ğŃcznie z kontekstem). ĂJedenastu zaŜ uczni·w udağo siň do 

Galilei na g·rň, tam gdzie Jezus im poleciğ. A gdy Go ujrzeli oddali Mu pokğon. Niekt·rzy 

jednak wŃtpili. Wtedy Jezus zbliŨyğ siň do nich i m·wiğ tymi sğowami: óDana mi jest wszelka 



107 | S t r o n a 

wğadza na niebie i na ziemi, idŦcie wiňc i nauczajcie wszystkie narody, udzielajŃc im chrztu w 

imiň Ojca i Syna, i Ducha świňtego. Uczcie je zachowywaĺ wszystko, co wam przykazağem. 

A oto Ja jestem z wami przez wszystkie dni, aŨ do skoŒczenia Ŝwiataôò (Mt 28, 16-20). 

DziŜ musimy sobie uŜwiadomiĺ wagň tych sğ·w Chrystusa. Jest to najwiňksze 

wezwanie, jakie kiedykolwiek zostağo skierowane do ludzi. Najwiňksze wezwanie skierowane 

przez najwiňkszŃ osobň, jaka kiedykolwiek Ũyğa na Ŝwiecie. Jest to wezwanie, kt·re wiŃŨe siň 

z najwiňkszŃ obietnicŃ, jakŃ kiedykolwiek B·g dağ ludziom. Przypatrzmy siň kontekstowi 

nakazu, polecenia: ĂIdŦcie, nauczajcieò. Zwr·ĺmy uwagň na jego maksymalizm: 

- Ănauczajcie wszystkie narodyò ï a wiňc przedmiotem nauczania jest cağy Ŝwiat, 

wszyscy ludzie wszystkich czas·w, 

- Ăuczcie zachowywaĺ wszystko, co wam przykazağemò ï to jest treŜĺ misji ï jest niŃ 

cağa Ewangelia przyniesiona przez Chrystusa, cağe Jego orňdzie zbawcze. 

Maksymalizm cechuje takŨe tň czňŜĺ wypowiedzi Chrystusa, kt·ra stanowi jak gdyby 

obramowanie nakazu. ĂDana mi jest wszelka wğadza w niebie i na ziemiò. ĂJa jestem z wami 

przez wszystkie dni aŨ do skoŒczenia Ŝwiataò. WyraŨenia: Ăwszystkie narodyò, Ăzachowywaĺ 

wszystkoò, Ăwszelka wğadzaò, Ăprzez wszystkie dniò, oddajŃ maksymalizm, jakŃŜ peğniň 

Chrystusowego nakazu. Dlatego wğaŜnie jest on najwiňkszym wezwaniem, jakie 

kiedykolwiek rzucone zostağo ludziom. Zawiera najwiňksze zadanie, jakie kiedykolwiek 

zostatağo dane ludziom, dane przez najpotňŨniejszŃ z os·b, jaka kiedykolwiek Ũyğa na ziemi. 

A wiŃŨe siň z nim najwiňksza obietnica, gwarancja obecnoŜci Tego, kt·ry zapewnia, Ũe dana 

mu jest wszelka wğadza w niebie i na ziemi. I dlatego sğuszne jest okreŜlenie tego wezwania 

mianem wielkiego nakazu misyjnego Chrystusa, czy wielkiego posğannictwa. 

PowinniŜmy zatem zastanowiĺ siň, w jakiej relacji do tego nakazy mu pozostajemy. 

Bardzo ğatwe bowiem jest przejŜcie od wszystkiego do niczego. SğyszŃc ï wszystko ï 

czğowiek przeraŨa siň i stwierdza, Ũe to dla niego zbyt wiele, Ũe nie potrafi tego przyjŃĺ, 

wobec tego ï nie przyjmuje nic. Niestety tak czňsto bywa, Ũe stojŃc w obliczu wielkich spraw 

i nie majŃc odwagi ich przyjŃĺ i podjŃĺ ï wpadamy w skrajnoŜĺ przeciwnŃ i nie czynimy nic. 

Niestety, ogromna rzesza dzisiejszych chrzeŜcijan ï katolik·w Ăwszystkoò z nakazu 

Chrystusowego zamieniğa na Ănicò. 

Musimy jeszcze uŜwiadomiĺ sobie to, Ũe Ũyjemy w czasach, w kt·rych po raz 

pierwszy chyba od momentu wypowiedzenia przez Chrystusa nakazu misyjnego zaistniağa 

szansa wypeğnienia go. Musimy sobie uŜwiadomiĺ niezwykğoŜĺ naszych czas·w. Dzisiaj ï jak 

siň oblicza ï Ũyje na kuli ziemskiej poğowa z tych wszystkich ludzi, kt·rzy kiedykolwiek na 

niej Ũyli. Dzisiaj zamieszkuje ziemiň tylu ludzi, ilu razem wziňtych zamieszkiwağo jŃ we 

wszystkich wiekach poprzednich, poczŃwszy od Adama i Ewy. Tylu wiňc ludzi czeka dzisiaj 

na Ewangeliň, ilu czekağo na niŃ przez wszystkie minione tysiŃclecia. Nasze czasy sŃ okresem 

ogromnego postňpu wiedzy i techniki, szczeg·lnie tej, kt·ra umoŨliwia kontakty miňdzy 

ludŦmi i przekaz informacji. DziewiňĺdziesiŃt procent ludzi uczonych, naukowc·w, kt·rzy 

Ũyli w historii Ŝwiata, Ũyje dzisiaj. Ci wszyscy, kt·rzy Ũyli dotŃd, stanowiŃ zaledwie dziesiňĺ 

procent uczonych Ŝwiata. Dziňki osiŃgniňciom wiedzy, nauki i techniki, dziňki sğowu 

drukowanemu, radiu, telewizji, dziňki moŨliwoŜci przekazywania informacji za 

poŜrednictwem satelit·w wiňcej ludzi sğyszy, czy moŨe usğyszeĺ Ewangeliň o Chrystusie niŨ 

kiedykolwiek dotŃd w historii. Nigdy teŨ nie byğo tylu ludzi przygotowywanych do gğoszenia 

Chrystusa, ilu w naszych czasach. SumujŃc wszystkie te spostrzeŨenia moŨemy powiedzieĺ, 

Ũe nastağ czas wielkich Ũniw duchowych, czas ewangelicznego Ũniwa, jakiego dotŃd w historii 

ludzkoŜci nie byğo. 

Z drugiej strony jesteŜmy Ŝwiadkami ogromnego pragnienia Boga wŜr·d ludzi i to 
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wŜr·d ludzi, kt·rzy nie sŃ chrzeŜcijanami. świadczŃ o tym chociaŨby podr·Ũe apostolskie 

Ojca Ŝwiňtego Jana Pawğa II. DziejŃ siň rzeczy dotŃd w historii ludzkoŜci nie spotykane. Nikt 

dotychczas nie widziağ tak wielkich zgromadzeŒ ludzi jak podczas podr·Ũy PapieŨa. I to siň 

powtarza w r·Ũnych czňŜciach Ŝwiata. W czasie pielgrzymki Ojca świňtego do Brazylii 

podobno trzydzieŜci milion·w ludzi sğyszağo go i spotkağo siň z nim. SŃ to rzeczy niebywağe. 

A sprawia to wszystko jeden czğowiek, kt·ry nie przyciŃga ludzi niczym innym, jak tylko 

tym, Ũe gğosi Chrystusa, Ũe reprezentuje Chrystusa, Ũe stara siň im Go zbliŨyĺ, Ũe przychodzi 

w Jego imiň, Ũe przychodzi w Jego imiň sğuŨyĺ. Widaĺ, Ũe nie tylko katolicy, ale i 

chrzeŜcijanie r·Ũnych KoŜcioğ·w, i nie tylko chrzeŜcijanie, ale teŨ mahometanie, ŧydzi, 

wyznawcy r·Ũnych religii tğumnie siň garnŃ spragnieni sğowa BoŨego, spragnieni Ewangelii, 

radosnej nowiny o Chrystusie. Nasze czasy cechuje niebywağy gğ·d prawdy, gğ·d Boga, kt·ry 

w Chrystusie objawiğ siň jako jedyny Zbawiciel. Ten znak potwierdza nastanie czasu Ũniwa. 

Ludzie ŨyjŃ w wielkim napiňciu i w wielkim oczekiwaniu. R·wnoczeŜnie zaznacza siň 

polaryzacja siğ Ŝwiatğa i ciemnoŜci, dobra i zğa. UjawniajŃ siň w Ŝwiecie moce szataŒskie; 

ludzie stajŃ w obliczu problem·w, kt·rych nie potrafiŃ rozwiŃzaĺ. Zatrucie Ŝrodowiska 

naturalnego, wzrastajŃcy terroryzm, r·Ũne formy gwağtu, narkomania, wynaturzenia w 

dziedzinie seksu, walki rasowe, r·Ũnice spoğeczne, straszne dysproporcje w podziale d·br 

materialnych, nňdza, gğ·d ï to r·Ũne przejawy rozkğadu moralnoŜci. Objawia siň w nich jakaŜ 

nieludzka siğa zğa. W obliczu tych wszystkich problem·w czğowiek odczuwa swojŃ niemoc, 

sğaboŜĺ, a to zğo, kt·re intuicyjnie wyczuwa, wyzwala w nim zwrot ku Chrystusowi, ku 

Ŝwiatğu, Ad Christum Redemptorem. W rňku czğowieka sŃ dzisiaj niesamowite siğy 

niszczenia. Wystarczy jeden szaleniec, kt·ry je uruchomi, i ziemia zamieni siň w zgliszcza i 

popioğy. 

Na to wszystko musimy patrzeĺ jako na wielkŃ godzinň chrzeŜcijan, prawdziwych 

chrzeŜcijan, kt·rzy przyjňli Chrystusa, kt·rzy uwaŨajŃ przyjňcie Go za najwiňksze wydarzenie 

w swoim Ũyciu i kt·rzy sŃ gğňboko przekonani, Ũe nie ma sprawy waŨniejszej dla ludzi, dla 

Ŝwiata wsp·ğczesnego jak przekazywanie Dobrej Nowiny o Chrystusie. Ten czas ciemnoŜci i 

lňku jest dla chrzeŜcijan czasem wielkiego wezwania, wielkiej szansy, czasem wielkiego 

Ũniwa i muszŃ oni patrzeĺ na nie z nadziejŃ. SŃ to r·wnoczeŜnie czasy wielkiego 

przebudzenia duchowego. świadczy o tym wiele znak·w. Takiego przebudzenia religijnego 

nie byğo chyba od czas·w Chrystusa, od poczŃtk·w chrzeŜcijaŒstwa. 

Przypatrzmy siň teraz bliŨej wielkiemu nakazowi Chrystusa, wielkiemu posğannictwu. 

Co dla nas z niego wynika? W celu przeanalizowania tego tekstu posğuŨymy siň schematem 

metodycznym szeŜciu pytaŒ: kto? co? dlaczego? kiedy? gdzie? jak? Schemat ten moŨna 

stosowaĺ takŨe do innych tekst·w, chcŃc uzyskaĺ ich przejrzystoŜĺ. Warto sobie zapamiňtaĺ 

tych szeŜĺ pytaŒ: kto? co? dlaczego? kiedy? gdzie? jak? 

A zatem pierwsze pytanie: ï Kto? ï Kto uczestniczy w tym wydarzeniu? OdpowiedŦ: 

najpierw Jezus Chrystus, Syn BoŨy, jedyny Zbawiciel wszystkich ludzi. On to wğaŜnie 

przekazuje posğannictwo jedenastu apostoğom, ale takŨe wszystkim swoim uczniom aŨ do 

koŒca czas·w. Jezus Chrystus to ten, kt·ry m·wi: ĂDana mi jest wszelka wğadza w niebie i na 

ziemiò. ï Chrystus zmartwychwstağy, Kyrios, Pan nieba i ziemi. Z tego, Ũe nakaz dotyczy 

perspektywy do koŒca czas·w (òJa jestem z wami przez wszystkie dni aŨ do skoŒczenia 

Ŝwiataò), okresu od WniebowstŃpienia aŨ do powt·rnego przyjŜcia Chrystusa, wynika, Ũe 

skierowany jest nie tylko do bezpoŜrednich jedenastu odbiorc·w, ale do wszystkich uczni·w 

Chrystusa aŨ do koŒca czas·w. Skierowany jest wiňc do nas jako kolejnej generacji uczni·w 

Pana, jako do tych, kt·rzy przyjmujŃ odpowiedzialnoŜĺ za wypeğnienie Jego wielkiego 

nakazu misyjnego. Jest niesğychanie waŨne, by mieĺ ŜwiadomoŜĺ, Ũe wypeğniajŃc ten nakaz 

misyjny, wystňpujemy jako przedstawiciele Pana Jezusa Chrystusa, Ũe reprezentujemy jedynŃ 
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Osobň na przestrzeni cağych dziej·w ludzkoŜci, kt·ra posiada wszelkŃ moc i wszelkŃ wğadzň. 

MoŨemy wystňpowaĺ w imieniu Tego, kt·ry powiedziağ: ĂDana mi jest wszelka wğadza w 

niebie i na ziemiò. Wystňpujemy nie w imieniu wielkich tego Ŝwiata, nie w imieniu Regana 

ani w imieniu BreŨniewa, ale w imieniu Pana pan·w, Kr·la kr·l·w, Tego, kt·ry jedynie ma 

wszelkŃ wğadzň w niebie i na ziemi, kt·ry dağ obietnicň swemu KoŜcioğowi, iŨ bramy 

piekielne go nie przemogŃ. św. Jan m·wi: ĂWiňkszy jest On w tobie niŨ ten, kt·ry jest w 

Ŝwiecieò. Chrystus w nas jest wiňkszy od wğadcy tego Ŝwiata. Pierwsi chrzeŜcijanie byli 

mocno przekonani o tym, Ũe Chrystus zmartwychwstağ i Ũe oni dziağajŃ w bezpoŜrednim 

kontakcie z Nim, w Jego Duchu. Jest to konieczne, ŨebyŜmy uwierzyli w Chrystusa 

zmartwychwstağego jako w ŨywŃ Osobň, kt·ra wchodzi w nasze Ũycie, ŨebyŜmy byli 

przekonani o tym, Ũe jesteŜmy napeğnieni Duchem świňtym. I gdybyŜmy w oparciu o moc 

Chrystusa zmartwychwstağego i wyposaŨeni w moc Jego Ducha podjňli to posğannictwo, 

bylibyŜmy takŨe niezwyciňŨeni. 

A teraz drugie pytanie ï co? Co to jest wielkie posğannictwo, wielki nakaz misyjny? O 

co tu wğaŜciwie chodzi? Jeden moment jest tutaj istotny, a jest on faktycznie przez nas 

zapomniany, to istnienie takiej pokusy: gdy sğyszymy, Ũe mamy iŜĺ nauczaĺ wszystkie narody 

i po wszystkie dni aŨ do skoŒczenia Ŝwiata, to sobie wyobraŨamy, Ũe kiedyŜ tam przed 

koŒcem Ŝwiata, do wszystkich ludzi dotrze Ewangelia, wiňc nie musimy siň spieszyĺ. 

Wystarczy, Ũe my, tysiŃc ludzi razem, nawr·cimy jednego czğowieka w ciŃgu roku, a koniec 

Ŝwiata bňdzie za milion lat, to moŨe zdŃŨymy. Ale przecieŨ wszyscy ludzie ŨyjŃ tylko raz na 

tej ziemi (przecieŨ nie wierzymy w reinkarnacjň tak jak jogini) i dlatego ci, kt·rzy teraz w 

tym pokoleniu ŨyjŃ na Ŝwiecie muszŃ usğyszeĺ Ewangeliň. JesteŜmy odpowiedzialni nie za 

przyszğe pokolenia, bo za nie bňdŃ odpowiedzialne przyszğe pokolenia chrzeŜcijan, ale 

jesteŜmy odpowiedzialni za ludzi, kt·rzy ŨyjŃ na tej ziemi razem z nami, za pokolenia nam 

wsp·ğczesne. Tak naleŨy rozumieĺ wielki nakaz misyjny: musimy tak dziağaĺ, Ũeby ludzie, 

kt·rzy dzisiaj ŨyjŃ na kuli ziemskiej, zanim umrŃ, usğyszeli Ewangeliň i mieli moŨliwoŜĺ 

przyjňcia Chrystusa. Dop·ki tego nie speğnimy, musimy czuĺ siň niespokojni, okoğo cztery 

miliardy ludzi, dwieŜcie dziesiňĺ kraj·w Ŝwiata, ponad cztery tysiŃce plemion czeka. Dotarcie 

do nich wszystkich z EwangeliŃ moŨe siň wydawaĺ czymŜ fantastycznym, nierealnym. 

Przypominam jednak to, co powiedziağem przed chwilŃ o moŨliwoŜciach, jakie stwarza 

wsp·ğczesna technika. Kiedy Amerykanie realizowali program, kt·rego punktem docelowym 

byğo lŃdowanie czğowieka na ksiňŨycu, to od pierwszych projekt·w aŨ do wykonania upğynňğo 

dziesiňĺ lat. Kiedy przyszedğ moment, Ũe czğowiek stanŃğ na ksiňŨycu, to Ŝwiadkiem tego 

dziňki Ŝrodkom przekazu, dziňki telewizji byğa jedna czwarta mieszkaŒc·w kuli ziemskiej. 

JeŨeli powiadomienie o wylŃdowaniu czğowieka na ksiňŨycu jednej czwartej mieszkaŒc·w 

ziemi byğo moŨliwe, to czyŨ tym bardziej wieŜĺ o wydarzeniu o wiele wiňkszym, o przyjŜciu 

Chrystusa nie mogğaby dotrzeĺ do wszystkich ludzi, gdybyŜmy naprawdň byli przekonani o 

koniecznoŜci gğoszenia go i wykorzystania w tym celu wszystkich moŨliwych Ŝrodk·w? 

Oto treŜĺ wielkiego nakazu Chrystusa skierowanego do nas: w tym pokoleniu wszyscy 

ludzie, za kt·rych jesteŜmy odpowiedzialni, powinni usğyszeĺ radosnŃ nowinň o Chrystusie, 

gdyŨ majŃ do tego prawo, powinni mieĺ okazjň do przyjňcia Chrystusa. Nie znaczy to, Ũe 

wszyscy ludzie stanŃ siň chrzeŜcijanami, Ũe wszyscy uwierzŃ, ale wszystkim trzeba daĺ 

szansň usğyszenia o Chrystusie i przyjňcia Go. JesteŜmy za to odpowiedzialni. 

Blisko dwieŜcie lat temu tylko dwadzieŜcia piňĺ procent narod·w Ŝwiata sğyszağo 

Ewangeliň. Dzisiaj juŨ dociera ona do kaŨdego narodu. W niekt·rych narodach jednak tylko 

nieliczni sğyszeli o Chrystusie. Wielkie posğannictwo wciŃŨ jeszcze nie jest wypeğnione i tak 

dğugo nie bňdzie zrealizowane, dop·ki nie bňdzie w kaŨdym narodzie wystarczajŃcej liczby 

uczni·w, aby wszňdzie mogğo byĺ gğoszone zbawienie, kt·re przyni·sğ Chrystus. 
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Pytanie trzecie: ï Dlaczego? ï Dlaczego kaŨdy chrzeŜcijanin ma byĺ wğŃczony w 

wypeğnienie wielkiego posğannictwa? Z trzech powod·w: 

1*  bo taki jest nakaz Chrystusa, 

2* bo bez Boga, bez Chrystusa czğowiek jest zgubiony, 

3* bo ludzie wszňdzie sŃ spragnieni Boga. 

Chrystus kazağ nam iŜĺ. My jako Jego uczniowie jesteŜmy zobowiŃzani do 

posğuszeŒstwa. Pan wydağ polecenie, ostatni rozkaz i dlatego nie mamy prawa dyskutowaĺ, 

czy to naprawdň jest potrzebne, czy konieczne. Chrystus powiedziağ: ï ĂIdŦcieò ï Ũaden 

prawdziwy uczeŒ, wyznawca Chrystusa nie moŨe sğ·w Pana lekcewaŨyĺ. JeŨeli traktujemy 

Chrystusa powaŨnie, to musimy poŜwiňciĺ cağy sw·j czas, swoje talenty, by w miarň naszych 

moŨliwoŜci wypeğniĺ wielkie posğannictwo. Musimy to czyniĺ w przekonaniu, Ũe bez 

Chrystusa czğowiek jest zgubiony. Chrystus powiedziağ: ĂJa jestem drogŃ, prawdŃ i Ũyciem. 

Nikt nie przychodzi do Ojca inaczej jak tylko przeze mnieò (J 14, 6). Dlatego muszň ludziom, 

kt·rzy nie znajŃ Chrystusa, ukazaĺ tň jedynŃ drogň, jedynŃ prawdň, jedyne Ŧr·dğo Ũycia. JeŨeli 

nie gğoszň tego innym, to znaczy, Ũe jeszcze sam nie jestem o tym przekonany. I wreszcie, 

ludzie sŃ naprawdň spragnieni Boga. Sfrustrowani, zawiedzeni przez r·Ũnych pseudo-

wybawicieli, stojŃcy w obliczu problem·w nierozwiŃzalnych, sŃ przygotowani na przyjňcie 

prawdziwego zbawienia, prawdziwego Boga. Przykğad·w nie trzeba szukaĺ daleko. 

Popatrzmy na mğodzieŨ, kt·ra garnie siň do oaz rekolekcyjnych, choĺ czňstokroĺ 

warunki w nich sŃ prawdziwie spartaŒskie. Mimo trudnych warunk·w wszňdzie mğodzieŨ jest 

rozŜpiewana, peğna radoŜci, entuzjazmu. A przecieŨ nie jest to jakaŜ mğodzieŨ wybrana, to 

mğodzieŨ zwyczajna, jakiej jest peğno wszňdzie. I moglibyŜmy jej mieĺ w oazach nie 

kilkanaŜcie a kilkaset tysiňcy, tylko z powodu braku ksiňŨy, animator·w, braku odpowiednich 

pomieszczeŒ nie przyjmuje siň jej wiňcej. MğodzieŨ po przeŨyciu oazy jest zdolna do tego, 

Ũeby Ŝwiadczyĺ. SğyszeliŜmy i sğyszymy wciŃŨ wspaniağe Ŝwiadectwa. Wszystko to Ŝwiadczy 

o tym, Ũe jest ogromny gğ·d Boga. Gdy wiňkszy byğ wysiğek w celu zaspokojenia pragnienia 

Boga, o wiele wiňcej ludzi otrzymağoby to, czego pragnie, o wiele szybciej docierağaby 

wszňdzie radosna nowina o Chrystusie. W tym czasie wielkiego gğodu tym bardziej 

obowiŃzuje nas wypeğnienie nakazu misyjnego Chrystusa, aby z naszej winy ludzie 

oczekujŃcy Chrystusa przygotowani na Jego przyjňcie, nie byli Go pozbawieni. 

A teraz pytanie: ï kiedy? ï Kiedy to wielkie posğannictwo bňdzie wypeğnione? Czy 

moŨemy to przewidzieĺ? OczywiŜcie, Ũe ostatecznie tylko B·g w swej wszechwiedzy zna 

czas jego wypeğnienia. Nie znaczy to jednak, Ũe my posğugujŃc siň rozumem nie moŨemy 

planowaĺ, nie moŨemy przewidywaĺ. OczywiŜcie zawsze liczymy siň z tym, Ũe nasze plany w 

peğni siň nie zrealizujŃ, Ũe bňdziemy musieli je korygowaĺ. Powinna nam jednak towarzyszyĺ 

ŜwiadomoŜĺ, Ũe nie ma czasu do stracenia. Dzisiaj coraz wiňcej pojawia siň ludzi, kt·rzy na 

pewno sŃ inspirowani przez Ducha Ŝwiňtego i dziağajŃ pod Jego natchnieniem, kt·rzy siň 

ŜpieszŃ, bo nie ma czasu do stracenia. Np. Ŝwiňty Ojciec Maksymilian Kolbe! Jego wizja to: 

cağy Ŝwiat i kaŨda dusza z osobna, i prňdko; dlatego prasa, dlatego radio, dlatego myŜl o 

telewizji, dlatego wyjazdy do Japonii, na wsch·d. Trzeba siň spieszyĺ, bo Ũniwo jest wielkie. 

Kiedy byğem w centrali ruchu Campus Crusade for Christ w Kalifornii, to uderzyğo mnie 

ogromne podobieŒstwo pomiňdzy Ojcem Maksymilianem a zağoŨycielem tego ruchu Billy 

Brightem. Ta sama perspektywa: cağy Ŝwiat, jak najprňdzej. Kalkulacja z oğ·wkiem w rňku 

czy z kalkulatorem, wszystkie Ŝrodki najnowoczeŜniejsze, Ũeby prňdzej, prňdzej dotarğa 

Ewangelia. Ten sam duch, odczytanie znak·w czasu. Wielu ludzi nie przeŨyje juŨ nastňpnych 

dziesiňciu lat, wielu nie doŨyje do roku dwutysiňcznego, dlatego trzeba planowaĺ 

maksymalistycznie i bardzo konkretnie (bo po to otrzymaliŜmy rozum i umiejňtnoŜĺ 
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przewidywania, planowania!). Wtedy nasza ewangelizacja bňdzie o wiele bardziej skuteczna i 

owocna. Pan tego chce. Wiemy z czym i do kogo idziemy, wykorzystaĺ musimy przy tym te 

Ŝrodki, kt·re sŃ do naszej dyspozycji, kt·re daje nam ludzki rozum, wiedza, technika. 

Jak ma byĺ wypeğnione to wielkie posğannictwo i jak my moŨemy w tym pom·c? ï 

oto kolejne pytanie. OczywiŜcie, Ũe zadanie bňdzie wykonane, jeŨeli wiele os·b, jeŨeli 

miliony chrzeŜcijan wğŃczy siň w nie, jeŨeli bňdŃ postňpowali zgodnie z zağoŨeniami 

okreŜlonej strategii, jeŨeli zostanŃ pouczeni, wprowadzeni w metodň dziağania. 

Chrystus powiedziağ przed swoim WniebowstŃpieniem ï jak to notuje Ŝw. Ğukasz u 

poczŃtk·w Dziej·w Apostolskich ï Ăgdy Duch świňty zstŃpi na was otrzymacie Jego moc i 

bňdziecie moimi Ŝwiadkami w Jerozolimie i w cağej Judei, i w Samarii, i aŨ po kraŒce ziemiò 

(Dz 1, 8). W tej wypowiedzi Chrystus ukazağ pewne krňgi odpowiedzialnoŜci 

ewangelizacyjnej. Najpierw mamy byĺ Ŝwiadkami w Jerozolimie. KaŨdy ma tň swojŃ 

Jerozolimň, to znaczy sŃsiedztwo najbliŨsze, w kt·rym siň codziennie obraca: biuro, fabryka, 

dom akademicki. Potem trzeba szukaĺ dr·g, Ũeby dotrzeĺ do Judei, czyli do okolicy, do 

swojego miasta, powiatu, wojew·dztwa, a potem cağy Ŝwiat. KaŨdy katolik, kaŨdy 

chrzeŜcijanin musi ogarniaĺ cağy Ŝwiat przynajmniej swojŃ modlitwŃ, swoim pragnieniem. 

Wielu bňdzie siň potem angaŨowağo w r·Ũne dzieğa w skali og·lnokoŜcielnej, 

og·lnochrzeŜcijaŒskiej. Chodzi o to, Ũeby nie baĺ siň takich szerokich perspektyw i takiego 

planowania, Ũeby wyjŜĺ z zaŜcianka swojej tylko parafii. Gğ·wnym Ŝrodkiem ewangelizacji 

zawsze bňdzie osobiste gğoszenie. SŃ r·Ũne pomoce, rozmaite Ŝrodki techniczne, ale 

decydujŃcym jest zawsze przekaz od czğowieka do czğowieka. To byğa r·wnieŨ metoda 

Ŝwiňtego Maksymiliana, kt·ry zawsze ğŃczyğ: ï cağy Ŝwiat i kaŨdy czğowiek z osobna. MyŜlağ 

o cağym Ŝwiecie, ale stosowağ takie metody, Ũeby dotrzeĺ do kaŨdego czğowieka 

bezpoŜrednio, bo osobiste wezwanie do przyjňcia Chrystusa jest zawsze konieczne i 

decydujŃce. Aby mieĺ siğň potrzebnŃ do osobistego ewangelizowania, trzeba mieĺ oparcie w 

mağej grupie, kt·ra zachňca, podtrzymuje w gorliwoŜci, kt·ra umoŨliwia wymianň 

doŜwiadczeŒ, daje pomoce. Dzieğu ewangelizacji niezbňdne sŃ takŨe oŜrodki szkolenia, 

formacji, nadrzňdne jednostki, kt·re wyszukujŃ ludzi, przygotowujŃ ich, kt·re przygotowujŃ 

teŨ najrozmaitsze pomoce, r·wnieŨ do ewangelizacji indywidualnej. MoŨna przeprowadziĺ 

wielkie kampanie ewangelizacyjne. Kampania nie oznacza bezpoŜredniego przemawiania do 

mas, ale r·wnoczesne mobilizowanie wielu ludzi do indywidualnej ewangelizacji w jakimŜ 

rejonie. 

I jeszcze jedno bardzo waŨne zağoŨenie strategiczne. W przekğadzie polskim tekstu 

wielkiego nakazu misyjnego Chrystusa jest pewna nieŜcisğoŜĺ. Wiersz 19 przetğumaczony 

zostağ jako: ĂidŦcie wiňc i nauczajcie wszystkie narodyò a odsyğacz m·wi: dosğownie ï 

ĂidŦcie wiňc i czyŒcie uczni·w ze wszystkich narod·wò. Nie mogň zrozumieĺ, dlaczego 

bibliŜci dosğownego tğumaczenia tego zwrotu nie umieŜcili w tekŜcie, tylko w przypisie. 

CzyŒcie uczni·w, to o wiele wiňcej niŨ nauczajcie. UczeŒ ï jak m·wi Tradycja KoŜcioğa ï 

katechumen, to ten, kt·ry jest wdraŨany w styl Ũycia. UczeŒ w czasach Chrystusa to ten, kt·ry 

idzie za swoim mistrzem i dzieli jego spos·b Ũycia, naŜladuje go. UczeŒ to takŨe ten, kt·ry z 

kolei czyni dalszych uczni·w. ObowiŃzuje tu system multiplikacji ï mnoŨenia; powstaje 

reakcja ğaŒcuchowa, Chrystus miağ tylko dwunastu uczni·w w okreŜlonym wyŨej znaczeniu) i 

to wystarczyğo. Zostawiğ ich, a nawet zostağo ich jedenastu, i odszedğ do nieba. Byğ spokojny 

o rozw·j swojego dzieğa, bo kaŨdy z tych jedenastu poznağ sekret czynienia uczni·w i czyniğ 

uczni·w ï ci zaŜ nastňpnych. W ten spos·b, na zasadzie jak gdyby reakcji ğaŒcuchowej, w 

kaŨdym narodzie powstajŃ grupy uczni·w, kt·re czyniŃ nastňpnych uczni·w i proces narasta. 

I w ten spos·b moŨliwe jest dotarcie do wszystkich narod·w. Zaszczepienie sposobu 

czynienia uczni·w i mnoŨenia ich sprawi rozw·j ewangelizacji. 
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W jaki spos·b byĺ osobiŜcie zaangaŨowanym w wypeğnianie wielkiego nakazu 

misyjnego, wielkiego posğannictwa? Zn·w wracamy do tego, co rozwaŨaliŜmy w poprzednich 

dniach. Trzeba by tu powt·rzyĺ zwğaszcza to wszystko, co m·wiliŜmy wczoraj o Ŝwiadczeniu 

w Duchu świňtym. OdpowiedŦ na pytanie, jak to czyniĺ, przynosi ten podrňcznik w czňŜci I i 

II, kt·rych treŜĺ poznajemy podczas innych spotkaŒ. WaŨne jest, abyŜmy studiujŃc te treŜci 

nie tracili z oczu perspektywy wielkiego nakazu misyjnego Chrystusa. 

3. Seminarium: Rozesğanie uczni·w 

Wskazania dla animator·w 

1. PiŃte seminarium w ramach ME winno byĺ syntezŃ i podsumowaniem czterech 

dotychczasowych spotkaŒ, powinno uŜwiadomiĺ uczestnikom, Ũe tematami tych spotkaŒ byğy 

cztery podstawowe prawdy ewangelizacyjne, od gğoszenia kt·rych musi siň rozpoczŃĺ wielka 

ewangelizacja. Te prawdy w spos·b prosty i przejrzysty sŃ przedstawione w czterech 

spotkaniach wedğug Ewangelii Ŝw. Ğukasza. Celem seminarium bňdzie wiňc dokonanie 

kr·tkiej syntezy ï Ăpowt·rkiò dotychczasowych seminari·w. 

2. WğaŜciwym i gğ·wnym celem jednak bňdzie uŜwiadomienie obowiŃzku gğoszenia innym 

ludziom tych podstawowych prawd, w celu doprowadzenia ich do Chrystusa i do osobistego 

zwiŃzania siň z Nim przez wiarň. Uczestnicy seminarium muszŃ zrozumieĺ, Ũe takŨe ich 

obejmuje i zobowiŃzuje wielki nakaz misyjny Chrystusa (Mt 28, 18-20), Ũe takŨe oni sŃ 

wezwani do czynnego zaangaŨowania siň w dzieğo ewangelizacji. 

3. PiŃte seminarium ma ponadto przygotowaĺ uczestnik·w do podjňcia i wykonania 

zadania bezpoŜrednio przed nimi stojŃcego, to jest zapraszania ludzi na ewangelizacjň z 

filmem ĂJezusò. ĂCzğonkowie LDE idŃ po dw·ch, wedğug uprzednio opracowanego planu do 

r·Ũnych grup w parafii (np. do dzieci i mğodzieŨy uczňszczajŃcej na katechizacjň) i do 

mieszkaŒ, aby zanieŜĺ zaproszenie na ewangelizacjň z filmem ĂJezusò. Zaproszenie to 

powinno juŨ mieĺ charakter indywidualnej ewangelizacji (wedğug czterech praw duchowego 

Ũycia) tam, gdzie potrzeba, lub preewangelizacji. MoŨna teŨ zachňcaĺ do czytania Ewangelii 

Ŝw. Ğukasza i rozprowadzaĺ jej teksty. Ten okres zapraszania trwa przez trzy tygodnieò. (Zob. 

cz. II i III p. 12) 

5. Seminarium to sğuŨy ponadto bezpoŜredniemu przygotowaniu do naboŨeŒstwa 

rozesğania, kt·re odbňdzie siň wieczorem tego dnia, na zakoŒczenie ME. 

6. Uczestnicy spotkania powinni mieĺ przy sobie Notatniki z zapiskami z czterech 

poprzednich spotkaŒ. 

 

Przebieg seminarium 

 

CzňŜĺ wprowadzajŃca 

1. ZapowiedŦ tematu spotkania: 

Chcemy dzisiaj zamknŃĺ cykl seminari·w mağej ewangelizacji, dokonaĺ pewnego 

podsumowania i syntezy, i zastanowiĺ siň nad praktycznymi konsekwencjami tego, 

czegoŜmy doŜwiadczyli w naszym Ũyciu, 

2. Jakie byğy tematy i gğ·wne myŜli czterech poprzednich seminari·w? 

(Poprosiĺ czworo uczestnik·w o odpowiedŦ na podstawie wğasnych notatek.) 

3. Podsumowanie: Seminaria przedstawiajŃ podstawowe, fundamentalne prawdy 

ewangelizacyjne, od kt·rych musi zaczŃĺ siň kaŨda ewangelizacja, kt·re musi uznaĺ i 

przyjŃĺ kaŨdy, kto chce byĺ chrzeŜcijaninem. Wielu chrzeŜcijan sğyszağo te prawdy, zna je 

teoretycznie, ale w rzeczywistoŜci nie stağy siň one dla nich prawem duchowego Ũycia, 
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fundamentem, na kt·rym opiera siň ich Ũycie. Dlatego prawdy te muszŃ byĺ wciŃŨ na 

nowo gğoszone nawet katolikom i innym chrzeŜcijanom juŨ ochrzczonym i chodzŃcym do 

koŜcioğa. 

Jest to bardzo waŨne, poniewaŨ kaŨdy z nas, jeŜli uwierzyğ w Chrystusa i stağ siň Jego 

uczniem, jest r·wnieŨ przez Niego posğany, aby m·wiĺ o Nim innym ludziom. To chcemy 

sobie uŜwiadomiĺ w drugiej czňŜci seminarium. 

 

CzňŜĺ gğ·wna 

Wielki nakaz misyjny, czyli wielkie posğannictwo 

Gdzie jest zawarty wielki nakaz misyjny? 

W zakoŒczeniu trzech Ewangelii: Mt 28, 18-20; Mk 16, 15-16; Ğk 24, 46-48. 

(Przeczytaĺ) 

 

Zastan·wmy siň: 

1. Na czym polega wielkie posğannictwo? 

2. Dlaczego powinniŜmy poŜwiňciĺ siň cağkowicie wypeğnieniu wielkiego posğannictwa? 

a) Chrystus nam to poleciğ. 

b) Bez Chrystusa jesteŜmy zgubieni: J 14, 6; Dz 4, 12. 

c) Ludzie czekajŃ. 

3. Kiedy wielkie posğannictwo zostanie dopeğnione? 

ï Wie to tylko Pan B·g w swej wszechwiedzy. 

4. DokŃd powinniŜmy siň udaĺ, by wypeğniĺ to wielkie posğannictwo? 

a) Na cağy Ŝwiat. 

b) Dz 1, 8 ï do naszej wğasnej Jerozolimy. 

5. Jaki my moŨemy mieĺ udziağ w wypeğnianiu wielkiego posğannictwa? 

a) Strategia ï zdobywanie nowych wyznawc·w, umacnianie ich w wierze, rozsyğanie, 

przymnaŨanie uczni·w. 2 Tm 2, 1-2. 

b) Modlitwa ï 1 Tm 2, 1-4. 

6. W jaki spos·b? 

a) Byĺ oddanym Chrystusowi i napeğnionym Jego Duchem; Rz 12, 1-2 

b) Prosiĺ z wiarŃ o BoŨe kierownictwo; Jk 1, 5-6 

c) PrzemyŜleĺ na modlitwie i opracowaĺ sobie spos·b postňpowania w kontaktach 

indywidualnych, jaki B·g objawi w odpowiedzi na proŜbň; sporzŃdziĺ listy 

konkretnych os·b, grup, za kt·re trzeba siň modliĺ i do kt·rych trzeba p·jŜĺ 

poczynajŃc od wğasnej rodziny, koŜcioğa; byĺ do dyspozycji proboszcza itp. 

d) Poznaĺ to wszystko, co tylko jest moŨliwe, by realizowaĺ indywidualnŃ strategiň 

pomagajŃcŃ wypeğniĺ wielkie posğannictwo. 

e) Zwr·ciĺ uwagň na ĂradykalnŃò ewangelizacjň: Ğk 9, 23i 14, 26; Mk 10, 28-30. 

7. WspaniağoŜĺ i obowiŃzek dzielenia siň Chrystusem z innymi. 

Nie ma w Ũyciu wspanialszego i bardziej duchowo wzbogacajŃcego przeŨycia od 

dzielenia siň Chrystusem z innymi. KaŨdy chrzeŜcijanin powoğany jest przez Pana do Ũycia w 

obfitoŜci, do przynoszenia owocu. 

Jezus powiedziağ; ĂP·jdŦcie za mnŃ, a uczyniň was rybakami ludziò (Mt 4, 19) i 

ĂOjciec m·j przez to bňdzie uwielbiony, Ũe owoc obfity przyniesiecie i staniecie siň moimi 

uczniamiò (J 15, 8). 

ZostaliŜmy obdarzeni niezwykğym przywilejem ï bycia ambasadorami Chrystusa w 
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Ŝwiecie. św. Paweğ pisağ: ĂW Chrystusie B·g pojednağ Ŝwiat ze sobŃ, nie poczytujŃc ludziom 

ich grzech·w, nam zaŜ przekazujŃc sğowo jednania. Tak wiňc w imieniu Chrystusa speğniamy 

posğannictwo jakby Boga samegoéò (2 Kor 5, 19-20). 

Dzielenie siň Chrystusem oznacza wywyŨszenie Go, tak aby wszyscy ludzie mogli Go 

ujrzeĺ i odpowiedzieĺ na to, co dla nich uczyniğ. Jezus powiedziağ: ĂA Ja, gdy zostanň nad 

ziemiň wywyŨszony, przyciŃgnň wszystkich do siebieò (J 12, 32). Nasze posğannictwo 

skoncentrowane jest na Nim. Pisze o tym Ŝw. Paweğ: ĂPrzypominam, bracia, Ewangeliň, kt·rŃ 

wam gğosiğem, kt·rŃŜcie przyjňli i w kt·rej teŨ trwacie. Przez niŃ r·wnieŨ bňdziecie zbawieni, 

jeŨeli jŃ zachowacie tak, jak wam rozkazağemé Chyba ŨebyŜcie uwierzyli na pr·Ũno. 

Przekazağem wam na poczŃtku to, co przejŃğem, Ũe Chrystus umarğ ï zgodnie z Pismem ï za 

nasze grzechy, Ũe zostağ pogrzebany, Ũe zmartwychwstağ trzeciego dnia, zgodnie z Pismemò 

(1 Kor 15, 1-4). 

Trzeba pamiňtaĺ, Ũe Jezus przyszedğ do ludzi (J 1, 14), Ũeby szukaĺ i zbawiĺ 

zagubionych (Ğk 19,10). Poleciğ teŨ wszystkim chrzeŜcijanom, aby szli i czynili uczniami 

wszystkie narody (Mt 28, 19) i obiecağ im moc potrzebnŃ do gğoszenia Ewangelii: Ăgdy Duch 

świňty zstŃpi na was, otrzymacie Jego moc i bňdziecie moimi Ŝwiadkami w Jerozolimie i w 

cağej Judei, i w Samarii i aŨ po kraŒce ziemiò (Dz 1, 8). 

św. Paweğ czuğ siň aŨ dğuŨnikiem wobec wszystkich ludzi (Rz 1, 13-17), czuğ siň 

zobowiŃzany do gğoszenia Ewangelii: ĂBiada mi, gdybym nie gğosiğ Ewangeliiò (1 Kor 9, 16). 

 

ZakoŒczenie 

1. NawiŃzanie do czňŜci wstňpnej. Dobra znajomoŜĺ treŜci 4 seminari·w moŨe nam pom·c 

w wykonaniu nakazu misyjnego. W jaki spos·b? 

- PomogŃ nawiŃzaĺ rozmowň. MoŨna po prostu zapytaĺ: Czy znasz podstawowe prawa 

Ũycia duchowego? 

2. Jak konkretnie bňdzie wyglŃdağa nasza ewangelizacja od nadchodzŃcej Ăniedzieli 

rozesğania uczni·wò? 

a) Strategia ï podziağ rejon·w i zadaŒ. 

b) Co konkretnie mamy czyniĺ? 

- Zaprosiĺ na rekolekcje ewangelizacyjne z filmem. 

- NawiŃzaĺ rozmowň na temat: ĂCzy znasz Ũycie Chrystusa? Jego naukň? cztery 

prawa?ò 

- Zachňciĺ do czytania Ewangelii Ŝw. Ğukasza. 

3. ZakoŒczyĺ wsp·lnŃ modlitwŃ. 

4. NaboŨeŒstwo rozesğania z godzinŃ Ŝwiadectwa 

1. PieŜŒ wejŜcia: 

Wiele jest serc (D 84; S 15) 

lub: BoŨe zmiğuj siň nad nami (Ex 49) 

W procesji wejŜcia niesie siň ksiňgň Pisma Ŝw. i skğada siň jŃ na oğtarzu 

2. Pozdrowienie i sğowo wstňpne celebransa 

wprowadzajŃce w myŜl przewodniŃ i porzŃdek naboŨeŒstwa. 

3. Czytanie I: 

Dz 11, 19-26. 13, 1-5 

4. Psalm responsoryjny: 

Ref.: Po cağej ziemi ich gğos siň rozchodzi. 
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Ps 19(18), 2-3, 4-5 (Lekcjonarz VI, 107) 

albo: 

Ref.: IdŦcie i gğoŜcie Ŝwiatu Ewangeliň. 

Ps 117(116), 1-2 

5. śpiew przed EwangeliŃ: 

Alleluja, alleluja, alleluja 

Nie wyŜcie Mnie wybrali, ale Ja was wybrağem, 

abyŜcie szli i owoc przynosili. 

Allelujaé 

6. Ewangelia: 

Ğk 10, 1-9 

7. Homilia. 

Kr·tka synteza treŜci mağej ewangelizacji. 

NawiŃzanie do rozesğania uczni·w, kt·re odbňdzie siň za tydzieŒ. 

Wprowadzenie do Ŝwiadectw. 

8. świadectwa. 

Uczestnicy ME m·wiŃ kolejno o tym, czym szczeg·lnie zostali obdarowani przez Ducha 

świňtego w czasie tych rekolekcji ewangelizacyjnych i wyraŨajŃ gotowoŜĺ wğŃczenia siň 

w dzieğo ewangelizacji. JeŨeli liczba uczestnik·w jest tak duŨa, Ũe Ŝwiadectwa 

przedğuŨyğyby siň za bardzo, to moŨna ograniczyĺ siň do jednego lub dw·ch Ŝwiadectw z 

kaŨdej grupy. 

9. Dziňkczynienie. 

Wezwanie do dziňkczynienia za odebrane ğaski. 

śpiew: Magnificat. 

10. BğogosğawieŒstwo i misja. 

Po kr·tkim wprowadzeniu celebransa wszyscy klňczŃc ŜpiewajŃ sekwencjň ĂPrzybŃdŦ, 

Duchu świňtyò. 

Po odŜpiewaniu wstajŃ a celebrans udziela uroczystego bğogosğawieŒstwa. 

C: Pan z wami. 

W: I duchem twoim. 

C: (lub diakon) Pochylcie gğowy wasze, aby przyjŃĺ bğogosğawieŒstwo na przekazanŃ 

wam misjň. 

C: B·g Ojciec, kt·ry sprawiğ, iŨ Duch PaŒski spoczŃğ na Jezusie, Jego Synu, niechaj 

przez Niego takŨe was namaŜci i poŜle, abyŜcie nieŜli ubogim dobrŃ nowinň. 

W: Amen. 

C: AbyŜcie gğosili wiňŦniom wolnoŜĺ a niewidomym przejrzenie. 

W: Amen. 

C: AbyŜcie uciŜnionych odsyğali wolnych i obwoğywali rok ğaski od Pana. 

W: Amen. 

C: A bğogosğawieŒstwo Boga WszechmogŃcego Ojca i Syna, i Ducha świňtego niech 

zstŃpi na was i pozostanie na zawsze. 

W: Amen. 

11. śpiew: Zwiastunom z g·r (S 16) 

Przy trzecim razie przy sğowach: ĂKr·lem B·gò celebrans bğogosğawi ksiňgŃ Pisma Ŝw. 

12. śpiew wyjŜcia. 

Bğogosğaw, Panie, nas (Ex 15) 

lub: Rozesğanie (IdŦcie juŨ stŃd) (D 6, S 13) 
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5. Wprowadzenie i komentarz do filmu ĂJezusò 

IstniejŃ r·Ũne formy gğoszenia Ewangelii Jezusa Chrystusa. W naszych czasach jednŃ 

z nich jest r·wnieŨ film. 

Pan B·g stwarzajŃc czğowieka jako istotň spoğecznŃ, obdarzyğ go zmysğami i mowŃ, 

dziňki kt·rym moŨe on kontaktowaĺ siň ze Ŝwiatem zewnňtrznym i z innymi ludŦmi. Osoby 

nawiŃzujŃ ze sobŃ kontakt, przekazujŃ sobie pewne informacje, wyraŨajŃ siebie przede 

wszystkim przez sğowo. Przekaz okreŜlonych treŜci jest bogatszy, gdy oddziağuje na wiňcej 

zmysğ·w czğowieka. Sğowo przemawia mocniej, gdy ğŃczy siň z obrazem. 

Wsp·ğczesny czğowiek przywykğ juŨ do tego, Ũe przemawia siň do niego nie tylko 

sğowem, ale i obrazem. Dlatego w naszych czasach podejmowano r·Ũne wysiğki, aby takŨe 

Ewangeliň gğosiĺ w spos·b jak najbardziej peğny i skuteczny, aby przekazywaĺ jŃ za pomocŃ 

sğowa i obrazu, za pomocŃ filmu. 

Zrealizowano juŨ wiele film·w o Ũyciu Jezusa Chrystusa. Film, kt·ry dziŜ i jutro ï 

podczas naszych rekolekcji ewangelizacyjnych ï zobaczymy, jest filmem szczeg·lnego 

rodzaju. Zostağ on nakrňcony z myŜlŃ o ewangelizacji. Taka byğa przede wszystkim intencja 

tych, kt·rzy przyczynili siň do jego powstania. Pewien bogaty czğowiek, kt·ry przeŨyğ 

najwiňkszŃ przygodň Ũycia: spotkanie z Chrystusem, przyjňcie Go wiarŃ do swego serca, 

postanowiğ cağym swoim majŃtkiem sğuŨyĺ gğoszeniu Ewangelii, Ũeby usğyszeli jŃ takŨe ci, 

kt·rzy jej jeszcze nie znajŃ. Ten czğowiek uŜwiadomiğ sobie, Ũe takich ludzi jest na Ŝwiecie 

ogromna liczba ï okoğo dwa miliardy, czyli poğowa wszystkich mieszkaŒc·w ziemi. A 

przecieŨ Chrystus przyszedğ zbawiĺ wszystkich bez wyjŃtku ludzi i dağ nam nakaz (juŨ prawie 

dwa tysiŃce lat temu): ĂIdŦcie i gğoŜcie Ewangeliň wszystkim narodomò. 

Dzisiaj trzeba wykorzystaĺ nowoczesne Ŝrodki masowego przekazu, aby dotrzeĺ z 

EwangeliŃ do wszystkich ludzi. Wszyscy bowiem majŃ prawo usğyszeĺ radosnŃ wieŜĺ o 

Chrystusie. I wğaŜnie w tym celu, Ũeby tak gğosiĺ Ewangeliň, jak tego wymagajŃ nasze czasy, 

nakrňcono r·wnieŨ ten film. W najbliŨszych dw·ch-trzech latach ma go zobaczyĺ okoğo dwa 

miliardy ludzi na kuli ziemskiej. Film ten ma byĺ rozpowszechniany w stu szeŜĺdziesiňciu 

wersjach jňzykowych. W wielu wersjach juŨ go opracowano, w innych wersjach opracowanie 

jeszcze trwa. Miňdzy innymi udostňpniono juŨ ten film w jňzyku polskim; jest juŨ 

wyŜwietlany w Polsce. Chcemy, aby w ciŃgu najbliŨszych dw·ch lat byğ wyŜwietlony we 

wszystkich koŜcioğach w Polsce. 

Co moŨna powiedzieĺ o tym filmie? 

Najpierw, Ũe cechuje siň wiernoŜciŃ tekstowi Ewangelii; nie ma w nim fikcji, nie ma 

scen dopisanych przez tw·rc·w filmu. Scenariuszem jest po prostu Ewangelia Ŝw. Ğukasza, 

tj. tego ewangelisty, kt·ry postanowiğ dokğadnie zbadaĺ wydarzenia zwiŃzane z Ũyciem 

Chrystusa i kt·ry, majŃc prawdopodobnie przygotowanie historyka, dağ nam trzeciŃ 

Ewangeliň i Dzieje Apostolskie. Sğowa wypowiadane przez Jezusa w tym filmie, wziňte sŃ z 

Ewangelii (czasem trochň sparafrazowane, Ũeby byğy bardziej zrozumiağe, treŜĺ jednak 

pozostaje oddana wiernie). 

Pracowano nad tym filmem przez wiele lat, Ũeby jak najlepiej, jak najwierniej oddaĺ 

warunki, Ŝrodowisko Ũycia Jezusa. Nakrňcano go w tych miejscach, w kt·rych rzeczywiŜcie 

Jezus Ũyğ, dziağağ i nauczağ. Wielu naukowc·w pracowağo nad tym, Ũeby poznaĺ zar·wno 

przyrodň, jak i kulturň tego kraju. Nie filmowano wprost dzisiejszego terenu. Np. poniewaŨ 

podczas badaŒ przed rozpoczňciem pracy nad filmem stwierdzono, Ũe drzewa eukaliptusowe, 

kt·re dzisiaj rosnŃ w Ziemi Ŝwiňtej, zostağy tam sprowadzone dopiero w roku 1934, wiňc w 

trosce o zgodnoŜĺ z prawdŃ Ewangelii unikano krajobraz·w z takimi drzewami. Wydano 

ogromnŃ sumň pieniňdzy na dekoracje: wybudowano dokğadnie wedğug wskazaŒ archeolog·w 
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makietň ŜwiŃtyni jerozolimskiej i trzech synagog. Dzisiaj moŨemy powiedzieĺ, Ũe film ten 

zbliŨa nam Ŝrodowisko, w kt·rym naprawdň Ũyğ Chrystus. Starano siň r·wnieŨ, aby ludzie 

wystňpujŃcy w filmie, byli wierzŃcymi, modlŃcymi siň. Aktor grajŃcy Chrystusa jest 

czğowiekiem wierzŃcym. Przed przystŃpieniem do zdjňĺ dwadzieŜcia dwa razy przestudiowağ 

Ewangeliň Ŝw. Ğukasza, nauczyğ siň na pamiňĺ wielu jej rozdziağ·w. A podczas pracy nad 

filmem powiedziağ: ĂKaŨdego dnia, kiedy idň, by w kolejnych scenach przedstawiaĺ Jezusa, 

zdajň sobie sprawň, jak jestem grzesznyò. 

Chrystus powiedziağ: ĂKto Mnie widzi, widzi Ojcaò (J 14, 9). KiedyŜ, podczas 

publicznej dziağalnoŜci Jezusa przyszli uczniowie Jana z zapytaniem: ĂCzy Ty jesteŜ Tym, 

kt·ry ma przyjŜĺ, czy teŨ innego mamy oczekiwaĺ?ò (Ğk 7, 20). Odpowiedziağ im Chrystus: 

ĂIdŦcie i donieŜcie Janowi, coŜcie widzieli i sğyszeliò (Ğk 7, 22). Chrystus gğosiğ Ewangeliň 

nie tylko sğowami, ale czynem, cağym swoim postňpowaniem, swojŃ dziağalnoŜciŃ. Przez cağe 

Ũycie, przez dziağalnoŜĺ swojŃ objawiağ nam Ojca: ĂKto Mnie widzi, widzi Ojcaò. 

Chrystus objawia miğoŜĺ czynnŃ, kt·ra ogarnia wszystko, co skğada siň na 

czğowieczeŒstwo. W filmie zobaczymy ï zgodnie z tekstem Ewangelii ï Chrystusa, kt·ry nie 

naucza z wysokoŜci katedry czy ambony, ale wchodzi w tğum, spotyka r·Ũnych ludzi: 

cierpiŃcych, pğaczŃcych, zajmujŃcych siň pracŃ, handlem: i po prostu jak gdyby w drodze 

ciŃgle ludziom otwiera oczy na prawdziwe wymiary, na prawdziwy sens ich Ũycia. 

W ten teŨ spos·b chce Chrystus wejŜĺ i w nasze konkretne, dzisiejsze Ũycie. Chrystus 

jest uobecnieniem Boga, kt·ry jest Ojcem, MiğoŜciŃ i Miğosierdziem. Gğ·wny temat 

nauczania Jezusa ï to miğosierdzie Boga, naszego Ojca. To miğosierdzie objawia Chrystus 

cağym swoim Ũyciem, sğowami, czynami, postňpowaniem, odnoszeniem siň do ludzi. 

W czasie oglŃdania tego filmu nasunie siň nam moŨe pewna analogia. Ten Jezus, kt·ry 

wchodzi w lud, rozmawia, Ŝciska rňce ï jest tak bardzo podobny do wsp·ğczesnego nam, 

kolejnego swego namiestnika, Jana Pawğa II. Ojciec świňty stara siň byĺ jak najbardziej 

wiernym Chrystusowej Ewangelii i dlatego postňpuje podobnie jak Chrystus; stale chce byĺ z 

ludŦmi; ciŃgle chce dotykaĺ wyciŃgniňtych do niego dğoni; nachyla siň nad ludzkim 

cierpieniem, nad ludzkŃ nňdzŃ, wpatrzyğ siň gğňboko we wz·r swego Mistrza. Ojciec świňty ï 

jak to wynika z encykliki o miğosierdziu BoŨym ĂDives in misericordiaò ï szczeg·lnie 

upodobağ sobie obraz Chrystusa, zarysowany w Ewangelii Ŝw. Ğukasza. 

Ewangelia ta szczeg·lnie wiele miejsca poŜwiňca nauczaniu Chrystusa o miğosierdziu 

BoŨym. Dlatego teŨ Ŝw. Ğukasz zasğuŨyğ sobie na miano ĂEwangelisty miğosierdziaò, jego 

Ewangelia nazywana bywa ĂEwangeliŃ miğosierdziaò. 

OglŃdajŃc ten film, musimy siň uwolniĺ od skojarzeŒ zwiŃzanych z oglŃdaniem filmu 

w og·le, bo jest to film szczeg·lnego rodzaju. Ten film jest po prostu gğoszeniem Ewangelii, 

gğoszeniem jej za pomocŃ obrazu. Dlatego starajmy siň w duchu modlitwy, w duchu 

medytacji religijnej, w duchu wiary rozwaŨaĺ Ewangeliň Chrystusa. Po rozwaŨaniu Ewangelii 

za pomocŃ filmu bňdzie jeszcze (jak zawsze po czytaniu Ewangelii) kr·tka homilia, jakby 

komentarz, kt·ry stara siň zbliŨyĺ nam czytany tekst do naszych warunk·w Ũyciowych. Cağe 

to naboŨeŒstwo jest w gruncie rzeczy formŃ celebracji Sğowa BoŨego, bo najpierw Sğowo 

BoŨe bňdzie gğoszone, z r·wnoczesnym ukazywaniem go w obrazach, potem bňdzie jeszcze 

kr·tko objaŜniane a zakoŒczymy nasze dzisiejsze naboŨeŒstwo wsp·lnŃ modlitwŃ. 

 

Homilia po I czňŜci filmu ĂJezusò 

OglŃdane przez nas zdarzenia nie sŃ wymysğem artysty, tw·rcy, sŃ historiŃ. Film 

pr·bowağ odtworzyĺ i zbliŨyĺ nam to wydarzenie, tak waŨne, jedyne i wielkie, Ũe od niego 

liczy siň historia. Rok 198é Niekt·rzy ludzie nie mogŃ dziŜ wykrztusiĺ z siebie imienia 
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ĂChrystusò i dlatego kaŨŃ m·wiĺ i pisaĺ: Ărok 198é naszej eryò. Nie mogŃ jednak 

zaprzeczyĺ temu, Ũe ta Ănasza eraò liczy siň wğaŜnie od momentu przyjŜcia Chrystusa. I nawet 

oni, niewierzŃcy, muszŃ przyznaĺ, Ũe od tej chwili zaczňğa siň nowa era. 

Co siň wtedy stağo? Nikt lepiej nie skomentowağ tego, jak wğadnie Ojciec świňty Jan 

Paweğ II w swojej, encyklice, kt·ra zaczyna siň od sğ·w ğaciŒskich: ĂDives in misericordiaò ï 

Ăbogaty w miğosierdzieò; Bogaty w miğosierdzie B·g tak umiğowağ Ŝwiat, tak umiğowağ nas, 

Ũe Syna swojego Jednorodzonego dağ, wysğağ Go do nas. 

I co siň stağo? Jaka jest istotna treŜĺ tego wydarzenia? B·g, bogaty w miğosierdzie, tak 

nas umiğowağ, Ũe zapragnŃğ staĺ siň jednym z nas, naszym bratem. Tutaj odsğaniajŃ siň nam 

ostateczne wymiary i gğňbie sğowa, kt·re dzisiaj jest tak nam bliskie: ĂsolidarnoŜĺò. To jest 

dopiero ostateczny wymiar tego, co pr·bujemy naŜladowaĺ. SolidarnoŜĺ ï B·g z nami ï 

Emmanuel. B·g stağ siň jednym z nas, przyjŃğ naszŃ ludzkŃ naturň. Oto moŨemy m·wiĺ: ĂB·g 

jest naszym bratem ï w Chrystusieò. Narodziğ siň w betlejemskiej grocie, przeszedğ wszystkie 

etapy ludzkiego Ũycia, jak kaŨdy z nas ï przeszedğ drogň: od narodzin, poprzez wzrost, 

dojrzewanie, trud, pracň, wypeğnianie swojej misji, aŨ po Ŝmierĺ, kt·rŃ zobaczymy w dalszej 

czňŜci filmu. 

W tym czasie poznağ Chrystus nasz los: cierpiağ gğ·d, byğ strudzony, byğ kuszony, 

spotykağ siň z ludŦmi o r·Ũnym nastawieniu ï z szydercami, z pochlebcami, z wrogami, z 

przyjaci·ğmi. A On byğ dla wszystkich! On solidarnie wziŃğ na siebie los czğowieka, los 

kaŨdego bez wyjŃtku czğowieka. Bo wğaŜnie ten Czğowiek, kt·ry w swoim ziemskim Ũyciu 

m·gğ tylko niekt·rych ludzi spotkaĺ, niekt·rych oŜwieciĺ, niekt·rych pocieszyĺ, niekt·rych 

przemieniĺ ï ten Czğowiek, w swojej Boskiej ŜwiadomoŜci, obejmowağ wszystkich, bez 

wyjŃtku ludzi: i ciebie, i mnie ï kaŨdego z nas. 

KaŨdy jest obecny w Jego myŜli, w jego ŜwiadomoŜci, w Jego sercu, w Jego miğoŜci. 

KaŨdy z nas jest wğŃczony w Ũycie Boga-Czğowieka, bo solidarnoŜĺ Boga z ludŦmi ogarnia 

wszystkich bez wyjŃtku ludzi. KaŨdy grzesznik, kaŨdy upadajŃcy, kaŨdy opňtany przez zğego 

ducha, kaŨdy cierpiŃcy, kaŨdy rozpaczajŃcy, kaŨdy trudzŃcy siň w codziennej pracy, kaŨdy 

zmartwiony, przeŨywajŃcy takŃ czy innŃ tragediň ï wszyscy jesteŜmy obecni w Jego sercu, 

wszyscy jesteŜmy objňci Jego miğoŜciŃ; bo w Chrystusie objawiğ siň nam B·g bogaty w 

miğosierdzie. 

KaŨdy z nas musi w swoim Ũyciu stanŃĺ twarzŃ w twarz z bogatym w miğosierdzie 

Bogiem, kt·ry stağ siň naszym bratem, kt·ry wszedğ w nasze Ũycie i wziŃğ na siebie los 

kaŨdego z nas. Pytanie: Czy juŨ siň to stağo w twoim Ũyciu? Czy znasz Jezusa z Nazaretu? 

Jest dzisiaj jeszcze na Ŝwiecie wielu analfabet·w, ale najwiňkszy analfabetyzm ï to: 

nie znaĺ Jezusa. IluŨ jest ludzi wyksztağconych, kt·rzy nie znajŃ jeszcze Jezusa? Czy miağeŜ 

juŨ kiedyŜ w rňku tň jedynŃ Ksiňgň; tň Ksiňgň, kt·ra po blisko dziewiňtnastu wiekach, ciŃgle 

na nowo, w olbrzymich nakğadach, w kilkuset jňzykach, bez przerwy jest drukowana ï 

ĂEwangelia Jezusa Chrystusa wedğug Mateusza, Marka, Ğukasza, Janaò? Czy juŨ kiedyŜ 

przeczytağeŜ chociaŨby jednŃ Ewangeliň w cağoŜci? 

JeŨeli nie znasz Ewangelii ï jesteŜ analfabetŃ! Nie moŨesz uwaŨaĺ siň za czğowieka 

wyksztağconego, kulturalnego, bo jak moŨna nie znaĺ tego najwiňkszego arcydzieğa literatury 

Ŝwiata; tej cudownej Ksiňgi, wobec kt·rej wszystkie inne ksiŃŨki tracŃ na znaczeniu. 

W tej Ksiňdze kaŨdy moŨe dzisiaj spotkaĺ Chrystusa. W tej Ksiňdze moŨe spotkaĺ siň 

ze Sğowem, o kt·rym Chrystus powiedziağ: ĂNiebo i ziemia przeminŃ, ale sğowa moje nie 

przeminŃò (Ğk 21, 33). ĂNie samym chlebem Ũyje czğowiek, lecz wszelkim sğowem, kt·re 

pochodzi z ust BoŨychò (Mt 4, 4). 

I oto zachňta, aby zastanowiĺ siň nad sobŃ i siňgnŃĺ do tej Ksiňgi ï jedynej Ksiňgi w 
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dziejach Ŝwiata, kt·ra niezliczonym ludziom przyniosğa pociechň, radoŜĺ, kt·ra ich 

przemieniğa. ŧadna polityka, Ũadni wielcy tego Ŝwiata, Ũadni geniusze, uczeni, poeci, artyŜci ï 

nikt nie moŨe siň r·wnaĺ (nawet wszyscy, razem wziňci, nie mogŃ siň r·wnaĺ) z Jezusem 

Chrystusem i z tym, czego On dokonağ w Ũyciu ludzkoŜci, w Ũyciu narod·w. Nikt pr·cz 

Niego w dziejach Ŝwiata, nie przemieniğ tylu ludzi, tylu spoğeczeŒstw, nie przemieniğ Ũycia 

ludzkoŜci. I dlatego musimy na nowo siňgnŃĺ do Ewangelii, do Ũycia Jezusa Chrystusa; 

musimy Go poznaĺ, musimy Go przyjŃĺ. Bo On Ũyje! On Ũyğ nie tylko wtedy, tysiŃc 

dziewiňĺset osiemdziesiŃt é lat temu, lecz Ũyje i dziŜ, bo On (jak to jeszcze jutro rozwaŨymy 

gğňbiej) zmartwychwstağ. On Ũyje i dlatego moŨe dzisiaj przemieniaĺ nasze Ũycie, 

przemieniaĺ Ŝwiat, przemieniaĺ historiň; On moŨe dzisiaj wejŜĺ w Ũycie kaŨdego z nas, aby je 

przemieniĺ. Ale my musimy otworzyĺ swoje serce! On przecieŨ powiedziağ: ĂOto stojň u 

drzwi i koğaczň. JeŜli Mi ktoŜ otworzy, wejdň do niego i bňdň z nim wieczerzağò (Ap 3, 20). 

Zanim zakoŒczymy obecne rozwaŨanie, posğuchamy jeszcze Ŝwiadectwa. KtoŜ z nas 

opowie o swoim spotkaniu z Chrystusem, a potem jeszcze kr·tko siň pomodlimy i 

zakoŒczymy nasze dzisiejsze spotkanie pieŜniŃ uwielbienia Boga: Ăświňty, świňty, 

świňtyéò. 

 

Wezwanie po filmie 

Zabierzmy ze sobŃ na chwile osobistej modlitwy i refleksji to, coŜmy przeŨyli, co 

usiğowağa nam przybliŨyĺ sztuka, abyŜmy mogli gğňbiej rozwaŨyĺ rzeczywistoŜĺ Ŝmierci i 

zmartwychwstania Chrystusa. śmierĺ Chrystusa ï to najwiňksza zbrodnia w dziejach Ŝwiata; 

ale r·wnoczeŜnie ï to objawienie najwiňkszej w historii miğoŜci, ĂTak B·g umiğowağ Ŝwiat, Ũe 

Syna swojego dağò (J 3, 16). ĂNikt nie ma wiňkszej miğoŜci od tej, gdy ktoŜ Ũycie swoje 

oddaje za przyjaci·ğ swoichò (J 15, 13). 

Za ciebie B·g oddağ Ũycie! Ale miğoŜĺ nie umiera! Wszelka ofiara pğynŃca z miğoŜci, a 

zwğaszcza ofiara Ũycia z miğoŜci, musi rodziĺ Ũycie. Dlatego z tej Ŝmierci Ũycie tryska; dlatego 

Chrystus Ũyje i my bňdziemy Ũyli z Nim, jeŨeli Go przyjmiemy, jeŨeli w Niego uwierzymy. 

ZostaliŜmy wezwani do tego, aby przyjŃĺ na nowo Chrystusa ï wiarŃ, w swoje Ũycie, w swoje 

serca; aby na nowo zawierzyĺ Jego miğoŜci, oddaĺ Mu siebie. Niech kaŨdy znajdzie jeszcze 

chwilň czasu dzisiaj, Ũeby siň pomodliĺ w samotnoŜci, w ciszy; i aby zaprosiĺ Chrystusa na 

nowo w swoje Ũycie. 

I jeszcze jedna propozycja: chcielibyŜmy, aby te nasze rekolekcje przyniosğy trwağy 

owoc; aby nasza decyzja nowego przyjňcia Chrystusa, nowego zawierzenia Mu ï byğa trwağa. 

I dlatego jest nam potrzebna pomoc, a takŃ pomocŃ jest wsp·lnota tych, kt·rzy tego samego 

Chrystusa przyjňli, kt·rzy teŨ Mu zawierzyli, kt·rzy uznali Go za swego Pana. 

I stŃd proŜba: jeŨeli chcesz wejŜĺ na nowo na drogň gğňbszego zwiŃzku z Chrystusem, 

lepszego poznania Go, wprowadzenia Go w swoje Ũycie ï to niechaj to pragnienie wyrazi siň 

w decyzji przyğŃczenia siň do grupy tych, kt·rzy chcŃ czyniĺ podobnie. Po tych rekolekcjach 

utworzymy mağe grupy (kilku czy kilkunastoosobowe), kt·re bňdŃ siň spotykağy raz w 

tygodniu, moŨe raz na dwa tygodnie, po to, Ũeby razem czytaĺ Ewangeliň, rozwaŨaĺ Sğowo 

BoŨe, i lepiej je poznawaĺ, aby razem siň modliĺ ï i w ten spos·b wzajemnie sobie pomagaĺ 

na tej drodze. Bez wsp·lnoty bowiem, bez braci, kt·rzy nas wspierajŃ ï trudno jest na niej 

wytrwaĺ. 
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CZŇśĹ IV  

PRZYGOTOWANIE ANIMATO RčW EWANGELIZACJI  
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I  

FORMACJA W RUCHU śWIATĞO-ŧYCIE  

Animatorami ewangelizacji winni byĺ dojrzali chrzeŜcijanie bŃdŦ ludzie Ŝwiadomie 

dŃŨŃcy do dojrzağej wiary, ludzie kt·rzy uznali Chrystusa swoim Panem i Zbawicielem i 

zdolni sŃ do Ŝwiadczenia o swoim spotkaniu z Nim, ludzie kt·rzy pragnŃ innych do Niego 

prowadziĺ. 

Ruch światğo-ŧycie bňdŃcy chrzeŜcijaŒskim, ewangelizacyjnym ruchem formacyjnym 

pomaga osobom r·Ũnego wieku i stanu w dŃŨeniu do dojrzağej wiary. 

W czasie trzech lat formacji podstawowej prowadzi swoich uczestnik·w od 

ewangelizacji ï pierwszego nawr·cenia i uwierzenia Chrystusowi oraz przyjňcia go osobiŜcie 

jako swego Pana i Zbawiciela ï poprzez decyzjň wğŃczenia siň do stağej grupy formacyjnej w 

celu poddania siň systematycznemu procesowi wdraŨania w Ũycie ewangeliczne zgodnie z 

zasadami katechumenatu (wdraŨanie do Ũycia sğowem BoŨym, modlitwŃ, liturgiŃ, do metanoi, 

Ŝwiadectwa i do Ũycia we wsp·lnocie chrzeŜcijan) i uczestnictwo w tym procesie do przyjňcia 

stağej diakonii i odpowiedzialnoŜci w konkretnej wsp·lnocie lokalnej KoŜcioğa. (zob. poniŨej 

schemat: Deuterokatechumenalny system formacyjny Ruchu światğo-ŧycie) 

DysponujŃc zaŜ rozmaitymi typami rekolekcji (np. dla animator·w ewangelizacji, dla 

diakonii wyzwolenia, dla animator·w muzycznych, dla diakonii liturgii) przygotowuje 

poszczeg·lne osoby do diakonii, kt·rŃ zamierzajŃ podjŃĺ. 

Uczestnicy Ruchu mogŃ wiňc podjŃĺ posğugň animatora w dziele ewangelizacji 

wedğug planu Ad Christum Redemptorem. 
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DEUTEROKATECHUMENALNY  

SYSTEM FORMACYJNY RUCHU śWIATĞO-ŧYCIE . SCHEMAT  

Stopnie i okresy Czas trwania Odpowiednik wedğug OICA 

Preewangelizacjia 

Ewangelizacja indywidualna 

 

Rekolekcje ewangelizacyjne 

 

Praca w grupach postewangelizacyjnych 

Od kilku 

tygodni do 

jednego roku 

Ewangelizacja 

Okres prekatechumenatu 

Oaza Nowego ŧycia I stopnia 

Obrzňd wğŃczenia do deuterokatechumenatu 

 

11 rozm·w ewangelicznych 

 

Program 10 krok·w ku dojrzağoŜci 

chrzeŜcijaŒskiej 

I ï Jezus Chrystus 

II ï Niepokalana 

III ï Duch świňty 

IV ï KoŜci·ğ 

V ï Sğowo BoŨe 

VI ï Modlitwa 

VII ï Liturgia 

VIII ï świadectwo 

IX ï Nowa Kultura 

X - Agape 

15 dni 
 

 

 

3 miesiŃce 

 

minimum 6 

miesiňcy 

Ordo ad catechumenos 

faciendos 

 

 

Okres katechumenatu 

Oaza Nowego ŧycia II stopnia 

 

11 krňg·w biblijnych: Wprowadzenie w 

Bibliň jako historiň zbawienia 

 

Krňgi liturgiczno-biblijne nawiŃzujŃce do 

niedzielnych czytaŒ 

 

 

 

Okres przygotowania do odnowy 

przymierza chrztu 

Triduum Paschalne w formie rekolekcji, 

odnowa przymierza chrztu 

 

KODA (kurs oazowy dla animator·w w 

zimie lub w lecie 

15 dni 
 

3 miesiŃce 

 

 

minimum od 

Adwentu do 

Wielkiego Postu 
 

Wielki Post 

Okres katechumenatu ï cd. 
 

 

 

 

Ritus electionis (inscriptio 

niminis). Okres oŜwiecenia i 

oczyszczenia ze swoimi 

obrzňdami 

Oaza Nowego ŧycia III stopnia 

 

11 temat·w pogğňbienia eklezjologicznego 

 

Ewangeliczne rewizje Ũycia na temat: 

charyzmat ï powoğanie ï diakonia 
 

Triduum Pentakostalne (ORAR), udzielenie 

misji, przejŜcie do diakonii i do formacji 

permanentnej; 

w zimie ewentualnie KODA specjalistyczne 

15 dni 
 

3 miesiŃce 

 

minimum od 

Adwentu do 

Zesğania Ducha 

świňtego 

Okres mystagogii 

 



123 | S t r o n a 

II  

OAZA ANIMATORčW WIELKIEJ EWANGELIZACJI  

Rekolekcje te odbywajŃ siň w czasie wakacji letnich. TrwajŃ 15 dni. Prowadzi je 

Zesp·ğ Centralnej Diakonii Ewangelizacji. Ich celem jest przygotowanie ludzi do podjňcia i 

wypeğnienia posğugi w dziele wielkiej ewangelizacji Ad Christum Redemptorem. 

OAWE przeznaczone jest dla ludzi dorosğych (od 20 lat wzwyŨ), dojrzağych w wierze, 

kt·rzy przyjňli Chrystusa jako swego Pana i Zbawiciela. Rekolekcje te nie sŃ ŜciŜle zwiŃzane 

z Ũadnym okresem formacji w Ruchu światğo-ŧycie. DoŜwiadczenie wykazuje jednak, Ũe 

powinny w nich uczestniczyĺ osoby, kt·re przeŨyğy przynajmniej Oazň Nowego ŧycia I 

stopnia. 

Uczestnicy OAWE po powrocie do swoich parafii powinni byĺ zdolni: 

- do utworzenia diakonii ewangelizacji (rejonowej, lokalnej), 

- do przygotowania zespoğu ewangelizacyjnego i parafii do ewangelizacji, 

- do przeprowadzenia wraz z kapğanem naboŨeŒstw ewangelizacyjnych, 

- do animowania grup poewangelizacyjnych. 

PrzygotowujŃ siň do tej posğugi przez Eucharystiň, rozwaŨanie Sğowa BoŨego, 

modlitwň, a takŨe przez wykğady, seminaria, spotkania w mağych grupach oraz przez coraz 

peğniejsze i gğňbsze Ũycie we wsp·lnocie, kt·rŃ tworzŃ podczas rekolekcji. 

W czasie wykğad·w zapoznajŃ siň z planem i strategiŃ wielkiej ewangelizacji. PomocŃ 

w ich prowadzeniu sŃ podrňczniki: ĂEwangelizacja wedğug planu Ad Christum 

Redemptoremò, ĂRekolekcje ewangelizacyjneò oraz adhortacja Pawğa VI ĂEvangelii 

nuntiandiò, kt·ra mocno podkreŜla koniecznoŜĺ ewangelizacji, rolň i udziağ w niej os·b 

Ŝwieckich. 

Seminaria ï ukazujŃc cztery prawa Ũycia duchowego, koniecznoŜĺ Ŝwiadczenia i 

ciŃgğego wzrastania w Duchu świňtym ï przygotowujŃ uczestnik·w OAWE do ewangelizacji 

indywidualnej, do wychodzenia z DobrŃ NowinŃ do ludzi. 

Zajňcia w mağych grupach prowadzone kaŨdego dnia przez innego z uczestnik·w (w 

czasie rekolekcji kaŨdy moŨe prowadziĺ spotkanie co najmniej dwa razy) wedğug konspekt·w 

czterech i oŜmiu spotkaŒ poewangelizacyjnych umoŨliwiajŃ praktyczne przygotowanie siň do 

animowania grup poewangelizacyjnych. 

Program OAWE zawiera r·wnieŨ przeprowadzenie w wybranej parafii ewangelizacji 

wstňpnej. KaŨdy z uczestnik·w ma wiňc moŨnoŜĺ osobistego przeŨycia naboŨeŒstw 

ewangelizacyjnych a takŨe aktywnego udziağu we wszystkich przygotowaniach do tej 

ewangelizacji. Uczestnicy OAWE stanowiŃ w·wczas zesp·ğ ewangelizacyjny. 

III  

OAZA REKOLEKCYJNA ANIMATORčW EWANGELIZACJI  

To czterodniowe rekolekcje zamkniňte, odbywajŃce siň w warunkach odosobnienia, 

prowadzone przez diecezjalnŃ, bŃdŦ rejonowŃ diakoniň ewangelizacji, przeznaczone dla os·b, 

kt·re pragnŃ podjŃĺ posğugň w dziele ewangelizacji. Jest to forma rekolekcji wypracowana 

przez Ruch światğo-ŧycie w latach siedemdziesiŃtych. Katechezy, seminaria i naboŨeŒstwo 

ewangelizacyjne tych rekolekcji opierağy siň na Ewangelii wedğug Ŝw. Jana. 

W zwiŃzku z podjňciem przez Ruch wielkiej ewangelizacji wedğug planu Ad Christum 
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Redemptorem naleŨağo te elementy programu ORAE opracowaĺ na podstawie Ewangelii 

wedğug Ŝw. Ğukasza. 

Gğ·wnym zadaniem ORAE jest doprowadzenie wszystkich uczestnik·w do 

osobowego kontaktu w wierze z Chrystusem oraz wzbudzenie w nich pragnienia zbliŨania 

innych do Chrystusa przez ofiarnŃ sğuŨbň na rzecz ewangelizacji. 

Zadaniem szczeg·lnym jest przygotowanie os·b uczestniczŃcych w tych rekolekcjach 

do ewangelizacji indywidualnej oraz do prowadzenia grup postewangelizacyjnych. 

ORAE moŨe byĺ prowadzone bŃdŦ przez diecezjalnŃ, bŃdŦ przez rejonowŃ diakoniň 

ewangelizacji. Pomoce do ich przeprowadzenia zawiera osobna teczka ORAE. 

IV  OAZA REKOLEKCYJNA DIAKONII WYZWOLENIA  

Jest formŃ czterodniowych rekolekcji intensywnych. Jej celem jest przygotowanie 

ludzi do podjňcia diakonii wyzwolenia w konkretnych zespoğach, kt·re powinny powstaĺ przy 

kaŨdej stanicy i plac·wce Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka. 

Przygotowanie to polega przede wszystkim na ukazaniu wğaŜciwej wizji i koncepcji 

KWC, aby wzbudziĺ przekonanie i zapağ do tej sprawy i doprowadziĺ do decyzji 

zaangaŨowania siň w diakonii wyzwolenia. 

Drugim celem ORDW jest przygotowanie do prowadzenia rekolekcji ĂEwangelia 

wyzwoleniaò, kt·re bňdŃ gğ·wnym sposobem szerzenia Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka, 

czyli realizacji III fazy planu ACR. 

ORDW przeprowadza obecnie Centralna Diakonia Wyzwolenia Ruchu światğo-ŧycie. 

W czasie tych rekolekcji problematyka wyzwolenia przedstawiana jest w zwiŃzku z 

hasğami: 

- światğo-ŧycie (wyzwolenie jako poddanie siň wymaganiom prawdy w myŜl sğ·w 

Chrystusa: ĂPoznacie prawdň, a prawda was wyzwoliò ï J 8, 32); 

- Nowy Czğowiek (czğowiek wyzwolony przez usynowienie ï ĂNie jesteŜ juŨ 

niewolnikiem, lecz synemò ï Ga 4, 7); 

- Nowa wsp·lnota (wsp·lnota a wyzwolenie); 

- Nowa Kultura (wolnoŜĺ syn·w BoŨych a wyzwolenie spoğeczne). 

Program kaŨdego dnia ORDW obejmuje elementy nastňpujŃce: 

- katechezň wprowadzajŃcŃ w teologiň wyzwolenia (wolnoŜci) czğowieka w nawiŃzaniu do 

hasğa tematycznego dnia; 

- zgromadzenie eucharystyczne przygotowane krňgiem liturgicznym, proponowane sŃ 

zestawy wotywne czytaŒ i tekst·w nawiŃzujŃce do tematu dnia; 

- seminarium diakonii wyzwolenia wprowadzajŃce w zağoŨenia, cele i metody dziağania 

KWC; 

- seminarium abstynenckie ï sğuŨŃce ugruntowaniu motywacji abstynenckiej, poniewaŨ 

abstynencja jest gğ·wnŃ metodŃ i Ŝrodkiem dziağania KWC; 

- krŃg biblijny ï sğuŨŃcy pogğňbianiu biblijnych podstaw teologii wyzwolenia przez pracň 

w mağych grupach; 

- naboŨeŒstwa ewangelizacyjne wprowadzajŃce w program i metodň naboŨeŒstw w czasie 

rekolekcji ĂEwangelia wyzwoleniaò. 
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CZŇśĹ V 

OWOCE EWANGELIZACJI  
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I  

śWIADECTWA UCZESTNIKčW 

Ja jestem GraŨyna a to jest m·j mŃŨ Herbert. Chciağam to nasze mağŨeŒskie 

Ŝwiadectwo o obecnoŜci Chrystusa w naszej rodzinie rozpoczŃĺ z perspektywy naszego 

wsp·lnie przeŨytego 15-lecia. JesteŜmy rodzicami czworga dzieci: jednego syna i trzech 

c·rek. MoŨecie siň wiňc, bracia i siostry, domyŜlaĺ, Ũe kğopot·w nam nie brakuje, ale 

cieszymy siň, Ũe mamy Ăzdroweò kğopoty niŨ mielibyŜmy mieĺ inne, bardziej Ăwydumaneò. 

Chciağam jeszcze ojcom i mňŨom powiedzieĺ jak bardzo waŨnŃ rolň odgrywajŃ w 

mağŨeŒstwie i w rodzinie. Gdyby nie zdecydowana postawa mňŨa, nasza rodzina byğaby 

przeciňtnŃ rodzinŃ katolickŃ, ŨyjŃcŃ wedğug schematu: niedzielna msza Ŝw., codzienna 

modlitwa i inne obowiŃzki katolik·w. Ale tylko wypeğniaĺ obowiŃzki to jeszcze nie znaczy 

kochaĺ Boga. ŧeby kogoŜ pokochaĺ, trzeba go najpierw poznaĺ. 

I tu pomogğa nam ewangelizacja, pomogğa nam oaza letnia wsp·lnie przeŨyta. Wtedy 

nawiŃzaliŜmy na niej pierwszy kontakt z Pismem Ŝw. WğaŜciwie zaczňliŜmy je dopiero 

poznawaĺ. Na oazie wğaŜnie nasze obowiŃzki katolik·w, mağŨonk·w i rodzic·w przestağy byĺ 

dla nas tak wielkim ciňŨarem. Ten obowiŃzek przerodziğ siň w wielkŃ przygodň z Chrystusem. 

Tak, przygodň, kt·rŃ wraz z dzieĺmi przeŨywamy z wielkŃ radoŜciŃ i pokojem wewnňtrznym. 

Wiem teraz, Ũe ten nasz wyjazd na oazň letniŃ byğ dla naszej rodziny wielkim darem BoŨym, 

Ũe nie jest to Ũadna nasza zasğuga. Wiem, Ũe muszň za ten dar codziennie na kolanach Bogu 

dziňkowaĺ. (GraŨyna) 

Chciağbym do tego, co powiedziağa moja Ũona o obowiŃzku w rodzinie, o naszym 

odkryciu Ewangelii coŜ nie coŜ dodaĺ. 

Czas pooazowy byğ wğaŜciwie czasem, moŨe nawet i wstyd siň przyznaĺ, prawdziwego 

zrozumienia, Ũe mağŨeŒstwo nasze jest sakramentem. WiedzieliŜmy o tym, ale to byğa czysta 

formuğka. Teraz jakoŜ Ănamacalnieò to zrozumieliŜmy, i zaczňğo nasze Ũycie inaczej siň 

ukğadaĺ. ZaczňliŜmy mieĺ do siebie wiňcej zaufania. Mniej byğo uniesieŒ, wiňcej cierpliwoŜci 

do dzieci, aŨ do niedawna gdy przyszğa propozycja podjňcia pracy w ruchu 

ewangelizacyjnym. 

Decyzja byğa bardzo trudna. WğaŜciwie od samego poczŃtku m·wiliŜmy o tym, Ũe nie 

mamy na to czasu, Ũe czworo dzieci, Ũe obowiŃzki nad stané Ale kiedy przyszğa 

ewangelizacja, kiedy zebrağo siň mn·stwo ludzi i kiedy widzieliŜmy, Ũe brak jest ludzi do 

prowadzenia tej ewangelizacji ï zdecydowaliŜmy. M·wimy po prostu do dziŜ, Ũe nas 

wchğonňğa ta ewangelizacja, wbrew naszej po ludzku pojňtej ï logice. Byğa to wyraŦnie logika 

BoŨa. Zaraz w tym samym dniu, kiedy myŜmy podjňli tň decyzjň, znalazğa siň pomoc do 

dzieci. I w kaŨdŃ Ŝrodň, kiedy jesteŜmy na ewangelizacji, nasze dzieci nie sŃ samotne, majŃ 

opiekň i to bez Ũadnego proszenia o niŃ. Rodziny z krňgu oazowego natychmiast samorzutnie 

nam pomogğy. 

I tak wğaŜnie jesteŜmy tu w ewangelizacji. Prowadzimy krŃg od pierwszej lekcji 

Ewangelii Ŝw. Ğukasza. JesteŜmy juŨ w tej chwili przy Ewangelii Ŝw. Jana, wiňc mamy juŨ 

szeŜĺ spotkaŒ poza sobŃ. Bardzo cieszy obserwacja rozwoju duchowoŜci krňgu nas 

wszystkich, bo nie ma ani prowadzŃcego ani tych, kt·rzy poznajŃ Ewangeliň, jest po prostu 

jeden wspaniağy krŃg ludzi ŨyjŃcy przez te dwie godziny EwangeliŃ. Nasze przeŨycie rodzi 

jednak uczucie ciŃgğego niezadowolenia. Wiemy, Ũe nam jeszcze duŨo potrzeba, a z drugiej 

strony prosimy Boga, ŨebyŜmy wğaŜnie w tym niezadowoleniu zawsze pozostawali, ŨebyŜmy 

nie uwierzyli we wğasne siğy, bo gdybyŜmy w to uwierzyli, to wiem, Ũe byğby to regres w 

naszym rozwoju. Prosimy Ducha świňtego, byŜmy w Ũadnym momencie naszego 
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mağŨeŒskiego Ũycia nie spoczňli, Ũadnego momentu w naszym Ũyciu nie uznali za punkt 

dojŜcia do celu. Pom·Ũ nam, Duchu świňty, aby kaŨdy moment naszego Ũycia byğ punktem 

wyjŜcia do dalszego poznania Twej prawdy. (Herbert) 

 

*  * *  

Moje imiň Teresa. To m·j mŃŨ ï Janek. JesteŜmy mağŨeŒstwem od 14 lat. Mamy 13-

letniego syna. Chcň podzieliĺ siň z wami tym, jak spotkağam Chrystusa. Zanim spotkağam 

Pana byğam wierzŃcŃ, chodziğam do koŜcioğa, przystňpowağam do komunii Ŝw., modliğam siň, 

ale pomimo to nie znağam Boga. Nie znağam Chrystusa. Czňsto byğam zachňcana do czytania 

Pisma Ŝw., ale jednak zawsze czuğam jakŃŜ niechňĺ do tego. Miağam Pismo Ŝw. w domu i 

kilkakrotnie zaczynağam czytaĺ, ale koŒczyğo siň na tym, Ũe je odkğadağam. 

AŨ wreszcie Pan sprawiğ, Ũe wziňğam Pismo Ŝw. i czytağam. I wtedy podczas czytania 

Ewangelii spotkağam Chrystusa, odczuğam Jego obecnoŜĺ. Stağ siň Bogiem Ũywym, 

prawdziwym, bardzo bliskim. Wtedy to zapragnňğam Chrystusa poznaĺ, zaczňğam prosiĺ w 

modlitwie: ĂPanie, daj mi siň poznaĺ, tak abym Ciebie poznağa i pokochağaò. Pan sprawia, Ũe 

Go coraz lepiej poznajň, pozwoliğ mi zbliŨyĺ siň do siebie, a ja zaufağam Mu i oddağam Mu 

siebie. OdtŃd Jezus jest moim Panem i Zbawicielem. On mnie prowadzi i pomaga mi iŜĺ 

przez Ũycie. Mogň Ŝmiağo za Ŝw. Pawğem powiedzieĺ: ĂWszystko mogň w tym, kt·ry mnie 

umacniaò. Chrystus przemieniğ teŨ Ũycie nasze mağŨeŒskie, jest ono szczňŜliwsze, radosne, z 

Nim ğatwiej nam pokonywaĺ wszystkie trudnoŜci dnia codziennego. Dla Chrystusa umiemy 

sobie wzajemnie przebaczaĺ i pomagaĺ. A teraz zechciağ Pan, abym dağa Ŝwiadectwo o 

naszym spotkaniu. Panie, kocham Ciebie i dziňkujň Ci za to, Ũe Ty wskazağeŜ nam drogň do 

miğoŜci. Dziňkujň Ci, Panie. Amen. Chwalcie Pana ze mnŃ. Alleluja. 

 

*  * *  

Mam na imiň Genowefa. To jest m·j mağŨonek ï Jan. JesteŜmy z parafii Ŝw. Jana 

Chrzciciela w Tychach. Od ponad roku zaangaŨowağam siň we wsp·lnotň Ruchu światğo-

ŧycie. Dziňki Ruchowi przeŨyğam radoŜĺ z osobistego spotkania siň z Chrystusem. 

Przed spotkaniem siň z Chrystusem moja wiara byğa bardzo powierzchowna, 

ograniczajŃca siň do automatycznego speğniania pewnych praktyk religijnych, do biernego 

wysğuchiwania mszy Ŝw. szczeg·lnie w niedzielň. Byğam jednŃ z tych, kt·rzy na mszy Ŝw. 

stojŃ z zawiŃzanymi oczami. 

Przyjechağam pewnego dnia na rekolekcje i Ănie zapomnň tej chwili, gdy mnie spotkağ 

m·j Jezus, wtedy byğem jak Ŝlepy, On przywr·ciğ mi wzrokò. PrzeŨycie to jest tak duchowo 

bogate, Ũe nie potrafiň tego wyraziĺ sğowami. Spotkağam Go. On wszedğ w moje Ũycie. Czujň 

Jego obecnoŜĺ. OdtŃd pragnň, aby kaŨda chwila dnia naleŨağa do Niego. Dlatego jednoczň siň 

z moim Panem i Zbawicielem w codziennej mszy Ŝw. podczas kt·rej przyjmujň Go. WğaŜnie 

z Eucharystii czerpiň moc i siğň do odwaŨnego kroczenia za moim Panem. On posila mnie nie 

tylko swoim Ciağem, On posila mnie r·wnieŨ swoim Sğowem wskazujŃc mi drogň mojego 

Ũycia. Pozwala mi r·wnieŨ korzystaĺ z dar·w Ducha świňtego: cierpliwoŜci i pokoju, miğoŜci, 

radoŜci, dobroci. Jezus jest moim najlepszym Przyjacielem, kocham Go, powierzyğam Mu 

siebie, i mojego mňŨa. OdtŃd stağ siň Panem i gğowŃ naszego mağŨeŒstwa. Jednak Chrystusa 

nie moŨemy zatrzymaĺ tylko dla siebie, chcemy r·wnieŨ abyŜcie wy, siostry i bracia, mogli 

Go poznaĺ i pokochaĺ, spotkaĺ Go osobiŜcie. BŃdŦ uwielbiony, Panie, w siostrach i braciach, 

w kt·rych nasze Ŝwiadectwo o Tobie przyniesie pewnoŜĺ, Ũe tylko w zjednoczeniu z TobŃ 

czğowiek moŨe byĺ szczňŜliwy. Amen. 
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* * *  

Chciağem siň z wami podzieliĺ moim Ũyciem z Chrystusem. Urodziğem siň i 

wychowağem w rodzinie katolickiej w Warszawie. DzieciŒstwo miağem bardzo trudne, 

gehenna okupacji, powstanie w getcie w Warszawie, modlitwy do Matki Boskiej Kr·lowej 

Polski, Matki Boskiej Ostrobramskiej, Matki Boskiej Czňstochowskiej, Matki Boskiej 

Patronki AK. Utkwiğ ten obraz z dzieciŒstwa i to nas uratowağo. Jestem Ũonaty, mam dw·ch 

syn·w, ale w Ũyciu r·Ũnie bywa. I od Chrystusa teŨ siň odstŃpiğo dla idei, jakiejŜ tam partii 

politycznej, i tak teŨ siň stağo. Chciağem moim synom zdobyĺ punkty na uczelnie, Ũeby mieli 

jakieŜ szanse do startu w Ũyciu. Aktywna dziağalnoŜĺ, narady, zebrania, duŨe picie, alkohol 

oczywiŜcie, odstŃpiğem od Boga, od praktyk, od mszy. Zaprzestanie chodzenia do koŜcioğa. 

Dusza we mnie umarğa. Zostağem sam, odszedğem od Boga. 

Nie wiedziağem, co robiĺ aŨ w pewnym momencie ï jak w Ũyciu siň zdarza ï 

oglŃdajŃc w telewizji obraz z pierwszej pielgrzymki PapieŨa do Ojczyzny usğyszağem sğowa w 

wielkim i bğagalnym woğaniu: ĂNiech Duch Tw·j zstŃpi i zmieni oblicze tej ziemiò. I nie 

wiem, co siň stağo. Trudno mi powiedzieĺ, Ũycie zaczňğo byĺ trochň inne. ZaczŃğem 

uczňszczaĺ do koŜcioğa, zaczŃğem szukaĺ Boga. Chciağem wejŜĺ na Jego drogň. Chciağem 

wpuŜciĺ do mojego serca ï nie umiağem. Nie umiağem siň modliĺ. Rzuciğem legitymacjň, 

odszedğem od dziağalnoŜci politycznej, nie dawağo mi to spokoju. Zaczňğa siň SolidarnoŜĺ, teŨ 

mi dziağalnoŜĺ nie dawağa spokoju. 

Pewnego dnia przyszğa sŃsiadka i zaprosiğa nas na rekolekcje ewangelizacyjne. I 

poszliŜmy z ŨonŃ. I o dziwo, Ũycie siň stağo cağkiem inne, szczňŜliwsze. Zrzuciğem z siebie 

pňta kajdan·w, wiňzienia. Nie jestem zniewolony, jestem wolny. Nie przeszkadza mi to, Ũe 

mnie przeŜladowali za dziağalnoŜĺ do chwili obecnej, Ũe mnie z pracy obiecali wyrzuciĺ, ale 

ja jestem z Chrystusem i siň niczego nie bojň. I syn poszedğ na uczelniň. I jestem zadowolony. 

Oto moje Ŝwiadectwo w Chrystusie. Amen. 

 

* * *  

DziŜ z perspektywy czasu, trudno ml okreŜliĺ, co wpğynňğo na zmianň mojŃ. Jedno 

wiem, pomogğa mi i ukierunkowağa wsp·lnota krňgu rodzin, kt·ra gromadziğa siň w imiň 

Chrystusa, dzielŃc siň radoŜciŃ i szukajŃc przy tym Boga, wzajemnie wspierajŃc siň by 

bardziej Go pokochaĺ, bardziej Go poznaĺ. Kontakt z tymi ludŦmi zrobiğ na mnie wielkie 

wraŨenie. Cechowağo ich jakieŜ rozradowanie, wielce Ũyczliwi, i moŨe dlatego tak chňtnie 

weszğam w tň wsp·lnotň. MoŨe mnie szokowağo to ich inne przebywanie ze sobŃ, ta inna ich 

modlitwa, dzielenie siň Sğowem BoŨym. Dla mnie to byğa nowoŜĺ. Wprawdzie Pismo Ŝw. 

byğo w moim domu, ale nie czňsto siňgağam po nie. Nie rozumiağam, Ũe moŨe mieĺ zwiŃzek z 

moim Ũyciem, nie rozumiağam tego. I tam nauczyğam siň odczytywaĺ, co B·g m·wi do mnie. 

Nauczyğam siň teŨ innej modlitwy, spontanicznej takiej od serca. Dotychczas modliğam siň 

tylko ranny i wieczorny pacierz, kt·ry nauczyğa mnie moja matka. A tam byğo prawdziwe 

spotkanie z Bogiem, rozmowa z Nim, taka inna. 

I odtŃd Chrystus zaczŃğ wkraczaĺ w moje Ũycie. Stağ siň taki bliski, taki na co dzieŒ. W 

ciŃgu dnia modliğam siň, tak czňsto spotykağam Go w radoŜciach, w smutkach. Nigdy 

przedtem tego nie robiğam. KaŨdŃ radoŜĺ dzieliğam z Nim ï to byğo wspaniağe! I Eucharystia 

jakŨe inna, i zawsze juŨ odtŃd peğna. 

To nowe, co siň we mnie zrodziğo, to zmieniğo teŨ stosunek do najbliŨszych. Zmieniğo 

siň takŨe w moim domu. Peğne zaufanie, to Ũe zawierzyğam Bogu, sprawiğo Ũe nie lňkağam siň 

i nie lňkam siň. Wiem, Ũe to B·g tak chce i to Jego wola i to jest dla mnie i moich 

najbliŨszych. Wiem, skoro B·g wkroczyğ w moje Ũycie, muszň byĺ godnym Ŝwiadkiem, 
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muszň byĺ Jego uczniem. Tak zawsze, wszňdzie ï w zakğadzie pracy, okazji jest bardzo duŨo. 

Chciağabym byĺ zawsze wierna Bogu i czujň, Ũe On jest ze mnŃ, podnosi mnie, wtedy 

gdy upadnň. 

Spraw Panie, abym zawsze kroczyğa TwojŃ drogŃ, kt·rŃ wyznaczyğeŜ mi tu na ziemi, i 

tŃ drogŃ razem z TobŃ dojdň do Ciebie. Amen. 

 

* * *  

Mam na imiň Czesğaw. W rekolekcjach ewangelizacyjnych biorň udziağ pierwszy raz. 

Do krňgu rodzin naleŨň cztery miesiŃce. Jestem Ũonaty od 11 lat. Z ŨonŃ wychowujemy dwoje 

dzieci ï syna i c·rkň. W Ũyciu moim byğo peğno nieporozumienia, niezrozumienia i zarazem 

zağamania, pomimo Ũe chodziğem do koŜcioğa na mszň Ŝw. i przystňpowağem do komunii Ŝw. 

Po prostu mi czegoŜ brakowağo, a brakowağo mi silnej wiary w Boga. Modliğem siň do Pana i 

zaczŃğem czytaĺ Pismo Ŝw., a jak moŨe ktoŜ poznaje mnie z twarzy, jestem kierowcŃ WPK. 

W wolnych chwilach czasu nawet w pracy nie wstydzň siň wyjŃĺ Pismo Ŝw. i poğoŨyĺ na 

desce rozdzielczej, przeczytaĺ miňdzy kursami w przerwie, podzieliĺ siň z kolegami. Bo po co 

mam tam iŜĺ na dyŨurkň i usğyszeĺ przekleŒstwa i obgadywanie innych, ale ja niejednokrotnie 

byğem wyŜmiewany i podczas dyskusji o PiŜmie Ŝw. zarzucano mi, Ũebym nie czytağ, bo to 

jest tylko ksiŃŨka pisana przez ludzi, tak jak i inna. Ale ja nie zwracağem na to uwagi, 

czytağem i rozwaŨağem. I im wiňcej czytağem, tym bardziej uŜwiadamiağem sobie, jaki jestem 

mağy wobec tego, czego naucza Pan Jezus. I chociaŨ wiele nieraz wycierpiň z powodu tego, 

Ũe jestem wierzŃcym katolikiem, to jednak nie wstydzň siň iŜĺ oŜwiadczyĺ publicznie, Ũe 

kocham Pana Jezusa bardzo. I z miğoŜci do Pana Jezusa wyzwoliğem siň od nağog·w; 

papieros·w i kropli alkoholu do koŒca Ũycia. I idŃc przez Ũycie gğoszň Ewangeliň, w czynach, 

bo tak jak m·wi Pismo św.: Ăsama wiara bez dobrych uczynk·w jest martwaò. W innym 

miejscu m·wi Pan Jezus, Ũe Ăkto siň Mnie nie zaprze przed ludŦmi, tego i Ja nie zaprň siň 

przed Ojcem w niebieò. Te wszystkie przemiany w moim Ũyciu, to nie moja tylko zasğuga, ale 

Jezusa, kt·ry mnie kocha. Pragnň gorŃco, ŨebyŜmy siň nawzajem miğowali. Pan Jezus 

powiedziağ: ĂDajň wam przykazanie nowe, abyŜcie siň wzajemnie miğowali, tak jak Ja was 

umiğowağemò. 

 

* * *  

Nadchodzi czasami w Ũyciu czğowieka taki moment, kiedy ï choĺby biegğ z ogromnŃ 

szybkoŜciŃ ï musi siň zatrzymaĺ. Musi zadaĺ sobie pytanie, w kt·rŃ stronň dalej. I czasami 

bywa tak, Ũe dochodzi do wniosku, Ũe musi rozpoczŃĺ wszystko od poczŃtku, zaczŃĺ od 

nowa. 

I tak wğaŜnie byğo ze mnŃ. Takim pierwszym przebudzeniem, takim dzwonkiem na 

alarm byğ dla mnie dzieŒ, w kt·rym przyjňğam sakrament bierzmowania. WğaŜnie wtedy 

powziňğam wiele nowych postanowieŒ, przede wszystkim postanowiğam, Ũe zmieniň zupeğnie 

stosunek do wiary, do religii, kt·re do tej pory traktowağam jako swego rodzaju dodatek 

niedzielny i ŜwiŃteczny. Z biegiem czasu entuzjazm niestety osğabğ, energia gdzieŜ siň 

rozproszyğa, ale B·g dağ mi jeszcze jednŃ szansň. Znalazğam siň na rekolekcjach i tutaj 

zrozumiağam, tak naprawdň, Ũe waŨne sŃ te moje postanowienia, owszem, ale waŨne jest to, 

Ũebym zrozumiağa, Ũe sama nie zrobiň niczego, Ũe mojŃ siğŃ jest Jezus. I wtedy postanowiğam, 

Ũe spr·bujň, spr·bujň po prostu iŜĺ z Chrystusem. I chociaŨ nieraz w starciach z takŃ szarŃ 

codziennŃ rzeczywistoŜciŃ przegrywam, zostawiam Chrystusa gdzieŜ w tyle, pr·bujň po 

prostu na wğasnŃ rňkň iŜĺ dalej, to jednak niestety dochodzň do wniosku, Ũe nie potrafiň sama. 

I z radoŜciŃ odkrywam na nowo, Ũe tŃ prawdziwŃ siğŃ, Tym, kt·ry mi pomoŨe, jest Jezus, 
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Wtedy wracam ze spuszczonŃ gğowŃ, bo juŨ wiem, juŨ wiem naprawdň, Ũe wğaŜnie On jest 

DrogŃ, PrawdŃ i ŧyciem. Chwağa Tobie, Panie. 

 

* * *  

Mam na imiň Zygmunt. Chciağbym opowiedzieĺ o swoim spotkaniu z Chrystusem. 

Kiedy byğem taki duŨy jak ten oğtarz, to m·wiono mi zawsze tak: ty chodŦ do koŜcioğa, Pan 

B·g ma takŃ duŨŃ ksiŃŨeczkň i tam pisze, ile ty krok·w do tego koŜcioğa zrobiğeŜ. Ty w og·le 

bŃdŦ grzeczny, a jak bňdziesz grzeczny, to kiedyŜ, po Ŝmierci, bňdziesz siň m·gğ spotkaĺ z 

Panem Bogiem. A ja im bardziej pr·bowağem to robiĺ, tym bardziej mi to nie wychodziğo. I 

wtedy moje Ũycie byğo podobne do Ũycia Ũaby takiej zielonej, pospolitej. ŧaba, jak mnie 

uczono charakteryzuje siň tym, Ũe niesamowicie lubi pğywaĺ w bğocie. Od czasu do czasu 

wystawia sobie gğowň nad to bğotko, Ũeby pociŃgnŃĺ ŜwieŨego powietrza. Tak teŨ byğo w 

moim Ũyciu. Od czasu do czasu, to znaczy jak byğy Ŝwiňta albo odpust w naszej parafii albo 

czasami w pierwszy piŃtek biegğem do koŜcioğa, spowiadağem siň, przyjmowağem komuniň, a 

od poniedziağku znowu moje ulubione szare codzienne grzeszne Ũycie. 

I przyszedğ rok 1977. Pamiňtam, byğ sierpieŒ, siedzieliŜmy w Ustroniu z kolegami pod 

jabğoniŃ i wtedy powiedziano mi o tym, Ũe ja mogň z Chrystusem spotkaĺ siň juŨ teraz. I 

Chrystus moje Ũycie chce cağkowicie przemieniĺ, tak, Ũe bňdň najszczňŜliwszym na ziemi. 

Postanowiğem spr·bowaĺ. I wyglŃdağo to tak: trwağo to chyba 10 sekund, po prostu zwr·ciğem 

siň do Pana i powiedziağem takie sğowa: Panie Jezu, bardzo Ciň potrzebujň, otwieram Ci 

drzwi mojego Ũycia i oddajň siebie cağkowicie Tobie. Od tego momentu kieruj Ty moim 

Ũyciem. W Apokalipsie jest obietnica: ĂOto stojň u drzwi i koğaczň. JeŜli ktoŜ gğos posğyszy i 

drzwi otworzy, wejdň do niego i bňdň z nim wieczerzağ, a on ze mnŃò. Kiedy poprosiğem 

Pana, Ũeby przyszedğ do mnie, wtedy na mocy tej obietnicy, kt·rŃ On sam dağ, tak siň stağo. I 

od tego momentu, od roku 1977, od 5 sierpnia Jezus zamieszkağ we mnie. Wiem na pewno, Ũe 

juŨ wczeŜniej Jezus byğ w moim Ũyciu, ale od tego dnia Jezus stağ siň moim osobistym Panem, 

osobistym moim Zbawicielem. Teraz w kaŨdym szczeg·le Ũycia Chrystus towarzyszy mi i 

moje sprawy sŃ teraz Jego sprawami. Kiedy Ŝpiň, to Jemu chodzi o to, abym siň wyspağ! 

Kiedy jem, to Jemu chodzi o to Ũeby mi smakowağo. Kiedy idň do pracy, to Jemu zaleŨy na 

tym, Ũeby mi siň dobrze pracowağo, Ũeby byğ z tego jakiŜ poŨytek. A Ũe pracujň w energetyce 

teraz, mam pracň, niebezpiecznŃ, zaleŨy Mu na tym, Ũeby ta praca byğa bezpieczna. 

Chciağbym jeszcze powiedzieĺ, Ũe tego samego dnia 5 sierpnia w 1977 roku zupeğnie 

w innej miejscowoŜci, pewna os·bka teŨ, podobnie tak jak ja przyjňğa Chrystusa jako 

osobistego Pani i Zbawiciela. I tak siň zdarzyğo, Ũe spotkaliŜmy siň potem, po latach dw·ch. I 

tak siň zdarzyğo, Ũe od dzisiaj za dwa tygodnie chcemy sobie Ŝlubowaĺ miğoŜĺ i wiernoŜĺ do 

koŒca Ũycia. MyŜlň, Ũe Jezus ma dla mnie bardzo wielki i wspaniağy plan i jeszcze wielu 

wspaniağych rzeczy w moim Ũyciu dokona. Nie chciağbym, ŨebyŜcie myŜleli, Ũe siň czujň tak 

jak w niebie i nie mam absolutnie Ũadnych problem·w, bo tak nie jest. Wiele rzeczy jeszcze 

w moim Ũyciu Pan musi mi daĺ i zmieniĺ. A ja wiem, jestem pewny, Ũe jestem na wğaŜciwej 

drodze, a wszystkie problemy Jezus, kt·ry jest Panem, rozwiŃŨe. 

 

* * *  

Mam na imiň Aniela. Chcň wam powiedzieĺ, jak to siň stağo, Ũe wğaŜnie tu jestem i 

chcň do was m·wiĺ. B·g dağ mi dobrych rodzic·w, dali mi katolickie wychowanie i podobnie 

jak i wy chodziğam na religiň, do koŜcioğa, a Ũe byğam dzieckiem raczej grzecznym, 

spokojnym, pojňtnym, to dosyĺ gorliwie sğuchağam tego, co do mnie m·wiono. Sama wiedza 

o Panu Bogu, o niebie i o piekle byğa mi znana. Tyle, Ũe ludzie, kt·rzy w jakiŜ spos·b byli 
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bliŨej z Bogiem zwiŃzani, kojarzyli mi siň z ludŦmi w wieku mojej babci, kt·ra wğaŜnie je 

czňsto doprowadzağa do koŜcioğa. Potem, juŨ w podstaw·wce, kiedy na religii byğo duŨo 

wiňcej takich spraw problemowych, zaczňğam tak trochň inaczej patrzeĺ, to znaczy chciağam 

po prostu stosowaĺ w swoim Ũyciu to, co tam siň m·wiğo, chciağam w jakiŜ spos·b zaznaczyĺ, 

Ũe ja teŨ jestem wierzŃca. Tylko Ũe nie mogğam znaleŦĺ wğaŜciwego sposobu, do koŜcioğa zbyt 

czňsto chodziĺ nie chciağam, nie czuğam siň jeszcze tak jak moja babcia. No i zaczňğam 

widzieĺ duŨy rozdŦwiňk miňdzy tym, co siň m·wi, a tym, co siň wok·ğ dzieje i co ja sama 

robiň. 

Tak byğo do czasu kiedy spotkağam siň z ludŦmi trochň mğodszymi, kt·rzy czňŜciej 

siedzieli w koŜciele. I pojechağam na oazň. I tam po raz pierwszy sğyszağam o Panu Bogu 

trochň inaczej, moŨe to byğo nawet to samo, co do mnie kiedyŜ m·wiono na katechezie, ale 

dopiero wtedy ta wiadomoŜĺ do mnie dotarğa. To, Ũe Pan B·g jest moim Ojcem i Ũe On dla 

mojego Ũycia ma jakiŜ plan, to znaczy, Ũe moje Ũycie to nie sŃ przypadki, Ũe coŜ mi siň uda 

czy nie uda, wyjdzie, nie wyjdzie, tylko Ũe to wszystko jest zaplanowane. I Ũe to nie jest plan, 

w kt·rym moŨe siň coŜ nie udaĺ, ale Ũe to jest plan dla mojego Ũycia, po to, Ũebym mogğa byĺ 

szczňŜliwa. Bardzo mi siň to spodobağo. Podpowiedziano mi, co mam zrobiĺ, Ũeby tak siň 

stağo, Ũebym ja po prostu ten plan mogğa wprowadziĺ w swoje Ũycie, Ũebym mogğa Ũyĺ 

wedğug tego planu, Ũebym mogğa go poznaĺ, jak on konkretnie wyglŃda. Po prostu 

pomodliğam siň kr·tko. Poprosiğam Jezusa, Ũeby wszedğ w moje Ũycie, Ũeby to On mnie 

prowadziğ, Ũeby to On mi po prostu pokazywağ ten plan, jaki Ojciec przygotowağ dla mnie. 

I to byğ moment na rekolekcjach, p·Ŧniej wr·ciğam do domu i bardzo szybko chciağam 

widzieĺ rezultaty tej decyzji i w og·le szukağam szybko tego szczňŜcia i wok·ğ siebie, ale 

jeszcze to nie byğo to, jakoŜ nie mogğam siň znaleŦĺ. I wtedy Pan podsunŃğ mi wskaz·wkň, 

jeszcze jednŃ, mogğabym jŃ streŜciĺ w takich sğowach: Ũe chrzeŜcijaŒstwo nie jest trudne, jest 

po prostu niemoŨliwe w realizacji wğasnymi siğami. A siğŃ, kt·ra moŨe mnie uczyniĺ zdolnŃ 

do tego, Ũeby wprowadziĺ w Ũycie to wszystko, co siň poznaje i sğucha, tŃ OsobŃ wğaŜciwie, a 

nie siğŃ, jest Duch świňty. I wtedy raz jeszcze zwr·ciğam siň do Pana o pomoc Ducha 

świňtego, o to, Ũeby On mnie dalej prowadziğ. 

I ten Duch przyprowadziğ mnie dzisiaj aŨ tutaj, do tego miejsca, do tego koŜcioğa, do 

was i wğaŜnie w tym Duchu chcň dzieliĺ siň z wami tym, Ũe Jezus jest w moim Ũyciu, 

konkretnie juŨ teraz w mojej pracy. Jest ze mnŃ przez cağe Ũycie, a tak konkretnie to od kilku 

lat tak szczeg·lnie poddajň Mu swoje Ũycie, poddaje swoje Ũycie Jego kierownictwu. I daje 

mi bardzo wiele radoŜci i pokoju, i pewnoŜci, Ũe Jezus jest ze mnŃ w kaŨdej chwili. I jest 

jeszcze jedno, co odkryğam, to to, Ũe chociaŨ przybywa mi lat, to zawsze jestem dzieckiem 

BoŨym. I za to, Ũe Pan jest ze mnŃ, Ũe mnie prowadzi dziňkujň Mu. 

 

* * *  

Jestem Edek. Chciağem siň podzieliĺ, jak Chrystus przemieniğ moje Ũycie. To miağo 

miejsce, gdy miağem dwadzieŜcia parň lat. Do tego momentu po prostu to moje Ũycie byğo 

takie jakieŜ bardzo jednostajne, jednolite, monotonne, bez wielkich radoŜci. WğaŜciwie nie 

oczekiwağem Ũadnych wielkich radoŜci od Ũycia. W rodzinie zawsze mama pilnowağa nas, 

siostrň i mnie, abyŜmy brali udziağ w niedzielnej mszy Ŝw. i we wszystkich spotkaniach dla 

dzieci, dla mğodzieŨy. Nawet byğem u wczesnej komunii Ŝw., byğem nawet ministrantem. Nie 

oczekiwağem wiele od Ũycia. WğaŜciwie przedstawiağem sobie to Ũycie jak kaŨdy inny 

czğowiek: codzienna praca, dni jakieŜ jednolite, podobne do siebie, rodzina, oszczňdzanie, 

p·Ŧniej kupowanie jednej rzeczy po drugiej, po prostu jakoŜ tak powoli aŨ do koŒca, do 

Ŝmierci. 
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Kiedy miağem dwadzieŜcia parň lat, uczestniczyğem w rekolekcjach oazowych i tam 

wğaŜnie jakiŜ pierwszy szok, kt·ry mnie spotkağ, Ũe po prostu moŨna czytaĺ i moŨna rozumieĺ 

Pismo Ŝw. Dotychczas wğaŜciwie znağem Pismo św., bo byğem ministrantem, to sğyszağem, 

ale nigdy nie mogğem sobie wyobraziĺ, Ũe mogň sam czytaĺ i mogň rozumieĺ po prostu, w 

tym Ŝwietle jakieŜ moje osobiste sprawy rozpatrywaĺ i zastanawiaĺ siň nad tym. Przyszedğ 

moment, kiedy tam wğaŜnie przedstawiono nam Chrystusa jako jedynego Zbawcň i Pana, i 

moment decyzji, Ũeby Go przyjŃĺ. W og·le dla mnie to wszystko byğo niezrozumiağe. PrzyjŃĺ 

jakiegoŜ Pana, zaprosiĺ Chrystusa do mego serca, do mego Ũycia. Po prostu te sğowa mi nic 

nie m·wiğy, byğy jakieŜ niezrozumiağe dla mnie. Parň dni jakaŜ walka trwağa we mnie, 

przychodziğy myŜli wğaŜnie o pierwszych chrzeŜcijanach, kt·rzy byli tak gnňbieni, kt·rzy 

Ũycie oddawali, kt·rzy byli paleni za Chrystusa. Ale w koŒcu jakoŜ zastanowiğem siň i 

zaczŃğem rozumowaĺ: przyjŃĺ Chrystusa to oznaczağo nie podejmowaĺ Ũadnej decyzji, nic w 

Ũyciu nie robiĺ, co by siň Chrystusowi nie spodobağo, a zaprosiĺ Go do serca, do Ũycia po 

prostu, to mogğo oznaczaĺ tylko to, Ũe Chrystus sam nie przyjdzie, sam nie wejdzie do mego 

Ũycia, bo jest bardzo delikatny i szanuje mojŃ wolnoŜĺ. I po wielkich trudach i oporach 

postanowiğem, Ũeby razem z Chrystusem iŜĺ przez Ũycie. 

I wğaŜciwie moje Ũycie siň zmieniğo od tego momentu. WğaŜciwie nie zmieniğem pracy 

ani szkoğy, ani otoczenia, ale kaŨdy dzieŒ mi zaczŃğ przynosiĺ radoŜĺ. RadoŜciŃ dla mnie stağa 

siň modlitwa, po prostu niekiedy zapominağo siň o czasie, mama napominağa, Ũe mamy iŜĺ 

spaĺ, bo juŨ bardzo p·Ŧno jest. W og·le jak tak spojrzň, to nie przeŨyğem tyle radoŜci od 

momentu urodzenia aŨ do chwili gdy byğem na oazie, ile przeŨyğem od momentu, gdy byğem 

na oazie, aŨ do teraz. 

Jestem czğowiekiem grzesznym, tak jak kaŨdy czğowiek. Jedna sprawa jest dla mnie 

wspaniağa, wğaŜnie Ũe Chrystus zawsze mi daje poznaĺ, Ũe Jego miğoŜĺ do mnie nie ustaje, nie 

zmienia siň mimo tego Ũe ja jestem zmienny. Wtedy powstaje jakiŜ niepok·j w sercu, jest 

czğowiekowi strasznie gğupio i pragnie jak najprňdzej przeprosiĺ Pana Boga, prosiĺ, Ũeby 

zapomniağ, Ũeby pom·gğ byĺ innym. Jestem wdziňczny Chrystusowi, Ũe spotkağ mnie w 

swoim Ũyciu, Ũe stanŃğ na mojej drodze, za ludzi, przez kt·rych siň to dokonağo, Ũe po prostu 

przemieniğ moje Ũycie. 

 

* * *  

Gdy miağem dziesiňĺ lat zostağem ministrantem. Bardzo wtedy lubiğem chodziĺ do 

koŜcioğa i sğuŨyĺ. Ale kiedy podrosğem, mğodzieŒczy, raczej chğopiňcy zapağ minŃğ. Kiedy 

chodziğem do koŜcioğa, a raczej kiedy wychodziğem z koŜcioğa, to wtedy swego Boga 

zostawiağem w koŜciele w tabernakulum, a do domu wychodziğem sam. Moje dalsze Ũycie 

oparğo siň na marzeniach. Byğy to utopijne marzenia, niemoŨliwe do zrealizowania. 

Pewnego dnia na letnich rekolekcjach powiedziano mi, Ũe B·g ma dla mego Ũycia 

wspaniağy plan, ale ja wtedy w to nie wierzyğem. Powiedziağem sobie: to jest niemoŨliwe. 

Owszem, ten B·g byğ na ziemi, umarğ, zmartwychwstağ, ale przecieŨ do nieba wstŃpiğ, no i 

tam czeka. Kiedy przyjechağem po tych rekolekcjach, w domu zaczŃğem czytaĺ Pismo Ŝw. 

ZauwaŨyğem, Ũe jest ono dla mego Ũycia bardzo aktualne, daje mi wskaz·wki dla mojego 

Ũycia, pomaga mi w rozwiŃzywaniu trudnych problem·w. I moŨe tu przytoczň cytat z 

Apokalipsy. św. Jan w swoim Objawieniu tak pisze: ĂOto stojň u drzwi i koğaczň, jeŜli kto 

posğyszy m·j gğos i drzwi otworzy, wejdň do niego i bňdň z nim wieczerzağ, a on ze mnŃò. 

Kt·regoŜ dnia otworzyğem przed Panem swe serce. Powiedziağem Mu, aby zamieszkağ 

w mym sercu na zawsze, abym swoim Ũyciem juŨ nie kierowağ ja sam, ale On ï Chrystus. I 

wtedy moje problemy, kğopoty, trudnoŜci wszystko juŨ za mnie rozwiŃzuje. On mnie umacnia 
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i prowadzi. Niejednokrotnie juŨ doŜwiadczyğem, Ũe pokazuje mi moje sğabe strony. Pokazuje 

mi mojŃ sğabŃ wolň, mojŃ sğabŃ wiarň. Ale zauwaŨyğem, Ũe Jemu wystarczy odrobinka tej 

wiary. I wiem jedno; Ũe jeŜli przy Nim bňdň trwaĺ, to kiedyŜ nie bňdň musiağ wyznaĺ, Ũe 

swoje Ũycie zmarnowağem. Prawdň m·wiŃc jeszcze nie wiem dokğadnie, jakŃ drogŃ B·g mnie 

poprowadzi. Ale wğaŜnie wiem, Ũe doprowadzi mnie tam: do wiecznej radoŜci. Dziňkujň Ci, 

Panie, Ũe przez tyle lat czekağeŜ u drzwi mego serca. 

 

* * *  

Ja przeszedğem trochň dziwnŃ drogň zanim doszedğem do Chrystusa. Przez wiele lat, 

przez lata szkolne szedğem ŜcieŨkŃ bez Niego, nie znajŃc Go. I zdaje siň, Ũe jest nie do 

pomyŜlenia, aby w dzisiejszych czasach, gdzie wszyscy jesteŜmy uczeni w szkoğach przede 

wszystkim szacunku dla materii i tego, Ũe Ŝwiat jest opisywany tylko naukŃ, Ũeby w tym 

Ŝwiecie m·c dojŜĺ do Boga, kt·ry jest wielkŃ tajemnicŃ, kt·rego nie da siň opisaĺ, ani poznaĺ, 

ani zmierzyĺ, o kt·rym tak w naszych szkoğach w koŒcu uczŃ, Ũe Go nie ma. Ale to mi siň 

udağo, kiedy zaczŃğem ten Ŝwiat dostrzegaĺ, zrozumiağem, Ũe nie wszystko da siň w nim 

zmierzyĺ, Ũe nie wszystko tam jest takie proste wedğug praw naukowych, Ũe tak naprawdň 

istotŃ Ŝwiata jest jakaŜ tajemnica, kt·rej nie moŨemy objŃĺ. Tajemnica, kt·ra leŨy u podstaw 

wszelkiego Ũycia, wszelkiego dziağania. Tajemnica, kt·ra leŨy u podstaw tego cağego Ŝwiata. I 

przeszedğem, tak jak m·wiň od ateizmu poprzez dostrzeganie, Ũe chyba coŜ istnieje, co jest 

niemierzalne, nienaukowe, niematerialne aŨ do Chrystusa. 

Na pewno nie udağoby mi siň tej drogi przejŜĺ samemu. To On do mnie przyszedğ, 

zesğağ na mnie ğaskň nawr·cenia. Ta ğaska nawr·cenia przychodziğa powoli, bo ja spotykağem 

siň z naukŃ Chrystusa samodzielnie, poprzez czytanie Ewangelii, kt·rŃ kiedyŜ traktowağem 

jak zwykğŃ ksiŃŨkň. KsiŃŨkň o jakiejŜ tam postaci historycznej czy legendarnej. 

A potem spotkağem siň z Chrystusem w druŨynie harcerskiej, bo trafiğem do takiej 

wspaniağej druŨyny, gdzie Chrystus dziağağ i z kt·rŃ Chrystus byğ na obozach, na wycieczkach 

wszňdzie, przy ognisku. A kiedy juŨ miağem ten zas·b wiadomoŜci, pewnŃ iloŜĺ fakt·w, 

kiedy zrozumiağem, Ũe gdzieŜ na Ŝwiecie musi dziağaĺ jakaŜ tajemnica, kt·ra tym Ŝwiatem 

kieruje, miağem to szczňŜcie, Ũe Chrystus podjŃğ ze mnŃ rozmowň. 

To byğa trudna rozmowa i bolesna dla mnie, bo odebrağ mi bardzo wiele. Wtedy moje 

Ũycie oparte byğo o innych ludzi, oparte byğo o rodzic·w, o bliskich i odebrano mi ich. 

Pozostağem sam, sam na swojej drodze, sam z przeczuciem, ale jeszcze bez wiary. I kiedy tak 

sam stağem, spotkağem innego czğowieka, wspaniağego czğowieka, wğaŜnie kt·ry poprowadziğ 

mnie do Chrystusa. Byğ to m·j nauczyciel, ksiŃdz, z kt·rym bardzo wiele dyskutowağem i 

rozmawiağem, ale przecieŨ same rozmowy nie mogŃ wystarczyĺ i ta wiara musiağa przyjŜĺ od 

Niego, kt·ry czeka na wszystkich i wszystkich szuka. I rzeczywiŜcie tak siň stağo. Byğ to jakiŜ 

cud, kiedy okazağo siň, Ũe juŨ nie jestem sam. Cud niezrozumiağy dla mnie, ale bardzo 

radosny. Tym cudem byğo we mnie roŜniňcie wiary krok po kroku, a jednoczeŜnie kiedy 

odbyğem pierwszŃ spowiedŦ, pojednağem siň po raz pierwszy w moim Ũyciu z Bogiem (nie 

byğo to tak znowu dawno ï rok temu) okazağo siň, Ũe Ũycie nagle siň zmieniğo, Ũe to Ũycie, w 

kt·rym rzeczywiŜcie byğem miotany sprzecznoŜciami, gdzie nie znalazğem wğasnej drogi, 

bğŃdziğem, szukağem, nagle jest juŨ proste, juŨ zrozumiağem jak Ũyĺ. I uczucie to byğo bardzo 

piňkne, wspaniağe, wielkie uczucie. MyŜlň, Ũe kaŨdy to kiedyŜ przeŨyğ, kto wreszcie doszedğ 

do Chrystusa po wielu latach czy miesiŃcach bğŃdzenia. I od tego czasu dziňkujň Jemu za tň 

ğaskň, kt·rŃ mi zesğağ. Nie byğo w tym wiele mojej zasğugi, ale myŜlň, Ũe wystarczy bardzo 

niewiele, aby do Niego dotrze. Bo tak naprawdň to On stara siň dotrzeĺ do nas. 

Dziňkujň wam bardzo. B·g zapğaĺ. 
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II  

WYPOWIEDZI KSIŇŧY PROBOSZCZčW 

 ĂPowaŨnie zastanawiağem siň nad tym, czy i w jaki spos·b moŨliwe sŃ rekolekcje 

ewangelizacyjne w parafii. Bağem siň, czy proŜci ludzie nie potraktujŃ samych rekolekcji jako 

czegoŜ ubocznego przenoszŃc ciňŨar swojej uwagi na film ĂJezusò, kt·ry byğ w czasie 

rekolekcji wyŜwietlany. Bağem siň, czy koŜci·ğ nie stanie siň tylko salŃ kinowŃ, teatrem, czy 

ludzie bňdŃ mieli cierpliwoŜĺ i czy zrozumiejŃ znaczenie Ŝwiadectwa innych ludzi. Bağem siň, 

czy to poruszy serca, bo przede wszystkim o to chodzi w rekolekcjach, czy teŨ nie przerodzi 

siň tylko w koŜcielnŃ imprezň. 

Obawy te pğynňğy stŃd, Ũe jako proboszcz znam zmňczenie czğowieka pracŃ i cağŃ 

sytuacjŃ, kt·ra ciŃŨy i mňczy czğowieka, i powoduje szybkie zniecierpliwienie i skğonnoŜĺ do 

spğycania waŨnych i gğňbokich treŜci. 

Duch świňty sprawiğ to, Ũe sam juŨ w pierwszy dzieŒ pozbyğem siň obaw. Rekolekcje 

ewangelizacyjne zrobiğy ogromne wraŨenie na czğonkach parafii. JuŨ w czasie ich trwania 

ludzie dziňkowali za to, jak m·wili, co siň w ich duszach dziağo dziňki wspaniağym pieŜniom, 

Ŝwiadectwu i Sğowu BoŨemu. Wielu zmieniğo sw·j stosunek do Chrystusa. Stağ siň On im 

bliŨszy. Woğanie: ĂOtw·rzcie drzwi Chrystusowiò w wielu wypadkach trafiğo w serca ludzkie. 

Po naboŨeŒstwie pokutnym podszedğ do mnie mňŨczyzna ze ğzami w oczach i tylko 

parň razy powt·rzyğ ŜciskajŃc mi rňkň: ĂDziňkuje, dziňkujňé po tylu latach dziňkujňò. W 

niedzielň po rekolekcjach podszedğ inny mňŨczyzna, by mi powiedzieĺ, Ũe w dniu 

zakoŒczenia rekolekcji podağ rňkň do zgody przeciwnikowi, z kt·rym od lat siň sŃdziğ. Stağo 

siň to na sali sŃdowej ku zdumieniu sňdzi·w, prokuratora, adwokata i innych Ŝwiadk·w. W 

wyniku rekolekcji ewangelizacyjnych powstağy na razie cztery krňgi miğoŜnik·w Pisma Ŝw., 

w tym jeden zrzeszajŃcy nauczycieli mieszkajŃcych na terenie parafii. 

Szczeg·lnym owocem rekolekcji byğa adoracja mğodzieŨy oazowej i nowo powstağych 

krňg·w biblijnych w Wielki PiŃtek wieczorem poğŃczona z piňknymi Ŝpiewami, 

Ŝwiadectwami, z modlitwŃ i DrogŃ KrzyŨowŃ prowadzonŃ przez mğodzieŨ. 

M·gğbym wyliczyĺ wiele innych przykğad·w ŜwiadczŃcych o tym, Ũe taki typ 

rekolekcji w parafii jest nie tylko bardzo dobry, ale i bardzo potrzebny. 

(é) Rekolekcje takie muszŃ byĺ prowadzone w kaŨdej parafii w kilku seriach. 

Wielkie tğumy mňczŃ. O tym u nas zapomnieliŜmy, choĺ ze strony ludzi nie sğyszağem skarg ï 

sŃ przyzwyczajeni do dğugiego stania. 

KonkludujŃc, bardzo wysoko oceniam rekolekcje ewangelizacyjne, kt·re odrodziğy 

parafiň, zbliŨyğy jŃ do Chrystusa. Dziňkujň za nie Bogu i tym, kt·rzy je zorganizowali i 

przeprowadzili. 

List ks. J·zefa Moczygňby 

do CDE 
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CZŇśĹ VI  

PRZYKĞADY EWANGELIZACJI W PARAFIACH  
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W CZTERDZIESTOTYSIŇCZNEJ PARAFII WIELKOMIE JSKIEJ 

W czasie narady z rozbudowanŃ RDEW uŜwiadomiliŜmy sobie, Ũe: 

1. Trzeba siň przygotowaĺ do przyjňcia ok. 20.000 ludzi, kt·rzy przyjdŃ na spotkanie z 

Jezusem za poŜrednictwem filmu, oraz na to, Ũe 2.000 os·b zechce siň wğŃczyĺ w mağe 

grupy; potrzebujemy zatem 200 animator·w; 

2. miejsc siedzŃcych w koŜciele jest ok. 550; 

Zatem: 

3. cağy film trzeba bňdzie wyŜwietliĺ 36 razy! 

Przedstawiona strategia rekolekcji ewangelizacyjnych wywoğağa: 

- zachwyt animator·w (ok. 40 os·b), kt·rzy z pewnoŜciŃ nie uŜwiadomili sobie ogromu 

pracy i odpowiedzialnoŜci; 

- depresjň duszpasterzy: my chcemy jeszcze trochň poŨyĺ, to niewykonalne, jest nas tylko 

oŜmiu!; kolňdň skoŒczymy dopiero 27 lutego. 

RzeczywiŜcie sytuacja nie jest wesoğa. PadajŃ propozycje, aby cağŃ sprawň uproŜciĺ: 

bilety rozdawaĺ w zakrystii czy przedsionku koŜcioğa lub przez dzieci do rodzic·w, 

znajomyché Ale nam przecieŨ nie chodzi w pierwszym rzňdzie o tych, co regularnie 

przychodzŃ do koŜcioğa. Musimy p·jŜĺ z zaproszeniem do tych, kt·rzy do nas nie przychodzŃ. 

Ta narada uŜwiadomiğa nam dwie zasadnicze sprawy: 

1. takie rekolekcje ewangelizacyjne sŃ parafii bardzo potrzebne, wrňcz konieczne; 

2. niemoŨliwoŜĺ wykonania tego zadania wynika z braku ludzi, to znaczy mağej liczby 

kapğan·w w parafii. 

A ja sobie myŜlň: skoro Duch świňty dağ nam rozeznanie i ukazağ wğaŜciwŃ drogň, to 

ukaŨe nam teŨ wyjŜcie z tej, w naszym pojňciu, beznadziejnej sytuacji. 

P·Ŧniej spotkaliŜmy siň w mağym gronie. Nie chcemy kapitulowaĺ! Nie moŨemy siň 

wycofaĺ i zdezerterowaĺ! I okazağo siň, Ũe wcale ludzi do pracy nie brakuje, bo Ŝwiadczyĺ o 

Chrystusie w duchu Ewangelii majŃ obowiŃzek wszyscy chrzeŜcijanie, a nie tylko tych oŜmiu 

kapğan·w w czterdziestotysiňcznej parafii. Po prostu trzeba powoğaĺ lokalnŃ diakoniň 

ewangelizacji zğoŨonŃ z ludzi, kt·rzy na czas trwania ewangelizacji wezmŃ bezpğatny urlop i 

przejdŃ na cağy etat do tej pracy. KsiŃdz proboszcz znalazğ zaraz wŜr·d swoich znajomych, i 

aktywnych parafian szeŜĺ os·b, kt·rym moŨe to zaproponowaĺ. 

OpracowaliŜmy zatem nastňpujŃcy plan dziağania, 

1. cağŃ parafiň podzielimy na 36 rejon·w (pomocna bňdzie w tym kartoteka uzupeğniania w 

czasie kolňdy); 

2. w pracy ewangelizacyjnej kaŨdy z tych rejon·w bňdziemy traktowaĺ jako oddzielnŃ 

jednostkň; 

3. rekolekcje rozğoŨymy na 18 tygodni; 

4. w kaŨdym tygodniu bňdŃ 2 serie 4-dniowe; 

5. po 3 lub 4 tygodniach zrobimy 2-tygodni owŃ przerwň; 

6. animatorami bňdŃ czğonkowie diakonii zorganizowanej dla cel·w ewangelizacyjnych; w 

braku dostatecznej liczby animator·w kaŨdy z nich moŨe poprowadziĺ 6 lub 12 grup. 

OczywiŜcie w czasie trwania rekolekcji bňdziemy sukcesywnie wypeğniaĺ w 

poszczeg·lnych rejonach wszystko, co przewiduje strategia lokalna, a wiňc bňdziemy 

odwiedzaĺ mieszkania, aby zaprosiĺ parafian, zwğaszcza dalszych, bňdziemy szkoliĺ 

animator·w, prowadziĺ pracň poewangelizacyjnŃ. 

Szczeg·ğowy program tygodnia bňdzie nastňpujŃcy: 
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- pierwsza czňŜĺ filmu ï niedziela i Ŝroda 

- druga czňŜĺ filmu ï poniedziağek i czwartek 

- sakrament pojednania ï wtorek i piŃtek 

- Eucharystia dla obu grup ï sobota! 

W sobotň wieczorem jeszcze cağy film dla chňtnych. Film bňdzie oczywiŜcie tylko 

jednym z element·w rekolekcji ewangelizacyjnych. Pozostağe elementy wedğug podrňcznika 

rekolekcji ewangelizacyjnych. 

Pierwsza faza realizacji powziňtego planu trwağa od 15 do 29 marca. W tym czasie 

odbyğo siň 8 serii rekolekcji. Uczestniczyğo w nich ok. 6.000 os·b. Terytorialnie i liczbowo 

stanowi to dopiero 1/6 tej parafii. Do grup poewangelizacyjnych zgğosiğo siň ponad 200 os·b. 

Wypada nadmieniĺ, Ũe ok. 30% uczestnik·w spotkaŒ rekolekcyjnych stanowili ludzie bez 

zaproszeŒ, najczňŜciej z innych parafii. 

Druga faza, a wiňc dalszych 5/6 czňŜci parafii, jest przewidziana w terminie 

p·Ŧniejszym. 

Oto szczeg·ğowy program rekolekcji. 

Przygotowanie rekolekcji 

I. Dalsze: 

1. na naboŨeŒstwach r·ŨaŒcowych czytano Ewangeliň Ŝw. Ğukasza; 

2. w czasie kolňdy rozdawano obrazki z nadrukowanymi wypowiedziami o waŨnoŜci 

Pisma Ŝw. dla czğowieka wsp·ğczesnego; cytowano m.in. Waszyngtona, J. Greena i Ŝw. 

Jana Chryzostoma; 

3. przygotowanie zespoğu animator·w na ORAE i cotygodniowych spotkaniach; 

4. cotygodniowe spotkania modlitewne oraz oazy modlitwy w parafii i w terenie; 

II.  BliŨsze: 

1. oŜwietlone gablotki i duŨy napis na koŜciele; 

2. zaproszenia roznoszone do wszystkich mieszkaŒ na wyznaczonych ulicach i wrňczane 

przez animator·w osobiŜcie kaŨdemu lokatorowi na tydzieŒ przed rekolekcjami; 

3. zapowiedŦ w czasie mszy Ŝw. poprzedniej niedzieli; 

4. na rozpoczňcie rekolekcji (15 marca) homilia na wszystkich mszach Ŝw. (ĂCzy znasz 

Jezusa?ò) a przed rozesğaniem Ŝwiadectwo (ĂW mağej grupie spotkağem Jezusa i poznajň 

Go coraz lepiejò); 

5. Po poğudniu tej niedzieli wielkie spotkanie modlitewne zakoŒczone naradŃ cağego 

zespoğu. 

 

Przebieg serii rekolekcji 

DzieŒ pierwszy: 

Przed rozpoczňciem naboŨeŒstwa ĺwiczenie Ŝpiewu: Ăświňty, świňtyé Pan B·g zastňp·wò, 

kt·ra to pieŜŒ byğa Ŝpiewana codziennie na zakoŒczenie spotkaŒ. 

1. Wprowadzenie i podanie programu cağej serii (ksiŃdz). 

2. Pouczenie o ewangelizacji i o czterech prawach Ũycia duchowego. 

3. Piosenka: ĂSerce wielkie nam dajò. 

4. Dwa Ŝwiadectwa przeplecione piosenkŃ (Inicjacja: ĂZnalazğem Chrystusaò). 

5. Wprowadzenie do filmu. 

6. I czňŜĺ filmu; w przerwie: ĂWiele jest sercò. 

7. Homilia zakoŒczona dziňkczynieniem: Ăświňty, świňtyò. 
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DzieŒ drugi: 

1. Pouczenie: Wiara a Ŝwiadczenie o niej. 

2. Piosenka: ĂWy jesteŜcie na ziemi Ŝwiatğem mymò. 

3. Dwa Ŝwiadectwa przeplecione piosenkŃ (Wzrastanie w znajomoŜci Chrystusa). 

4. Homilia. 

5. II czňŜĺ filmu, w przerwie modlitewna cisza. 

6. Zaproszenie do udziağu w sakramencie pojednania i do wğŃczenia silň do grup 

poewangelizacyjnych oraz podziňkowanie za odkupienie Ŝpiewem: Ăświňty, świňtyò. 

7. Spotkanie w salce z tymi, kt·rzy zgğosili siň do grup. 

 

DzieŒ trzeci 

1. NaboŨeŒstwo sakramentu pojednania. 

2. Msza Ŝw. 

3. Zaproszenie do grup i spotkania z nowo zgğoszonymi w salce. 

 

KaŨdego wieczoru byğy dwa spotkania ï naboŨeŒstwa o godzinie 17.00 i 19.15. Przed 

naboŨeŒstwem Ŝpiewağ zesp·ğ i uczyğ piosenek. Po spotkaniach zbierağ siň zesp·ğ 

ewangelizacyjny na wsp·lnej modlitwie i na om·wieniu dnia. 

 

Niedziela koŒcowa (po 8 seriach rekolekcji) 

Na mszach Ŝw.  homilia: ĂBogaty w miğosierdzie B·g kocha ciebieò, przed rozesğaniem 

Ŝwiadectwo (Ăŧniwo jest wielkieò). 

 

Zesp·ğ ewangelizacyjny 

1. stağy, tzn. oddany cağkowicie do dyspozycji rekolekcjom, zğoŨony z kapğana i dw·ch 

dziewczŃt z CDE, dw·ch starszych paŒ i ksiňdza proboszcza. 

2. ok. 30-osobowy zesp·ğ animator·w zjawiajŃcy siň regularnie po pracy czy nauce przez 

cağych 15 dni i trwajŃcy w koŜciele od godz. 16.30 do 22.30! 

3. zesp·ğ muzyczny, 

4. operator projektora i rzutnika. 

Zespoğy pierwszy i drugi spotykağy siň codziennie wieczorem. 

 

Postewangelizacja 

Mamy tu na myŜli nie tylko tych parafian, kt·rzy zostali objňci rekolekcjami oŜmiu 

przeprowadzonych serii. ZgğaszajŃcy siň do grup zostawili swe adresy, dziňki temu pisemnie 

zostanŃ zaproszeni na spotkanie, na kt·rym nastŃpi podziağ na grupy i rozpocznie siň praca z 

przydzielonym animatorem. 

Zdajemy sobie sprawň, Ũe przedstawiony tu program nie moŨe byĺ wzorcowym, 

przede wszystkim ze wzglňdu na ogromne zagňszczenie zajňĺ. Dwa spotkania dziennie 

wieczorem to stanowczo za duŨo. Trzy dni rekolekcji nie wystarcza. Ale jak to zrobiĺ 

inaczej? Kto wytrzyma dğuŨej niŨ 6x2 tygodnie? Gdyby byğo tylko jedno spotkanie dziennie, 

to potrzeba by 24 tygodni, a gdyby rekolekcje trwağy ï zgodnie z rozsŃdkiem i planem ï przez 

cağy tydzieŒ, to w parafii mielibyŜmy rekolekcje przez 48 tygodni. 

 

Z wypowiedzi ks. Leszka Irka SDS 

moderatora CDE 
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WYKAZ SKRčTčW 

A animator rejonowej diakonii ewangelizacji i wyzwolenia 

animator lokalnej diakonii ewangelizacji 

ACR Ad Christum Redemptorem 

CDB Centralna Diakonia Ewangelizacji 

CDJ Centralna Diakonia JednoŜci 

D  Duch mocŃ swŃ wiejeé Ŝpiewnik. Wyd. 4, 1978 

DDE diecezjalna diakonia ewangelizacji 

DDJ diecezjalna diakonia jednoŜci 

DET diakonia ewangelizacji towarzyszŃcej (wyŜwietlaniu filmu) 

DFA diakonia formacji animator·w 

DFD diakonia formacji diakonii 

DPE diakonia funduszu ewangelizacyjnego 

DLM diakonia liturgiezno-muzyczna 

DM diakonia modlitwy 

DOAWE diecezjalna oaza animator·w wielkiej ewangelizacji 

DP  diakonia preewangelizacji 

DPE diakonia postewangelizacji 

DS diakonia sğowa 

Dś diakonia Ŝwiadectwa 

DśP diakonia Ŝrodk·w przekazu 

DTE diakonia towarzyszŃca ewangelizacji 

DW  diakonia wyzwolenia 

Ex Exsultate Deo. Mağy Ŝpiewnik mszalny. Wyd. 2, uzupeğnione 1978 

EW ewangelizacja wstňpna 

KODA kurs oazowy dla animator·w 

KWC Krucjata Wyzwolenia Czğowieka 

LDE lokalna diakonia ewangelizacji 

ME mağa ewangelizacja 

ML moderator lokalny 

MR moderator rejonowy 

OAWE oaza animator·w wielkiej ewangelizacji 

ORAE oaza rekolekcyjna animator·w ewangelizacji 

ORDJ oaza rekolekcyjna diakonii jednoŜci 

ORDW oaza rekolekcyjna diakoni wyzwolenia 

PN Podrňcznik naboŨeŒstw Oazy Nowego ŧycia I, II i III stopnia. Wyd. 2. 1981 

RDEW rejonowa diakonia ewangelizacji i wyzwolenia 

RDJ rejonowa diakonia jednoŜci 

RE Rekolekcje ewangelizacyjne. Podrňcznik. Wyd. 2. światğo-ŧycie 1986  

RH Encyklika Jana Pawğa II: Redemptor Hominis 

S Serce wielkie nam dajé śpiewnik Krucjaty Wyzwolenia Czğowieka. 1979 
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